
شهرداری برای خانه سازی آستین بالا زد
مشارکتشهرداری،بنیادمسکنوبخشخصوصی

گرهمسکنتهرانرابازمیکند
مدیریتشهریپایتختزمانصدورپروانهساخترا

از10ماهبه2ماهکاهشمیدهد

ولادتباسعادتحضرتامامزینالعابدین)ع(راتبریكميگوییم

بارحذفارزترجيحيبرشانهبيمهها چراناتوآسماناوکراینرانمیبندد؟

مردی  به گستره 
اقیانوس

  ویلاسازی  در طالقان 
و سکوت مسئولان

سیرهعلمیوعملیزندهیاد
استادسیدهادیخسروشاهی

درآیینه4روایت

آیتاللهخسروشاهینزدیكبه
7دههتلاشروشنگرانهبرای
تقریبمذاهباسلامیداشت

ساختوسازدرحریم
رودوسدطالقانمشکلاتزیادی
برایاهالیبهوجودآوردهاست
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بهمناسبتسالروزشهادت
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عجلهشورایصنفینمایشدر
اعلاماکراننوروزیبحرانآفرید

»لامینور«توقیفنیست
واحتمالاعیدفطراکرانمیشود
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صفحه14

هدف شماره یک؛ 
 بازگشت

به پرسپولیس

امیرحسین اعظمیگزارش
خبرنگار

بیرانوند همچنان در بواویشتا نیمکت نشین 
است و برای از دست ندادن جام جهانی 

تصمیم دارد به لیگ ایران برگردد

علیرضــابیرانونــددروازهبانایرانیباشــگاه
بواویشــتايپرتغالدربازیشنبهشبتیمش
برابربراگاهــمغایببودتاروزهایســختو
طاقتفرســایاودرفوتبالاروپاادامهداشته
باشد.روندشکستناپذیریبواویشتادر4هفته
گذشتهکهبا3تساویویکبردبرایآنهاهمراه
بود،دربازیمقابلبراگاهــمادامهپیداکردو
یارانبیرانوندصاحبیــکامتیازمهممقابل
تیمچهارمجدولشــدند.بیرانونداماآخرین
باردرهفتهچهاردهملیگبرترپرتغالمقابل
اســپورتینگبهمیدانرفتهوپسازآنیادر
فهرســت18نفرهتیمشقرارنداشتهیااینکه
نیمکتنشینبودهاست.اینوضعیتبانگرانی
بیرانوندهمراهشــدهوادامهاینروندمیتواند
حتیآیندهفوتبالیایــنبازیکنراهمباخطر

مواجهکند.
بیرانوندبعدازدرخشــشدرپرســپولیسو
درحالیکهموقعیتبســیارخوبیدرتیمملی
داشــت،تصمیمبهترکفوتبالایرانگرفت.
اوراهیفوتبالاروپاشــدوآنتــورپبلژیکرا
انتخابکرد،البتهاودراینتیمفقط10بازی
انجــامدادودرنهایتبهصــورتقرضیراهی
بواویشتاشد.مهمترینبازیبیرانونددرآنتورپ
تقابلباتاتنهامدرلیگاروپابودکهبیروباوجود
دریافت۲گلبهعنوانبهترینبازیکنتیمش
شــناختهشــد.بیرانوندبعدازحضوردرلیگ
پرتغالامیدواربودتاروزهایبهتریراتجربه
کندولیاودرمجموع8بــازیدرلیگپرتغال
انجامدادهکه۲بارکلینشیتکردهو15گلهم

دریافتکردهاست.
بیرانوندبعدازهفتههانیمکتنشینیازموقعیتی
کهداردبههیچعنوانراضینیستوپایانفصل
جاریدراروپامیتوانداینبازیکنرادرموقعیت
جدیدیقراردهد.اودرنقلوانتقالاتزمستانی
همچندپیشــنهادازپرتغالوهمچنینلیگ
برترایرانداشــتولیمســئولانبواویشتاکه
اورابهصورتقرضیجــذبکردهاندباجدایی
بیرانوندمخالفتکردند.ایندروازهبانباتوجهبه
نیمکتنشینیدرتیمپرتغالیحتیچندبارهمبا
مدیرانباشگاهبرایجداییصحبتکردهکهالبته
اینمذاکراتنتیجهمثبتیدرپینداشتهاست.

  هدف مهم، بازگشت به ایران
برایبیرانوندحضوردرجامجهانیقطروقرار
گرفتندرترکیبثابتتیمملیبسیارمهماست.
اوهماکنوندرتیمملینیمکتنشــینشدهو
جایشرابهامیرعابدزادهدادهاستولیبیرانوند
کهدرجامجهانیروسیهدرخششقابلتوجهی
داشت،بهاندازهکافیزمانداردتااینوضعیت
راتغییردادهودوبــارهدرچارچوبدروازهتیم
ملیبایســتد.باتوجهبهموقعیتبیرانونددر
فوتبالاروپا،هماکنونمهمترینگزینهایکه
درذهناوقرارگرفته،بازگشتبهفوتبالایران
است.عقیدهبیرانوندایناستکهادامهحضوردر
فوتبالاروپاشایدهمچنانبانیمکتنشینیاش
همراهشودواینموضوعمیتواندحتیبهقیمت
نیمکتنشینیدرجامجهانیباشد.اودرهمین
نقلوانتقالاتزمستانیباپیشنهادپرسپولیس
مواجهشدکهالبتهنتوانسترضایتباشگاهش

رابرایبازگشتبهفوتبالایرانجلبکند.
مهمترینهدفبیرانوندبرایفصلبعدبازگشت
بهفوتبالایراناستوقطعاپرسپولیسگزینه
اولاینبازیکنخواهدبود.اوحتیبهنزدیکانش
گفتهکهفقطدوســتداردبرایپرسپولیس
بازیکندوشرایطپرسپولیسدرخطدروازه
همطوریاستکهقطعامدیرانوکادرفنیاین
تیمازبازگشتاواستقبالخواهندکرد.باوجود
تمدیدقراردادحامدلکوجذباحمدگوهری،
قطعاپرسپولیسدرصورتبازگشتبیرانونداز
فوتبالاروپابهدنبالجذباینبازیکنخواهد
بود.پرسپولیساینفصلبابتاشتباهاتلک
لطمهشدیدیخوردوقطعابازگشتبیرانوند
میتواندیکسوددوطرفهبرایطرفینباشد.
بایدمنتظرپایانفصلجــاریوتصمیممهم

بیرانوندبرایبازگشتبهفوتبالایرانباشیم.
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پرسپولیس پریشان
احوالات تیم زمین خورده یحیی، در 4 پرده

تیمی که با شکست مقابل نفت آبادان اختلافش 
با صدر جدول به 6امتیاز رسیده است
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تفاوت استراتژی سرمربیان استقلال 
و پرسپولیس برابر گل گهر، نتایج 

متفاوتی داشت

آنچه فرهاد داشت 
آغاز برگشت

دور برگشت یک هشتم لیگ قهرمانان از 
امشب استارت می خورد، بازی های امشب 

آرامش پیش از توفان بازی های فرداست 18

پخش زنده روز

گل گهر

نفت .م. س

هوادار

فجر 

پیکان

پرسپولیس

مس 

پدیده 

15:00

18:00

14:00

16:00

جمعه 20 اسفند 1400

شنبه 21 اسفند 1400

هفته 22

ذوب آهن

آلومینیوم
15:00

نساجی

سپاهان
17:00

استقلال

صنعت نفت
20:00

تراکتور

فولاد
15:00

برنامه بازی

لیورپول

اینتر
23:30

بایرن مونیخ

سالزبورگ
23:30

یک هشتم نهایی

بتیس

فرانکفورت
21:15

چهارشنبه 18 اسفند 1400

پورتو

لیون
21:15

گلاسکو رنجرز

آتالانتا

ستاره سرخ بلگراد

بایرلورکوزن

23:30

23:30

پنج شنبه 19 اسفند 1400

سویا

براگا

بارسلونا

وستهام

موناکو

گالاتاسارای

21:15

23:30

23:30

یک هشتم نهایی

رئال مادرید

پاری سن ژرمن
23:30

چهارشنبه 18 اسفند 1400

منچسترسیتی

اسپورتینگ
23:30

یک هشتم نهایی

حسينی، دروازه بان موفق استقلال که بهترين 

آمارها را در فصل جاری به جا گذاشته، اميدوار است 

کادر فنی تيم ملی هم درخشش او را ببيند

اسکوچیچ 
من را هم ببیند
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امباپه مصدوم شد
ســتارهبازيرفترئالوپاریسمصدومشــد؛
خبريخوشبرايهودارانرئالوشوکيبزرگ
برايهوادارانپاریس.مهاجمفرانسويکهتکگل
بازيرفترازدهبود،صبحدیروزدرجریانتمرین
ازناحیهمچپامصدومشدوبلافاصلهبرايپشت
سرگذاشتنتســتهايپزشکيبهبیمارستان
رفت.عصردیروزرســانههايپاریســيمدعي
شدندمصدومیتامباپهجدينیستامااحتمال
رسیدناینبازیکنبهبازيامشببارئالخیلي
کماست.باشگاهپاریســيهمتاآخرینساعت
دیروزخبردقیقيدرخصوصاینبازیکنمنتشر
نکردتاحضــوراینبازیکندربازيامشــبدر

هالهايازابهامقراربگیرد.

خبر آخر

صفحه17

دادهنما
گرافیك:مهدیسلامی

یادداشت
مهدیرمضانی؛دبیرکلکتابخانههایعمومیکشور

کتابوکتابخوانیازشــاخصهایمهمتوسعهعلمی
وفرهنگــیهرجامعهودغدغهاصلــیصاحبنظران
وپیشقــراولانعرصهفرهنگبودهوهســت.درباره
سازوکارهایخواناکردنجامعهبسیارســخنگفتهاند،اماکمتربهشکلگیریو
استمرار»نهضتکتابخوانی«اشارهکردهاند.گسترهتاریختفکردینی-اسلامیونیز
تاریخانقلاباسلامیایراننشانگرثمراتفراوانتوجهبهمظاهرفرهنگیبهعنوانیك
»نهضت«است؛آنجاکهکتاببهمثابهجنگافزارنرمِانقلاباسلامی،درشکلدهی

بههویتفرهنگیجامعهنقشآفرینبود.
درطولنهضتاســلامی،»نهضــتکتابخوانی«ســدیدربرابراندیشــههای
مارکسیستیبود؛ایدئولوژیمبارزهراشــکلداد؛حلقهواسطتشکیلاتمبارزاتی
محسوبشدوشاخصویژههویتفرهنگیانقلابرارقمزد.امروزنیزایننهضت-به
شرطتبیین،شــکلگیریواستمرار-ســلاحیکارآمددرمیدان»جهادتبیین«
خواهدبود.ایننوشتارکوتاه،ثمراتوبرکات»نهضتکتابخوانی«دردوراننهضت

اسلامیرامرورمیکند.

نهضتکتابخوانی؛سدیدربرابرمفاهيمالتقاطی
ازجملهاثراتشکلگیرینهضتکتابخوانیدرتاریخانقلاباسلامی،عمقبخشی
بهاندیشهجوانمسلمانبود.درشرایطیکهگروههایچپباحربههایگوناگون
فکریدرصددجذبحداکثریبودند،جمعیازجوانانمسلمان،باتشکیلگروههای
مطالعاتی،شروعبهمقابلهباتحرکاتالتقاطیونکردند.شهیدعبدالحمیددیالمه

ازجملهبانیاناینطرحدردانشگاهمشهدبود.
فعالیتدرمحیطدانشــگاه،موردتوجهگروههایچپبود.آنهــابابرنامهریزی،
دانشجویانجدیدالورودرابهتشکیلاتخودجذبمیکردند.درچنینشرایطی،
شهیددیالمهکوشیدباساماندهییكگروهمطالعاتی،طرحجریانهایالتقاطیرا

خنثیکند.بهابتکاراونخستینکتابخانهاسلامیدردانشگاه
مشهدتأسیسشــدودراینفضا،نهضتکتابخوانیبهراه

افتاد.طولینکشیدکهاینجلساتمطالعاتی،پایگاهتغذیهفکریجوانانمسلمان
شد.

کتابخوانیبهمثابهنهضت
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»ارج« فردا  زنده می شود
قدیمیترینکارخانهلوازمخانگیایرانیبا85سالسن

پسازیكدههتعطیلیدوبارهتولیدراازسرمیگیرد

باحذفارز4200توماني،قیمتارائهخدماتدرمانيدرسالآیندهافزایشپیداميکند درخواستاوکراینیهابرایمنطقهپروازممنوع،بامخالفتناتومواجهشدهاست
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قیمت قبر در بهشت زهراس چند است؟
قیمت قبــور در قطعــات مختلف بهشــت زهــرا)س( متفاوت اســت. 
اما دلیل اختلاف قيمت قبور بزرگ ترین آرامســتان تهران چیســت؟ 
براساس تکمیل بودن قطعات نرخ قبور تغییر می کند، در ناحیه یک 
همه قطعات تکمیل شــده و حجم فضای سبز زیاد است و به همین 

دلیل موضوع خدمات شهری سخت تر از قطعات دیگر است.

قطعات جدید)قبور 3طبقه واگذار می شود(

قطعات 200تا 258

قطعات یک تا 112

دفن در قطعات خاص

قیمت قبرطبقه پایین: رایگان است
هزینه خدمات: 1.200.000 تومان

2.5میلیون تومان
قيمتهریکاز2طبقهبالایی

1۴میلیون و100هزار تومان

25میلیون 

۴2میلیون و300هزار تومان

75میلیون

هر طبقه ای

هر طبقه ای

3طبقه

3طبقه

  دفــن در قطعه88 یعنــی قطعه هنرمنــدان به مجــوز وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی نیاز دارد.

  دفن در قطعه نام آوران نیاز به مجوز و نامه از شهردار تهران یا رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران و نهادهایی مثل کمیته ملی المپیک دارد.

  خاکسپاری در قطعات شهدا به ارائه نامه معتبر از بنیاد شهید و امور 
ایثارگران احتیاج دارد.

  بــرای قطعات صالحین کــه مربوط به جانبــازان و خانــواده جانبازان و 
پدر و مادر و همسر و فرزندان شهداست باید نامه از بنیاد شهید و امور 

ایثارگران اخذ شود.
  قیمت خرید قبور سال آینده 25درصد افزایش می یابد.

4

650اتوبوسپير
جوانمیشوند

300 اتوبوس خراب 
در سال 1400 مجددا 

راه اندازی شدند.

1000 اتوبوس فرسوده
سال  آینده  در تهران 

بازسازی می شوند.

650 اتوبوس فرسوده
سال آینده به طور کامل 

اورهال می شوند.

2000 اتوبوس فعال
هم اکنون به تهرانی ها 

خدمات می دهند.

7500 اتوبوس 
برای حمل و نقل در 
پایتخت  نیاز است.

1.8 میلیون مسافر
 روزانه توسط اتوبوس ها

جابه جا می شوند.

ادامهدر
صفحه21

%70
ناوگان اتوبوسرانی هم 

اکنون فرسوده است.
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تعلل غرب مقابل ابتکار مذاکراتی ایران
   سخنگوی وزارت امور خارجه: نکات اختلافی باقی مانده در مذاکرات از تعداد انگشتان یک دست هم کمتر است  

به شرط اینکه موضوع جدیدی از سوی طرف های حاضر اضافه نشود

تأکید گروسی بر مذاکرات سازنده ایران و آژانس
»ســفر ســازنده به تهــران« و »توافق بــر انجام 
مجموعه ای از اقدام هــا« از مهم ترین موضوع هایی 
بود که دیــروز در بیانیه مقدماتی نشســت فصلی 
شورای  حکام، از سوی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی  اتمی مورد 
تأکید قرار گرفت. رافائل گروسی در این بیانیه ضمن ابراز خرسندی 
از مذاکرات سازنده با رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران، از حصول 
توافق درباره انجام »مجموعــه ای از اقدام ها کــه راهنمای کار ما 
خواهد شد« خبر داد. او در عین حال عنوان کرد که »کارهای زیادی 
پیش رو داریم و تازه شــروع کرده ایم«. مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی ضمن تشریح همکاری های انجام شده میان ایران و این 
نهاد بین المللی، تصریح کرد که آژانس مشــتاقانه منتظر اســت تا 
20مارس )29اسفندماه( توضیحات کتبی، ازجمله اسناد پشتیبان 
مرتبط را درباره سؤالات مطرح شده توسط آژانس که ایران تاکنون 
به آنها رسیدگی نکرده است و درخصوص موضوعات مربوط به3مکان 
خاص است، دریافت کند. گروسی در نشست خبری پس از برگزاری 
جلسه شورای حکام نیز با ابراز »رضایت کلی« از توافق درباره مسیر 
پیش رو در تعاملات ایران و آژانس، درباره نقش آژانس در مذاکرات 
وین عنوان  کرد: ما در جریان مذاکرات حضور داریم و نظرات مان را 
ارائه می دهیم، واضح است اگر توافقی انجام شود، آژانس کار زیادی 
پیش رو خواهد داشت. به گفته وی، آنچه در مذاکرات طرفین مورد 

تفاهم قرار می گیرد، توافقــی پیچیده خواهد بود کــه توالی امور 
اجرای برجام را در بر دارد. فعالیت های متعددی باید انجام شــود و 
اقدام هایی)هسته ای( وجود خواهد داشت که باید ازسوی ایران اجرا 
شود و آژانس هم وظیفه راستی آزمایی آنها را برعهده خواهد داشت.

گروســی در عین حال تأکید کرد که »ارتباط مســتقیمی« میان 
تعاملات آژانس و ایران و احیاي برجام در کار نیســت و »رابطه ای 

موازی« میان مسائل پادمانی و درستی و کامل بودن اظهارات ایران و 
کارهایی وجود دارد که با وجود برجام یا بدون آن یا درصورت هرگونه 
توافق با هر کشور دیگری، باید انجام شود. وی به این نکته هم اشاره 
کرد که درصورت به نتیجه نرسیدن مذاکرات بر سر احیای برجام، 
فضا مانند قبل نخواهد بود و شاید وضعیت امور پیچیده تر شود، اما 

آژانس وظایف خود را انجام خواهد داد.

مذاکــرات هســته ای ایــران و 
1+4درحالی ایــن روزها همچنان 
در وین ادامــه دارد که طرف های 
حاضر همچنان در عین امیدواری 
به نتیجــه گفت وگوها، در موضع گیــری پیرامون 
روند دســتیابی به »توافق مثبت« احتیاط پیشــه 
کرده اند. این درحالی است که به نظر می رسد با وجود 
پیشرفت های به دست آمده و همچنین چشم انداز 
روشن همکاری های ایران و آژانس بین المللی انرژی 
 اتمی، تعلل واشنگتن در تصمیم گیری موضوع های 

باقی مانده همچنان حل نشده است.
به گزارش همشــهری، تمرکز مذاکره کنندگان بر 
گام های کلیــدی نهایی درحالی اســت که تأخیر 
طرف های غربی در تصمیم گیری سیاسی گمانه زنی 
درباره چشم انداز زمانی دقیق برای دستیابی به توافق 
را بیش از گذشته با ابهام مواجه کرده است؛ موضوعی 
که دبیر شورای عالی امنیت ملی نیز بر آن تأکید دارد. 

با توجه به این موضوع دیروز علی شمخانی در توییتی 
تأخیر آمریــکا در تصمیم گیری را دلیــل ابهام در 
چشم انداز حصول توافق در وین دانست. وی دراین 
باره نوشــت: »چشــم انداز توافق در مذاکرات وین 
به دلیل تأخیر واشنگتن در اتخاذ تصمیم سیاسی، 
همچنان مبهم است. اولویت مذاکره کنندگان ایرانی 
حل و رفع موضوع های باقی مانده ای اســت که در 
ردیف خطوط قرمز محســوب می شود. دسترسی 
سریع به توافق قوی، نیازمند ارائه ابتکارهای جدید 
ازسوی همه طرف هاست.« شــمخانی پیش از این 
تأکید کرده بود که مذاکره کنندگان کشورمان برای 
سرعت دادن به روند کســب نتیجه در وین، »اتخاذ 

ابتکارات مذاکراتی« را در دستور کار قرار داده اند.

واکنش ایران به درخواست تضمین روسیه
در چنین شــرایطی اما به نظر می رســد مقام های 
سیاسی و رســانه های غربی در دقیقه90مذاکرات 
همچنان می کوشند با فضاســازی های تبلیغاتی، 
مذاکره کنندگان کشــورمان را در ایســتادگی بر 
خطوط قرمــز مدنظــر جمهوری اســلامی ایران 
تحت فشــار قرار دهند؛ رویکردی که با ابتکارعمل 
تیم  ایرانی و طرح مطالبات واقع گرایانه شکســت 

خورده  است.
با توجه به این موضوع طرف های غربی در روزهای 

اخیر بار دیگر تلاش کردند با موج سواری بر موضوع 
درخواست تضمین از سوی روسیه، روند دستیابی 
به »توافق مثبت« را به تأخیر بیندازند و به تبع آن، 
مذاکره کنندگان کشورمان را تحت فشار قرار دهند. 
این درحالی بود که مقام های کشورمان در روزهای 
اخیر بارها تأکید کرده اند تنها عامل مؤثر بر تعامل 
جمهوری اسلامی ایران با 1+4صرفا »منافع مردم 
ایران« خواهد بود و کنش های »مثبت« و »منفی« 
طرف های حاضــر در مذاکرات با هــدف »تأمین 

منافع« انجام می شود.
طرح درخواســت تضمیــن روســیه از آمریکا در 
روزهای اخیر بازتاب های داخلی و خارجی وسیعی 
داشته است و تحلیل های مختلفی نیز درباره تأثیر 
این درخواســت بر رونــد مذاکــرات در وین ارائه 
شده اســت؛ درخواســتی که با واکنش مقام های 
رســمی در تهران نیز مواجه شد. سخنگوی وزارت  
امورخارجه در نشســت خبری دیروز خود، تصریح 
کرد که روســیه تاکنون در جریان گفت وگوهای 

هسته ای در وین رویکرد سازنده ای داشته  است.
سعید خطیب زاده همچنین با بیان اینکه »منتظریم 
جزئیات درخواســت وزیر امور خارجه روسیه را از 
طریق مجاری دیپلماتیک بشــنویم« بر پیگیری 
مذاکرات وین در مسیر ترســیم شده تأکید کرد و 
گفت: همکاری های صلح آمیز هسته ای ایران نباید 
محدود یا تحت تأثیر هیچ گونه تحریمی قرار گیرد؛ 
ازجمله همکاری های صلح آمیز ایران در این زمینه 
با چین و روســیه. او به این نکته هم اشاره کرد که 
مذاکره کنندگان کشــورمان در راســتای تحقق 

حداکثری منافع ملــت ایران قــدم برمی دارند و 
گفت وگوهای هسته ای را جلو می برند.

نقش توافق با آژانس در مذاکرات وین
تشریح نتایج سفر اخیر مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به تهران و نقش آن در گشودن گره های 
موجود در مذاکــرات از دیگر محورهای نشســت  
خبری دیــروز ســخنگوی وزارت  امورخارجه بود. 
خطیب زاده با بیــان اینکه این ســفر در چارچوب 
توافق های صورت گرفته در حــوزه فنی میان ایران 
و آژانس انجام شــد، بر رابطه مستقیم موجود میان 
پاسخ به سؤال های آژانس و رسیدن به توافق در وین 
تأکید کــرد. وی همچنین عنوان کرد که در ســفر 
اخیر گروسی توافق شد که براساس همکاری های 
جامع فنی میــان ایران و آژانس یــک تفاهم چند 
مرحله ای به دست آید؛ »ســؤالاتی از سوی آژانس 
درباره برخی اماکن در ایران مطرح شده بود که ایران 
پاسخ آنها را داده بود، اما لازم بود در یک بستر زمانی 
تعیین و تعریف شــده با چشــم انداز روشن بدانیم 
که پرونده سؤالات بســته خواهد شد. براین اساس 
توافقی صورت گرفت که طی یکــی، دو ماه آینده 
همه ســؤالات با همکاری میان ایران و آژانس و با 
رویکرد فنی و فاصله گرفتن از رویکرد سیاســی یا 
فشارپذیری آژانس، پاســخ داده شود و این موضوع 

به سرانجام برسد.«

اختلاف های باقی مانده 
ســخنگوی وزارت امورخارجه کشــورمان درباره 

اختلاف هــای باقی مانده در جریــان مذاکرات وین 
نیز گفت که  نــکات اختلافی باقی مانــده »از تعداد 
انگشتان یک دست هم کمتر است«، البته به شرط 
اینکه موضوع جدیدی ازسوی طرف های حاضر در 
گفت وگوها اضافه نشود. خطیب زاده این نکته را هم 
اضافه کرد که در زمینه رفع اختلاف های باقی مانده، 
مذاکره کنندگان حاضر در وین در انتظار پاسخ طرف 
آمریکایی هستند؛ »اگر آمریکا رویکرد منطقی داشته 
باشــد و دغدغه ایران و 1+4 را درنظر بگیرد و به این 
درخواست ها پاسخ مناسبی دهد، توافق در کمترین 
زمان در دسترس است.« وی بار دیگر بر عدم پذیرش 
هرگونه ضرب الاجل در گفت وگوهای وین تأکید کرد 
و گفت که مسیر بازگشت آمریکا به برجام »یک شبه« 
نخواهد بود؛ »توافقی که در وین انجام می شود، مسیر 
بازگشــت آمریکا را در ازای پایبندی کامل و انجام 
تعهدات در ذیل برجام تعیین می کند و این مســیر 
برای آمریکا یک شبه نخواهد بود و چند ماهی به طول 
می انجامد و بســتر زمانی بــرای آن در وین تعریف 

شده  است.«

رفتار آمریکا تغییر نکرده است
ســخنگوی وزارت امورخارجه در این نشســت به 
موضوع مذاکره مستقیم با آمریکا نیز اشاره و عنوان 
کرد که موضع جمهوری اسلامی ایران در این زمینه 
»تداوم دار« بوده و دچار »انقطاع« نشده است؛ »موضع 
حاکمیت این است که ما براساس رفتار آمریکا تصمیم 
می گیریم، نه براساس پیام های غیرشفاف. باید بدانیم 

چه نتیجه ای به دست خواهد آمد.«
خطیب زاده افــزود:  تعهدهایی که واشــنگتن باید 
بپذیرد، برای ما و 1+4 روشن اســت. تاکنون هیچ 
تغییری را در رفتار آمریکا در عرصه میدانی شــاهد 
نبوده ایم. تحریم ها و فشار حداکثری ادامه داشته است 
و چشــم انداز هر حرکت و ابتکاری، براساس منافع 

قطعی ملت ایران ترسیم خواهد شد.
وی به موضع چین در جریان مذاکرات وین هم اشاره 
کرد؛ »موضع چین یکی از ســازنده ترین مواضعی 
بوده اســت کــه از روز اول تاکنون شــاهد بوده ایم. 
چین موضع حمایتی از گفت وگوهای وین و موضع 
حمایتی از درخواست های مشروع ایران در جریان این 
مذاکرات داشته است و فکر می کنیم در همین بستر تا 

روز آخر نیز با چین جلو خواهیم رفت.« 

دیپلماسی

هسته ای

رئیسی تشریح کرد 
 5رویکرد دولت سیزدهم 

در حمایت از تولیدات علمی
رئیس جمهور روز دوشنبه در مراسم سی وپنجمین جشنواره 
بین المللی خوارزمی با اشــاره به اهمیت توجه به 5موضوع 
نافع بودن علم، تجاری سازی ایده های دانش بنیان، عدالت 
علمی، مردمی کردن علم و اخلاق مــداری در علم، گفت: 
ارتقای فعالیت دانشگاه ها و مراکز علمی و پژوهشی در این 
5حوزه می تواند ضمن پاسخ به نیازهای جامعه، آثار و برکات 

فراوانی در رفع مشکلات داشته باشد.
براســاس گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری، 
سیدابراهیم رئیســی همچنین به ضرورت ملموس بودن 
آثار تلاش های دانشــمندان در زندگی مردم اشاره کرد و 
گفت: توسعه علمی در کشــور حرکت مستمری است که 
آثار آن حتما باید در رفع نیازهای کشــور مشــاهده شود. 
رئیس جمهور با تبیین مفهوم »علم نافع«، پاسخ به سؤالات و 
نیازهای جامعه را رسالت اصلی مراکز علمی دانست و گفت: 
پژوهش ها و تحقیقات علمی صرفا برای درج در نشریات و 
کسب امتیاز پژوهشی نیست و همه تلاش های علمی باید 
جنبه کاربردی داشــته باشــد و بتواند گرهی از مشکلات 

کشور باز کند. 
او در مورد ضرورت توسعه دانش میان رشته ای با بیان اینکه 
بسیاری از مســائل و مشکلات جنبه بین رشــته ای دارد، 
تأکید کرد: دولت با انگیزه غلبه بر مشکلات، مصمم است از 

حوزه های بین رشته ای حمایت و پشتیبانی کند.
رئیســی در ادامه ســخنان خود بحث کاربردی شــدن و 
مســئله محوری تلاش های علمی کشــور را پیش کشید و 
با تأکید بر ضرورت تجاری ســازی اختراعــات، ابداعات و 
نوآوری ها، گفت: اثربخشی و کارآمدی تحقیقات و تلاش های 
نوآورانه  در کشور در گروی تجاری سازی آنهاست و در این 
صورت است که پژوهش ها و ابداعات می تواند ارزش افزوده 
داشته باشد و برای توسعه و پیشرفت کشور مفید واقع شود.

رئیس جمهور همچنین بر اخلاق مداری علمی تأکید کرد و 
گفت: مشکلات و تنش هایی که امروز بشریت با آن درگیر 
شده است به خاطر علم بدون اخلاق است؛ لذا ضرورت دارد 
علم و اخلاق در کنار یکدیگر مورد توجه قرار گیرد. دانشگاه 
باید مرکز اخلاق در جامعه و محل کسب علم و دانش همراه 
با اخلاق مداری باشد. علم و معرفت آموزی مرز جغرافیایی 
نمی شناسد و می توان از هر جایی علم و دانش را کسب کرد.

  عده ای برای پســت و مقــام حاضرند هویت 
و شخصیت خود را از بین ببرند

رئیس مجلس در مراسم تجلیل از فرزندان شهدا، ایثارگران 
و جانبازان قوه مقننه با بیان اینکــه در دوران دفاع مقدس 
هیچ کس »من« نبود و همــه به تمام معنا »مــا« بودند و 
کسی چیزی را برای خود نمی خواست و از اساس چیزی از 
جنس سیستم های اداری وجود نداشت، گفت: امروز گاهي 
می بینیم که حتی آبروی افراد در محیط های اداری ارزشی 
ندارد و  شأن مردم در این محیط ها رعایت نمی شود، چراکه 
برخلاف فضای دفاع مقدس، امنیت اساس کار برخی شده و 
در این فضا عده ای برای گرفتن پســت، حاضرند شخصیت 
و هویت خود را از بین ببرند. به گزارش ایســنا، محمدباقر 
قالیباف با تأکید بر اینکه دلیل عوض شدن موقعیت ارزش ها و 
ضد ارزش ها، جای بحث دارد، عنوان کرد: دلسوزان انقلاب که 
سلامتی، جوانی، برادران، پدران و همرزمان خود را در دوران 
دفاع مقدس از دســت داده اند حق دارند برای این شــرایط 
غصه بخورند و حق دارند از این غصه دق کنند. یکی از نکات 
مهمی که برای نسل امروز فرزندان رزمنده، ایثارگر، جانباز 
و خانواده شهدا وجود دارد این اســت که نسبت به باور آن 
فرهنگ از همه مسئول تر هستند تا بصیرتر از دیگران باشند 
به این معنا که نافذ بودن دینی خود را در بزنگاه ها محکم و 
خالصانه انجام دهند. البته هیچ اتفاقی نباید ما را ناامید کند و 
نباید هم در این مسیر افراط و تفریط داشته باشیم، برخی از 
اوقات در زندگی و جامعه امروز شاهد افراط و تفریط هستیم 
درحالی که هیچ گاه در مسیر امام، شهدا و انقلاب شاهد افراط 

و تفریط نبودیم.

   توضیح یک منبع آگاه درباره ادعاهای »شکدم«
یک منبع آگاه قضایی با رد ادعاهای مطرح شــده پیرامون 
ارتباط »کاترین شکدم« با مقام های کشورمان گفت: نامبرده 
در طول ســالیان گذشته طی 5ســفر به ایران آمده و صرفا 
1۸روز در کشورمان اقامت داشته است که با ادعاهای مطرح 

شده، هیچ تناسبی ندارد.
به گزارش ایرنا، این منبع آگاه ادامه داد: محافل رســانه ای 
خاص و پنهان طی روزهای گذشــته درباره این فرد اخبار 
جعلی و به شدت بی ارتباط با واقعیت منتشر و سعی کرده اند 
یک سناریوی رسانه ای، تبلیغاتی و ضداخلاقی را پیش ببرند 
که بیشتر با شرایط و مناسبات داخلی خودشان تناسب دارد.

وی اضافه کرده است: تمام اسناد و مدارک مربوط به سفرهای 
شــکدم به ایران و میزان اقامتش در کشــورمان مشخص و 

موجود است و درصورت لزوم رسانه ای خواهد شد.

حسین سلامی
 فرمانده  کل سپاه

وزارت اطلاعات و سپاه چشمان تیزبین 
انقلاب و میهن هستند که با هدف واحد، 
هنرشان باهم بودن است و در یک تعامل 
و هم افزایی، از موفقیت های همدیگر در 
میدان مأموریت ها خوشحال می شوند. 
بــا وجــود حجــم دشــمنی ها بــه یمــن 
همکاری های مشترک جامعه اطلاعاتی 
کشــور، امنیــت و آرامــش مثال زدنی در 

جای جای میهن برقرار است./ ایرنا

وانگ یی
 وزیر امورخارجه چین

انعقاد قرارداد همکاری جامع میان چین 
و ایران زمینه ســاز بالا بردن مؤثر توســعه 
در خاورمیانــه شده اســت. چیــن نقــش 
ســازنده  ای در خاورمیانه داشته اســت و 
با کشورهای خاورمیانه در زمینه مبارزه با 
بیماری همه  گیر کرونا و تولیدات واکسن 

همکاری کرده است./ ایسنا

سیدمحمدنبی موسوی فرد
نماینده ولی فقیه در خوزستان

تأکید دولت سیزدهم، ازبین بردن زرق و 
برق های اشــرافی گری از مدیریت کشور 
اســت و در این دولت باید این مهم مورد 
تأکید همــه مســئولان باشــد. انتظــار از 
دولت سیزدهم که مشــی انقلابی دارد، 
ایــن اســت کــه برخــی اشــرافی  گری های 
دولت قبل در این دولت تغییر کند./ ایرنا

هم افزایی قوای سه گانه برای بستن 
گلوگاه های فساد

رئیس قوه قضاییه بر همگرایی قوای ســه گانه در مسدود 
کردن همه بستر ها و گلوگاه های فساد به ویژه در حوزه اراضی 

تأکید و از فعالیت های دولت در این زمینه قدردانی کرد.
 به گزارش میزان، غلامحســین محســنی اژه ای در جلسه 
شــورای عالی این قوه گفت: اخیرا قوه قضاییــه و دولت با 
هماهنگی و هم افزایی در راســتای صیانت از حقوق عامه و 
حفظ بیت المال در حوزه اراضی، اقدام های ارزنده ای انجام 
داده اند و بدون تردید چنانچه در پیشــبرد این امر نیاز به 
اصلاح قانون و رفع خلأهای قانونی باشــد، مجلس نیز پای 
کار خواهد بود. او با اشــاره به تــداوم اقدام های عملی قوه 
قضاییه در آزادسازی اراضی ملی به نفع عامه و ورود قاطعانه 
به آزادسازی حریم روخانه ها و سواحل دریا، از رئیس جمهور 
و وزرای کابینه که با روحیه انقلابی و مسئولیت پذیری برای 
رفع این مشکل و معضل ورود کرده اند، قدردانی کرد و افزود: 
باید به نقطه ای برســیم که دیگر ساخت وساز غیرمجازی 
صورت نگیرد و ما به حکم قانــون مجبور به تخریب و قلع و 

قمع آن، با صرف هزینه نباشیم.
محسنی اژه ای به دستگاه های حکومتی و دولتی و همچنین 
اشخاص حقیقی و عادی که دارای بنا های غیرمجاز هستند، 
توصیه کرد که خودشان در تخریب این بنا ها پیشقدم شوند و 
با این کار، هم از مزایای مادی مصالح و ابزار ساختمانی به کار 
رفته در بناهایشان برای صرف در امور دیگر بهره مند شوند و 

هم ارفاق های قانونی بعدی شامل حال شان شود. 
وی همچنین تأکید کرد: قوه قضاییه به دستگاه ها و افرادی 
که برای تخریب یا اصلاح بنا های غیرمجازشــان پیشقدم 
شوند، کمک و مســاعدت خواهد کرد و درصورت نیاز، به 

آنها مهلت می دهد.

تجلیل و قدردانی از رشادت و فداکاری 
یادگاران دفاع مقدس

در ســالروز ولادت با ســعادت قمر بنی هاشــم 
حضرت اباالفضل العباس علیه السلام و روز جانباز، 
هیأت هایی از طرف رهبر انقلاب اسلامی با حضور 
در منازل تعدادی از جانبازان سرافراز از رشادت ها 
و فداکاری ها آنان تجلیل کردند. به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، در تهران، 
حجج  اسلام آقایان شــکری، ابوترابی فرد، تقوی، 
حاج علی اکبری و اختری در منازل جانبازان حاضر 
شدند و ضمن کسب اطلاع از زندگی و شرایط آنان 
از مجاهدت های این یادگاران دفاع مقدس و دفاع از 
حرم قدردانی کردند. آقای قاضی زاده هاشمی رئیس 
بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز به منزل تعدادی از 
جانبازان رفت و با آنــان گفت وگو کرد. همچنین 
نمایندگان ولــی فقیه در مراکز اســتان ها و ائمه 
جمعه سراسر کشور نیز به نمایندگی از رهبر انقلاب 
اسلامی در منازل تعدادی از جانبازان سراسر کشور 

حضور یافتند و از این ایثارگران تجلیل کردند.

نقل قول خبر

قضایی

خبرهای کوتاه

رهبری

دولت

گزارش برجامی امیرعبداللهیان به نمایندگان مجلس
وزیر امورخارجه کشورمان صبح دیروز در نشست هم اندیشی با حضور جمعی از نمایندگان 
مجلس حاضر شــد و آخرین تحولات مرتبط بــا حوزه سیاســت خارجی، به ویژه در زمینه 
گفت وگوهای وین و همچنین تحولات اوکراین را تشریح کرد. حسین امیرعبداللهیان در این 
نشست با اشاره به استقبال جمهوری اسلامی ایران از نهایی کردن یک توافق خوب و قوی، بر 
عزم کشورمان در زمینه رعایت خطوط قرمز تعیین شده و به ویژه تضمین های مؤثر اقتصادی و 
حداکثرسازی منافع جمهوری اسلامی ایران تأکید کرد. وی افزود: ضمن ایستادگی در حفظ و 
رعایت خطوط قرمز، اجازه نخواهیم داد هیچ عامل خارجی منافع ملی کشور را در مذاکرات وین 
برای لغو تحریم ها، تحت تأثیر قرار دهد. یکی از نمایندگان مجلس درباره موضوع های مطرح شده 
در این نشست به تسنیم گفت که وزیر امورخارجه در این جلسه اعلام کرده است روند مذاکرات 
وین همچنان ادامه دارد و نتایج مذاکرات به مرور زمان و در بهار ســال آینده مشخص خواهد 
شد. حجت الاسلام احمد حسین فلاحی افزود: امیرعبداللهیان همچنین اعلام کرد در جریان 
مذاکرات، در قالب قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها به توافق هایی دست پیدا کرده ایم و 

رایزنی ها برای دستیابی به توافق و رفع اختلاف های باقی مانده همچنان ادامه دارد.

مکث

کشور را معطل برجام نگذاشته ایم
رئیس جمهور در جلسه یکشــنبه شب هیأت دولت 
درخصوص آخرین تحــولات مربوط به مذاکرات لغو 
تحریم ها در ویــن گفت: وزارت امــور خارجه و تیم 
مذاکره کننده با تلاش مذاکرات را پیگیری می کنند 
اما دولت هیچ اقدامی را به مذاکره و برجام گره نزده 
و نخواهد زد. سیدابراهیم رئیسی با بیان اینکه برجام 
همه سیاست خارجی ایران نیست بلکه به عنوان یک 
موضوع در این عرصه به آن نگاه می شود، افزود: رمز 
موفقیت دولت در ۶ ماه اخیــر این بوده که همه امور 
ازجمله مســائل مربوط به سیاســت خارجی و نظام 
بانکی و نفت را با قدرت پیگیــری کرده و هیچ یک از 

آنها را معطل برجام و توافق در مذاکرات نکرده است.
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  اگرچه مشــکل کمبــود مســکن در پایتخت  
درمان ناپذیــر به نظــر می رســد، امــا نظرات 
شرکت کنندگان در همایش الزامات، راهکارهای 
تولید، مانع زدایی و پشتیبانی مسکن و ساختمان 
شــهر تهران از همراهی با شهرداری تهران خبر 
می دهد تا بخشــی از مشــکل در پروژه عظیم 
ساختمان سازی  رفع شود. شهرداری تهران در 
رویکرد جدیــد خود و با همــکاری دولت قصد 
اجرای طرح هــای بزرگ ساخت وســاز را دارد 
که در ســال آینده آغاز می شــود و تا 180هزار 
واحد پیش خواهد رفت. روز پیش همایش یک 
روزه  ای در باغ موزه دفاع مقدس برگزار شــد که 
حمایت دولتی و همــکاری بخش خصوصی در 
این زمینه را نشــان می داد و بنا به سخنان بیان 
شده در آن باید انتظار داشت که در سال آینده 
اثر این همکاري و هماهنگی در بخش مســکن 

پایتخت دیده شود.
شهردار تهران در این مراسم گفت: نیاز انباشته 
شده مسکن در کشــور بیش از 10میلیون واحد 
است که سهم بالایی از آن به تهران برمی گردد. از 
طرف دیگر تعداد پروانه های صادر شده در تهران 
از سال ۹0 به یک هفتم رسیده و باعث سختی در 
ساخت وساز و بالا رفتن اجاره بهای مسکن شده 
است. همچنین مســکن بخش زیادی از حقوق 
افراد را دربرمی گیرد و زمان خرید مسکن به ۶۶ 
تا ۷0 سال رسیده است ؛ بنابراین باید وارد ماجرا 

شویم و به این نیاز پاسخ دهیم.
علیرضا زاکانی با تأکید بر اینکه شهرداری خود را 

مکلف به فعالیت در بخش مسکن می داند، گفت: 
در تفاهمنامه ای که با بنیاد مسکن امضا کردیم 
جای حضور بخش خصوصی به عنوان پیشتاز این 
حرکت خالی اســت و باید با هم همکاری کنیم 
و دبیرخانــه ای در معاونت معماری شــهرداری 
داشته باشــیم تا دائما در جهت انسجام و تحقق 
این اهداف عالی حرکت کنیــم. همچنین باید 
با یک حرکت جــدی و بر مدار نوســازی بافت 
فرســوده لکه گذاری هایی در نقاط مختلف شهر 

انجام دهیم.
او گفت: این تحول و مسکن سازی  چون در سراسر 
کشــور اتفاق می افتد، ما را از مهاجرت هایی که 
ممکن اســت به تهران صورت بگیــرد، مصون 
می دارد و ساخت مســکن در سایر شهرها باعث 
می شود که مهاجرت ها به شــهر تهران به شکل 

فزاینده رخ ندهد.
شــهردار افزود: تهرانی که در کنــار هم در آن 
زندگــی می کنیــم، نیازمنــد یــک بازنگری 
ایمنی بخش اســت. این شــهر 3گســل مشا، 
شمال غرب و شــهرری و 1۲هزار بافت ناپایدار 
دارد و بازنگری اشاره شده از این منظر مهم است.

وی با اشاره به اینکه نوع نگاه ما به مردم و بخش 
خصوصی باید تغییر کند، افزود: علاوه بر این، رکن 
این تغییر و تحول بایــد مردم و بخش خصوصی 
قرار گیرند و در کنار آن همه اجزا و عناصر و نهادها 
باید تسهیل گری کنند؛ از همین رو در این نشست 
شرکت کردیم تا اراده این تغییر را اعلام کنیم و 
نزدیک ترین راه را برای این تغییر در دستور کار 

قرار دهیم.
شــهردار ادامه داد: در شهرداری قرارگاهی برای 
بحث مســکن ایجاد شــد که هدف اولیه آن را 
بافت های ناپایدار قرار دادیم و باید در کنار آن از 

زمین ها و امکانات شهر استفاده کنیم. زمانی در 
گذشته، شهرداری گره گشایی از زندگی مردم را 
نمی دید و نظرش این بود که با گذشــت زمان و 
برای حل مشکلاتی مانند آلودگی هوا و ترافیک 
بهترین راه این است که به جای حل مشکلات، 
تهران را گران کند تا مــردم مهاجرت معکوس 
کنند و پشــیمان از تهران برگردند، اما این پیام 

مورد قبول مدیریت شهری فعلی نیست.
زاکانی با تأکید بر اینکه ما در این دوره می خواهیم 
شهر را زیست پذیر و انسان مدار کنیم، یادآوری 
کرد: اگر ســه گانه ای را بین  شــهر، شــهروند و 
مدیریت شهری درنظر بگیریم، باید برای شهروند 
هزینه کنیم و سایر اجزا باید در خدمت شهروند 
قرار بگیرند و باید برای تسهیل در زندگی مردم 

گام برداشته شود.

مشکل ساخت و ساز و افزایش جمعیت
شــهردار تهران گفت: اگر امروز بحران جمعیت 
داریم، یکــی از گلوگاه هــای افزایش جمعیت، 
حل مسکن است؛ ناایمنی که در بحث مسکن ها 
وجود دارد، ناشی از مشکل در ساخت  وساز است. 
همچنین در بحث معیشــت و اقتصاد خانوار نیز 

بحث مسکن نقطه مشترک است.
وی با بیان اینکه اراده جدی در شــهر و کشــور 
در بحث مسکن شکل گرفته است، عنوان کرد: 
شــهرداری نیز آهنگی را در جهت پاسخ به این 
نیاز در تهران دنبال می کنــد که با آهنگ دولت 
همراستاست. در این مســیر توجه ما این است 
که از همه ظرفیت ها در دســتگاه ها اســتفاده  
کنیم؛ آنچه مربوط به شهرداری است، حرکت در 
مســیر اخذ مجوزها و رفع معایب صدور پروانه و 
پیگیری ایجاد تسهیلات و امکانی است که شرایط 

ساخت وساز فعال شود.
او همچنیــن تأکید کرد: بعد دیگــر بعد هویت 
شهری ماســت؛ چهره شــهر بی هویت است و 
همزمان با ایمنی بخشی و استحکام بخشی و حل 
نیازهای مردم، چهره شهر و زیبایی آن، معماری 
ایرانی ـ اسلامی و هویت بخشــی آن نیز برای ما 
مهم اســت؛ از این منظر نیازمند یک بازنگری و 

اقدام جهادگونه در تهران هستیم.
شــهردار تهران همچنین در جمع خبرنگاران 
گفت: شــهرداری به عنوان مجموعــه مدیریت 
شهری خود را مکلف می داند که در حوزه مسکن 
فعال باشد؛ بنابراین تلاش می کنیم که مسکن را 
به میزان مورد نیاز و البته با استحکام و با معماری 
مناسب در تهران توسعه دهیم تا قیمت مسکن 
و اجاره نشــینی از این حالت سرســام آور خارج 
شود. امیدواریم بتوانیم سازوکاری فراهم کنیم 
تا شــهرداری بیشــترین اثر را در این چارچوب 

داشته باشد.
وی با بیان اینکه در دوره های گذشته شهرداری 
کمتر به ایــن عرصه ورود پیدا می کــرد، افزود: 
در این دوره با تشــکیل یک قرارگاه و با تجمیع 
ظرفیت های خودمــان به ویژه برای نوســازی 
بافت فرســوده و ذخیره زمین های شــهری و 
امکانات، ســاخت 180هزار واحد را در ســال 
آینده هدف گذاری کردیم و برای این مقصود از 
ظرفیت های مجموعه هــای مختلف مانند بنیاد 
مسکن انقلاب اســلامی که هفته پیش ساخت 
10 هزار واحد را با ایــن مجموعه تفاهم کردیم، 

استفاده می کنیم.
زاکانی ادامه داد: همچنین از ظرفیت های قانونی 
مانند قانون جهش مســکن و تبادل تفاهم ها با 
وزارت راه و شهرســازی، در حــال دنبال کردن 
مسیر در حوزه مسکن هســتیم؛ علاوه بر این از 
طریق مردمی ســازی  این کار و ایجاد تسهیلات 
برای انبوه سازان مسکن می توانیم اقدامات لازم 

را انجام دهیم.
شــهردار تهران اضافه کرد: آنچه به شــهرداری 
مربوط اســت، بحث زمین و تســهیلات مربوط 
به پروانه ساختمانی و پایان کار است. همچنین 
ایجاد تســهیلات ویژه در تفاهم بــا وزارت راه و 
شهرسازی مدنظر است تا تسهیلات ۴۵0میلیون 
تومانــی قانون مســکن به مردم تعلــق گیرد و 
بهره مندی از ظرفیت ۶0میلیــون تومانی برای 

اجاره نشین ها نیز درنظر گرفته شود.
وی درباره ساخت وساز در اطراف باغ گیاه شناسی 
گفت: مجوزهای آن قبلا صادر شــده و مســیر 
گذشته آن در حال محقق شدن است؛ باید برای 
آینده مســیری طراحی کنیم تا از این آسیب ها 
جلوگیری شود و در این دوره در کمیسیون ماده۵ 

به هیچ وجه از این جنس مجوزها صادر نکردیم.

شهرداری برای خانه سازی آستین بالا زد
شهردار تهران: نیاز انباشته شده مسکن در کشور بیش از 10 میلیون واحد است که سهم بالایی از آن به تهران برمی گردد

در هشتمین کمیته تخصصی محیط زیست و  توسعه پایدار کلانشهرهای ایران عنوان شد

تمرکز 17درصد جمعیت و 45 درصد صنایع در شهر تهران
هشــتمین کمیته تخصصی محیط زیست و  توسعه 
پایدار کلانشهرهای ایران با حضور دبیرکل مجمع 
کلانشهرهای ایران، رئیس کمیسیون محیط زیست 
و خدمات شــهری مجمع کلانشــهرها، رئیــس کمیته تخصصی 
محیط زیست و توسعه پایدار مجمع کلانشهرها، معاون هماهنگی 
مجمع کلانشهرها و مدیران و  نمایندگان شهرداری های ۲0کلانشهر 
کشــور به صورت آنلاین برگزار شــد.  به گزارش همشهری، شینا 
انصاری، مدیرکل محیط زیست و توســعه پایدار شهرداری تهران 
و رئیس کمیته تخصصی محیط زیســت و توســعه پایدار مجمع 
کلانشهرها، با اشاره به اهمیت ارتقای ساختار محیط زیست در بدنه 
شهرداری های کلانشهرها گفت: »مســائل و معضلات اولویت دار 

محیط زیســتی در مقیاسی بزرگ در کلانشــهر تهران وجود دارد.  
تمرکز 1۷درصد جمعیت و استقرار ۴۵درصد صنایع و سایر مولفه ها 
باعث شده که کلانشهر تهران با مســائل پیچیده و خاصی از منظر 

محیط زیستی مواجه باشد.«
 شینا انصاری افزود: »در عین حال تجربیاتی مانند سامانه ارزیابی 
محیط زیســتی برای تمامی پروژه های عمرانی و توسعه ای شهری، 
تجربیات شرکت کنترل کیفیت هوا و سامانه ایستگاه های پایش هوا 
و صدا که نخستین و قدیمی ترین در کشور هست یا مباحث اجتماعی 
مانند تشکیل کانون های محیط زیست و خانه های محیط زیست در 
سرای محله ها، بهینه سازی  مصرف انرژی و توسعه تجدیدپذیرها که 
شــهرداری تهران در این عرصه اقدامات قابل توجهی را انجام داده، 

پروژه های بازچرخانی پساب، هوشمندسازی و مرکز رصدخانه شهر 
تهران موجب شده از یک طرف شهر تهران هم بتواند در کنار سایر 
کلانشهرها کمک کننده و انتقال دهنده تجربه باشد و هم نیازمند این 

بوده که از سایر کلانشهرها تجارب موفق را بیاموزد.«
 انصاری بــا بیان اینکــه ارتقاي ســاختار محیط زیســت در بدنه 
شهرداری های کلانشهرها چه از حیث اختصاص منابع مالی و چه از 
نظر نیروی انسانی متخصص و توانمند می تواند در تجمیع، انسجام 
و راهبری مباحث محیط زیســتی در شــهرداری های کلانشهرها 
بســیار مؤثر باشــد، گفت: »امیدواریم با حمایت بیــش از پیش 
 مدیران مجمع از موضوعات محیط زیست شهری، این مهم محقق

 شود.«

 دیدار صمیمانه شهردار با جانبازان و ایثارگران
علیرضــا زاکانــی، شــهردار تهــران، صبح دیــروز همزمــان با 
ســالروز ولادت حضــرت ابوالفضل عبــاس)ع( و روز جانبــاز 
 با حضــور در دهکــده نشــاط -مرکز جامــع توانبخشــی ایثار 
بقیه الله)عج( در جلسه ای صمیمی با تعدادی از جانبازان و 

ایثارگران دیدار و گفت وگو کرد. 
در این جلســه تعدادی از جانبازان و ایثارگــران دغدغه های 
خــود و جامعــه جانبــازان و ایثارگــران ازجمله ارائــه و تکمیل 
خدمــات درمانــی، مناسب ســازی  معابــر، ســرویس دهی 
بــا اســتفاده از ون هــای ویــژه جانبــازان، مناسب ســازی  
ایستگاه های مترو و اتوبوس های شرکت واحد و به کارگیری 
جانبازان و معلولان در قســمت های مدیریت شهری جهت 

ارائه مشاوره را با شهردار تهران درمیان گذاشتند.
 براســاس ایــن گــزارش، شــهردار تهــران پــس از دیــدار بــا 
جانبــازان و ایثارگــران، بــه مناســبت روز درختــکاری و 
گرامیداشت هفته منابع طبیعی یک اصله نهال در محوطه 
مجموعه نشاط مرکز جامع توانبخشــی ایثار بقیه الله)عج(

غرس کرد.
مرکز جامع توانبخشی ایثار بقیه الله)عج(  چند سال پیش 
با هــدف خدمات رســانی به جانبازان تاســیس شــد و در آن 
امکانات ورزشی و توانبخشی  با تمرکز بر نیا ز های جانبازان 

قطع نخاعی فراهم شده است .

 محمد سرابیگزارش
خبرنگار

توسعه 
پایدار

 ضرورت بازگشت معماری 
به سبک ایرانی ـ اسلامی

رئیس شورای شــهر تهران در همایش الزامات، راهکارهای 
تولید، مانع زدایی و پشــتیبانی مسکن و ســاختمان شهر 
تهران گفت: یکــی از موضوعاتی که در کشــور باید جبران 
 شــود، بازگشــت ســبک معماری در کشــور به معماری

 ایرانی ـ اسلامی است.
به گزارش همشهری، مهدی چمران افزود: ایران را به شیوه 
معماری اصیل آن می شناســند و نباید در این زمینه تنها 
تقلید کننده باشیم. همانطور که در فناوری پیشرفت کرده ایم 

در حوزه معماری نیز باید به جایگاه اصلی خود بازگردیم.
وي با اشاره به اینکه مسکن با چهاردیواری هایی که اکنون 
ساخته می شود، متفاوت است، گفت: مسکن جای آرامش 
روحی، روانی و جسمی انسان هاســت. این ویژگی تنها در 

خانه های قدیمی دیده می شود.
چمران تأکید کرد: در ســاخت واحدهای مســکونی تنها 
به دنبــال بلندمرتبه ســازی  نباشــیم؛ چراکه این ســبک 
ساخت وساز با معماری سنتی ما همخوانی ندارد و مشکلات 
زیادی را در زندگی اجتماعی ایجاد می کند. به عنوان مثال 
می توان در محدوده هایی ماننــد محدوده های تاریخی که 
امکان بلندمرتبه ســازی  وجود ندارد به ســمت ســاخت و 
ســازهای فاخر و در طبقات کمتر رفت؛ چراکه اکنون این 

واحدهای مسکونی تقاضای زیادی دارند.
رئیس شورای شــهر تهران افزود: هرچند محدوده هایی در 
طرح تفصیلی شهر تهران برای این سبک ساخت وساز درنظر 

گرفته شده بود، اما این ایده هیچ گاه اجرایی نشد.

تقاضای انباشته مسکن
در بخش دیگری از این همایش نماینــده مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی گفت: در کشور یک عقب افتادگی 
تاریخی در بخش مسکن داریم؛ درحالی که طبق قانون باید 
مسکن برای مردم ساخته شــود، اما عملکرد نامناسب در 
سال های گذشته باعث شده که بیش از 1۲میلیون تقاضای 

انباشته در کشور به وجود بیاید.
اقبال شــاکری افزود: کســانی که در دوره گذشته افتخار 
می کردند که یک واحد مسکن نســاختند باید پاسخگوی 
شرایط فعلی و مشکلات مسکن در کشــور باشند. 3قانون 
نظام مهندســی، ماده 100 و مدیریت یکپارچه شهری که 
حوزه مسکن را کاملا تحت تأثیر قرار می دهد، آماده ارائه به 

صحن مجلس است .
شاکری ادامه داد: طرح نهضت مسکن، تنها یک اقدام اولیه 
در این موضوع است و تنها می تواند به خانه دار شدن برخی 
از اقشــار کمک کند. همچنین باید به موضــوع مالیات بر 
خانه های خالی که تعداد آن به ۹۵میلیون می رسد و مالیات 
بر عایدی سرمایه توجه شود تا به وسیله آن مسکن از کالای 
تجاری به مصرفی تبدیل شــود و مشــکلات حوزه مسکن 

کاهش پیدا کند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: صندوق ملی 
مسکن نیز می تواند به ساخت مسکن و کاهش تقاضا در این 
حوزه کمک کند؛ تشویق خودمالکان و ارائه تسهیلات به آنها 

به ویژه در بافت فرسوده می تواند راهگشا باشد.
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی نیز در این همایش 
با اشاره به اینکه بنیاد مســکن انقلاب اسلامی تعهد کرده 
است که 10هزار واحد از 180هزار واحد مسکونی در سال 
آینده را با همکاری شهرداری تهران بسازد، تصریح کرد: در 
این بخش از ظرفیت انبوه سازان و همه دستگاه ها استفاده 

خواهد شد.
اکبر نیکزاد افزود: هم اکنون ۲10هزار واحد مســکونی در 
دست احداث بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار دارد. از این 
تعداد 100هزار مسکن شهری و 1۵0هزار واحد مسکونی 

در روستاهاست که با محوریت مردم در حال ساخت است.
او با اشــاره به اینکه در روزهای آینده پروژه 1300واحدی 
باغ آذری کلنگ زنی خواهد شــد، گفت:  طبق توافق بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی با شهرداری تهران قرار است 10هزار 
واحد مسکونی توسط بنیاد در تهران ساخته شود؛ به طوری 
که قبل از سال جدید 3هزار واحد از 10هزار واحد اشاره شده 
کلنگ زنی خواهد شد و مابقی واحدهای مسکونی به میزان 

۷هزار واحد در خردادماه کلنگ زنی مي شوند.
در بخــش دیگری از این مراســم، سرپرســت ســازمان 
نظام مهندسی ساختمان کشور گفت: باید از مهندسان نه 
برای امضا، بلکه برای نگاه معمارانه و خلاقانه استفاده کنیم 

تا به سرمایه گذاران هم سود بیشتری برسد.
حمزه شاکری با اشاره به زلزله های ۵0سال اخیر ادامه داد: 
با هزینه های معادل ۷درصد هزینه ساخت می توان اسکلت 
ســاختمان را تقویت و آن را تا حد زیــادی در مقابل زلزله 

مقاوم کرد.
رئیس کانون عالی کارفرمایی ایران نیز در این همایش گفت: 
در کارایی ساخت مسکن مشکلی وجود ندارد و آنچه مشکل 

مسکن را به وجود آورده است، ناکارآمدی بازار است.
حسین سلاح ورزی گفت: کاهش زمان صدور پروانه ساخت 
اگر رخ دهد نه تنها در بخش مســکن تأثیر گذار است، بلکه 
تأثیر مســتقیمی بر ســرمایه گذاری دارد و اثر آن در رشد 

اقتصادی و کاهش فساد اداری هم دیده خواهد شد.
در همایش یک روزه الزامات، راهکارهای تولید، مانع زدایی 
 و پشتیبانی مسکن و ساختمان شــهر تهران که از ساعات

ابتدای صبح دیروز درسالن اصلی باغ موزه دفاع مقدس برگزار 
شد،  انجمن ها و کانون های صنفی بخش خصوصی حضور 
داشتند.  همایش در بعد از ظهر با تشکیل پنل های تخصصی 
ادامه پیدا کرد و در حاشیه آن سرمایه گذاران و متخصصان 
به تبادل تجربیات خود در زمینه انبوه سازی و رفع مشکلات 

بافت های فرسوده پرداختند.

سید محمد آقامیری
رئیس کمیته عمران شورای شهر 

تهران
  شهرفروشــی زمانی انجام می شود که 
سرانه های فرهنگی و فضای سبز شهر 
را در اختیار ساخت وساز بی ضابطه قرار 
دهیم، ولــی اگر مالکــی بخواهــد جواز 
4طبقــه بگیرد و نیــاز مســکونی خود را 
تامین کند، شهرفروشی نیست، بلکه 

احقاق حقوق اولیه شهروندان است.

علیرضا نادعلی 
 سخنگوی شورای شهر تهران

در ابتــدای جلســه امــروز پارلمــان 
شــهری، گزارشــی توســط ناصر امانی 
درخصوص محله زرگنــده در محدوده 
منطقه 3شهرداری تهران ارائه خواهد 
شــد. امــروز لایحــه شــهرداری تهــران 
درخصوص »طراحی، پایــش و اجرای 
نماهای شهر تهران« مورد بررسی قرار 

خواهد گرفت. 

مهدی پیرهادی
 رئیس کمیسیون سلامت 

محیط زیست  شورای شهر تهران 
توسعه فضای سبز شــهر تهران به ویژه 
در مناطق کمتر برخوردار و با سرانه های 
فضای ســبز پایین مورد توجه مدیریت 
شــهری قــرار گرفتــه اســت. شــهرداری 
تهران این آمادگــی را دارد تــا درصورت 
مشــارکت خیریــن نســبت به توســعه 

فضای سبز اقدام لازم را انجام دهد.

بازسازی عتبات عالیات 
به دست کسبه بازار تهران

اولین جلسه ستاد بازسازی عتبات عالیات کسبه 
بازار تهران به همت احمد علوی، عضو شــورای 

شهر تهران برگزار شد.
به گزارش همشهری، دیروز نخستین جلسه ستاد 
بازسازی عتبات عالیات بازار تهران به پیشنهاد و 
همت سیداحمد علوی، عضو شورای شهر و هیأت 
امنای ستاد بازســازی عتبات تهران و با حضور   
کاظم صدیقی، امام جمعه موقت تهران و رئیس 
هیأت امنای ستاد بازسازی عتبات عالیات، امیر 
یزدی، شــهردار منطقه 1۲، محمدجلال مآب، 
رئیس ســتاد بازســازی عتبات عالیات کشور، 
به همراه جمعــی از جامعه اصناف بــازار تهران 
 در سالن جلسات شــهرداری منطقه 1۲برگزار 

شد. 
در این جلســه علوی، عضو شورای اسلامی شهر 
تهران   با تأکید بر اینکه پرچم امام حســین)ع(، 
هرگز پایین نخواهد آمد، گفت: ان شاءالله بتوانیم 
با تشــکیل ســتاد عتبات عالیات بازار تهران در 
این روز، قدم کوچکــی در راه خدمت به حضرت 

اباعبدالله)ع( برداریم.  
 در پایان جامعه اصناف و بازاریان تهران با همتی 
حسینی، حمایت و مســاعدت خود را در مورد 
ساخت وساز صحن های شــریف عتبات عالیات 
اعلام کردند. همچنین مقرر شد به منظور استمرار 
این فعالیت ها دبیرخانه دائمــی ای برای این امر 

ایجاد شود.

از شورا چه خبر؟

عکس خبر

 خبر

گزارش۲

نوسازی بافت فرسوده

 ۱۲۴۵ شهر 
 در کشور داریم كه

 ۹ موردشان کلانشهر 
هستند و ۴۰درصد جمعیت 
را به خود اختصاص داده اند 
و از این تعداد ۹میلیون نفر 
جمعیت ثابت در تهران قرار 

گرفته اند. 

محمد آیینــی، معــاون وزیــر راه و شهر ســازی  و مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شهری ایران و حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران 

در همایش الزامات، راهکارهای تولید، مانع زدایی و پشتیبانی، آمار هایی از 
ساخت وساز ارائه کردند که بخشی از آنها را می خوانید:

 مساحت بافت فرسوده
۷۰هزار هکتار

 ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار 
واحد مسکونی در  بافت های 

فرسوده کشور وجود دارد

۱۰ میلیون نفر
 از مردم در مسکن های لرزان 

زندگی می کنند

۲ میلیون و ۵۷۰ 
 واحد فرسوده در
 کشور وجود دارد

 ۵ میلیون 
 واحد جدید با نوسازی

 این واحدهای مسکونی در 
کشور تولید می شود

 ۶ ماه 
کاهش روند اعطای مجوزها 

۱۰ درصد به ارزش افزوده 
سرمایه گذاران اضافه می کند

۳۱۳ روز 
زمان صدور پروانه 

مساحت بافت ناپایدار 
۶۰هزار هکتار 

مساحت بافت تاریخی 
۳۳هزار هکتار

۱۲۱ مرحله 
باید طی شود تا به 
صدور پروانه برسد

۶۰روز 
زمان صدور پروانه خواهد شد
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کارخانه 85ساله لوازم خانگی ارج پس از یک دهه 
تعطیلی، چهارشنبه هفته جاری رسما به مدار تولید 

بازمی گردد.
به گزارش همشهری، کارخانه لوازم خانگی ارج در 
سال ۱۳۱۶ در یک کارگاه کوچک واقع در خیابان 
سی متری تهران و با 8کارگر مشغول به تولید شد. 
فعالیت این کارگاه با هدایت خلیل ارجمند، استاد 
دانشکده فنی دانشگاه تهران در ابتدا با انجام کارهای 
جوشکاری، آهنگری و ریخته گری و سپس تولید 
صندلی های تاشو آغاز شــد. با گسترش فعالیت 
این کارخانه در دهه ۱۳5۰ به تولید لوازم خانگی، 
ازجمله یخچال، بخاری، ماشین لباسشویی و کولر 
آبی روی آورد و به فهرست صنایع غیردولتی ایران 
پیوست اما پس از انقلاب این کارخانه دولتی شد 
و سپس در اختیار شرکت سرمایه گذاری یکی از 
بانک ها قرار گرفت و به تدریج به سوی ورشکستگی 
پیش رفت و در ادامه ماشین آلات و امکانات خطوط 
تولید آن را برخی طلبکاران از محل کارخانه خارج 
کردند. سرانجام این کارخانه از سال ۱۳9۰ تعطیل 
و ۲۴ خرداد ۱۳95 با پلمب قضایی انبار ارج، اموال 

این کارخانه توقیف و رسما تعطیل شد.
 با گذشــت چند ســال از تعطیلی این کارخانه، 
خبرهای متفاوتی از تلاش برای احیای آن منتشر و 

حتی مباحثی در زمینه احتمال همکاری برندهای 
معروف لــوازم خانگی مانند جنــرال الکتریک و 
ویرپول آمریکا و آریســتون ایتالیــا و بوش برای 
احیای کارخانه های لــوازم خانگی ارج و آزمایش 
مطرح شــد. اما با اعمال تحریم ها و عهد شــکنی 
برخی شرکای خارجی در اجرای قراردادهای تولید 
مشترک با شــرکت های ایرانی، پرونده مشارکت 
برندهای خارجی برای احیای این کارخانه بسته شد. 
سرمایه گذاران بخش خصوصی با حمایت وزارت 
صمت و دستگاه قضا  و پس از رفع مشکلات و قوانین 
دست و پاگیر پیگیری جدی برای بازگشایی مجدد 
این کارخانه از مرداد ماه امسال را در دستور کار قرار 
دادند. اکنون با گذشت 5سال از تعطیلی کارخانه 
ارج، برخی خطــوط تولید لــوازم خانگی در این 
کارخانه نصب و بنا بر یافته های خبرنگار همشهری 
مقرر شده تا چهارشنبه هفته جاری، فعالیت رسمی 
این کارخانه با راه اندازی خط تولید کولر گازی آغاز 
شــود. در ادامه تا پایان اردیبهشت ماه سال آینده 
خطوط تولید ماشین لباسشــویی و ظرفشویی و 
ســپس تولید یخچال، یخچال فریزر و ساید بای 

ساید و سایر محصولات راه اندازی شود.

توجه به احیای برندهای داخلی 
با وجود جولان انواع لوازم خانگی اروپایی، کره ای و 
چینی در بازار ایران، هنوز مشتریان ایرانی خاطره 
خوش کیفیت برخی برندهای داخلی لوازم خانگی 
مانند ارج و آزمایش را در ذهن دارند و با گذشــت 

چندین سال، محصولات فرتوت این برندها هنوز 
هم میهمان خانه برخی خانوارهای سن و سال دار 
گذشته ایرانی اســت. این شهرت بهترین سرمایه 
برای احیای مجدد برندهای مذکور لوازم خانگی 
اســت. موضوعی که دیروز محمدمهدی برادران، 
معاون صنایع عمومی وزارت صمت با اشاره به آن 
اعلام کرد: یکی از موارد مهم توجه به نام و نشــان 
تجاری)برند( لوازم خانگی اســت، زیرا کالاهای 
داخلی با وجود داشتن کیفیت مناسب نسبت به 
کالاهای دارای نشان های مطرح جهانی، کم بهره 

هستند.

بازگشت به تولید پس از یک دهه توقف 
معاون صنایع عمومی وزارت صمت با بیان اینکه 
کارخانه 85ســاله ارج پس از تعطیلی با تلاش و 
رفع موانع تولید ازجمله قوانین زائد و دست وپاگیر، 
دوباره در مدار تولید قرار گرفته و قرار است به زودی 
خط تولید محصــولات لوازم خانگــی این واحد 
بزرگ تولیدی، راه اندازی شــود، گفت: نخستین 
کارخانه تولید لوازم خانگی کشور به علت تشدید 
مشکلات تولید در سال ۱۳9۰، به طور کامل تعطیل 
شــده بود که از مردادماه امسال)۱۴۰۰( با تلاش 
و پیگیری هــای وزارت صمت، پس از ۱۰ ســال 
تعطیلی در مسیر احیا  قرار گرفت. برادران  افزود: 
با توجه به برنامه ریزی های انجام شده برای احیای 
برند ارج و ایجــاد تنوع در ســبد محصولات این 
شرکت، تولید انواع یخچال و فریزر، انواع ماشین 

لباسشویی دیجیتال و مکانیکی، ماشین ظرفشویی 
و کولر گازی اســپلیت، وجود خواهد داشــت. او 
تأکید کرد: کارخانه ارج ابتــدا تولید کولر گازی را 
آغاز خواهد کرد و از اواخر اردیبهشــت ماه، تولید 
ماشین لباسشــویی در این واحد تولیــدی، آغاز 

خواهد شد.

پوست اندازی ارج 
برای احیای این کارخانه تا کنون بخش خصوصی 
۲۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری کرده و خطوط 
تولید و مونتاژ ماشین لباسشــویی، ظرفشــویی، 
کولرگازی و کولرآبی نصب شده و در مرحله بعد، 
خط تولید یخچال و فریزر نیز اضافه خواهد شــد. 
براساس این گزارش، با احیای کارخانه ارج در گام 
نخســت، برای ۴۰۰نفر به صورت مستقیم و برای 
بیش از ۲هزار و 5۰۰نفر به صورت غیرمســتقیم، 
اشــتغال ایجاد خواهد شــد. تولید این کارخانه 
درصورت وجود شرایط مناسب همکاری بین المللی 
در ابتدا به صورت تحت لیسانس و سپس با عمق 
تولید ۶۰ درصد قطعات در کشــور، انجام خواهد 
شد. علاوه بر آن همزمان شــبکه های مربوط به 
فروش و خدمــات پس از فروش ایــن کارخانه با 
استفاده از شرکت های دانش بنیان و کمک گرفتن 
از متخصصان داخلی در حال طراحی است. برای 
تأمین مواداولیه داخلی نیز از مجاری تعیین شده 
اقدام و مواداولیه وارداتی نیز در چارچوب مقررات، 

ثبت سفارش و وارد خواهد شد.

»ارج«فردازندهمیشود
گزارش همشهری از پوست اندازی قدیمی ترین کارخانه ایرانی تولید لوازم خانگی 

5خریدار عمده کالای ایرانی در ۱۱ماه امسال را بشناسید

سهم بالای 7کشور دنیا از کیک تجارت خارجی ایران
گمرک ایران از رشد 38درصدی ارزش تجارت خارجی ایران در 

تجارت
11ماه امسال خبر داد و اعلام کرد همچنان 5کشور چین، عراق، 
ترکیه، امارات و افغانستان اصلی ترین خریداران کالای ایرانی 
هستند. در مقابل عمده واردات کالا به کشور هم از مبدأ 5کشور امارات، چین، 
ترکیه، آلمان و سوئیس صورت گرفته است. براساس اعلام فرود عسگری، معاون 
گمرک ایران، حجم تجارت خارجی در 11ماه سال جاری به 90میلیارد دلار رسیده 

که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشــته شاهد افزایش 38درصدی ارزش 
صادرات و 12درصدی ارزش واردات در کارنامه 11ماهه تجارت خارجی بوده ایم. 
سهم صادرات از کل تجارت خارجی 11ماه امسال ایران 43میلیارد دلار و سهم 
واردات هم 47میلیارد دلار برآورد شده است. اما اصلی ترین شرکای تجاری 
ایران در 11ماه امسال چه میزان کالا و به چه ارزشــی را مورد دادوستد قرار 

داده اند؟

چراغ سبز به خانه سازی برای صنعتگران
در۲ سال اخیر بارها بحث احداث مسکن در نزدیکی شهرک های 
صنعتی مطرح شده و حتی تفاهمنامه هایی نیز در این زمینه به 
امضا رسیده است، اما آنگونه که وزیر راه و شهرسازی می گوید: 
قرار است در جریان نهضت ملی مســکن، تحول بزرگی نیز در 
این حوزه ایجاد شود. به گزارش همشهری، قبل از نهضت ملی 
مسکن نیز سیاست ساخت مسکن و شهرک مسکونی در نزدیکی 
مناطق صنعتی در ابعاد محدود در دستور کار قرار گرفته و شهر 
جدید ایوانکی ســمنان که یکی از صنعتی تریــن مناطق این 
استان محسوب می شود نیز در راســتای همین سیاست بوده 
است؛ اما وزارت راه و شهرسازی در راستای اجرای قانون جهش 
تولید مسکن، برنامه ای برای احداث شهر و شهرک های جدید 
مسکونی تدوین کرد و تا ۴ماه پیش، مطالعات کارشناسی ساخت 
۴۰ شهرک مسکونی جدید در ۱۴ استان آغاز شده بود. حالا اما، 
آنگونه که وزیر راه و شهرسازی می گوید: احداث شهر و شهرک 
مســکونی در نواحی صنعتی در قالب یکی از سیاست های این 

وزارتخانه پیگیری خواهد شد.

خانه سازی برای یک میلیون کارگر صنعتی
هم اکنون 8۳۴ شــهرک صنعتی فعال در کشور وجود دارد که 
نزدیک به ۴8 هزار و 85۰ واحد صنعتی فعال در آنها مســتقر 
هستند و اشتغال حدود یک میلیون نیروی انسانی به این مناطق 
و واحدها معطوف می شود. تأمین مســکن نیروی کار صنعتی 
در مناطق نزدیک به محل کار همواره یک راهکار اساسی برای 
کمک به معیشــت نیروی کار از طریق کاهش هزینه رفت وآمد 
و همچنین مدیریت ترافیــک و تردد بوده اســت. در ایران نیز 
نمونه هایی از آن به صورت محدود از سالیان دور وجود داشته است 
اما در دوره جدید متولی حوزه مسکن راسا وارد این حوزه شد و 
حالا بنا به ظرفیت های قانون جهش تولید مسکن تلاش می کند 
شهرک های مســکونی را در ابعاد بزرگ تر با هدف حل معضل 
مســکن کارگران و نزدیک کردن آنها به محل کار احداث کند. 
پیش از این، تفاهمنامه همکاری میان شهرهای جدید و سازمان 
شهرک های صنعتی امضا شــده بود که در گام نخست تلاش 
می کرد در ۱۱ محور صنعتی کشــور که 55 شهرک صنعتی را 
شامل می شود، امکان احداث مسکن را نیز فراهم کند. بررسی های 
شرکت عمران شهرهای جدید در آذرماه امسال نشان می دهد 
در این مناطق با توجه به نیروهای شاغل در واحدهای صنعتی 

به ۲۲۰ هزار واحد مسکونی برای سکونت کارگران نیاز است.

شهرک سازی به سبک ایوانکی
در شــرایط فعلی یکی از بزرگ ترین طرح های احداث مسکن 
در مناطق صنعتی، در ایوانکی سمنان در حال احداث است که 
برآوردهای اولیه از امکان استقرار 55 هزار کارگر شهرک های 
صنعتی شرق استان تهران در این شــهر جدید حکایت دارد. 
آمارهای شرکت عمران شهرهای جدید حاکی از این است که 
تا آذرماه امســال، 55 هزار و ۲95 نیروی انسانی فعال در محور 
صنعتی ایوانکی شناسایی شده اند که تا آن زمان ۳ هزار و 8۰۰ 
نفر از آنها برای استقرار و سکونت در این شهر جدید اعلام آمادگی 
کرده اند. وزیر راه و شهرسازی نیز شهر جدید ایوانکی را یک مدل 
ملموس در راستای احداث مسکن در مناطق صنعتی می داند و 
می گوید: در طرح نهضت ملی مســکن امکان ثبت نام ساکنان 
شهر تهران در شهر جدید ایوانکی استان سمنان که یک محور 
صنعتی است مهیا شد که در آن شهر، اراضی به شکل ویلایی به 
متقاضیان واگذار می شود تا محیط مطلوبی برای زندگی فراهم 
آید و با اســتقرار کارکنان صنایع در نزدیکــی محل کار، تردد 
کارکنان ساکن در شهر تهران نیز محدود شود. رستم قاسمی، 
رئیس شورای عالی شهرســازی و معماری در جلسه اخیر این 
شورا با تأکید بر اینکه در اجرای طرح نهضت ملی مسکن اساساً 
سیاست بر آن است تا کنار شهرک های صنعتی، شهرک های 
مسکونی برای کارگران، مهندسان و دیگر اقشار ایجاد شود، اعلام 
کرد: در مکران و تیس سیستان و بلوچستان و در سایر شهرهای 
جدیدی که ایجاد خواهند شد، ایجاد شهرک های مسکونی در 

کنار شهرک های صنعتی در دستور کار خواهد بود.

مسکن در چانه زنی های مزدی
مسکن یکی از اصلی ترین عاملی اســت که در مذاکرات مزدی 
کارگران مورد توجه قرار می گیرد. از یک سو نمایندگان به واسطه 
تورم های قابل توجه هزینه مسکن به دنبال افزایش قدرت خرید 
مزد کارگران هستند. از سوی دیگر کارفرمایان با استناد به اینکه 
در قانون اساسی، تأمین مسکن به عنوان یکی از تکالیف و وظایف 
دولت معرفی شده، تأمین کل هزینه مسکن از طریق پرداخت 
مزد را قبول ندارند. در بهترین حالت دولت می خواهد با کمک 
جامعه کارفرمایی در ساخت مســکن و کمک به رهن مسکن 
کارگران، این معضل را حل وفصل کند. به گزارش همشهری، 
به واسطه سهم بالای هزینه مسکن در سبد هزینه های مصرفی 
خانوارهای ایرانی، هر اقدامی که بتواند مشکل خانوارها را رفع 
یا تعدیل کند می تواند اثرات مثبتی روی شرایط معیشتی آنها 
داشته باشــد. قانون جهش تولید مسکن نیز اساســاً با اتکا به 
همین مسئله تصویب و اجرا شد. براساس آمارهای رسمی، در 
سال ۱۳99وزن مسکن در سبد هزینه خانوار به بالاترین میزان 
تاریخی خود رسیده است به گونه ای که خانوارهای شهری در 
این ســال به صورت میانگین حدود ۴۳ درصد از هزینه ماهانه 
خود را در حوزه اجاره مسکن صرف کرده اند. این در حالی است 
که براســاس اطلاعات مرکز آمار ایران، در نیمه دهه 8۰ حدود 
سقف متعارف سهم مسکن در ســبد هزینه های خانوار حدود 
۳۰درصد بوده است. در همان وضعیت اجاره نشین ها ۲8 درصد از 
هزینه های زندگی را بابت اجاره بهای مسکن پرداخت می کردند و 
این دوره یکی از دوره های کم فشار بازار اجاره بوده است. هم اکنون 
به واسطه جهش های متولی قیمت اجاره در سایه صعود قیمت 
مسکن، هزینه اجاره مسکن به یک چالش بزرگ در بودجه خانوار 
تبدیل شده است به گونه ای که در سال ۱۳99، هزینه اجاره بهای 
مســکن در شــهر تهران بیش از ۶۰ درصد هزینه خانوارهای 
مستأجر بلعیده است. این مقدار در سایر نقاط شهری نیز معادل 
۴۳درصد از کل هزینه های خانوار در سال ۱۳99برآورد شده که 
گرچه از شهر تهران کمتر است اما نسبت به دوره های قبل رقم 
بسیار بالایی محسوب می شود. در این وضعیت، با توجه به اینکه 
مسکن سازی در مناطق صنعتی به یک سیاست اصلی در وزارت 
راه و شهرسازی تبدیل شــده، چنانچه تعامل سازنده ای میان 
شهرک های صنعتی، کارفرمایان و دولت ایجاد شود و مسکن 
مناســب برای کارگران صنعتی متقاضی در نزدیکی محل کار 
احداث شود، بخشی از ناکارآمدی بازار مسکن و همچنین بخشی 

از فشار معیشتی این کارگران کاهش پیدا خواهد کرد.

3مطالبه از صنعت بیمه
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد در مراسم 
معارفه رئیس کل جدیــد بیمه مرکزی 
۳مطالبه دولت از صنعت بیمه را خروج 
بیمه مرکزی از بیمه گری اتکایی، مدیریت 
تضاد منافع و تحقق کامل الزامات حاکمیت شرکتی اعلام کرده 
اســت. تامین نظر دولت نزد بازیگران بازار بیمه به ویژه بیمه 
مرکزی هم سهل است و هم ممتنع. چه اینکه قرارگرفتن بیمه 
مرکزی در مقام بیمه گر اتکایی خودخواسته نبوده بلکه ناشی 
از تحریم ها بوده است. در غیاب بیمه گران اتکایی بین المللی 
بخش زیادی از ریسک در داخل کشــور به پشتوانه صندوق 
ضدتحریم بیمه پوشش داده و نگه داشته شده است. بنابراین 
انتظار می رود خروج بیمه مرکزی از بیمه گری اتکایی از ۲مسیر 
احیای توافق هســته ای و بازگشــت بیمه گران بین المللی و 
همچنین حمایت واقعی از رقابت بین بیمه گران اتکایی داخلی 
رخ دهد. از سوی دیگر اگر وزیر اقتصاد اعتقاد دارد حاکمیت 
شرکتی در صنعت بیمه باید جاری شود، شرط لازم حمایت 
عملی دولت و البته شخص آقای خاندوزی است تا اجازه ندهد 
افراد فاقد صلاحیت حرفه ای و فنی لازم به واسطه نزدیکی با 
اهالی قدرت و سفارش شده بر صندلی ها و پست های کلیدی در 
صنعت بیمه تکیه کنند. چه اینکه ورود این افراد باعث تضعیف 
نظارت مورد انتظار دولت، مخدوش شدن مطالبه وزیر برای 
اعمال حاکمیت شرکتی و غبار گرفتن دوربین های نظارتی بیمه 
مرکزی خواهد شد که نتیجه آن شکل گیری حلقه های فساد 
در صنعت بیمه به دلیل نفع خواهی و سهم خواهی خواهد بود. 
پیشنهاد می شود وزیر اقتصاد تلفن های سفارشی را نپذیرد و 
اجازه دهد بیمه مرکزی در تعیین صلاحیت پست های کلیدی 
در کل صنعت بیمه مستقل و حرفه ای تصمیم بگیرد، زیرا بیمه 
آیینه تمام نمای اعتماد مردم به تکیه گاهی مطمئن و مقتدر در 

برابر خطرها و ریسک هاست.

صعود و سقوط قهرمان
 خبر: شرکت تولید تجهیزات سنگین )هپکو( 
پس از ۱۴سال انحطاط و بلاتکلیفی و دست وپنجه 
نرم کــردن با انواع مشــکلات، حالا در آســتانه 
5۰سالگی با حمایت های دولت و تأمین اجتماعی 
دوباره در حال جان گرفتن است؛ شرکتی که مسیر 
پرفرازونشیبی را برای قهرمان شدن پیموده بود اما 

به دلایلی تا مرز فروپاشی نیز رسید.
 نقد: از زمانی که کلنگ احداث شرکت هپکو با 
مشارکت 55درصدی ایدرو و ۴5درصدی برادران 
رضایی در اراک به زمین خورد، ۴9سال می گذرد. 
این شرکت ۱۲۰هکتاری از سال ۱۳5۴ و با مونتاژ 
ماشین آلات شرکت های نویســتار اینترنشنال 
آمریکا، پوکلین فرانسه، ساکائی ژاپن، دایناپاک 
سوئد و لوکومو فنلاند رسماً و بدون هیچ رقیبی 
فعالیت خود را آغاز کرد و به جایگاهی رسید که 
در زمان جنگ 8ســاله تحمیلــی، تأمین کننده 
نی کــوب و بولدوزرهای ضدگلوله برای ارســال 
به جبهه بود. این شــرکت بعد از جنگ هم رو پا 
و ســرحال بود تا جایی که در سال ۱۳8۶جشن 
تولید ۲۱5۰دستگاه انواع ماشین آلات راهسازی و 
معدنی را برپا کرد. این شرکت که ازنظر مردم اراک 
یک قهرمان بزرگ و معتبر محسوب می شد، پس 
از خصوصی سازی وارد روند پرشتاب انحطاط شد 
و خطوط تولیدش متوقف شد. حالا این قهرمان 
در حال احیاســت اما همزمان فشارهای زیادی 
برای آزادسازی واردات ماشــین آلات به دولت 
وارد می شود؛ این بار بهتر است قبل از اتخاذ هر 
تصمیمی برای ممنوعیت یا آزادســازی واردات، 

جوانب آن به دقت سنجیده شود.

چهره روز

خبر

نقد  خبر

مسکن

باقیمانده دارویی محصولات دامی 
رصد می شود

از سال آینده با راه اندازی آزمایشگاه های مجهز با مشارکت 
بخش خصوصی باقیمانده دارویی محصولات دامی و فرآوری 

شده پایش می شود.
به گزارش همشــهری، رئیس ســازمان دامپزشکی کشور 
در نشســت خبری دیروز خــود با بیان ایــن مطلب گفت: 
سازمان دامپزشکی برای پایش سلامت مواد پروتیئنی از نظر 
باقیمانده مواد دارویی و سموم با مشارکت بخش خصوصی 
آزمایشــگاه هایی را در تمامی اســتان های کشور تجهیز و 
راه اندازی می کند تا تأثیر احتمالی تمامی بیماری های دام و 
طیور بر گوشت قرمز، مرغ و تخم مرغ مورد بررسی قرار گیرد. 
ســیدمحمد آقامیری همچنین از اجرای طرح ملی تشدید 
نظارت و کنترل های بهداشــتی از ۱۴اسفند امسال تا پایان 
ماه مبارک رمضان خبر داد و افزود: در این طرح نظارت های 
دقیق بهداشــتی برای محصولاتی مانند مــرغ، تخم مرغ و 
گوشت قرمز از مزرعه تا سفره مردم تشدید خواهد شد تا این 
نوع محصولات خارج از حیطه نظارت این ســازمان به بازار 
عرضه نشود. او با اشاره به رصد فعالیت کشتارگاه های کشور 
در ایام نوروز، افزود: برای دسترسی آسان مردم به محصولات 
پروتئینی مانند مرغ در روز اول نوروز باید در هر استان یک 
کشــتارگاه فعال باشد وتمامی کشــتارگاه های مرغ از دوم 
فروردین ماه ۱۴۰۱ فعال هســتند و همه مرغداران ملزم به 
عرضه گوشت مرغ به کشتارگاه ها بعد از دوره پرورش ۴5 روزه 
خواهند بود. آقامیری تأکید کرد، تمام انبارها و سردخانه ها 
مملو از کالاهای اساسی است و هیچ نگرانی در زمینه تامین 

این اقلام برای ایام عید و ماه مبارک رمضان نداریم.

علی ابراهیمیگزارش
روزنامه نگار

ن 
ما

ر ز
گذ

در 
ج 

ار

۱۳۱۶
راه اندازی کارگاه در 
خیابان سی متری

۱۳90
تعطیلی خطوط 
تولید لوازم خانگی 

۱۳50

ورود به عرصه 
تولید لوازم خانگی 

۱۳95

پلمب قضایی انبار 
و توقیف اموال 

۱400
جدی شدن تلاش 
برای احیای مجدد 

مرداد
۱400

راه اندازی خط تولید 
کولر گازی در 18 اسفند 

اسفند

واردات از آلمان

واردات از سوئیس

معمایتجارتایران
بااروپا

۶8۳ هزار تن

1.74 میلیون تن

1.۶ میلیارد دلار

1.47 میلیارد دلار

-41

37

-2

94.5

رشد وزنی

رشد وزنی

رشد ارزشی

رشد ارزشی

چینشریکاول

25.۶۳ میلیون تن

۳.۳ میلیون تن

12.۶۳ میلیارد دلار

11.1 میلیارد دلار

صادرات به چین

واردات از چین

رشد وزنی4.5

رشد وزنی0.5

رشد ارزشی56

رشد ارزشی26

جهشصادراتبهترکیه

15.۳ میلیون تن

۳.5 میلیون تن

5.۶ میلیارد دلار

4.7 میلیارد دلار

صادرات به ترکیه

واردات از ترکیه

رشد وزنی160

-20

22.5

رشد وزنی

رشد ارزشی150

رشد ارزشی

اماراتکمترمیخردبیشترمیفروشد

9.8 میلیون تن

11.5 میلیون تن

4.2 میلیارد دلار

14.۶ میلیارد دلار

صادرات به امارات

واردات از امارات

رشد وزنی28-

رشد وزنی164

رشد ارزشی3

رشد ارزشی72

کاهشتجارتدرعصرطالبان

۳.8 میلیون تن

1.۶ میلیارد دلار

صادرات به افغانستان

رشد وزنی40-

رشد ارزشی20-

عراقمشتریجدیایران

28 میلیون تن

8.2 میلیارد دلار

صادرات به عراق

رشد وزنی17.5

رشد ارزشی20
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طبق قانــون معلمانی که مدرک کارشناســی 
و کمتر داشــتند، به ۳۰ســال ســابقه کار که 
می رسیدند، بازنشسته می شــدند و افرادی که 
مدرک آنها فوق لیســانس بود هم می توانستند 
تا وقتی سابقه آنها ۳۵سال شــد ، فعالیت کنند. 
بازنشســتگی فرهنگیان در ســال های گذشته 
اینگونه بود. اما حــالا نمایندگان مجلس، وزارت 
آموزش و پرورش را مجاز کردند تا بازنشستگی 
معلمان را تا سن ۶۵سالگی به تعویق بیندازد. این 
طرح که به نوعی تشــویق معلم ها برای ماندن و 
پر کردن فضای خالی است، مشخص نیست تا چه 
اندازه بتواند در کمبود نیروی آموزش و پرورش 
کمک کننده باشــد یا حتی معلم هــا را به ادامه 
تدریس و ماندن در آموزش و پرورش ترغیب کند. 
براســاس بند »ی« تبصره ۹ ماده واحده لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ کل کشور، وزارت آموزش و پرورش 
مجاز است بازنشســتگی معلمان دارای مدرک 
تحصیلی کارشناسی و بالاتر را درصورت رضایت 
معلمان تا ســن ۶۵ســالگی به تعویق بیندازد. 
اما آیا معلم هــا نیز با چنین طرحــی موافقند؟ 
موافقان می گویند در شــرایط کمبــود نیرو که 
فقط دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه رجایی مسیر 
تربیت معلم برای آموزش و پرورش است، با این 
بند از سونامی بازنشســتگی در سال های آینده 

جلوگیری می شود.

چراچنینطرحهاییبررسیمیشوند؟
کمبود معلم و نیروی آموزش و پرورش مســئله  
تازه یا موضوعی پنهانی نیســت. در طول مدت 
۵ســال گذشــته، قریب بــه ۲۰۰هــزار معلم 
بازنشسته شــدند. مگر دانشــگاه شهید رجایی 
و دانشــگاه فرهنگیان در طول ۵سال چند نیرو 
می توانند فارغ التحصیل کنند که این رقم جبران 
شــود؟ آن گــروه از معلم هایی کــه در دهه 7۰ 

اســتخدام شــده بودند، حالا بازنشسته شده یا 
می شــوند و آن تعداد کمتر به کار گرفته شــده 
در دهه 8۰ نیز کفاف نیازهــای این وزارتخانه را 
نمی دهند. این یعنی ریزش شدیدتر نیروی کار 
آموزش و پرورش، درحالی که تعداد دانش آموزان 
از سال های گذشته بیشتر است. چطور می توان 
بــا طرح های اینچنیــن جمعیــت ۱۴میلیونی 
دانش آموزان را پوشــش داد؟ ســرباز معلم ها و 
بازنشســتگان تا چه اندازه از پس این جمعیت 
برخواهند آمــد؟ آن هــم در دوره ابتدایی که با 
بیشترین و جدی ترین کمبود نیرو روبه روست. 
آیا تصمیم تازه مجلــس در ادامه همان طرحی 
اســت که علی اللهیار ترکمن، معاون پیشــین 
برنامه ریزی و توســعه منابــع وزارت آموزش و 
پرورش مطرح کرد؟ اینکه با چند سال صبر کردن 
و در تنگنا و کمبود آموزش دادن بهتر از استخدام 
نیروی کار تازه ای است که بخواهد تعهد جدید 
به دولت اضافه کنــد. او معتقد بود این جمعیت 
چند میلیونی افزایش یافتــه دانش  آموزان، چند 
ســال دیگر دوباره با کاهش روبه رو می شود. از 
این رو می توان دوره سختی را با سرباز معلم ها و 
به کار گیری معلم  های بازنشسته و حق التدریسی 
و برگزاری طرح هایی از این دســت گذراند، اما 
معلم ها چقدر با چنین طرح هایی همراه خواهند 

شد؟ 
هرچند عده ای از ابتدا با این طرح موافق نبودند. 
مثلا مهدی اسماعیلی، عضو کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس در این باره گفتــه بود که با 
کلیت این موضوع مخالف است، چرا که هر چند 
بعضی معلم ها انرژی بالایی برای تدریس دارند، 
اما معلمی ازجمله مشــاغل ســخت است و اگر 
مدت ارائه خدمات معلمان افزایش یابد، بازدهی 
کار آنها کاهش پیدا می کنــد: »اگر معلم مختار 
باشــد و میزان توانایی معلم برای ادامه فعالیت 
تا سن ۶۵سالگی تأیید شود، تحقق این امر برای 
مدت محدود ایرادی نــدارد، اما اینکه به صورت 
قانون تصویب شود، قابل قبول نیست؛ هم اکنون 
تعداد زیــادی از نیرو های جــوان تحصیلکرده 

که مطابق بــا علم روز مهارت کســب کرده اند، 
مشتاق هســتند وارد چرخه فعالیت آموزش و 
پرورش شــوند، بنابراین در این شــرایط ادامه 
فعالیت معلمان بازنشسته مانعی در مسیر جذب 
معلمان جوان خواهد بــود.« هرچند این تبصره 
مشکل بعضی مناطق را که با کسری معلم مواجه 
هستند  با استفاده از ظرفیت معلمان بازنشسته 
حل می کند، اما قــرار نیســت قانونی تصویب 
شــود که ســنوات خدمت آنها را افزایش دهد. 
همچنین طبق شــیوه نامه ســاماندهی نیروی 
انســانی، به کارگیری نیرو های بازنشسته واجد 
شرایط با تجربه و رشته تحصیلی مرتبط ازجمله 
راهکار های رفع کمبود نیرو در مناطق آموزشی 

است.

اینطرحبرایمعلمجذابنیست
محمدرضا نیک نــژاد، معلم با ســابقه آموزش و 
پرورش می گوید: »بخش بزرگی از ســاعت های 
درسی را نیروهای بازنشسته برعهده داشته و کار 
آموزش را انجام می دهند. البته این رویه به شکل 
معکوسی در چند سال گذشته کاهش پیدا کرده 
اســت. دلیل آن هم این است که هم پرداخت ها 
اندک است و هم نامنظم انجام می  شود. مثلا حالا 
در ماه آخر سال هســتیم و هنوز پرداخت  های 
مهرماه بازنشســته ها و نیروهای قــراردادی به 
حساب شان واریز نشده است. این نوع برخورد و 
پرداخت ها و اینکه دولت هیچ تعهد و مسئولیتی 
برای خود در قبال افزایش حقوق قائل نیســت، 
نیروهای فعال را بی اعتماد کرده است. معلم وقتی 
می خواهد بماند و چند سال دیگر هم به سال های 
کار خود اضافه کند، باید از مزایایی بهره مند شده 
و اعتمادش جلب شود.« نیک نژاد به نمونه هایی 
از این بی اعتمادی اشاره کرده و می  گوید: »نوع 
پرداخت و میزان پرداخت از عوامل سلب اعتماد 
معلم هاســت. از ســویی معلم  هایی که در طرح 
دیگری ۶ســاعت کاری به حضور و فعالیت شان 
اضافه شد، چه خیری از آن دیدند؟ این ۶ساعت 
کاری باید در حکم اعمال می شد و در بازنشستگی 

به کمک شــان می آمد، اما چه شد؟ طرح پس از 
مدت کوتاهی برچیده و غیرقانونی شــمرده شد 
و دیوان عدالت آن را رد کــرد. از این رو آموزش 
و پرورش توانایی اینکــه اعتماد معلم ها را جلب 
کند، ندارد. از سویی طرح تازه نیز برای معلمی که 
می خواهد بازنشسته شود، طرح جذابی محسوب 
نمی  شود. چطور وقتی خط فقر ۱۲میلیون  تومان 
درنظر گرفته می شــود، میانگین دریافتی معلم 
حــدود ۶میلیون تومان اســت. به نظر این طرح 
هم خیلی نمی تواند راضی کننده باشــد و نیروها 

را جذب کند.«
اما مهــدی لطیفی، معلــم باســابقه آموزش و 
پرورش درباره این طرح معتقد است که جریان 
خصوصی ســازی آموزش و پرورش که متأثر از 
کوچک ســازی دولت است، بیشــتر گریبانگیر 
آموزش و پرورش شده است. او می گوید: »اولین 
نهادی که خصوصی ســازی در آن شروع شد، با 
تاسیس مدارس غیرانتفاعی در آموزش و پرورش 
بود. همین امر موجب شــد تا ایــن وزارتخانه از 
بودجه های دولتی کمتری بهره مند شود. اما حالا 
شرایط به گونه ای اســت که کیفیت آموزش در 
مدارس دولتی کاهش پیدا کرده. ســال گذشته 
هم بودجه کیفیت بخشی محدود درنظر گرفته 
شد و بودجه کمک به مدارس غیرانتفاعی چندین 
درصد افزایش داشت. این مسئله باعث شده که به 
مرور کیفیت مدارس دولتی در کشور کاهش پیدا 
کند.« لطیفی با بیان اینکه فرهنگیان در بحران 
مالی به ســرمی برند، می گوید: »افزایش حقوق 
فرهنگیان در اولویت نیســت. همین امر باعث 
شده که شاهد فشــارهای اقتصادی و روانی به 
فرهنگیان باشیم. فرهنگیان هنوز موفق نشده اند 
سیاســتمداران را به این مسئله مجاب کنند که 
آموزش و تربیت در جامعه بســیار مهم است. از 
این رو چنین طرح هایی چندان همسو با مطالبات 
فرهنگیان نیست که بتواند در آنها ایجاد انگیزه 
کرده و کاری کند تا با توانایی بیشتر سر کلاس 
حاضر شــوند. لازم اســت آموزش و پرورش به 

کیفیت بخشی فکر کند.«

تشویق بی حاصل معلم ها برای ادامه خدمت
مجلس به وزارت آموزش و پرورش اجازه داد سن بازنشستگی معلم ها را به رضایت خودشان تا ۶۵سالگی به 

تعویق بیندازد اما این طرح به دلایلی مورد توجه معلمان قرار نگرفته است

با کاهش شیوع بیماری در کشور، دبیر کمیته علمی کرونای وزارت بهداشت بر تزریق دوزهای باقی مانده واکسن کرونا از سوی مردم تأکید کرد

بهترین زمان برای تکمیل واکسیناسیون

آمارهای روزانه از ابتــلا و مرگ های کرونا، حکایت 
از روند کاهش شــیوع این بیماری دارد. به طوری 
که دیروز کمی بیش از ۶هزار نفر به تعداد بیماران 
شناسایی شده رسمی اضافه شدند و ۱۶8نفر هم جان باختند که 
به نسبت روز قبل از آن، کاهش قابل توجهی داشته است. با اینکه 
هنوز خطر شدت گرفتن بیماری، پابرجاست اما پیش بینی می شود 
در روزهای آینده، موارد مرگ و ابتلا کمتر هم شود. مسعودمردانی، 
متخصص عفونی و عضــو کمیته علمی مقابله بــا کرونای وزارت 
بهداشت به ایسنا می گوید، میزان مراجعه بیماران به مراکز درمانی 
هم کمتر شده و تخت های بیمارســتانی در اشغال بیماران بدحال 
است. مرگ های ثبت شــده هم مربوط به فوت این بیماران است. 
اسفند سال گذشته هم شرایط مشابهی، در کشور رخ داد. در آستانه 
نوروز، موارد فوت کاهش قابل توجهی پیدا کرد اما درست از آخرین 
روز تعطیلات، بار دیگر روند بیماری صعودی شــد و ۲پیک سخت 
چهارم و پنجم با فوتی های بســیار بالا، رقم خورد. حالا اما باز هم 
بر رعایت پروتکل های بهداشــتی تأکید می شود؛ موضوعی که در 
کنار واکسیناســیون، می تواند منجر به نجات از ویروس شود. روز 
گذشــته حمیدرضا جماعتی، دبیر کمیته علمی کشــوری مقابله 
با کرونای وزارت بهداشــت هم بر این موضــوع تأکید کرد و گفت 
که با توجه به کاهش پیک بیمــاری، هم اکنون بهترین زمان برای 

تکمیل واکسیناسیون است. او که در حاشیه شصت و سومین جلسه 
کمیته علمی کشوری کرونا صحبت می کرد، به ابتلای کودکان به 
این بیماری اشــاره کرد و افزود: »عوارض کرونا در کودکان بیشتر 
به صورت سندرم التهابی با گرفتاری چند سیستم در بدن ازجمله 
سیستم قلبی عروقی، گوارشــی، ریوی و عصبی همراه است، البته 
این عوارض در بالغان هم دیده شده اما نادر بوده است. این عوارض با 
آزاد شدن سایتوکاین ها می تواند گرفتاری فرد با کووید۱۹ را تا چند 
هفته همراه داشته باشد که پزشــکان باید در این زمینه اطلاعات 
کافی داشته باشند. البته این عوارض نادر اما مهم است چراکه اگر 
تشخیص داده نشود، باعث ایجاد عوارض جدی در کودکان می شود. 
بنابراین برخی افراد مبتلا به کرونا ممکن است دو تا چند هفته پس 

از ابتلا به بیماری و بهبودی، دچار این سندرم شوند.« 
براساس اعلام دبیر کمیته علمی کشــوری مقابله با کرونای وزارت 
بهداشت، در این جلســه آخرین وضعیت کرونا در دنیا و ایران مورد 
بحث قرار گرفت. در بیشتر کشورهای دنیا، اومیکرون تبدیل به سویه 
غالب شده و دلتا خیلی کمتر مشاهده شده است. در بیشتر کشورها 
سیر بســتری و مرگ ومیر، کاهشی است و در کشــور ما هم میزان 
مرگ ومیر روزانه بیماران کرونا در روند ثابت اســت و انتظار می رود 
کشور تا یکی دو هفته آینده به سمت نزول میزان بستری و مرگ ومیر 
بر اثر سویه اومیکرون حرکت کند. او در ادامه به مردم توصیه کرد با 

توجه به در پیش بودن تعطیلات نوروز، تمام پروتکل های بهداشتی 
به ویژه استفاده از ماســک و تهویه مناســب هوا را رعایت کرده و از 
مسافرت های غیرضروری، خودداری کنند.:» افرادی که در تعطیلات 
نوروزی قصد سفر به کشورهای همسایه را دارند توجه داشته باشند 
که با توجه به وضعیت بیماری در آن کشورها و تجمع بالای افراد در 
برخی مکان های خاص، می توانند در معرض خطر باشند. البته رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی و تکمیل واکسیناسیون به ویژه در کودکان، 
ضروری است. در این میان گرفتاری کودکان با اومیکرون، بستری 
در بیمارســتان ها و بخش های مراقبت های ویژه رو به کاهش است 
و امیدواریم این سیر نزولی ادامه دار باشد.« به گفته او، در کشورهای 
دیگر موج جدید بیماری کرونا شکل نگرفته و در بیشتر کشورها سویه 
غالب، اومیکرون اســت:» از نظر تعداد مبتلایان، بستری ها و موارد 
مرگ ومیر، سیر کاهشی را دارد و شــاید در آینده به شرایط نسبتا 
خوبی برسیم اما حتما باید پروتکل های بهداشتی و اقدامات پیشگیرانه 
همچنان مورد توجه باشد چراکه در غیراین صورت شاهد سویه های 
جدید کرونا خواهیم بود اگرچه بیشتر متخصصان آمار و اپیدمیولوژی 
باتوجه به سیر بیماری در کشورهای مختلف، پیش بینی می کنند که 
شاید در آینده شاهد پاندمی کرونا نباشیم و ویروس کرونا به شکل 
اندمیک و به شکل ویروس آنفلوآنزا شــود که نیاز به تزریق سالانه 

واکسن وجود داشته باشد.«

زهرارستگارمقدمگزارش
روزنامه نگار

پاندمیمرگازچاقیدرراهاست
استاددانشــگاهعلومپزشکیکرمانشــاهمیگوید

۷۰درصدمردمایراناضافهوزندارند
اضافه وزن در ایران اتفاق تازه ای نیست ولی آمار این موضوع 
سال به سال چاق تر می شود. آخرین موضع گیری در قبال 
چاقی مردم ایران را استاد دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه 
انجام داده است. بهنام رضا مخصوصی به خبرگزاری فارس 
گفت: میزان چاقی در ایران از سال ۱۳۵۹ تاکنون ۵.۵برابر 
شده است و در کل می توان گفت حدود 7۰درصد ایرانیان 

اضافه وزن یا چاقی دارند.
دانشیار دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه درباره این موضوع 
توضیح داد: »اگر به فکر اپیدمی چاقی نباشــیم، در آینده 
نه چندان دور باید منتظر پاندمی مرگ ناشی از بیماری های 

مرتبط با آن باشیم.«
به گفته این استاد دانشــگاه اپیدمی چاقی حتی از پاندمی 
کرونا هم خطرناک تر است. او ماجرا را اینطور توصیف کرد: 
»کرونا با واکسیناســیون در نهایت کنترل می شــود ولی 
کنترل چاقــی نیاز به ســرمایه گذاری درازمدت فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصادی و بهداشتی دارد. چاقی یکی از مشکلات 
شایع جوامع امروزی است و شــایع ترین علل آن هم شیوه 

زندگی شهرنشینی و استفاده از غذاهای فست فود است.«
مخصوصــی بــه رد پــای چاقــی در بــروز بســیاری از 
بیماری هــا اشــاره کــرد و توضیــح داد: یک ســوم کل 
ســرطان های پســتان، کولون، تخمــدان، پروســتات، 
کبد، کیســه صفــرا، کلیــه، بیماری های قلبی، ســکته 
حاد قلبی، ســکته مغزی، اختلالات متابولیــک، دیابت، 
کبد چــرب، بیماری هــای انســدادی ریه، فشــارخون، 
 آســم، نابــاروری، میگــرن، بیماری های روحــی و اخیرا 

کووید-۱۹ ازجمله بیماری های مرتبط با چاقی هستند.
او در ادامــه صحبت هایش به روند افزایــش آمار چاقی در 
ایران اشاره کرد و گفت: در کودکان و نوجوانان در ۳۰سال 
گذشته چاقی ۲برابر شده است. براساس آمار NHS در هر 
ســه کودک، یک کودک چاق است که مشــکلات متعدد 
روانی و تحصیلی برای آنان ایجاد می کند. در چندسال اخیر 
روش های متعددی برای درمان چاقی به کارگرفته شــده 
 اما مهم ترین آنها تغییر شیوه زندگی )تغییر رژیم غذایی و 

ورزش(،  درمان های دارویی و اعمال جراحی است.
به گفته مخصوصی، همه افراد چاق کاندیدای اعمال جراحی 
چاقی نیستند. شاخص توده بدنی یا بی ام آی، مهم ترین معیار 
تعیین کننده برای اعمال چاقی  اســت. او گفت: بی ام آی از 
تقسیم وزن به کیلوگرم به مجذور قد برحسب متر به دست 
می آید. افرادی که بی ام آی بــالای ۴۰ دارند یا افرادی که 
بی ام آی بــالای ۳۵ و یکی از بیماری هــای مرتبط با چاقی 

می توانند کاندیدای مناسبی برای اعمال جراحی باشند.

دستگیری22۰قاچاقچیدارو
بهگفتهرئیسپلیسفتایتهرانبیشازیکمیلیونو۴۵۰هزار

قلمدارویقاچاقازداروفروشانآنلاینکشفشدهاست
رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات تهران بزرگ از کشف 
بیش از یک میلیون و ۴۵۰ هزار قلم انواع دارو از افراد سودجو در 

فضای مجازی خبر داد.
داوود معظمی گودرزی در گفت وگو با ایســنا، درباره اقدامات 
پلیس فتا در مقابله با خرید و فروش دارو در فضای مجازی، گفت:  
برابر قوانین و مقررات خرید و فروش دارو در فضای مجازی جرم 
بوده و پلیس با آن برخورد می کند. خرید دارو همانطور که بارها 
اعلام شده، باید از طریق داروخانه های معتبر تهیه شود تا محل 

خرید آن مشخص و قابل پیگیری باشد.
 به گفته گودرزی، دوران شــیوع کرونا بســتری مناسب برای 
سودجویان فراهم کرد و عده ای فروش دارو به صورت آنلاین را 
گسترس دادند. او توضیح داد: در این میان افرادی هم بودند که 
سعی داشــتند با وعده هایی مانند فروش واکسن کرونا، فروش 
داروی کرونا و... اقدام به کلاهبرداری و سودجویی از افراد کنند. 
همچنین گروه های دیگری نیز اقدام به فروش داروهای جعلی 

و تقلبی کرده بودند.
رئیس پلیس فتای تهران بزرگ با بیان اینکه پلیس فتا طرحی 
ویژه را برای برخورد با خرید و فروش دارو در فضای مجازی اجرا 
کرده است، گفت: »ماموران پلیس فتای تهران بزرگ علاوه بر 
رسیدگی به شکایات به طور آنلاین نیز اقدام به رصد و گشتزنی در 
فضای مجازی کرده و با متخلفان در این حوزه برخورد کردند. در 
همین راستا نیز مأموران از ابتدای سال تا پایان بهمن ماه امسال 
بیش از یک میلیون و ۴۵۰ هزار قلم انواع دارو شــامل داروهای 
تقلبی، غیرمجاز، تاریخ مصرف گذشته، قاچاق، خارج از شبکه 
توزیع و... را کشف و ضبط کردند. در مجموع ۲۶ انبار نگهداری 
داروهای قاچاق نیز مورد شناسایی قرار گرفت. همچنین ۲۲۰ نفر 
 به اتهام جرائم مرتبط با خرید و فــروش دارو در فضای مجازی 
دستگیر شدند. همچنین تعدادی دیگر از افراد سودجو هم که با 
وعده فروش دارو اقدام به کلاهبرداری از شهروندان کرده بودند، 
شناسایی و دستگیر شــدند. ارزش ریالی داروهای کشف شده 
7۰۰ میلیارد ریال اســت.  افراد دستگیر شده با پرونده تشکیل 
شده به دادسرا معرفی شــدند و داروهای کشف شده از آنان نیز 
در اختیار دستگاه های مسئول قرار گرفت تا تصمیمات لازم در 

مورد آن اتخاذ شود.«
پیش از این سردار مهدی حاجیان، سخنگوی فرماندهی انتظامی 
کل کشــور نیز از رصد فضای مجازی برای برخــورد با فروش 
داروهای غیرمجاز، جعلی و... خبر داده و گفته بود:  دارو ازجمله 
مواردی است که فروش آن حتما باید با تشخیص و نسخه پزشک 
انجام شود و فروشنده آن نیز مشخص باشــد از این رو خرید و 
فروش دارو در فضای مجازی ممنوع است. در همین راستا نیز 
پلیس بین الملل عملیات جهانی برای شناسایی قاچاقچیان دارو 
و فروشــندگان داروهای غیرمجاز و جعلی را در فضای مجازی 
ترتیب داده. این عملیات که »پانجی آ« نام دارد، هر چند وقت 
یک بار و در تاریخ های متفاوتی که از قبل اعلام نمی شــود، در 
سراسر جهان به اجرا در می آید که اتفاقا در این حوزه پلیس فتای 
کشــورمان عملکرد قابل قبولی داشته و کشفیات قابل توجهی 

نیز داشته است.

جعفرمیعادفر
رئیس سازمان اورژانس کشور

۱۷۱ دســتگاه اتوبــوس از ابتدای ســال 
تاکنون در جاده های کشور دچار حادثه 
شــدند و بیش از ۶۰۰ هــزار مصدوم در 
تصادفــات جــاده ای بــه بیمارســتان ها 
منتقل شده است که حاکی از افزایش 
حدود ۱۶ درصدی تصادفات نسبت به 

سال قبل است.)ایرنا(

غلامعلی حداد عادل
عضو شورای عالی آموزش و پرورش

ما در قانونگذاری خیلی سخاوتمندانه 
عمــل می کنیــم و قوانیــن جدیــدی 
تصویب می کنیــم اما بعــد از آن قانون 
جدیــد را مثل یک کودک ســرراهی رها 
می کنیم. از ابتــدا نیز تعطیلی مدارس 

در پنجشنبه ها غیرموجه بود.  )ایلنا(

مجید باجلان
معاون اداری و مالی کمیته امداد

در بحــث ازدواج مددجویــان عــلاوه بــر 
ارائــه مشــاوره، از ابتــدای ســال جاری 
۴۵هــزار ســری جهیزیــه در اختیــار 
زوج های جوان و نوعروسان نیازمند قرار 
گرفته است. در مجموع برای تأمین ۴۵ 
هزار ســری جهیزیه ۹۰۰ میلیارد تومان 

هزینه شده است. )مهر(

نفــر در حــوادث رانندگــی ۱۱ ماهــه 
گذشــته در شــهر تهران جان خــود را از 

دست داده اند.
490

جانباختــگان  از  نفــر   ۲۱۳ یعنــی 
موتورسواران بوده اند. %44

امســال اســتفاده از موتورســیکلت 
در ســطح شــهر تهران افزایش داشته 

است.
%15

نفــر در تصادفــات رانندگــی ۱۱ ماهــه 
ســال ۱۳۹۹جان خود را از دســت داده 

بودند.
520

یعنی ۸۲ نفر از درگذشتگان را راننده یا 
سرنشینان خودروها شامل می شوند. %17

یعنی ۱۹۴ نفــر از جانباختــگان عابران 
پیاده بوده اند. %40

متاهلینبا2فرزند
کارتمعافیتمیگیرند

با تصویب مجلــس؛ متاهلیــن دارای ۲ فرزند 
کارت معافیــت ســربازی دریافــت می کنند. 
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی تصویب 
کردند که مشــمولان متاهل بالای ۳۰ ســال و 
دارای ۲ فرزند کارت معافیت ســربازی دریافت 
کنند. نمایندگان مجلس در جلسه علنی دوشنبه 
و در جریان بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه 
۱۴۰۱، بندالحاقی ۳ تبصره ۱۰ را تصویب کردند. 
طبق این مصوبه، با رعایت اصــل یکصد و دهم 
)۱۱۰( قانون اساســی و در راستای توجه به امر 
مقدس استحکام خانواده و تشویق به فرزندآوری، 
مشمولین غایب و غیرغایب متأهل دارای۲ فرزند 
و بیشتر که بالای۳۰ سال ســن دارند، از انجام 
خدمت وظیفه عمومی به صــورت رایگان معاف 
می شوند. نمایندگان مجلس در جریان بررسی 
بخش درآمدی این بند، اختیار خرید ســربازی 
برای مشــمولان غایب خارج از کشور را به ستاد 

کل نیروهای مسلح دادند. )ایسنا(
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وحشت عجیب متهم با دیدن یک جرثقیل

مجوزهای چاه عمیق در گیلان باطل شوند
در سالیان گذشــته مجوزهای بســیاری برای ایجاد چاه 
عمیق برای پرورش ماهی قزل آلا در استان گیلان صادر 
شده است که به گفته خود مســئولان باعث پایین رفتن 
سطح آب های زیرزمینی شده است. این در حالی است که 
پرورش ماهی قزل آلا اصولا باید در کنار رودخانه باشد نه 
اینکه آب را به محل پرورش ماهی بیاورند. با همین رویکرد 
از مسئولان استدعا داریم هیچ مجوز جدیدی صادر نشود 
و مجوزهای قدیمی باطل و چاه های عمیق پلمب شــوند 
بلکه مردم اقلیم گیلان به همین روش به کشــت چای و 

برنج ادامه دهند.
ارفعی از گیلان 

کیوسک های روزنامه فروشی محله جوادیه سوپر مارکت 
شده اند!

متأسفانه کیوسک های روزنامه فروشی محله جوادیه تهران، 
بیشــتر محل عرضه محصولات ســوپرمارکتی هستند تا 
محصــولات فرهنگی و روزنامه و مجلــه! خواهش می کنم 
مسئولان ناظر بر عملکرد این کیوسک ها، جلوی این کار را 
بگیرند. ما به اندازه کافی سوپرمارکت و بقالی داریم چیزی 
که کمبود آن حس می شود محلی برای عرضه محصولات 

فرهنگی و ترویج فرهنگ مطالعه است.
نعمت الله زاده از تهران

برخورد قاطع با قاچاقچیان دارو ضروری است
قاچاق دارو به خصوص داروهای بیماران خاص به خارج از 
کشور در وضعی که بســیاری از هموطنان نیاز مبرم به آنها 
دارند بسیار دور از انسانیت است و توقع می رود مردان قانون 

با این قبیل متخلفان شدیدا برخورد کنند.
ضیایی از سنندج

پل کن در اتوبان فتح نیازمند پاکسازی از فروشندگان 
مواد مخدر است

اتوبان فتح جنب پل کن چند ســالی اســت که تبدیل به 
پاتوق فروشــندگان مواد مخدر و مصرف کنندگان آن و نیز 
اموال سرقتی شده است. از مسئولان نیروی انتظامی تقاضا 
داریم این پاتوق را منحل کرده و آرامش را به حاشــیه این 

پل بازگردانند.
نوری از تهران

ترافیک دائمی در ورودی دهستان هفت جوی شهریار
ورودی دهســتان هفت جوی در جاده کرج - شــهریار 
چه از سمت شهریار، چه ازســمت کرج همیشه ترافیک 
است و در طول سالیان هیچ راهکاری برای حل آن ارائه 
نشده است. خودروهای بسیاری از سمت کرج، قزوین و 
شهرهای غربی به شهریار، قم، اصفهان، شیراز و شهرهای 
جنوبی از این جاده عبور می کنند و عامل ترافیک دائمی 
آن هستند. از مسئولان تقاضا می شود مسیر جایگزینی 
برای خودروهای عبوری پیدا کنند تا دهستان هفت جوی 

آرامش بیابد.
شهروند از شهریاری

استفاده از واژگان غیرفارسی در صداوسیما ممنوع شود
در شبکه های مختلف تلویزیون به خصوص شبکه های 3و 4و  
ورزش از واژه های غیرفارسی استفاده می شود. باید مجریانی 
که از این کلمات استفاده می کنند مشمول جریمه شوند زیرا 
به دلیل اثر مستقیمی که رسانه روی مردم دارد این روند به 
ریشه های زبان فارسی تیشه می زند. اگر شبکه های معاند و 
آن سوی آبی این کارها را بکنند از آنها توقعی نیست ولی از 

صداوسیمای خودمان توقع داریم.
مجتبی گروسی از تهران 

بناهای بدون مجوز را عام المنفعه کنند
به جای تخریب بناهای بدون مجوز که در حریم رودخانه و دریا 
یا زمین های کشاورزی و منابع طبیعی ساخته شده اند، آنها را 
عام المنفعه کرده و به معلولان و بیماران روانی و مراکزی نظیر 
آسایشگاه، نقاهتگاه و... اختصاص دهند. چرا که با تخریب آنها 
منابع طبیعی تخریب شده بازنمی گردد ولی با حفظ آنها حداقل 
به نفع جامعه از آنها بهره برداری می شــود و شخص خاطی هم 

وقتی نتواند از سرمایه اش نفع شخصی ببرد متنبه می شود.
دانیالی از جاده چالوس

تکمیل تزریق واکسیناسیون حق الناس است
تزریق دوزسوم واکســن کرونا و تکمیل واکسیناسیون نوعی 
حق الناس است که کسی نباید بگذارد بر عهده اش بماند. برای 
کسانی که از تزریق واکسن اجتناب می کنند، قوانین سرسختانه 

اعمال شود.
عسگری از تهران 

حقوق پرستاران را افزایش دهید
سختی و مشقت کار پرستاران بر هیچ کس پوشیده نیست. این 
شغل علاوه بر سختی جسمانی، بار روانی وحشتناکی را در دراز 
مدت بر پرستاران تحمیل می کند و باعث فرسودگی آنها می شود. 
از طرفی میزان حقوق دریافتی این قشر هیچ تناسب و سنخیتی 
با نوع شغل شان ندارد. از مسئولان وزارت بهداشت درخواست 
داریم حقوق و مزایای منصفانه و درخور  شــأن این شــغل به 

پرستاران تعلق بگیرد.
 کاسبی از اراک

آلودگی های صوتی جرم انگاری شود
اگر آلودگی های صوتی نظیر اســتفاده از بلندگو برای فروش 
اجنــاس در بافت های مســکونی، پخش موســیقی در غیراز 
مکان های عرفی آن، ساختمان ســازی  با ایجاد ســر و صدا و 
بدون ایجاد اصول، بوق زدن با صداهــای ناهنجار و امثال اینها 
جرم انگاری شــود مقدار زیادی از آلودگی های صوتی شهرها 

کاسته و آرامش بیشتری برقرار می شود.
محمدرضا خانقاهی از رشت

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

مصدومیت 9نفر در تصادف 
زنجیره ای 20خودرو 

تصادف زنجیره ای 20خودرو در بزرگراه شــهید حکیم موجب 
مصدومیت 9نفر شد.

به گزارش همشهری، این حادثه حدود ساعت 5:30صبح دیروز 
)دوشنبه( در بزرگراه حکیم شرق، محدوده خروجی شهید باکری 
و ستاری، روی پل کن اتفاق افتاد. سرهنگ علی اصغر شریفی، 
رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور در این باره گفت: با توجه به 
بارندگی صبح دوشنبه و لغزنده بودن بزرگراه، یک دستگاه کامیون 
به دلیل تخطی از سرعت مطمئنه و ناتوانایی راننده در کنترل آن 
به صورت مورب با گاردریل های این بزرگراه برخورد کرد و متوقف 
شد. وی ادامه داد: به دلیل مورب متوقف شدن کامیون، نخستین 
خودرو با این کامیون برخورد کرد و خودروهای بعدی دیگر که 
در این مسیر در حال تردد بودند نیز با یکدیگر برخورد کردند و 
در نهایت در این تصادف 20خودرو به صورت زنجیره ای با یکدیگر 
تصادف کردند. سرهنگ شریفی در ادامه گفت: بلافاصله پس از 
این حادثه تیم کارشناسی پلیس بزرگراه های پلیس راهور فاتب 
به همراه تیم های امدادی در محل حاضر شــدند و امدادرسانی 
و بررسی علل حادثه آغاز شــد. به گفته اودر این حادثه خودروها 
به دلیل عدم رعایت فاصله طولی با یکدیگر برخورد کردند و 9نفر 
مصدوم شدند. در همین حال یحیی صالح طبری، سرپرست مرکز 
اورژانس تهران نیز در این باره گفــت: به دنبال وقوع این تصادف 
زنجیره ای یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و 3 دستگاه آمبولانس 
به محل اعزام شدند و 2نفر از مصدومان در محل حادثه مداوا شده 

و 7نفر دیگر به مراکز درمانی منتقل شدند.

صدای زنگ موبایل، سارقان را لو داد
2زن که در مترو کیف زنی می کردند، موفق شدند موبایل یکی از 
مسافران را سرقت کنند اما همان زمان صدای زنگ موبایل از کیف 

یکی از سارقان شنیده شد و دست شان را رو کرد.
به گزارش همشهری، این سرقت نافرجام در ایستگاه متروی شهرری 
اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار بود که یکی از مسافران زن که در واگن 
بانوان بود متوجه شد گوشــی موبایلش سرقت شده است. این زن 
بلافاصله با کمک یکی از نزدیکانش با گوشی خودش تماس گرفت 
و در کمال تعجب صدای زنگ گوشی اش را از کیف زنی که کمی آن 
طرف تر ایستاده بود شنید. او مطمئن بود که صدایی که می شنود 
صدای گوشی خودش است. به همین دلیل از پلیس کمک خواست 
و زنی که با همدستی زن دیگری گوشی را سرقت کرده بود دستگیر 
شد. سرهنگ دوستعلی جلیلیان، فرمانده انتظامی شهرستان ری 
در این باره گفت:2 سارق ابتدا منکر سرقت گوشی بودند اما وقتی 
گوشــی مالباخته در کیف یکی از آنها کشف شد راهی جز اعتراف 
نداشتند و به همراه شاکی به کلانتری 131شهر ری منتقل شدند. 
وی ادامه داد: بررســی سوابق متهمان نشــان داد که هر دو نفر از 
سارقان سابقه دار و حرفه ای هستند که پیش از این دستگیر و زندانی 
شده اند و با توجه به وقوع ســرقت های متعدد تلفن همراه به این 
شیوه در ایستگاه های متروی تهران هم اکنون متهمان در بازداشت 

به سرمی برند و تحقیقات تکمیلی در این باره ادامه دارد.

کلاهبرداری 6میلیاردی رمال مجازی 
ماموران پلیس در بازرســی خانه مرد شیاد که در اینستاگرام به 
بهانه رمالی و فالگیری شهروندان را فریب داده و سرکیسه می کرد 
مقدار زیادی دلار و ســکه طلا به ارزش حدود 7میلیارد تومان 

کشف کردند.
به گزارش همشهری، چندی قبل مردی در شیراز به پلیس فتا 
مراجعه و از یک رمال اینستاگرامی شکایت کرد. او گفت: مدتی 
قبل در اینستاگرام با صفحه ای مربوط به رمالی و فالگیری روبه رو 
شدم. در پســت های این صفحه ادعا شده بود که همه مشکلات 
با رمالی برطرف می شــود و من هم چون در زندگی ام مشکلاتی 
داشتم به اشــتباه تصمیم گرفتم مشــکلاتم را از طریق رمالی 
برطرف کنم. وقتی به مدیر این صفحه اینستاگرامی پیام دادم او 
پاسخ داد می تواند در مدت زمان کوتاهی مشکلم را برطرف کند 
اما قبل از آن باید دستمزدش را پرداخت کنم. من هم مبلغی که 
او گفته بود به حساب بانکی اش واریز کردم اما بعد از آن دیگر او به 
تماس هایم پاسخ نداد و آن زمان بود که فهمیدم فریب خورده و 
در دام یک کلاهبردار گرفتار شده ام. علاوه بر این مرد افراد دیگری 
نیز به شکایت از این رمال اینستاگرامی پرداختند و با افزایش شمار 
شاکیان رســیدگی به این پرونده با جدید بیشتری ادامه یافت. 
کارشناسان پلیس فتا با انجام بررسی های فنی و کارشناسی به 
اطلاعاتی دست یافتند که نشان می داد مرد کلاهبردار در استان 
البرز سکونت دارد. در این شــرایط بود که گروهی از آنها با اخذ 
نیابت قضایی راهی آنجا شده و موفق شدند او را دستگیر کنند. 
مأموران در بازرســی مخفیگاه متهم موفق شدند مبلغ 97 هزار 
دلار، 40 سکه و مقدار زیادی طلا و جواهرات که متهم از طریق 
کلاهبرداری به دست آورده بود کشف کنند که ارزش اموال کشف 
شده 6میلیارد تومان برآورد می شود. سرهنگ حشمت سلیمانی، 
رئیس پلیس فتای فارس گفت: متهم در بازداشت به سر می برد 

و تحقیقات برای کشف سایر جرائم احتمالی متهم ادامه دارد.

دکتر قلابی نسخه 17بیمار را پیچید
مرد شــیاد با اســتفاده از مدارک جعلی وانمود می کرد که دکتر 
اســت و از این طریق 17بیمار را ویزیت کرده بود اما توسط پلیس 

دستگیر شد.
به گزارش همشهری، چندی قبل به کاراگاهان اداره مبارزه با جعل و 
کلاهبرداری پلیس آگاهی البرز خبر رسید که مردی با مدرک جعلی 
طبابت می کند. در این شرایط رسیدگی به این پرونده در دستور کار 
مأموران قرار گرفت. سرهنگ محمد نادربیگی، رئیس پلیس آگاهی 
البرز در این باره گفت: بررسی های اولیه حاکی از این بود که متهم با 
جعل مدرک پزشک زیبایی مطب راه اندازی کرده و با جلب اعتماد 
شهروندان آنها را ویزیت و دستمزدهای کلانی دریافت می کند. وی 
ادامه داد: مأموران پس از شناسایی مخفیگاه متهم، با هماهنگی مقام 
قضایی او را بازداشت و به پلیس آگاهی منتقل کردند. بررسی های 
انجام شده نشان داد او دست کم در این مدت 17بیمار را ویزیت کرده 

است که تحقیقات تکمیلی در این باره ادامه دارد.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه

دزد ســابقه دار که برای 
ســرقت به جمعه بازار 
مشــهد رفتــه امــا در 
مواجهه  بــا مأمور پلیــس او را با ضربات 
چاقو به شهادت رسانده بود، صبح دیروز 
به محل جنایت منتقل شد تا صحنه قتل 
را بازســازی کند. او که تا پیش از این از 
بازپرس پرونده خواسته بود زودتر قصاص 
شود و اگر اعدام نشود خودکشی می کند، 
وقتی چشــمش به چرثقیلی در محوطه 
جمعه بازار افتاد، به تصور اینکه قرار است 
حکم قصاص او اجرا شــود، به وحشــت 
افتاده و با گریه و زاری از بازپرس جنایی 

مشهد خواست او را اعدام نکنند.
به گزارش همشــهری، صبح دیروز، مرد 
32ساله ای که متهم است با ضربات چاقو 
مأمور یگان ویژه مشــهد را به شــهادت 
رســانده اســت تحت تدابیر امنیتی به 
محوطه جمعه بــازار این شــهر منتقل 
شــد تا در برابر قاضی صــادق صفری، 
بازپرس جنایی مشهد و مأموران آگاهی 

صحنه جنایت را بازســازی کنــد. او که 
3ســابقه کیفری در پرونده اش به چشم 
می خورد، پس از حضور در محل حادثه، 
درحالی که مدعی بود پشــیمان اســت 
ماجرای روز حادثه را اینطور شــرح داد: 
ظهر جمعه)6اسفندماه( بود و برای سرقت 
به جمعه بازار رفته بودم. می خواستم موتور 
ســرقت کنم و لابه لای موتورهای پارک 
شده در آنجا پرسه می زدم که ظاهرا یکی 
از مأموران شهرداری به من مشکوک شده 
و مأمور یگان ویژه مســتقر جمعه بازار را 
خبر کرده بود. آن مأمور به طرف من آمد 
و خیلی مودبانه پرســید »اینجا چه کار 
می کنی؟«. بعد از شنیدن جوابم انگار که 
به من مشکوک شده بود اما نمی خواست 
جلوی مردم ضایع شوم، مرا به گوشه ای 
خلوت کشــاند و با همان لحــن مودبانه 

خواست که جیب هایم را خالی کنم.
متهم ادامه داد: من یک سابقه دار بودم و 
از طرفی چاقویی 20سانتی همراهم بود و 
می ترسیدم که مأمور آن را ببیند. همان 

لحظه او دستش را روی کمرش گذاشت 
و من به تصور اینکه می خواهد دستبند 
دربیاورد و مرا دستگیر کند، چاقو را بیرون 
کشیدم و یک ضربه به ران پایش زدم. پس 
از آن یک ضربه هم به کتفش زدم و با پای 
پیاده فرار کردم. از پشت سرم، صدای ناله 
مأمور پلیس را شنیدم و متوجه شدم که 
عده ای در حال تعقیبم هستند. دوان دوان 
از بلوک های سیمانی بالا رفتم و خودم را 
به خیابان رساندم. پســر نوجوانی روی 
موتورش نشسته بود که به طرفش رفتم 
و گفتم که در جمعه بازار مزاحم دختری 
شــدم و پلیس به دنبالم است و با تهدید 
چاقو خواســتم که مرا فراری دهد. او هم 
قبول کرد و به خانه رفتم و برای همسرم 
تعریف کردم که با یک نفر دعوایم شده اما 
تا 4روز بعد از آن خبر نداشتم که مأمور 
پلیس جانش را از دست داده است. 4  روز 
بعد پیش یکی از دوستانم بودم که او در 
اینستاگرام خبر شهادت مأمور پلیس را 
دید و به من نشان دادم. یک لحظه خودم 

را باختم اما ســعی کردم دوستم متوجه 
نشود. بعد به خانه رفتم و تصمیم گرفتم 
فرار کنم. به همسرم گفتم که چه اتفاقی 
افتاده و وسایلم را جمع کردم و به یکی از 
روستاهای مرزی در شهرستان سرخس 
رفتــم. در آنجا بودم که همســرم با من 
تماس گرفت و گفت که ظاهرا یک نفر را 
اشتباهی به جای من دستگیر کرده اند و 
تا حدودی خیالم راحت شده بود که عصر 
جمعه مأموران پلیس محاصره ام کردند و 

دستگیر شدم.

اتفاق عجیب 
قاتل 32ساله صبح دیروز همه جزئیات روز 
حادثه و نحوه وارد کردن ضربات چاقو به 
شهید احسان خسته پای را مقابل دوربین 
پلیس تشــریح کرد و گفت که پشیمان 
اســت و چون معتاد بوده، به خاطر تهیه 
پول مواد سرقت می کرده و از وقتی مأمور 
پلیس را به شــهادت رســانده از زندگی 
خسته شده و نمی خواهد زنده بماند. او از 

قاضی صفری خواست که زودتر قصاصش 
کنند و اگر قصاص نشود خودکشی خواهد 
کرد که در همین هنگام یک دســتگاه 
جرثقیل وارد محوطه جمعه بازار شــد تا 
در آنجا دور بزند و بــرود. متهم اما وقتی 
چشــمش به جرثقیل افتــاد، به تصور 
اینکه قرار است اعدام شود به گریه افتاد 
و درحالی که وحشــت کرده بود از قاضی 
جنایی خواســت که به جوانی اش رحم 
کنند و او را اعدام نکنند. این در حالی بود 
که متخصصان پزشــکی قانونی نیز پس 
از بررســی وضعیت روحی و روانی متهم 
اعلام کردند که گفته های او مبنی براینکه 

خودکشی خواهد کرد، جدی نیست.
در این شــرایط و با پایان یافتن بازسازی 
صحنه جنایت، قاضی جنایی دستورات 
قضایی در این پرونده را صادر کرد و متهم 
به زندان منتقل شــد تا پــس از تکمیل 
تحقیقات مقدماتی در دادسرا پرونده او 
با صدور کیفرخواست به دادگاه کیفری 

فرستاده شود.

مرد افغــان با فریــب و اجبار، قصد 
داشــت دختر ایرانی را به عقد خود 
درآورد اما دختر 22ســاله به بهانه 
پوشیدن لباس عروس به اتاق رفت و با ارسال پیامی 

برای پدرش، این ازدواج اجباری را ناکام گذاشت.
به گزارش همشهری، چند روز قبل مردی میانسال 
پیامی در واتساپ از دخترش دریافت کرد که در آن 
نوشــته بود:»مرا ربوده اند و در یک خانه ویلایی در 
رباط کریم زندانی کرده انــد«. دختر جوان همراه این 
پیام لوکیشن محلی که در آنجا گروگان بود را برای 
پدرش فرستاد و به دنبال آن مرد میانسال که به شدت 
نگران دخترش شده بود با چند نفر از بستگانش راهی 

آدرسی شدند که دختر جوان فرستاده بود.

2ساعت بعد
چند مرد میانسال درحالی که مردی افغان را به زور با 
خود می کشیدند قدم در یکی از کلانتری های تهران 
گذاشتند. آنها مرد افغان را تحویل پلیس دادند و یکی 
از آنها گفت: این مرد دخترم را ربوده و قصد داشت با 
اجبار او را به عقد خــود درآورد و احتمال می دهیم 
می خواسته وی را از کشــور خارج کند اما دخترم با 
زیرکی نشانی محلی را که گروگان بود برایم فرستاد و 

ما هم توانستیم این مرد را دستگیر کنیم.
مرد افغان که 26ســاله بود وقتی مقابل افسر پلیس 
قرار گرفت به فریب و ربودن دختــر ایرانی اقرار کرد 
و گفت: حدود 2 سال قبل در اینستاگرام با غزل آشنا 
شدم. اوایل فقط با هم چت می کردیم و کم کم رابطه 

ما به تماس تلفنی و قرار ملاقات کشیده شد. من رازی 
در زندگی ام داشتم که در تمام این مدت از غزل پنهان 
کرده بودم چون می دانستم او اگر متوجه راز من شود 
ترکم می کنم. من متاهل هستم و 2فرزند دارم اما به 
دروغ به غزل گفته بودم که مجردم. چون به شــدت 
عاشقش شــده بودم و می خواستم هر طوری شده با 

او ازدواج کنم.
وی ادامه داد:  برای ازدواج با او تصمیم گرفتم وی را با 
اجبار پای سفره عقد بنشانم. از قبل برنامه ریزی ها را 
انجام دادم و با پرداخت پول به یک عاقد از او خواستم 
برای خواندن خطبه عقد به خانه ام بیاید. پس از آن با 
غزل تماس گرفتم و خواستم در خیابان چرخی بزنیم 
و بعد به رستوران برویم که او قبول کرد. به همراه یکی 
از بستگانم به محل قرار رفتم تا اگر در بین راه او متوجه 
نقشه من شــد مانع فرار او شــوم. آن روز غزل سوار 
ماشین شد و وقتی دید به ســمت رباط کریم تغییر 
مسیر دادم اعتراض کرد. ما هم او را با تهدید به خانه ای 

ویلایی در حوالی رباط کریم بردیم.
متهم ادامه داد: من از قبل حتــی لباس عروس هم 
خریده بودم تا غزل آن را تن کند و پای ســفره عقد 
بنشیند. وقتی به خانه ویلایی رسیدیم، با او صحبت 
کردم و گفتم که عاشقش هستم و بهترین زندگی را 
برایش خواهم ساخت و غزل در نهایت راضی شد. البته 
الان متوجه شــدم که او نقش بازی کرده و به دروغ 
پذیرفته بود که همسر من شــود. چرا که او به بهانه 
پوشیدن لباس عروسش به اتاق رفت و در آن فاصله 
با پدرش تماس گرفته و موضوع را لو داده بود. بعد از 

دقایقی هم پدرش به همراه چند نفر از بستگانش به 
داخل خانه ریختند و مرا دستگیر کردند و به کلانتری 

آوردند.

اتهام جدید 
مرد افغان پس از اقرار به تهدید و آدم ربایی بازداشت 
شــد اما این تنها اتهــام وی نبود چرا کــه در ادامه 
تحقیقات معلوم شــد او در پرونده ســقوط مرموز 
همسرش تحت تعقیب بوده است. ماجرا از این قرار 
بود که همسر این مرد چند روز قبل از طبقه دوم محل 
زندگی اش به پایین ســقوط کرده و در بیمارستان 
تحت درمان قرار گرفته بود. با مشــخص شدن این 
موضوع مأموران به تحقیــق از وی ادامه دادند اما او 
گفت: من نقشی در سقوط همســرم از تراس خانه 
ندارم. روز حادثه با همســرم درگیر شــدم و بعد او 
درحالی که به شدت عصبانی بود به سمت تراس خانه 
رفت و خودش را به پایین پرتاب کرد تا خودکشی کند. 
دعوای ما هم بر ســر رفتن به آلمان و زندگی در آنجا 

بود. همسرم اصرار داشت که برای زندگی به آلمان و 
نزد برادرش برویم اما من راضی به رفتن نبودم چون 
مهر غزل به دلم نشســته بود و می خواستم هر طور 
شــده با او ازدواج کنم. او درحالی در ماجرای سقوط 
همســرش خودش را بیگناه می داند که همسایه ها 
می گویند روز حادثه زوج افغان با یکدیگر درگیر شدند 
و بعد همه آنها دیدند که مرد، همسرش را از تراس به 
پایین هل داده است. این در حالی است که همسر وی 
در بیمارستان نیمه هوشیار است و نمی تواند به خوبی 
صحبت کند تا حقایق را توضیــح بدهد. با این حال 
احتمال می رود که مرد افغان ابتدا قصد داشته با هل 
دادن همسرش از تراس او را به قتل برساند و پس از 
آن با دختر ایرانی ازدواج کند که تحقیقات درباره این 
فرضیه ادامه دارد. براساس این گزارش، مرد افغان با 
دستور قاضی حبیب الله صادقی، بازپرس شعبه هشتم 
دادسرای جنایی تهران به اتهام شروع به قتل همسرش 
و آدم ربایی و تهدید دختر ایرانی بازداشت شده و در 

اختیار مأموران اداره آگاهی تهران قرار گرفته است.

ترفند دختر ربوده شده برای
فرار از  پای سفره عقد

سرنوشت ماهور کوچولو، پسر خردسالی 
که توســط 2زن ربوده شده همچنان در 
هاله ای از ابهام قرار دارد و بازپرس پرونده 
برای حل این معما دستور انتشار تصویر 

متهم اصلی پرونده را صادر کرده است.
به گزارش همشهری، حادثه ربوده شدن 
ماهور، شامگاه هجدهم آذر امسال در بازار 
بزرگ شهرری رخ داد. آن روز 2زن جوان 
به سمت زنی که پســر 8ماهه خود را در 
آغوش گرفته و دستفروشی می کرد رفتند 
و پس از جلب اعتماد و طرح دوســتی با 
وی، یک لیوان چای به او تعارف کردند که 
مادر کودک پس از نوشــیدن آن بیهوش 
شــد. کســبه ها با دیدن زن جــوان که 
بیهوش روی زمین افتاده بود اورژانس را 
خبر کردند که زن 40ساله پس از بهبودی 
به طرح شــکایت پرداخت و بیان کرد که 
2زن ناشــناس پس از بیهوش کردن او با 
چای مســموم کودکش را ربوده اند. وی 
که از شوهرش طلاق گرفته و برای تامین 
مخارج زندگی خود در بازار بزرگ شهرری 
تکدی گری یا دستفروشی می کرد ناچار 
بود هر روز پسر خود به نام ماهور که زمان 

کودک ربایی 8ماهه بود را با خودش ببرد.
به گفتــه مادر کــودک، 2زن ناشــناس 
ماسک به صورت داشتند و چهره هایشان 
به درســتی مشــخص نبود. با وجود این 
تصاویــر آنهــا در بررســی دوربین های 
مداربسته به دست آمد اما تلاش مأموران 
اداره یازدهم پلیــس آگاهی تهران برای 
یافتن مخفیگاه آنهــا و پیدا کردن ماهور 
کوچولــو بی نتیجه مانده اســت. در این 
شرایط بازپرس شــعبه هشتم دادسرای 

شهرری مجوز انتشار تصویر متهم اصلی 
که در دوربین ها ثبت شده را صادر کرده تا 
چنانچه هرکس وی را دید مأموران اداره 
یازدهم پلیس آگاهی تهران را در جریان 

قرار بدهد یا با پلیس110 تماس بگیرد. 

امدادگران هلال احمر پس از ســاعت ها جســت وجو توانستند دختر 
4ساله ای را که مفقود شده و سرنوشت نامعلومی داشت را پیدا کنند.

به گزارش همشهری، این حادثه در روستای قومنجان شهرستان قاین 
واقع در استان خراسان جنوبی اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار بود که والدین 
دختر 4ساله اي پس از آنکه متوجه شدند دختر 4ساله شان مفقود شده 
است شروع به جست وجو برای یافتن او کردند. دختربچه در نزدیکی خانه 
مشغول بازی بود که یکباره ناپدید شد و هیچ کدام از اهالی روستا نیز او 
را ندیده بودند و معلوم نبود او به چه سرنوشــتی دچار شده است. بعد از 
آنکه تلاش های اولیه برای پیدا کردن دختر 4ساله به جایی نرسید والدین 
او با هلال احمر تماس گرفته و درخواســت کمک کردند. از آن زمان بود 
که تیم های جست وجو هلال احمر با دریافت مشخصات دختر گمشده 
تلاش های شــان برای پیدا کردن او را آغاز کردند. آنها ابتدا به بررســی 
همه مکان هایی که ممکن بود دختربچه به آنجا رفته باشد پرداختند و 
در ادامه تیم های عملیاتی جست وجوی خود را آغاز کردند. هوا به تدریج 
در حال تاریک شــدن بود و هرچه می گذشت نگرانی خانواده دختربچه 
بیشتر می شد. با وجود این جســت وجوها ادامه پیدا کرد تا اینکه ساعت 
22سرانجام اعضای تیم جست وجو موفق شدند دختر 4ساله را در اطراف 
روستای گوراب پیدا کنند. مجتبی اکبری، سرپرست هلال احمر شهرستان 
قاین در این بــاره گفت: بلافاصله پــس از اعلام مفقــودی این کودک، 
امدادگران هلال احمــر با همراهی عوامل انتظامــی و نیروهای مردمی 
روستاهای مجاور عملیات جســت و جو را آغاز کردند تا اینکه سرانجام 
کودک 4 ساله پس از 4 ساعت  جســت وجو و در ساعت 22در صحرای 

اطراف روستای گوراب پیدا و به خانواده اش تحویل داده شد.

سرنوشت ماهور کوچولو در هاله ای از ابهام نجات دختر بچه گمشده  در صحرا

عامل شهادت مأمور یگان ویژه مشهد برای بازسازی صحنه جنایت به محل جرم برگشت

مرد جوان به اتهام ربودن دختر مورعلاقه اش و شروع به قتل همسرش بازداشت شد

ت
نای

ه ج
حن

ی ص
ساز

 باز
ال

ر ح
م د

مته

دادسرا

گزارش

ت
 اس

سته
خوا

ک 
کم

م 
مته

ن 
ی ای

سای
شنا

ی 
 برا

ان
وند

هر
ز ش

ده ا
رون

س پ
زپر

با



7 سه شنبه 17 اسفند 1400
 شماره  8456

روزنامه گاردین ]انگلیس[

مسیر امن خروج
اغلب روزنامه های غربی دیروز در صفحه نخست خود، 
تصاویری از مــردم در تقلا برای خروج از شــهرهای 
محاصره شده در اوکراین را منتشر کرده اند. روسیه و 
اوکراین طی روزهای اخیــر در چند مرحله برای ایجاد 
آتش بس موقت توافــق کرده اند تا مــردم بتوانند از 
شهرها خارج شوند. هر بار، درگیری های پراکنده باعث 
شکسته شدن آتش بس شده است. 200هزار نفر باید از 
شهر بندری ماریوپول خارج شوند و چالش اصلی خروج 
بدون آسیب این افراد اســت. روسیه دیروز هم اعلام 
کرد آتش خود را متوقف می کند تا این افراد بتوانند به 

مناطق امن بروند.

گرجســتان و اوكراين در سال 2008، همزمان با 
هم مسير سنگلاخ پيوستن به ناتو را آغاز كردند، 
اما گرجي ها خيلي زودتر از اوكرايني ها طعم جنگ 
را چشيدند. روســيه همان ســال به گرجستان 
حمله كرد. اكنــون گرجســتان در ميانه بحران 
اوكراين، جانب احتيــاط را در موضع گيري هاي 
خود رعايت كرده اســت. تفليس نگران است در 
صورت خشمگين كردن ولاديمير پوتين، مجبور 

شود به تنهايي با روسيه مقابله كند.
اوكراين هفته پيش در اعتــراض به جهت گيري 
دولت گرجســتان در قبال جنگ اوكراين، سفير 
خود را از گرجســتان فراخواند. دولت گرجستان 
مانع خروج پرواز چارتري شد كه قرار بود نيروهاي 
داوطلــب گرجي را بــه اوكراين منتقل ســازد. 
گرجســتان همچنين آســمان خود را برخلاف 
خواسته اوكراين، روي پروازهاي روسي نبست و 
با تحريم هاي غرب عليه مسكو همراهي نكرد. اين 
اقدامات دولت گرجستان علاوه بر اعتراض مقامات 
اوكرايني كــه آن را »جهت گيري غيراخلاقي در 
قبال تحريم هــا« توصيف كرده اند، بــا اعتراض 
شديد داويت كاتساراوا، رهبر جنبش ضداشغال 
گرجستان هم مواجه شده است. كاتساراوا دولت 
گرجستان را به همدستي با روسيه محكوم كرده 
است. دولت گرجستان اما اعلام كرده كه ممانعت 
از حضور داوطلبــان گرجي بــراي جنگيدن در 
جنگ  اوكراين، به نفع مردم گرجســتان اســت. 
دولت معتقد اســت كه شــايد اوكراين آخرين 
هدف روسيه نباشــد و حضور گرجي ها در جنگ 
اوكراين به منزله مشاركت در جنگ عليه روسيه 
و خشمگين ساختن مســكو خواهد بود. در اين 
صورت، گرجســتان كوچك تر و بي اهميت تر از 
آن است كه بتواند پشتيباني غرب را براي مواجه 

شدن با روسيه به دست آورد.
برخلاف افكار عمومي گرجستان  در جنگ اخير 
ميان روسيه و اوكراين حامي اوكراين است و دولت 
اين كشور رويكرد محتاطانه تري در پيش گرفته 
است. براي بسياري از گرجي ها، جنگ اخير يادآور 
حمله سال 2008 روسيه به گرجستان است كه 
منجر به تجزيه 2منطقه »اوســتيا« و »آبخازيا« 
از اين كشور شد. گرجســتان پس از رويدادهاي 
ســال 2008 بيش از هر زمان ديگري تلاش كرد 
با پيوســتن به ناتو و اتحاديه اروپا خود را به غرب 
نزديك تر ســازد؛ اگرچه با وجود تمامي تلاش ها، 
هنوز سرنوشــت عضويت گرجســتان در اين دو 

نهاد مبهم است.

گرجستان نگران چیست؟
در شــرايطي كه هم ناتو و هم اتحاديه اروپا چراغ 
سبزي براي پيوستن گرجســتان نشان نداده اند، 

دولت اين كشــور ترجيح داده با احتياط فراوان 
بحران اوكراين را زير نظر داشــته باشــد. دولت 
گرجستان نگران است هرنوع سو گيري نادرست، 
باعث اقدام مســكو عليه خودش شــود. يك روز 
پس از آغاز حمله روســيه به اوكرايــن، ايراكلی 
غاريباشويلی، نخســت وزير گرجستان اعلام كرد 
كه كشــورش به هيچ يــك از تحريم هاي غرب 
عليه روســيه نخواهد پيوســت. او اين تحريم ها 
را »بي فايــده« توصيف كــرد. اين سياســت با 
اعتراض شهروندان گرجســتاني مواجه شد، اما 
غاريباشويلی در دفاع از تصميم دولت گفت كه با 
وجود تحريم ها، اوكراين هنوز هدف بمباران هاي 
روسيه قرار دارد و كسي نمي تواند روسيه را متوقف 
كند. او گفت: گرجستان با همه افرادي كه از اين 
جنگ آسيب مي بينند همدردي مي كند، اما ابتدا 

بايد از مردم و كشور خود محافظت كند.
با وجود بي طرفي و احتياط دولت، اختلاف نظر با 

كرملين در گرجستان روز به روز در حال افزايش 
است. بانك ملي گرجســتان هفته گذشته اعلام 
كرد منطبــق بــا قطعنامه ها و اســتانداردهاي 
بين المللي عمــل خواهد كرد و به ســرپيچي از 
اعمال تحريم ها كمك نخواهد كرد. گرجســتان 
همچنين از قطعنامه هفته گذشته مجمع عمومي 
سازمان ملل درباره محكوم كردن حملات روسيه، 
تعليق عضويت روســيه در شــوراي اروپا و آغاز 
تحقيقات دادگاه كيفري بين المللي درباره وقوع 
جنايات جنگي در اوكراين حمايت كرده اســت. 
روز چهارشنبه هم گرجستان به همراه مولداوي 
درخواســت رســمي خود را مبني بر پيوستن به 

اتحاديه اروپا ارائه كردند.

انتخاب میان بد و بدتر
رويكرد رهبران سياسي دولت گرجستان، باوجود 
اختلافاتي كه بر سر جدا شدن 2منطقه اوستيا و 

آبخازيا از گرجســتان و حضور نظامي روسيه در 
اين كشور وجود دارد، متكي بر سياست »صبوري 
اســتراتژيك« در برابر تمامي اقدامات روســيه 
است. از زمان روي كار آمدن حزب حاكم »روياي 
گرجستان« در ســال 2012، فرايند عادي سازي 
روابط با روسيه با هدف ازسرگيري روابط تجاري 
با اين كشور آغاز شــد. همزمان، با وجود تقلاي 
بسيار،  گرجستان  هر روز بر ســر پيوستن به ناتو 
و اتحاديه اروپا نااميد تر مي شــد. در سال 2014 
توافقنامه همــكاري ميان اين كشــور و اتحاديه 
اروپا به امضا رســيد و در پي آن گرجستان براي 
نزديك شدن به شرايط پيوستن به اتحاديه اروپا، 
بازنويسي قوانين و سياســت هاي اقتصادي خود 
را آغاز كرد. گرجســتان همچنيــن براي جلب 
حمايت اعضاي ناتو، نيروهاي خــود را تا آخرين 
روزهاي عقب نشــيني آمريكا در افغانستان نگه 
داشــت. تاكنون اين اقدامات اما براي شكســتن 
مقاومت اروپايي هــا و آمريكايي هــا كه مضرات 
پيوستن گرجســتان به اتحاديه اروپا را بيشتر از 
فوايد آن مي ديدند، كافي نبود. مقامات سياســي 
ارشــد گرجســتان معتقدنــد هرنــوع اعتراض 
عليه سياســت هاي روســيه مي تواند اين كشور 
را در كانــون توجه پوتين قرار دهد و مشــكلات 
بلند مدت تري را به دنبال داشــته باشد؛ از اين رو 
در انتخاب ميان بد و بدتر، گزينــه اي را انتخاب 

كرده اند كه آسيب كمتري به كشور وارد كند.
واقعيت اين اســت كه روســيه با توجــه به نفوذ 
بالايي كه در مناطق جدايي طلب اوستيا و آبخازيا 
دارد، و همچنين به واســطه حضور نظامي اش در 
گرجستان، به راحتي مي تواند ثبات اين كشور را 
مختل سازد. نيروهاي مرزي روسيه درحال حاضر 
در خط مرزي طولاني ميان اوســتيا و گرجستان 
گشــتزني دارند. مركز بين المللــي بحران اخيرا 
در گزارشــي نوشته اســت كه اين خط مرزي به 
شكلي خزنده در حال پيشــروي به سوي مناطق 
تحت حاكميت دولت گرجســتان است و به نظر 
مي آيد از دولت گرجستان براي جلوگيري از اين 
پيشروي كاري برنمي آيد. ايستگاه هاي ديده باني 
نيروهاي جدايي طلب يا نيروهاي روس به ويژه در 
روستاهاي مرزي ميان اوستيا و گرجستان روز به 
روز درحال افزايش است و همين، دولت گرجستان 
را نگران كرده است؛ زيرا يك تغيير مسير كوچك 
در خط مرزي با هدف افزايــش قلمروي مناطق 
جدايي طلب، مي تواند منجر بــه آوارگي هزاران 
نفر شــود. نگراني بعدي اين اســت كه روســيه 
كوچك ترين رويداد و درگيري را در اين خطوط 
مرزي به بهانه اي براي حمله نظامي به گرجستان 
تبديل كند. در كنــار تمامي اين نگراني ها،  دولت 
گرجستان از نظر نظامي و اقتصادي توانايي مواجه 
شدن با روســيه را ندارد و بدتر از اين نگران است 
كه در مواجهه با روسيه، غرب او را تنها بگذارد. اين 
نگراني،  محتاطانه عمل كردن گرجستان در قبال 

بحران اخير اوكراين را توجيه مي كند.  

جولان شبح جنگ در گرجستان
گرجستان كه 14 سال پيش طعم درگيري با روسيه را چشيده، اكنون نگران از تكرار جنگ، در مواجهه با بحران اوكراين مسير 

احتياط را در پيش گرفته است

چهرهزشتانتخاباتدرکرهجنوبی
انتخابات رياست جمهوری در كره جنوبی، به يكی از 
آشفته ترين رويدادهای سياسی در اين كشور تبديل 
شده و موج اتهام ها و تهمت های نامزدها به يكديگر، 

مردم اين كشور را سردرگم كرده است.
به گزارش آسوشيتدپرس، پيروزی برای نامزدها در انتخابات امسال، 
بسيار حياتی اســت؛ چون بازنده، ممكن است واقعا به خاطر فساد، 
به زندان برود. هــر دو نماينده يكديگر را به فســاد متهم می كنند 
و جزئياتی هم درباره اين اتهام ها مطرح كرده اند كه قابل بررســی 
است. هر دو اردوگاه، با زبانی به شدت تند به يكديگر حمله می كنند 
و برای توصيف نامزد مخالف، از الفاظی مانند »هيتلر«، »هيولا« و 
»انگل« استفاده می كنند. بسياری در كره، اين كارزار انتخاباتی را با 
داستان سريال معروف »بازی مركب« مقايسه می كنند؛ جايی كه 

شركت كنندگان در يك مسابقه با جايزه ای بسيار بزرگ، درصورت 
باختن در بازی های بچه گانه كشته می شوند. انتخابات فردا در حالی 

برگزار می شود كه لی جائه ميونگ از حزب حاكم دمكراتيك و يون 
سوک يئول از حزب محافظه كار مخالف، شــانه به شانه هم پيش 
می روند. رويكردهای انتخاباتی آنها، فضای سياسی كره جنوبی را كه 
همين حالا هم به شدت دچار اختلاف و شكاف است، بحرانی تر كرده 
است. اين فضا در دورانی كه همه گيری كرونا اين كشور را فراگرفته و 
رقابت متحد اصلی كره، يعنی آمريكا با چين به اوج رسيده ، می تواند 

برای سئول پيامدهای شديدی داشته باشد.
نظرسنجی ها نشان داده اند كه ميزان مخالفان هر دو نامزد، بيشتر 
از ميزان حاميان آنهاست. روزنامه پرتيراژ دونگ آ ايلبو درباره كارزار 
انتخاباتی هر دو نامزد نوشــته اســت: »مردم بايد در يك انتخابات 
ناخوشايند، بين 2هيولا، آنكه معايب كمتری دارد را انتخاب كنند. 

اين به آن معنا نيست كه آينده ملی ما تيره و تار است؟«

سمیرا مصطفی نژادگزارش
روزنامه نگار

آسيا

چرا ناتو در اوکراین منطقه پرواز 
ممنوع ایجاد نمی کند؟

درخواست های مكرر اوكراينی ها برای ايجاد منطقه 
پرواز ممنوع با مخالفت های ناتو مواجه شده است 

ولوديمير زلينسكی، رئيس جمهور و همينطور ديگر مقامات 
ارشد اوكراين، بارها از ناتو خواسته اند منطقه پرواز ممنوع 
بر فراز اين كشــور ايجاد كند تا تهديــد جنگنده ها و ديگر 

پرنده های نظامی روسيه خنثی شود.
به گزارش نيويورک تايمز، اين درخواست، توسط ناتو رد شده 
و رهبران ناتو گفته اند كه تمايلی برای انجام اين كار ندارند؛ 
چون می ترســند كه اين اقدام، آنها را به جنگی گسترده با 

روسيه بكشاند.
منطقه پرواز ممنوع، درواقع فرمانی اســت كه براساس آن، 
پرواز هرگونــه هواپيمايی در يك فضای مشــخص ممنوع 
می شود. اين ممنوعيت گاهی به خاطر دلايل امنيتی روی 
ساختمان های دولتی يا مكان های عمومی اعمال می شود. 
علاوه بر اين، منطقه پرواز ممنوع گاهــی هنگام برگزاری 
مراســم بزرگ مذهبی يا رژه نظامی، بر فراز محل برگزاری 
مراسم اعمال می شود. مناقشه برانگيزترين كاربرد منطقه 
پرواز ممنوع وقتی اســت كه در جريان يك نبرد يا منازعه 
اعمال می شــود و به همين خاطر، به جنگنده ها اجازه داده 

نمی شود تا تحركات هجومی داشته باشند.
استفاده مدرن از منطقه پرواز ممنوع، به جنگ خليج فارس 
بازمی گردد. بعد از آنكه آمريكا و متحدانش، حمله عراق به 
كويت را دفع كردند، صدام حسين از هلی كوپترهای نظامی 
استفاده كرد تا قيام های مردمی در كشورش را سركوب كند. 
در اين سركوب وحشيانه، هزاران غيرنظامی كشته شدند. 
ائتلافی كه ضد صدام حسين تشكيل شــده بود، علاقه ای 
نداشت تا يك حمله نظامی تمام عيار به داخل خاک عراق 
ترتيب دهد. به جای آن آمريكا، انگليس و فرانسه به عنوان 
گامی محدود برای حمايت در مقابل حملات هوايی عراق، 

در شــمال و جنوب اين كشــور منطقه پرواز ممنوع ايجاد 
كردند. منطقه پرواز ممنوع در عراق تا ســال 2003ادامه 
داشت. منتقدان می گفتند كه اين اقدام فاقد مجوز قانونی 
بود و ديگر اينكه حملات آمريكا به زيرســاخت های دفاع 

هوايی عراق، باعث كشته شدن غيرنظاميان شده بود.
مناطق پرواز ممنوع در ديگر نقاط دنيا هم اعمال شده اند. 
ناتو، با مجوز سازمان ملل، بين سال های 1993 تا 1995 در 
جريان بحران بالكان، بر فراز بوسنی و هرزگوين منطقه پرواز 
ممنوع اعمال كرد. متحدان غربی دوباره در سال 2011، اين 
بار در ليبی دست به اقدام مشابهی زدند؛ زمانی كه سرهنگ 
معمر قذافی، رهبر پيشين ليبی در حال سركوب شديد يك 

شورش عليه حكومت خود بود.
منطقه پرواز ممنوع به كشورها اجازه می دهد بدون اينكه 
تعداد زيادی نيرو وارد معركه كنند، دســت به اقداماتی 
بزنند. آنها به جای اســتفاده از نيروی پيــاده به صورت 
كلاسيك، از تعداد اندكی هواپيما اســتفاده می كنند تا 
از مناطق خــودی، مخصوصا زيرســاخت ها دفاع كنند، 
اما اعمال چنيــن محدوديت  هايی احتمالا به اســتفاده 
چشــمگير از اعمال زور، در مواردی مثــل ازبين بردن 
سامانه های دفاع موشكی و سرنگون  كردن جنگنده های 

دشمن نياز دارد.
ولاديمير پوتين، رئيس جمهور روســيه هشدار داده كه هر 
كشوری بخواهد منطقه پرواز ممنوع بر فراز اوكراين ايجاد 
كند درواقع در نبرد مسلحانه شــركت كرده است. او با اين 
صحبت ها، تهديد اقدام تلافی جويانه روسيه را پيش كشيده 
اســت. ينس اســتولتنبرگ، دبيركل ناتو جمعه گفت كه 
اعضای اين سازمان از ترس اينكه اعمال منطقه پرواز ممنوع 
به »يك نبرد تمام عيار در اروپا« تبديل شود، با آن مخالف 
هستند. او گفته اســت: »ما به عنوان ناتو اين مسئوليت را 
داريم كه از گســترش جنگ به فراتر از اوكراين جلوگيری 

كنيم.«
او گفته اســت كه ايجاد منطقه پرواز ممنوع به معنای اعزام 
جنگنده های ناتو و احتمالا »شليك به هواپيماهای روسيه« 
خواهد بود. اســتولتنبرگ هشــدار داده كه چنين كاری 
می تواند به كشيده شــدن جنگ به ديگر كشورهای اروپا و 

افزايش لطمات انسانی منجر شود.
ولوديمير زلينسكی گفته اســت كه خودداری ناتو از انجام 
چنين كاری، نشان دادن چراغ سبز به روسيه است تا جنگ 
را ادامه دهد. او نشستی كه ناتو در آن، اين تصميم را گرفته، 
»ضعيف« و »گيج« خوانده است. او گفته كه نيروهای روس 
مناطق غيرنظامی، كليساها و مدارس را بمباران می كنند و 
ايجاد نكردن منطقه پرواز ممنوع به معنای نشان دادن چراغ 
سبز برای بمباران بيشتر است. او در سخنانی تند خطاب به 
كشورهای عضو ناتو گفته است: »از امروز، شما هم در مرگ 
كسانی كه جانشان را از دست می دهند سهيم هستيد. آنها 

به خاطر ضعف و عدم  اتحاد شما می ميرند.« 
ايده ايجاد منطقه پرواز ممنوع در آمريكا هم مخالفان زيادی 
دارد و مارک روبيو، ســناتور جمهوريخواه گفته اســت كه 
چنين كاری، آمريكا را به جنگ جهانی ســوم می كشاند. او 
گفته است: »من نمی دانم آيا كســانی كه بر اين ايده اصرار 
می كنند، اصلا می دانند اعمــال منطقه پرواز ممنوع دقيقا 
چيســت. اين كار يعنی ما تمايل داريم كه با جنگنده های 
روس درگير شويم و آنها را سرنگون كنيم و وقتی هواپيماها 
را به آنجا می فرستيم بايد سامانه های دفاع موشكی را نه تنها 
در اوكراين كه در روســيه و بلاروس هم خنثی كنيم. همه 
اينها يعنی منطقه پرواز ممنوع؛ يعنی درواقع جنگ جهانی 

سوم.«

وانگ یی
وزیر خارجه چین

آنچــه امــروز بــرای حــل بحــران اوکراین 
واجــب اســت، آرامــش و عقلانیــت 
اســت و نــه تشــدید تنــش و اقــدام در 
جهــت وخامــت بیشــتر اوضــاع. چیــن 
معتقد اســت حل این بحران مســتلزم 
رعایت منشور سازمان ملل و احترام و 
محافظت از تمامیت ارضی و استقلال 

تمام کشورها ست. )رویترز(

آنتونی بلینکن
وزیر خارجه آمریکا

هرگونه خشونتی در قلمرو کشورهای 
ناتو رخ دهد، آمریکا و تمام متحدان و 
شــرکای ما در دفاع از هر اینچ از قلمرو 
ناتــو وارد عمل می شــوند. به اســتقرار 
نیروهــای بیشــتر در کشــورهای حــوزه 
بالتیک ادامه می دهیم. بخشــی از آن 
افزایش نیروها و استقرار جنگنده های 

اف -۳۵ در لیتوانی است. )سی ان ان(

سرگئی لاوروف
وزیر خارجه روسیه

عملیــات نظامــی مســکو در اوکرایــن 
تــا پایــان ادامــه خواهــد داشــت امــا 
بــه فکــر جنــگ هســته ای  مســکو 
نیست. روسیه نمی تواند اجازه دهد 
کســی منافعــش را تضعیــف کنــد. با 
همــه اتفاقاتــی کــه رخ داده، مســکو 
احســاس نمی  کنــد از لحاظ سیاســی 

منزوی شده باشد.

 13روز جنگ؛ 
1میلیون و735هزار آواره

كميساريای عالی پناهندگان سازمان ملل متحد 
با انتشــار بيانيه ای اعلام كرد كه جنگ اوكراين 
تاكنون 1ميليون و 735هزار آواره داشــته است. 
اغلب ايــن افراد بــرای نجات جان خــود راهی 
كشورهای همسايه اوكراين شده اند. طبق گزارش 
رويترز، كميســاريای عالی پناهنــدگان اعلام 
كرده كه يك ميليون و 27هزار و 603پناهجوی 
اوكراينی به لهســتان پناه برده اند. مجارستان با 
180هزار و 163، اســلواكی با 128هزار و 169، 
مولداوی بــا 82هزار و 762، رومانــی با 78هزار 
و 977، روســيه بــا 53هــزار و 300 و بلاروس 
با 406پناهجو  به عنوان كشــورهای همســايه 
مهاجر پذيــر اوكرايــن در رده های بعــدی قرار 
گرفتند. بقيه 183هزار و 688پناهجوی اوكراينی 
نيز به ديگر كشورهای اروپايی پناه برده اند. آمار در 
مورد مناطق جدايی طلب دونتسك و لوهانسك 
متفاوت است. كميساريای عالی پناهندگان تعداد 
افرادی كه از اين دو منطقه آواره شده و به خاک 
روســيه پناه برده اند را بيش از 96هزار نفر اعلام 
كرده است. برخی منابع ديگر، آمار آوارگان اين دو 

منطقه را 145هزار نفر اعلام كرده ا ند.
كميســاريای عالی ســازمان ملــل متحد برای 
پناهندگان هشــدار داده كه درصورت وخامت 
بيشــتر اوضاع در اوكراين ممكن است 4ميليون 

غيرنظامی مجبور به ترک اين كشور شوند.

نقل قول جهان نما

 خبر

كيوسك

استقلال اوستيا و آبخازيا
سابقه درگیري هاي گرجستان با اوستیاي جنوبي بر سر استقلال به سال 1992 بازمي گردد. این 
کشور اما از دهه 1980 با منطقه آبخازیا بر سر استقلال درگیر است. درگیري هاي گرجستان 
با این دو منطقه در سال هاي 1991 تا 1993 شدت گرفت. در اوستیاي جنوبي مردم در تلاش 
براي اتحاد با منطقه اوستیاي شمالي )واقع در خاك روسیه( با دولت گرجستان درگیر شدند 
و آبخازیا هم در این سال ها توانســت کنترل بخش بزرگي از مناطق خود را به دست بگیرد. 
گرجستان در سال هاي 1992 و 1994 صلحي موقت با اوستیاي جنوبي و آبخازیا برقرار کرد، 
اما روسیه به تدریج با حمایت از جدایي طلبان و اعطاي گذرنامه روسي به شهروندان این دو 
منطقه،  زمینه درگیري دولت گرجستان و جدایي طلبان را فراهم آورد. روسیه به بهانه دفاع 
از شهروندان خود وارد این مناطق شد و جنگي5روزه میان گرجستان با روسیه درگرفت که 
با مداخله نهاد هاي بین المللي به آتش بس و صلحي موقت ختم شــد، اما در نهایت در اواسط 
سپتامبر 2008 روسیه استقلال جمهوري  هاي اوستیاي جنوبي و آبخازیا را به رسمیت شناخت 

و مجلس دوماي روسیه هم راي به استقلال این دو منطقه داد.

مكث

   کمیته بین المللي صلیب سرخ اعلام کرد، امدادگران در مسیر امن خروج غیرنظامیان از 
شهر ماریوپل مستقر شده اند.

   ویکتور اوربان، نخست وزیر مجارستان، اعلام کرد که کشورش از انتقال محموله هاي سلاح 
از قلمروي خود به اوکراین جلوگیري خواهد کرد.

   دولت لهستان از ایجاد صندوق مالي 1.75 میلیارد دلاري براي کمك به پناهجویان اوکرایني 
خبر داد. 

   دولت لهستان اعلام کرد جنگنده هایش را در اختیار اوکراین قرار نخواهد داد.
   نشست سه جانبه وزرای خارجه روسیه، اوکراین و ترکیه روز پنجشنبه در آنتالیا برگزار 

خواهد شد.
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گرينويچ

کشته شدن يک بازيگر

 

ايرپین: رســانه های اوكراينی گزارش دادند كه 
در نتيجه درگيری های شــهر ايرپين اوكراين، 
پاشا لی بازيگر مشــهور اوكراينی كشته شد. او 
كه  33 سال داشت اصالتی كره ای داشت و بين 
مردم اوكراين از محبوبيت بالايی برخوردار بود.  
خواننده و آهنگساز سرشــناس سينما و دوبلور 
اوكراينی در تئاتر، فيلم ها و تبليغات بسياری بازی 
كرده بود. از آثار او در سينما می توان به فيلم های 
»اشتولنيا« )2006( و »سايه های اجداد فراموش 
نشده« )2013( اثر ليوبومير لويتسکی، »زويچاينا 
اســپراوا« اثر والنتيــن واســيانوويچ )2012(، 
»قوانين مبارزه« اثر اولکســی شاپارف )201( و 
»جلسه همکلاسی ها« توسط والنتين شپاكوف 
)2019( اشاره كرد. شهر ايرپين اوكراين مکانی 
است كه طی روز های اخير به عنوان منطقه امن 

اعلام شد تا غيرنظامی ها از آن خارج شوند.

ترافیک تمام نشدنی تهران

تخلیه آثار موزه اوکراين

 لويو: كاركنان موزه آندری شپتيتسکی، بزرگ ترين موزه 
اوكراين در شهر لويو تلاش می كنند تا آثار هنری گرانبها و 
منحصر به فرد اين مجموعه را از گزند جنگ در امان نگاه 
دارند. به گزارش يورونيوز، ايالات متحده آمريکا و شمار 
ديگری از كشورهای غربی پيش از آغاز جنگ در 24فوريه 
سفارتخانه های خود را از كی يف به لويو منتقل كردند. با 
آنکه احتمال درگيری روسيه و اوكراين در آغاز كم  بود اما 
پس از گفت وگوی تلفنی هفته گذشته امانوئل ماكرون با 
ولاديمير پوتين، در نهايت نگرانی ها از سرنوشت اين شهر 
هم بيش از پيش شــد. موزه آندری شپتيتسکی از همان 
روز نخســت جنگ تعطيل شــد. كاركنان اين مجموعه 
تلاش می كننــد هزاران اثر باســتانی و هنــری ازجمله 
تابلوها، مجسمه ها و كتب خطی نادر را در انبارهای امن 
 جاسازی كنند. با اين حال يکی از كاركنان موزه می گويد: 
»به هيچ  وجه نمی دانيم آيا واقعا جای امنی پيدا می شود 
يا نــه؟« ايهور كــوژان، مدير موزه آندری شپتيتســکی 
می گويد: »بعضی مواقع اشــک مان در می آيد. اينجا كار 
زيادی برده. يک موقعی هست كه كار می كنيد و منتظر 
نتيجه ايد. اما حالا با اين ديوارها و قفسه های خالی، فقط 

غم سراغمان می آيد.«

شارژ بی سیم خودرو ها
 

گوتنبرگ: شركت ولوو با اعلام خبر شارژ بی سيم خودرو های 
الکتريکی طرفدار های اين نوع خودرو ها را به حفظ محيط زيست 
و تسهيل شارژ باتری اميدوارتر كرد. به گزارش بی بی سی، ولوو 
می گويد به زودی فناوری شارژ بی سيم ماشين های الکتريکی 
را در شهر گوتنبرگ سوئد آزمايش خواهد كرد. اين آزمايش با 
همکاری يک شركت تاكسيرانی سوئدی  به مدت 3 سال انجام 
خواهد شد. شارژرهای بی سيم اين آزمايش توسط يک شركت 
آمريکايی به نام دايناميکس ساخته شــده است. تاكسی های 
الکتريکی ولوو قرار است هر سال صد هزار كيلومتر حركت كنند و 
باتری هايشان پس از ايستادن ماشين روی صفحه ای كه در زمين 
قرار داده شده شارژ می شود. هم اكنون می توان باتری تلفن های 
همراه را با فناوری مشابه شارژ كرد. ولوو می گويد سرعت شارژ 
ماشين ها 40كيلووات است كه تقريبا با شارژرهای سريع معمولی 
برابر است. آزمايش مشــابهی با همکاری رنو از پاييز گذشته در 
شهر ناتينگهام انگلستان در حال انجام است. شارژرهای بی سيم 

اين آزمايش توسط دانشگاه وارويک ساخته شده است.

نوجوان فلسطیني در کرانه باختري با سنگ به استقبال سرباز هاي صهیونیست مي رود/ عكس: رويترز اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

سه شنبه

مرد ایران جو* 

»طبیعــت و خرابه دو چیزی 
است که در سفرهای ايران، 
برايم دلچسب است و به هر سوراخ سمبه ای که می روم 

برای آنهاست.«
 ايرج افشار

 بعضی آدم ها، تنها يک نام نيســتند كه محدود و محصور 
به اســمی روی جلد كتابی يا پيشانی نوشت مقاله ای باشند. 
تأثيرگذاری شان بسيار بيش از اينهاست، و تا سال ها و دهه ها 
ادامــه دارد. فعاليت آنان در حيات شــان، چنان از كميت و 
كيفيت حيرت انگيز و رشک برانگيزی برخوردار بوده است كه 
در ممات شان نيز جامعه علمی را منتفع می سازند و اين مهم، 

در كار و كارنامه شان  هويداست.
»ايرج افشار« اما چنين بود. دانشــی مردی جامع الاطراف 
كه دست به هر خاكی زد، طلا شــد و درد و دريغ كه جهان 
ايران شناسی، حالا 11 سال می شــود كه خالی از حضورش 
شده است؛ كســی كه تحقيقات ايرانی بی بودش و بی وجود 
ذی جودش حتما چيزی كم دارد و اكنون يک دهه می شود 
نقصانی بر آن مستولی شده است و پدر و پيری از آن رخت 

بربسته است.
مرگ كه گريز و گزيری از آن نيست، چهارشنبه 18 اسفند 
1389، او را از ما گرفت و به 85سال زندگی و زندگانی پراثر 
و پرثمرش پايــان داد. او كه واجد ويژگی های بســيار بود و 
خصايص و خصايــل علمی و عملی فراوانی در هســتی اش 

اجتماع يافته و گرد آمده بود.
او اقيانوســی بود با كرانه ای دورودراز. دانشی داشت موسع 
و مفصل. قلمی داشت شــيوا و زيبا. و همتی داشت كه تنها 
خاص خودش بود و اگر جز اين بود مگر ممکن می شد تأليف 
و تصحيح بيش از 300كتاب و 3هزار مقاله در 65سال عمر 

پژوهشی.
او شــخصيتی ذوابعاد داشــت كه شــايد پرداخت به همه 
آن وجــوه در اين مقــال و مجال نگنجد اما بی شــک يکی 
از مهم ترين هايش، 64ســال ايران گرد بودنش و 58ســال 

سفرنامه نويس  بودنش بود.
او در ســفرهايش، راه های اصلی را به كنــاری می نهاد و از 
بيراهه ها می رفت تا در كنه وطنش غور كنــد؛ زيرا به قول 
خودش، به دنبال »كوچه پســکوچه شــهرها، ســنگ گور 
آبادی هــای دورافتاده، لباس هــا و ابزارهــای بومی، كتابه 
ساختمان های گذشته، درخت های كهنسال، امامزاده ها و 
آبدان ها، رباط ها و كاروان سراهای پراكنده در راه ها، نام های 
جغرافيايی خــواه از آبادی ها و خواه طايفه ها و عشــيره ها، 
قلعه ها و برج ها و ميله های برساخته بر ستيغ كوه ها، تپه ها و 

بالاخره سخنان مردم آنجاها« بود.
در تأييد ايــن مدعا، ســيدعلی  آل داوود در جايی نوشــته 
است؛ »افشار در شروع مســافرت ها، برنامه معينی نداشت. 
خود می خواست كه اين چنين باشد. همسفرانی را انتخاب 
می كرد نيز به اين شيوه و ترتيب راضی بودند و آمادگی اين 
بی برنامگی را داشتند. همگی می خواستند به جاهای ناديده 
ايران ســر بزنند. وی در ابتدا مسير كلی را انتخاب می كرد و 
سپس به راه های فرعی و خاكی كه مورد علاقه ديگران نبود 
درمی افتاد، بســيار جاهای ناديده و ديدنی را به اين ترتيب 

می ديد و سياحت می كرد.«
آل داوود در همين ســطور، به همســفران و هم نفســانی 
اشــاره كرد كه برخی شان و بعضی شــان هم پای او ايران را 
درمی نورديدند كه كهن ترين و كهنه ترين شــان، منوچهر 
ستوده بود كه تا واپسين سفر هم راه و هم گامش بود و ماند. 
افشار نه تنها در سفر، خوش معاشرت بود، كه در روستاهای 
و شهرهای مقصد با اهالی آن ســامان می نشست و مهمان 
سفره شان می شــد. زيرا مصاحبت و مجالست با او برای هر 
شنونده ای شيرين می نمود و البته اين هم نشينی برای افشار 

هم سرشار از لذائذ بود، در شدائد سفر.
بر هر ايرانی فرض است تورق »گلگشــت در وطن« او. بايد 
خواند تا دانست او كه يک ايران دوســت واقعی بود، ايران را 

چگونه ديده و نوشته است.
برای شروع، شايد مروری بر فرازی از سفرنامه اش به نی ريز 
در سال1345 - كه در مجله يغما به طبع رسيده - بد نباشد، 
و البته شهادتی بر راه ورسم مسافرت هايش؛ »... در نی ريز دو 
قبرستان بزرگ لنگر و ديگری قبرســتان مير شهاب الدين 
در هر دو سنگ قبرهای كهنه فراوان بوده است؛ اما شهردار 
بی اطلاع و ظاهرفريب بســياری از ســنگ های قديم را در 
جدول بندی خيابان ها و پل بستن جاده ها به كار برده است تا 
عمران و آبادی كرده باشد و غافل از اهميت تاريخی و هنری 
آنها بوده است. باز محض نمونه چندتايی باقی است كه بايد از 
آنها حفاظت كرد، به خصوص كه غالباً به خطوط خوش است. 
می دانيم كه بسياری از مردم نی ريز خوش خط و بدين هنر 

موصوف و مشهور بوده اند.. .«
* تعبير عبدالرحمن عمادی درباره ايرج افشار

تو نمی دانی چه خبر بــود؛ ازدحام جمعيت را  نمی توانم توصيف كنم. حالا تو می خندی اگر 1
بگويم كه اوضــاع يک طوری بود كــه كرونا خجالت 
می كشيد از اين حجم بی تفاوتی به خودش اما واقعاً تنها 
چيزی كه مردم دغدغه اش را نداشتند كرونا بود. جداً 
ذره ای اغراق نمی كنم. مردم آنقدر درگير خريد شب 
عيدشان بودند توی بازار صالح آباد كه نگو و نپرس. من 
هم كه مثل هميشــه نخســتين ســؤالم از خودم و 
اطرافيانم كه مجبورم كرده بودند يک قطره بشوم در 
دريای بيکران خريدكنندگان دم عيد، »خب چه كاريه 
كه خريدتون رو بذاريد برای دقيقه90؟« بود. داشتم از 
لحظه لحظه قراردادن خودم در ميانه اين حجم ريسک 
ابتلا به كرونا سکته می كردم؛ به معنای واقعی. خلاصه 
اما تمام شــد. تقريباً هيچ چيزی از بازاری كه تفاوت 
قيمتی زيادی هم با بقيه  جاهای تهران نداشت و تنها 
تفاوتش برخورد بعضاً نامناسب بعضی از مغازه دارها با 
مشــتريان بود، نخريديم و رفقا به خريدن چند بسته 
توت فرنگی! اكتفــا كردند و دوباره گــز كرديم توی 
ترافيک اتوبان آزادگان كه شايد به رستورانی برسيم 
كه يک چيزی برای خــوردن جلويمان بگذارد در اين 
وانفسای خســتگی و خاک و خلی شــدن و تشنگی 

نزديک به حالت كوير.

هوای تهران، يک طور عجيبی بهاری شــده؛ 
يک وقت هايی از گرما اذيت می شــوی، يک 2

وقتی نيمچه بارانی، دنيايت را نمناک می كند و از باد 
هم نگويم برايت كه حداقل يکی،دو روزی است هوای 
شهر را قابل تنفس كرده. جايت خالی. رفتيم نشستيم 
پشت همان ميزی كه يکی،دوبار با هم رفته بوديم. توی 
همان رســتورانی كه می گفتی چقدر ســالادهايش 
پر و پيمان اســت. هنوز هم همانطور سرو می شود؛ با 
اندكی زيتون كمتر و نان قلقلی های بيشتر. كماكان اما 

سس  ســزارش با آنچه تو بلد بودی، فاصله معناداری 
دارد. به يادت، همان پيتزای محبوب ات را ســفارش 
داديم. مثل همان روزهايت، پر از ســس كچاپ، هل 
داديم توی دهانمان. يادت هست كه هميشه می گفتی 
بايد پيتزا را هل داد توی دهــان. چرا اين را می گفتی 
اصلًا؟ جايت خيلی خالی بود. خســتگی مان در رفت؛ 
خاک و خل ها را رُفتيم و تشــنگی نزديک به كويرمان 

رفع شد.

تو يک عادت قشــنگ داشتی. من اين عادت 
قشــنگ ات را هيچ وقت فراموش نمی كنم؛ 3

هميشه؛ هر جايی كه باشم؛ در هر شرايطی. تو عادت 
داشتی كه هر بار كه توی رستوران بوديم، قبل از اينکه 
غذايت را بخوری، يک بخشــی اش را جدا می كردی 
می گذاشتی كنار. دست نمی زدی به آن يک بخش كه 
البته كم هم نبود. من هم مثــل تو رفتار كردم. همان 
اول، يک بخش غذايم را گذاشتم توی يک ظرف تميز 
و درش را كيپ كردم. گذاشتم كنار. خيلی ياد تو بودم. 
انگار كه هر لحظه و هر زمان كنــارم بودی. آنقدر كه 
وقتی غذايم تمام شد، درست همان جايی كه هميشه با 
هم می رفتيم قدم می زديم، رفتيم برای قدم زدن. عين 
خودت چشم می چرخاندم تا بچه ای را ببينم كه معلوم 
بود آن غذا را دوست دارد. پيدايش كردم و درست مثل 
تو نشســتم غذا خوردنش را ديدم و درست شبيه ات 

قربان صدقه اش رفتم.

توی اين مدت مدام داشتم به اين فکر می كردم 
كه چقــدر از خريدهــای آن آدم های توی 4

صالح آباد ممکن است اصلًا به دردشان نخورد و پولش 
می شد يک وعده غذا باشد برای شبيه اين پسركی كه 
با ذوق داشت پيتزايی كه تو دوست داشتی را می خورد. 
توی تمام اين مدت داشتم به تو فکر می كردم كه حالا 
خيلی وقت است كه آن رستوران، آن پارک، آن بچه ها 
دلشان برايت تنگ شده است لابد و من هم بيشتر از 

همه. كاش هنوز، اينجا كرونا نيامده بود!

زندگی پديا

سیدمحمد حسین هاشمی

  چه ساده می شود به درد خورد

تقويم/ سالمرگعدد خبر

میر سه تار 

»احمد عبادی« از آخرين عضوهای خاندان هنر 
بود؛ همان خاندان بزرگی که فقط به خاطر آنهاست 
اگر می توانیم رديف های موسیقی ايران را بنوازيم. 
خاندان هنر از شــاه ولی فراهانی شكل گرفت. 
شاه ولی شاگرد و سرســپرده و مشتاق علیشاه 
بود، همان کسی که سیم مشتاق يا سیم چهارم 
را به سه تار اضافه کرده اســت. پسر شاه ولی، 
آقاعلی اکبر فراهانی در دوره ناصر الدين شــاه 
تار می زد، عارف مســلک بود و سازی  داشت به 
اســم قلندر. می گويند هنگام مرگش هم ساز 
می زد. علی اکبرخان 2پســر داشت که اساس 
موسیقی ايران را تشكیل می دهند؛ میرزا عبدالله 
و آقا حسینقلی. اين دو پسر بودند که موسیقی 
ايران را نوشــتند. هر چه از پدر و شاگردان پدر 
می توانستند پیدا کنند را نوشــتند. الان هم 
بزرگ ترين و کامل ترين رديف موسیقی ايران، 
رديف میرزا عبدالله است. 2پسر میرزاحسینقلی، 
علی اکبر خان شــهنازی و عبدالحسین خان 
شهنازی هر دو از بزرگان تارنوازی ايران هستند، 
اما پسر میرزا عبدالله 8،7 سالش بود که پدرش 
فوت کرد. در واقع میرزا عبدالله 4 فرزند داشت؛ 
جواد، احمد، ملوك و مولــود. جواد در کودکی 
فوت کرد اما احمد ســاز زدن ياد گرفت و شد 
يكی از بزرگ ترين نوازندگان ســه تار نســل 
 ما؛ نوازنده ای که کارهای ضبط شــده اش سند 
رديف نوازی است و علاوه بر پايبندی به اصول، 
در نوازندگی سبک مخصوص به خودش را داشت. 
سبک نسبتا جديد استاد برمی گردد به دعوت او 
به راديو. در راديو احمد عبادی به فكر می افتد که 
ديگر به شــیوه قدما که همه سیم های ساز را به 
صدا در می آورند، نمی شود در راديو ساز زد، چون 
صدا واضح به گوش نمی رســد. به خاطر همین 
فاصله سیم ها را از صفحه کم می کند و به جای 
نوازندگی های شلوغ، شروع می کند به استفاده 
از تک مضراب های واضح و سكوت های عمیق.  
به خاطر همین نوازندگی احمد عبادی منحصر به 
فرد است. بزرگ مرد موسیقی ايران در 17اسفند 
1371، پس از دوره ای سخت در مبارزه با بیماری، 

در 86سالگی درگذشت.

حافظ

شكسته وار به درگاهت آمدم که طبیب
به مومیايی لطف توام نشانی داد

در يک وجــب جــا، چنــد ميليون ماشــين و 
موتورسيکلت دارند از سر و كول هم بالا می روند. 
ترافيک اين روزهای پايتخت از ساعت های پيک 
كه معمولا صبح و عصر بود، گذشته و حتی سر ظهر 
يا آخر شب هم كه برويد توی خيابان، در ترافيک 
می مانيد. ديگر به جــز خيابان ها و اتوبان ها، معابر 
فرعی هم شــاهد ترافيک های سنگين است و اگر 
قرار باشد به موقع به مقصد برسيد، بايد زمان خيلی 
بيشــتری صرف كنيد. آنطور كه آمارها می  گويد، 
30تا 35درصد بر ترافيک اين روزها و شــب های 
تهران افزوده شده، اما اصولا آنچه مردم با آن دست 
و پنجه نرم می  كنند، بيش از ايــن اعداد و ارقامی  

است كه اعلام می شــود. اگر 2 سال قبل كه كرونا 
شــديدتر بود و محدوديت هايی برای تردد افراد 
تعيين شــده بود را فاكتور بگيريم، هر سال شاهد 
چنين ترافيکی در شهر تهران هســتيم، چرا كه 
وقتی حجم سفرهای مردم برای خريدهای نوروزی 
افزايش پيــدا می كند، ظرفيت شــبکه ترافيکی 
به هم می ريزد و ترافيک های ســنگين به شــهر 
تحميل می شود و با اينکه اين موضوع از يکی دو ماه 
قبل قابل پيش بينی است اما اصولا طرح جديدی 
برای مهار اين ترافيک اجرا نمی شــود. با اين حال 
ما پيش از آنکه از مســئولان شــهری و ترافيکی 
بپرسيم چرا بعد از اين چند ســال فکری به حال 
ترافيک های كلافه كننده آخر سال نکرده ايد، بايد از 
تهران نشين ها بپرسيم كه چرا همه كارهايتان را به 

آخر سال موكول می  كنيد؟ 
آنطور كه كارشناسان می گويند شبکه حمل ونقل 

تهران كشش پذيری لازم برای اين حجم از خودرو 
و تردد را ندارد و اين مربوط به همه زمان هاست و 
نه فقط اواخر اســفند، اما خب اين روزها وضعيت 
اسفبارتر می شود و همينطور هم ادامه پيدا می كند، 
چرا كه رئيس پليــس راهنمايی و رانندگی تهران 
بــزرگ پيش بينی كــرده كه ترافيــک تهران در 
سال 1401 شديدتر می شود. دليلش هم افزايش 
جمعيت تهران و تعداد وســايل نقليه در اين شهر 
نسبت به سال های گذشته است و اينکه با فروكش 
كردن كرونا و باز شــدن تمامی مراكز آموزشــی، 
احتمالا شاهد ترافيک بيشتری خواهيم بود. راهکار 
پليس برای كاهش اين حجم از وســايل نقليه در 
خيابان ها، هوشمندســازی و توسعه حمل ونقل 
عمومی اســت. حالا بايد ببينيم اين طرح ها چه 
زمانی به سرانجام می رسد تا عمرمان بيشتر از اين 

در اين ترافيک تلف نشود.

اعضای شــورای شهر واشــنگتن با امضای سندی 
نوروز را به تقويم رســمی اين منطقه اضافه كردند. 
در متن پيشنهادی كه توسط اعضای شورای شهر 
واشنگتن دی ســی تنظيم شده است درباره جشن 
نوروز و شــناخت اهميت فرهنگــی و تاريخی آن 
آمده: »نوروز به معنای روز نو در اعتدال بهاری رخ 
می دهد و عده ای فرارسيدن بهار را جشن می گيرند 
كه معمولا در 20مارس يــا 21مارس رخ می دهد. 
نوروز يک جشن فرهنگی باســتانی است كه بيش 
از 3هزارسال جشن گرفته شده و حفظ شده است. 
طبق گزارش سازمان ملل، نوروز هم اكنون توسط 
بيش از 300ميليون نفر در سراسر جهان در ايران، 
افغانستان، تاجيکستان، آذربايجان و ساير كشورها 
و مردمانی از اروپای شــرقی تا چين جشن گرفته 

می شود.«
به گزارش اينديپندنت، نوروز توســط سازمان ملل 
متحد در فهرست ميراث فرهنگی ناملموس بشريت 
به عنوان يک سنت فرهنگی به رسميت شناخته شده 
است و سازمان ملل متحد رسما »روز جهانی نوروز « 
را در قطعنامه 253/64 سازمان ملل در سال 2010  

به رسميت شناخت.
شورای شهر واشنگتن با ستايش اين رويداد نوشت: 
»نوروز مظهر اين سنت است كه تفکر، گفتار و رفتار 
هر فرد بايد هميشه با فضيلت باشد و آرمان شفقت 
نســبت به همنوعان مان فارغ از قوميت و مذهب و 

حول خانواده و اجتماع متمركز است. «
 همچنين با اشاره به تمدن پارسی خاطرنشان كرده 
است: »نوروز كمک های پايدار تمدن بزرگ ايرانی 
به جهان در طول هزاران ســال و تأثير قابل توجه 
جامعه پراكنده كه نوروز را جشن می گيرند بر بافت 
اجتماعــی و اقتصادی جامعه را بــه ايالات متحده 

يادآوری می كند.«
مصوبه شورای ناحيه كلمبيا، به عنوان »قطعنامه به 
رسميت شناختن نوروز 2022« اين جشن باستانی 
را به تقويم سال 75شهر اضافه می كند و برای همه 
كسانی كه اين تعطيلات را برگزار می كنند، سالی 

پربار آرزو می كند.

جهان نما

نوروز در تقویم رسمی واشنگتن

بی تعارف و تكلف ، مثل همین متن کوتاهی کــه می بینید. ما منتظريم تا 
نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، مشــكلات و دغدغه هايتان را برای 
ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريكاتور و طراحی هم هســتید جايتان اينجا محفوظ است. 
 متن يا طرح تان که آماده شد يک تماس  با شماره 23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما 

 راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

حمیدرضا محمدی
روزنامه نگار

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

آخر مصور

    اثر : پائولو ويلانووا



رئیس کمیسیون اقتصاد 
ســامت اتاق بازرگانی 
ایران: تا پیــش از این، 
فرآورده هایی  تأمیــن 
ازجمله دارو و تجهیزات 
پزشــکی مصرفــی و 
ســرمایه ای 52هــزار 
میلیارد تومــان بودجه 
نیاز داشته و اکنون این 
عدد با حذف ارز دولتی به 
230هزار میلیارد تومان 

می رسد.

مدیرکل دارو و مواد تحت 
کنترل سازمان غذا و دارو: 
در حــذف ارز ترجیحی 
دارو و تجهیزات پزشکی 
مکانیســم بیمه هــا را 
داریم، یعنی اگر اعتبارات 
بیمه ها  برای  مناســب 
دیده شود، بیمه می تواند 
مابه التفــاوت قیمتی را 

جبران کند.

یکی از تولیدکننده های 
تجهیزات پزشــکی: در 
بسیاری از موارد، برخی 
مثا  پزشکی  تجهیزات 
20دلاری، بــا فاکتــور 
100دلاری وارد کشــور 
می شــوند و به فروش 

می رسند. 

  حذف ارز ترجیحی در 
حوزه تجهیزات پزشکی 
بهترین اقدام برای مبارزه 
با فساد و نابرابری هاست، 
مشروط بر اینکه بهانه ای 
بــرای افزایــش هزینه  
خدمات به بیماران نشود.

  در چند ســال اخیر 
خرید »پیکسر« که ماده 
اصلی ایمپلنــت دندان 
است مشــمول این ارز 
بود و از کره جنوبی وارد 
می شــد اما نمایندگی ها 
این پیکسرها را به قیمت 
چنــد برابــر یعنی یک 
میلیون و 500هــزار تا 
یک میلیــون و 800هزار 
تومان به دندانپزشکان 
می فروختنــد. البته در 
پیشــنهاد خرید  ازای 
بالا از ســوی پزشکان، 
برایشــان پکیج ســفر 
اروپا و سکه های اهدایی 
درنظر گرفته می شــود، 
اینها تنها بخشی از سود 
مابه التفاوت ارز دولتی با 

آزاد برای این گروه است.

  هم اکنــون تیتانیوم 
ایمپلنت دنــدان با ارز 
30هزار تومانی از سوی 
تولیدکننــدگان داخلی 
وارد می شــود و پس از 
تولید نهایــی با قیمت 
700تا 800هــزار تومان 
بــه جراحــان تحویل 
داده می شود، اما برخی 
پزشکان چنین چیزی را 
به بیماران اعام نمی کنند 
ایمپلنت  قیمت  و همان 
کــره ای را محاســبه 

می کنند.

محمــدی،  علیرضــا 
تولیدکننده و واردکننده 
تجهیــزات پزشــکی: 
تولیــدات داخلــی ما 
وابسته به واردات است و 
صفر تا 100ایرانی نیستند. 
برخاف اینکــه عنوان 
می کنند 60تا 70درصدی 
تجهیزات پزشــکی در 
ایران تولید می شود اما 
این ادعــا به ویژه درباره 
مصرفــی  تجهیــزات 
بیماری هــای قلبــی، 
عروقی، مغز و اعصاب و... 

درست نیست.

تصمیم سازی  پویا؛ پیش نیاز 
حکمرانی سایبری

حکمرانی مطلوب سایبری باید قدرت بالا بردن 
سواد رسانه ای عموم را داشته باشد 
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آسیب های ارز ترجیحی 
اعلام شده است

ماجرای حذف ارز 4200تومانی برای بخش درمان، 
همچنان خبرساز است. با اینکه پیش از این اعلام 
شــده بود که در مقابل حذف ارز ترجیحی برای 
دارو و تجهیزات پزشــکی و جلوگیری از افزایش 
قیمت، اعتبــاری برای این بخــش درنظر گرفته 
می شــود اما حالا خبرهای رسیده نشان می دهد 
که هنوز سازوکارهای اجرای قانون، فراهم نشده 
و سازمان های بیمه گر به عنوان اصلی ترین بخش 
وارد نشدن فشار مالی به خدمت گیرندگان، برنامه 
مشــخصی ندارند. پیش از این همایون سامه یح 
نجف آبادی، عضو کمیســیون بهداشت و درمان 
مجلس گفته بود با توجه به جمعیت بیمه نشــده 
واعتباری که برای این ســازمان ها درنظر گرفته 
شــده، بعید اســت بیمه ها بتوانند از پس مخارج 
دارویی برآیند. حالا او در گفت وگو با همشــهری 
توضیح بیشتری درباره آمادگی برای اجرای حذف 

ارز ترجیحی می دهد.

 آن طور که واردکنندگان تجهیزات 
پزشکی و فعالان این بخش می گویند، ممکن 
است ســال آینده خدمات درمانی با افزایش 
قیمت مواجه شــود، در این میان ابهاماتی هم 
در ارتباط با حمایت های مالی برای جلوگیری 
از افزایش قیمت وجود دارد، به اعتقاد شــما 
چطور می توان جلوی بالا رفتن قیمت  خدمات 

درمانی را گرفت؟ 
به هر حال این اظهارات، جــای نگرانی دارد و به 
جاست و نمی توان گفت مشــکلی پیش نمی آید. 
هم اکنون ما روش جدیدی بــرای واردات دارو و 
تجهیزات پزشکی را شــروع کرده ایم و امیدواریم 
به گونه ای پیش رود که فشار زیادی به مردم وارد 
نکند. بحث حمایت مالی با حــذف ارز ترجیحی 
هم به این صورت نیســت که بودجه ای در اختیار 
واردکننده هــا درنظــر گرفته  شــود، بلکه تمام 
حمایت ها از طریق ســازمان های بیمه گر خواهد 
بود. آنها باید در این زمینه ورود کنند. البته خیلی 
در جریان جزئیات سازوکارهای آنها نیستیم، یک 
ماه پیش که نماینده بیمه برای پاسخ به سؤالات 
اعضای کمیسیون بهداشــت مجلس آمده بود، از 
او پرسیدم که آیا سازو کاری دارند؟ آیا برنامه ریزی 
کرده اند؟ آیا زیرساختی دارند؟ پاسخ به همه این 

سؤال ها »خیر« بود.
با این وضعیت چگونه می خواهند 

این قانون را اجرا کنند؟
وزیر بهداشــت و معاونــان او بســیار خوش بین 
هستند و به نماینده ها اطمینان خاطر داده اند که 
با برداشــتن ارز ترجیحی، فشــاری به مردم وارد 
نمی شود. گفته اند زمانی که این ارز برداشته شد، 
قیمت  خدمات درمانی به شهریور امسال برگردانده 
می شود و تفاوتی با آن دوره نخواهد کرد. به هر حال 
دلگرمی به نمایندگان داده شده. اما در مورد بیمه ها 
اینکه قرار است چطور حمایت کنند، باید بودجه ای 
درنظر گرفته شــود. آنها به اعتباری نیاز دارند که 
بتوانند جلوی افزایش چندبرابری قیمت ها برای 
مردم را بگیرند و در نهایت مردم با قیمت شهریور 

امسال خدمات بگیرند.
چه کسی باید نسبت به این موضوع 

پاسخگو باشد؟
وزارت بهداشت باید در این زمینه پاسخ بدهد. آن 
هم با توجه به اینکه 9میلیون نفر در کشــور هیچ 
بیمه ای ندارند، پوشــش بیمه ای این افراد، قطعا 
سخت است. این گروه جزو دهک های پایین جامعه 
هستند و نیاز به بیمه دارند اما تحت پوشش هیچ 
بیمه ای نیستند. دولت تأکید کرده که از این گروه 

حمایت می کند.
درست اســت اما به هر حال حذف 
ارز ترجیحی، ابهامات زیادی دارد، به ابهامات 

نمایندگان در این زمینه پاسخ داده شده؟
به هر حال وزیر بهداشت با اعتماد کامل و دلگرمی 
عنوان کرده که اجرای آن به مشکلی نمی خورد. ما 
هم چاره ای نداریم جز اینکه به حرف های او اعتماد 
کنیم. این قانون تصویب شده و ما باید به آن احترام 
بگذاریم. وظیفه مجلس و دولت، حمایت از همدیگر 
برای پیشــبرد هدف اصلی نظام یعنی حمایت از 

مردم است.
اما به نظر می رسد که آسیب های آن 

کاماً بررسی نشده است؟
در کمیسیون درمان مجلس، تمام آسیب ها مطرح 
شده است، اما در نهایت نظر دولت اجرای طرح بود.
 به اعتقاد شــما با توجه به سابقه 
بیمه ها در خدمات درمانی، آنها توانایی حمایت 

از این قانون را دارند؟
این را مسئولان اجرایی کشور باید پاسخ دهند. ما 
سؤال ها را مطرح کردیم اما آن زمان به نظر رسید که 
سازوکاری ندارند. شاید در این مدت زیرساخت ها را 
فراهم کرده اند و مشکلی هم پیش نیاید. کمیسیون 
بهداشت و درمان بر این موضوع اصرار زیادی داشت 

اما اعلام کردند که مشکلی پیش نمی آید.
به نظر شــما با وجود تمام وعده ها 
برای بالا نرفتن قیمت، سال آینده ما با گرانی 

خدمات درمانی مواجه نمی شویم؟
به هر حال قیمت ها بالاســت، تجهیزات پزشکی 
هم گران تر می شــود، اما اگر حمایتی که صورت 
بگیرد، پرداخت از جیب مردم بالا نمی رود 
و بیمارانــی که به صورت ســرپایی از 
خدمات درمانی اســتفاده می کنند با 
افزایش قیمت مواجه نمی شوند. با این 
حال احتمــال دارد برای بخش 
بستری، هزینه ها افزایش 
پیدا کند و فشــاری به 
بیماران درآن بخش 

وارد شود.

زهرا جعفرزادهگفت وگو
روزنامه نگار

فعالان حوزه تجهیزات و خدمات پزشکی می گویند: حذف ارز دولتی، قیمت ارائه خدمات درمانی افزایش و کیفیت  خدمات کاهش پیدا می کند

سرانجام حذف ارز ترجیحی به شکل مشروط در 
مجلس شورای اســلامی به تصویب نهایی رسید 
و حالا تنها به تأیید شــورای نگهبان نیاز دارد تا 
اجرایی شــود. بر مبنای این مصوبه دولت اختیار 
دارد ارز ترجیحــی را به شــرط تخصیص کوپن 
الکترونیکی حــذف کند. با تصویــب نهایی این 
طرح، بار دیگر نگرانی  از افزایش قیمت کالاهای 
اساسی و حتی دارو و تجهیزات پزشکی بالا رفت. 
با اینکه گفته می شود برای کالاهای اساسی، دارو 
و تجهیزات پزشکی، در مقابل حذف ارز ترجیحی، 
9هزار میلیارد تومان اختصاص داده می شود، اما 
بسیاری معتقدند درصورت قانونی شدن مصوبه 
اخیر مجلس، نرخ خدمــات مرتبط با تجهیزات 
پزشکی چندین برابر می شود یا مراکز ارائه کننده 
این خدمات به دلیل متناســب نبودن هزینه ها، 
به مرز ورشکستگی می رســند. به گفته محمود 
نجفی عرب، رئیس کمیســیون اقتصاد سلامت 
اتاق بازرگانی ایران براســاس آمارهای قبلی، تا 
پیش از این، تامیــن فرآورده هایی ازجمله دارو و 
تجهیزات پزشکی مصرفی و سرمایه ای 52هزار 
میلیارد تومــان بودجه نیاز داشــته و اکنون این 
عدد با حذف ارز دولتی به 230هزار میلیارد تومان 
می رسد. با اینکه نحوه حمایت از بخش خدمات 
سلامت مشخص نیســت اما حمیدرضا اینانلو، 
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا 
و دارو روز گذشته به ایســنا گفته که بیمه ها در 
این زمینه وارد می شوند:»در حذف ارز ترجیحی 
دارو و تجهیزات پزشــکی مکانیســم بیمه ها را 
داریم، یعنی اگر اعتبارات مناســب برای بیمه ها 
دیده شــود، بیمه می تواند مابه التفاوت قیمتی 
را جبران کنــد.« در بودجه ســال آینده 9هزار 
میلیارد تومان بودجه برای پرداخت مابه التفاوت 
ازر دولتی و آزاد کالاهای اساسی، تجهیزات دارویی 
و پزشکی درنظر گرفته شده و مجلس هم حذف 
ارز ترجیحی در حوزه دارو را مشروط به جبران از 
سوی بیمه ها کرده است. اما 9میلیون نفر ایرانی 
هیچ بیمه ای ندارند و به تأکید متخصصان، بیمه 
هم نمی تواند از پس مخــارج دارویی و خدمات 
پزشــکی با وجود این افزایش قیمت هــا برآید. 
البته محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس در این بــاره اعلام کرده »برای 
محرومــان و افرادی که بیمــه ندارند تمهیداتی 
اندیشیده شده اســت.« پیش از این محمدرضا 
واعظ مهــدوی، رئیس انجمن علمــی اقتصاد و 
سلامت ایران به همشهری گفته بود که با حذف 
ارز ترجیحی، داروهــای تولید داخــل 4برابر و 
داروهای وارداتی تا 7برابر افزایش قیمت خواهند 
داشت؛ مضاف بر اینکه فشار مالی بسیار سنگینی 

بر بیمه ها وارد می شود. 

واردکنندگان و پزشکان؛ برندگان واقعی
 تا پیش از این هم ارز دولتی تأثیر چندانی بر قیمت 
بخش بزرگی از تجهیزات پزشکی وارداتی نداشت 

و نرخ ارائه خدمات پزشکی با همان ارز آزاد به دست 
بیماران می رسید. گفته می شــود در بسیاری از 
موارد، برخی تجهیزات پزشکی مثلا 20دلاری، 
با فاکتور 100دلاری وارد کشــور می شوند و به 
فروش می رسند. این نکته ای اســت که یکی از 
تولیدکننــدگان تجهیزات پزشــکی پروتزهای 
کاشــتنی و ایمپلنت دندان به آن اشاره می کند 
و به همشهری می گوید: »حذف ارز ترجیحی در 
حوزه تجهیزات پزشکی بهترین اقدام برای مبارزه 
با فساد و نابرابری هاست، مشروط بر اینکه بهانه ای 
برای افزایش هزینه  خدمات به بیماران نشــود.« 
او که مایل نیست نامش در گزارش بیاید، تأکید 
می کند برخی از واردکنندگان و پزشــکان تنها 
گروهی اند که از وضعیت پیش آمده فعلی ســود 
می برند و بیشــترین ضرر به دولت و جیب مردم 
می خورد: »در چند سال اخیر خرید ]پیکسر [ که 
ماده اصلی ایمپلنت دندان است مشمول این ارز 
بود و از کره جنوبی وارد می شد اما نمایندگی ها این 
پیکسرها را به قیمت چند برابر یعنی یک میلیون 
و 500هزار تا یک میلیــون و 800هزار تومان به 
دندانپزشکان می فروختند. البته در ازای پیشنهاد 
خرید بالا از سوی پزشــکان، برایشان پکیج سفر 
اروپا و ســکه های اهدایی درنظر گرفته می شود، 
اینها تنها بخشی از ســود مابه التفاوت ارز دولتی 
با آزاد بــرای این گروه اســت.« او ادامه می دهد:  
»در 2مــاه اخیر تخصیــص ارز 4200تومانی به 
ایمپلنت دندان بسیار محدود شده اما عملا هیچ 
افزایش قیمتی در این خدمات نداشــتیم. تنها 
چیزی که اتفاق افتاده حذف پیشنهادهای ویژه 
)مثل ســفرهای اروپایی و سکه( نمایندگی  ها به 
پزشکان بوده اســت. بنابراین در آینده هم نباید 
چنین خدماتی افزایش قیمت داشته باشد چون 
بیماران تا همین حالا هم قیمــت آزاد پرداخت 
می کردند، مگر اینکه چنیــن مصوبه ای بهانه ای 
برای گرانتر شدن خدمات شــود.« به گفته این 
تولیدکننده هم اکنون تیتانیوم ایمپلنت دندان با 
ارز 30هزار تومانی از سوی تولیدکنندگان داخلی 

وارد می شود و پس از تولید نهایی با قیمت 700تا 
800هزار تومان به جراحان تحویل داده می شود، 
اما برخی پزشــکان چنین چیــزی را به بیماران 
اعلام نمی کنند و همــان قیمت ایمپلنت کره ای 
را محاسبه می کنند. او در پاسخ به این سؤال که 
آیا کیفیت محصول تولیدشــده در ایران کمتر از 
محصولات وارداتی نیست؟ می گوید: »پزشکان 
برای حفظ مشــتری باید خدمات باکیفیت ارائه 
کنند، حتمــا رضایت از محصــول ایرانی وجود 
داشته که همچنان مشتری محصولات ما هستند. 
حداقل درباره 10شرکت فعال در این حوزه طی 

این مدت کاهش فروش نداشتیم.«

بیمه های آپشن دار؛ بای جان مردم 
مسئله اما اینجاست که در کنار مزایای اجرای طرح 
حذف ارز ترجیحی از تجهیزات پزشکی، با اجرایی 
شدن آن براساس سازوکار طبقه بندی بیمه ها، به نظر 
می رسد گره تامین تجهیزات و ارائه خدمات کورتر 
شــود. علیرضا محمدی، تولیدکننده و واردکننده 
تجهیزات پزشکی در این باره به همشهری می گوید: 
»تولیدات داخلی ما وابسته به واردات است و صفر تا 
100ایرانی نیستند. برخلاف اینکه عنوان می کنند 
60تا 70درصد تجهیزات پزشــکی در ایران تولید 
می شود اما این ادعا به ویژه درباره تجهیزات مصرفی 
بیماری های قلبی، عروقی، مغز و اعصاب و... درست 
نیســت.« او ادامه می دهد: »چیزی که درباره ارز 
4200تومانی تجهیزات پزشکی می دانیم این است 
که همیشه افرادی هم که مستحق دریافت این ارز 
نبودند آن را گرفته اند و در سوی دیگر شرکت های 
فعال در این حوزه نتوانســتند فعالیت مناسبی در 
این باره داشته باشند چرا که اگر موفق به دریافت 
ارز هم شده بودند، آنقدر کم یا دچار پروسه زمانی 
طولانی بوده که قید واردات را زده اند. به همین دلیل 
است که گاهی شاهد کمبود برخی داروها هستیم.« 
به گفته محمدی، چنین شــرایطی باعث تشکیل 
تشکل ها و انجمن های متعدد در این حوزه شده که 
بلای جان فعالانش هست: » بیش از 4هزار شرکت 

پزشکی ثبت شده در ایران داریم و گاهی یک تشکل 
با 40تا 50شرکت ثبت و تبدیل به یک تریبون خاص 
یا حیاط خلوت استفاده از امکانات دولتی برای برخی 
افراد می شود. این مسئله با توجه به نبود شفافیت 
در اختصاص ارزها تقویت شــده و هیچ وقت اعلام 
نمی کنند که ارزهای دولتی تجهیزات پزشکی به 
چه کسانی یا چه شرکت هایی تعلق گرفته است.« 
به گفته محمدی، نبود شفافیت ها، در سال آینده هم 
می تواند به گران شدن خدمات مرتبط با تجهیزات 
پزشــکی به بیماران منجر شــود به ویژه اینکه در 
9هزار میلیارد تومان درنظر گرفته شده برای تامین 
مابه التفــاوت ارز دولتی و آزاد هم هنوز ســازوکار 
درســتی مطرح نشده و درصورت شــرایط مشابه 
گذشته می تواند باز هم فســادزا باشد: »قرار است 
دسته بندی بیمه ها در این باره اجرایی شود. مثال 
این شرایط را در نانوایی ها باید دید، به جای اینکه 
مردم همه نان را با یک قیمــت بخرند، اما با وجود 
نان های آپشن دار ازجمله سبوس، زعفرانی، سبزی، 
کنجد، غلات و... هر کسی هر قدر وسع مالی داشته 
باشد از نان بهتری برخوردار می شود. در دسته بندی 
بیمه ها با آپشن های خاص هم چنین شرایطی منجر 
به وارد شدن خسارت به مردم می شود. در این باره 
یک راه بیشتر وجود ندارد و همان چیزی باید اجرا 
شود که سایر کشورهای دنیا در آن موفق  بوده اند. 
همه مردم باید از سقف مشخصی از بیمه با خدمات 
مشخص بهره مند باشند و این مسئله هیچ ربطی به 
شرایط اقتصادی افراد جامعه نداشته باشد. تنها در 
چنین شرایطی می توان عدالت سلامت برای همه 

مردم را برقرار کرد.« 

اختاف 180میلیارد تومانی
مشکلات فعالان حوزه تجهیزات پزشکی و دارو با 
حذف ارز ترجیحی باید به صــورت همزمان دیده 
شــود چرا که چندین برابر شدن منابع مالی مورد 
نیاز برای تامین آنها می تواند پاشنه آشیل این حوزه 
در سال آینده باشد. نجفی عرب در توضیح بیشتر به 
همشهری می گوید:» باید برای وارد نشدن هزینه ها 

به جیب بیماران، احتیاط کــرد. البته هم اکنون 
پرداخت از جیب بیمار حدود 65تا 66درصد است 
که اگر ثابت بماند باید تامین منابع مالی این فاصله 

180هزار میلیارد تومانی مشخص شود.« 
به گفته نجفی عرب در چنین شرایطی بنگاه های 
درگیر تامیــن این تجهیزات پزشــکی با چالش 
بســیار بزرگ تامین منابع نقدی مواجه خواهند 
شد تا بتوانند کسب وکارشان را ادامه دهند: »تامین 
این منابع از سوی خود بنگاه های فعال امکانپذیر 
نیســت و باید از منابع بانکی اســتفاده کنند. اما 
این سؤال مطرح است که آیا منابع بانکی اینقدر 
جوابگو خواهند بود و آیا شــرکت ها حد اعتباری 
دریافت چنین ارقامی را دارند؟ البته اگر سیستم 
بانکی هم چنیــن منابعی را تامیــن کند هزینه 
مالی بازپرداخت این دریافت نقدینگی هم بسیار 
بالاســت. نکته دیگر اینکه معمولا دوره بازگشت 
منابع در حوزه سلامت بســیار طولانی است چرا 
که یک طرف آن به بیمه ها و طــرف دیگر هم به 
بیمارستان ها به ویژه مجموعه های دولتی مرتبط 
اســت و عمدتا با تأخیر صورت می گیرد و منجر 
به خلأ نقدینگی می شود.«  این مسئول در پاسخ 
به این ســؤال که چه میزان از تجهیزات پزشکی 
وارداتی و چه میزان تولید داخل است؟ می گوید: 
»تاکنون حدود یک میلیارد دلار ارز ترجیحی هم 
برای تولید داخل و هم واردات مصرفی و سرمایه ای 
استفاده شده است. در حوزه مصرفی )انواع سوند ها، 
نخ بخیه، پروتزها و...( عمده این بخش تولید داخل 
و بخشی هم وارداتی است و اما در حوزه سرمایه ای 
با اینکه برخی دستگاه ها تولید داخلند اما برخی 
دیگر ازجمله ام آر آی و سی تی اســکن و... وارداتی 
هستند.« او درباره اینکه با حذف ارز دولتی آیا ارائه 
خدمات مرتبط با تجهیزات پزشکی گرانتر خواهد 
شــد هم توضیح می دهد: »تا پیش از این وزارت 
بهداشت 3.7میلیارد دلار درباره کالای سلامت و 
تجهیزات پزشکی ارز ترجیحی داشتند و با حذف 
آن طبیعتا گرانی خواهیم داشــت، البته مجلس 
درباره حذف ارز دولتی از دارو و تجهیزات پزشکی 
یک عدد را پیش بینی کرده است. درباره دارو این 
عدد 70هزار میلیارد تومان است و عدد تجهیزات 
پزشکی هم متفاوت است تا پرداخت از جیب بیمار 
افزایش پیدا نکنــد.«  به گفته او درصورتی که این 
مصوبه با تأیید شــورای نگهبان تبدیل به قانون و 
اجرایی شود، باید به یک نکته دیگر هم توجه کرد 
اینکه قیمت ها باید مطابق شــهریور 1400باشد: 
»چنین چیزی به دلیل تورم امکانپذیر نیست چرا 
که در قیمت کالا و تولید اثرگذار است. همچنین از 
ابتدای سال آینده افزایش خدمات دستمزد را هم 
خواهیم داشــت و این مسئله در قیمت تمام شده 
کالا تأثیر دارد. ضمن اینکه در این مدت با توجه 
به دستور رئیس جمهوری تقریبا افزایش چندانی 
در اقلام دارویی نداشتیم. همین حالا هم بسیاری 
از داروها و تجهیزات پزشــکی بــا وجود افزایش 
قیمت تولید اما افزایش قیمت فروش نداشتند و 
زیان ده شده اند.  اگر قرار به بازگشت قیمت ها هم 

باشــد صنعت دارو و تجهیزات 
پزشکی کشورمان با مشکلات 
بزرگ تری مواجه خواهند شد.« 

هزینه سونوگرافی معمولی؛ یک میلیون تومان نه 100هزار تومان
حذف چراغ خاموش ارز ترجیحی درباره بسیاری از تجهیزات پزشکی از مدت ها پیش آغاز شده، اتفاقی که به صورت رسمی اعام نشده اما به تأکید پزشکان 
این حوزه با توجه به گرانی تجهیزات، منجر به بسته شدن برخی مراکز عرضه کننده خدمات پزشکی تنها در چند ماه اخیر شده است. محمد علی کریمی، 
عضو هیأت مدیره انجمن رادیولوژی ایران در این باره به همشهری می گوید: »مشکل اینجاست که برخاف سایر اصناف، پزشکان نمی توانند در تعیین 
تعرفه ها با توجه به تورم و افزایش هزینه ها تصمیم گیر باشند. درحالی که از ابتدای سال جاری تاکنون بیشتر کالاها و خدمات و حتی اقام مصرفی ضروری 
مردم چندین بار افزایش قیمت داشته اند، اما در حوزه پزشکی چنین چیزی وجود ندارد. چراکه سایر صنوف خودشان قیمت تعیین می کنند اما پزشکان از 
این حق خود محروم شده اند.« به گفته کریمی، تعیین تعرفه در حوزه پزشکی از سوی دولت و با پیشنهاد شورای عالی بیمه انجام می شود: »جالب است که 
در ترکیب شورای عالی بیمه سامت تنها یک نفر از جامعه پزشکی حضور دارد و سایر افراد خریداران خدمات پزشکی هستند. این مسئله باعث می شود 
که کمترین نرخ را برای خدمات پزشــکی درنظر بگیرند. آیا در اصناف دیگر هم به خریدار اجازه تعیین تعرفه می دهند!« او به حذف ارز دولتی از برخی 
تجهیزات پزشکی بدون اعام قبلی اشاره می کند و می گوید: »مثا در سال های اخیر دستگاه سونوگرافی رایج از 200میلیون تومان به 2میلیارد تا 2میلیارد 
و 500میلیون تومان رسیده، اما تعرفه سونوگرافی یک دهم آن هم رشد نکرده است. اگر این اتفاق برای هر صنف دیگری رخ بدهد آنها قطعا کالا یا خدمات 
خود را ده برابر خواهند کرد. چند ماه پیش هم ارز دولتی فیلم رادیولوژی حذف شد و قیمت آن جهش 5 تا 7برابری پیدا کرده است، اما هیچ گونه افزایشی 
در تعرفه های رادیولوژی رخ نداد. قیمت فیلم رادیولوژی به اندازه ای شده است که درصد قابل توجهی از تعرفه عکس های رادیولوژی را شامل می شود و هیچ 
تناسبی با خدمتی که ارائه می شود، ندارد. این امر سبب زیان ده شدن مؤسسات و مراکز تصویربرداری شده است.« این در حالی است که به گفته مرتضی 
صانعی طاهری، رئیس انجمن رادیولوژی ایران با این وضعیت به نظر نمی رسد که با حذف ارز دولتی از تمام تجهیزات پزشکی، افزایش قیمتی متناسب در 
خدمات پزشکی وجود داشته باشد و این مسئله چالش بسیار بزرگی است که می تواند منجر به ورشکستگی آنها شود: »همین حالا در صنف پزشکی 300تا 
هزار درصد افزایش هزینه داریم، اما برای سال آینده صحبت از افزایش حداکثر 10درصدی است . انتظار این است که تعرفه های پزشکی هم مانند سایر 
اصناف دیده شود. همچنین ما انتظار داریم که مسئولان طبق نص صریح قانون عمل کنند و با درنظر گرفتن قیمت تمام شده، تعرفه واقعی برای خدمات 
پزشکی محاسبه شود.« او تأکید می کند: »بیمه ها باید در این باره تعامل بیشتری با پزشکان این حوزه داشته باشند. اینکه صرفا تعرفه ها افزایش پیدا نکند 
تا مردم هزینه بیشتری پرداخت نکنند، اصولی و کارشناسی نیست. پزشکان نیز قشری از مردم هستند. متناسب نشدن نرخ هزینه های پزشکی با تورم و 
گرانی ها چیزی جز ورشکستگی ارائه کنندگان خدمات پزشکی نیست. مؤسسات و مراکز تصویربرداری تاب تحمل این گرانی افسار گسیخته تحهیزات و 
اقام مصرفی را ندارند و آنهایی هم که کارشان به تعطیلی نمی کشد توان ارتقا یا نوسازی تجهیزات را ندارند و کیفیت خدمات ممکن است افت پیدا کند.«
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مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

عضو کمیسون بهداشت و درمان مجلس 
می گوید ابهامات حذف ارز دولتی مطرح شد 

اما وزارت بهداشت اعلام کرد خسارتی به 
مردم وارد نمی شود

بار حذف ارز ترجیحی بر شانه بیمه ها

فناتحریم؛جدید برای 
روس ها،قدیمی برای ایران

  بوی عید
 در پایتخت پیچید

کسب و کارها و کاربران ایرانی مدت هاست با 
»فناتحریم« دست و پنجه نرم می کنند
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  در گزارش پیشین با عنوان »در ستایش حکمرانی 
ســایبری« به موضوع اهمیت حاکمیت ســایبری 
پرداختیم؛ ضمن اینکه این موضوع اینگونه ساخته و 
پرداخته شد که باید حکمرانی فضای سایبر به موازات 
تحولات فناورانه تعمیق شود؛ یعنی جهت گیری که 
در بسیاری از کشورها پی گرفته شده است و طبیعی 
خواهد بود که کشور ما نیز از این مسیر نباید غافل شود. 
با این حساب آنچه در حکمرانی مجازی و تنظیم گری 
ســایبری اهمیــت دارد، رویکرد یکپارچه ســازی  
سیاستگذاری و عدم موازی کاری سازمان های مسئول 
است؛ به این معنا که اگر حکمرانی جزیره ای و پراکنده 
بر عرصه مجازی شکل بگیرد، نه تنها نمی توان بر این 
حوزه مدیریت کافی را لحاظ کرد که سبب تشتت آرا و 
نابسامانی تصمیم گیری می شود؛ از این رو اجماع واحد 
برای تصمیم گیری نه تنها لازم است که درصورت نبود 
آن، این عرصه، پیشرفت و توســعه نخواهد داشت؛ 
به عبارتی حکمرانی مطلوب سایبری در نتیجه وجود 
سیاستگذاری و قدرت تنظیم گری هماهنگ محقق 
می شود؛ به عنوان نمونه اگر امروز در عرصه دفاعی و 
نظامی در خاورمیانه و دنیا جایگاه برتر را دارا هستیم 
به این دلیل است که مرجع سیاستگذاری و اقدام در 
این حوزه، هماهنگ و یکپارچه اســت یا در صنعت 
دارویی که شاهد پیشــرفت های بسیاری هستیم، 
قطعا این توسعه مدیون نظام یکپارچه سیاستگذاری، 
اجرا و اقدام است. اما در عرصه مجازی با وجود آنکه 
عرصه قدرت نرم و بستر تبیین گری فعال محسوب 
می شود، رویکرد یکپارچه ســازی  سیاستگذاری به 
چشــم نمی خورد؛ مثال عینی آن طــرح صیانت از 
فضای مجازی است که مدت هاست بر سر چند و چون 
آن بحث است و در آخر مشخص نیست محتوای کلی 
آن چه چیزی است و نهاد قطعی تصمیم گذار چه کسی 

یا کسانی هستند؟ اینگونه است که این طرح در پیچ 
و خم سیاست زدگی راهروهای مجلس گرفتار شده و 
در نهایت معلوم نیست کدام نهاد، سیاستگذار است؟ 
مثال عینی دیگر شورای عالی فضای مجازی است که 
با وجود تأکید رهبر معظم انقلاب، در عمل نتوانست 
بستر یکپارچه ای از اجماع در این عرصه را فراهم کند؛ 
زمانی هم که مجلس وارد طرح های حمایت و صیانت 
از فضای مجازی شــد، مدام این مسئله تکرار شده 
که متولی اصلی فضای مجازی این شوراست. به نظر 
می رســد که قدرت تنظیم گری و حکمرانی فضای 
مجازی به دلیل موازی کاری سازمان ها و نهادها پایین 
می آید؛ ضمن اینکه به واسطه موازی کاری میزان خطا 

و اشتباه نیز زیاد می شود.

سیاستگذاری سیال بستر حکمرانی سایبری
 هر آنچه در بالا گفته شــد یــک روی چالش نبود 
تصمیم گیری یکپارچه در عرصه ســایبری است؛ 
چراکه این اعتقاد نیز وجود دارد که عرصه سایبری 
به دلیل نوظهور بودن در قالــب حکمرانی متمرکز 
نمی گنجد و باید از بســتر حکمرانی شناور یا سیال 
از آن بهره گرفت؛ به این معنا که باید در این حوزه به 
تناســب رویدادها و تحولات، سیاستگذاری صورت 
گیرد؛ عباس اسدی، استاد علوم ارتباطات دانشگاه 
علامه طباطبایی در این زمینه به همشهری گفت: 
عرصه مجازی، عرصه تحول است و نمی شود شاکله 
حکمرانی در آن به صورت متمرکز باشد؛ به عبارتی 
کنترل گری به خــودی خود نمی توانــد مؤثر واقع 
شــود، بلکه حکمران واقعی باید قدرت تأثیرگذاری 
بر فرهنگ عمومی و استفاده از این عرصه را داشته 
باشد؛ به عبارتی حکمرانی مطلوب سایبری باید قدرت 
بالا بردن سواد رسانه ای عموم را داشته باشد تا نوعی 
قدرت پیشــگیرانه برای خود ایجاد کند و به عبارت 
دیگر حکمرانی در این عرصه باید سیال، پیشگیرانه 

و پیش دستانه باشد.
با این حال اسدی معتقد است که تصمیمات عرصه 

سایبری آنجایی می تواند مؤثر باشد که موقتی نباشد؛ 
ضمن اینکه نباید تصمیمات و سیاستگذاری ها جنبه 
سلبی داشته باشند که نوعی ضد تبلیغ تلقی شود و 

مردم را نسبت به روند کار بدبین کند.
این استاد دانشگاه بر این نکته تأکید کرد که در عرصه 
تصمیم گیری سایبری نباید تنها به افرادی اتکا کرد 
که سمت دولتی دارند، بلکه می توان از اتاق فکرها، 
مجامع علمی و دانشگاهی بهره برد؛ درواقع باید عرصه 
حکمرانی مطلوب ســایبری عرصه تصمیم گیری 
مؤثری باشد که راهکار برای حل چالش ها بدهد؛ نه 
اینکه افرادی متولی باشند که قادر به درست کردن 

یک ای میل شخصی هم نیستند!

حکمرانی خلاق و پویا
به باور اسدی عرصه حکمرانی سایبری عرصه سیالیت 
و تحول روزبه روز اســت و بنابرایــن نیازمند ایده و 
خلاقیت برای مدیریت اســت؛ از این رو چالش های 
این حوزه نباید به گونه ای بین مردم مطرح شود که 
ساختاری سلبی و منفی را منعکس کند. همچنین 
نباید تصمیمات این عرصه به گونه ای منتشر شود که 
واکنش اعتراضی و سیاسی مردم را در پی داشته باشد.

در ادامه صحبت های اسدی می توان اینگونه برداشت 
کرد که نهاد تصمیم ســازی  ســایبری چه مجلس 
باشد، چه شــورای عالی فضای مجازی یا نهادهای 
متولی دیگر باید ضمن هم ســویی، بتوانند نوظهور 
بودن این عرصه را درک کنند؛ به عبارتی باید بتوانند 
مسئله یا مسئله های این حوزه را بفهمند تا بتوانند 
تصمیم ســازی  کنند. این به معناي آن نیســت که 
نباید چارچوب مدون تدوین کرد و بر فضای مجازی 
حاکمیت داشــت، بلکه باید اصول کلی به درستی 
تدوین و یکپارچگی تصمیم سازی  نیز درنظر گرفته 
شود. به نظر می رسد باید مجلس، قوانین زیرساختی 
و پایه را متناســب با فهم عمومی و فرهنگ مردمی 
تدوین کند و راهبردها و تاکتیک های تصمیم گیری را 
یک نهاد متخصص انجام دهد؛ چراکه همه نمایندگان 

مجلس تخصص حاکمیت سایبری ندارند؛ در غیراین 
صورت عرصه نوظهور ســایبری عرصه غافلگیری 

می شود و تبعات آن کل جامعه را تهدید می کند.
نکته دیگــر اینکه تهدیدات نرم در حوزه ســایبری 
آنقدر زیاد اســت که نهــاد اجرایــی و قانونگذاری 
باید بخشی را با عنوان ســتاد حاکمیت سایبری یا 
حکمرانی نرم یا حکمرانی ســیال ایجاد کند که کار 
آن در عین اجرای قوانین کلی و کلان مجلس، اجرای 
طرح های حاکمیتی باشــد که جلوی تهدیدات را 
بگیرد و فرصت ها را شناسایی و تبدیل به نقطه قوت 
 کند؛ به عبارتی تصمیم گیری های جزیره ای در این 
عرصه فایده ای ندارد و تنها به غلبه مشــی سیاسی 
بر تصمیم گیری های ملــی می انجامد؛ این موضوع 
تنها نگاه عمومی را به قوانین و مقررات منفی  و مسیر 
توسعه، هدایت و بهره گیری صحیح از فضای مجازی را 
ناهموار می کند؛ طبیعی است که در این شرایط دست 

دولت بسته می ماند.
نکته دیگر اینکه مجلس باید قوانینی برای توســعه 
بالا بردن ســواد رســانه ای در جامعه تدوین کند؛ 
چراکه در این صورت حاکمیــت به خوبی می تواند 
بر عرصه ســایبر مسلط شــود؛ درواقع بار سنگین 
تهدیدات از دوش حاکمیت برداشته می شود؛ بنابراین 
پیشنهاد می شود که به جای تدوین قوانین کنترل گر، 
قوانینی در راســتای آموزش و فرهنگســازی  و بالا 
بردن سواد رســانه ای تدوین شود تا دست دولت در 
حکمرانی سایبری بازتر شــود؛ ضمن اینکه قدرت 
نظارت و ارزیابی نیز بالاتر می رود. باید توجه داشت 
که عرصه های نوظهور همچــون فناوری ها و فضای 
مجازی نیازمند سیاستگذاری های پویا هستند که 
دارای قدرت همزمان پیدا کردن مســئله و چالش، 
تدوین راهبرد، ارزیابی و نظارت بر آن باشــند. این 
عرصه قطعا تصمیم سازان و تصمیم گیران یکپارچه ای 
می خواهد که ســریع فکر و پیش بینی می کنند و 
راه حل می ســازند؛ بنابراین عرصه حکمرانی در این 

حوزه حساس باید آینده نگرانه و جهادی باشد.

تصمیم سازی  پویا؛ پیش نیاز حکمرانی سایبری
حکمرانی مطلوب سایبری باید قدرت بالا بردن سواد رسانه ای عموم را داشته باشد تا نوعی قدرت پیشگیرانه برای خود ایجاد 

کند. به عبارتی حکمرانی در این عرصه باید سیال، پیشگیرانه و پیش دستانه باشد 

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

عقب ماندگی در صیانت از حقوق 
عامه جبران شود 

حجت الاسلام والمسلمین محمد منتظری، دادستان کل کشور گفت: 
یکی از مهم ترین مسئولیت هایی که درسال های اخیر نمود بهتری 
پیدا کرده، بحث دفاع و صیانت از حقوق عامه است. البته بسیار مطلوب 
و عالی بود اگر این رویکرد از ابتدای انقلاب و آغاز به کار دستگاه قضایی 
شکل می گرفت و ادامه می داشت. وی با بیان اینکه باید عقب ماندگی 
در این حوزه جبران شود، گفت: باید با کار جهادی و شبانه روزی این 
کاستی جبران شود و رویکرد فعلی با قدرت بیشتر ادامه یابد. دادستان 
کل کشور افزود: رویکردی که در چند سال اخیر هم از سوی مقام 
معظم رهبری مورد حمایت قرار گرفته و هم جزو سیاست های کلی 
دستگاه قضایی و جزو برنامه های اصلی ما در دادستانی کل است، باعث 
می شود که با تلاش و کوشش مضاعفی مسئله صیانت از حقوق عامه 
را دنبال کنیم. دادستان کل کشور به برخی نواقص در حوزه صیانت 
از حقوق عامه اشاره کرد و گفت: موضوع احیا و احقاق حقوق عامه به 
لحاظ اینکه در چند سال اخیر مورد توجه جدی قرار گرفته ، پیشرفت 
خوبی داشته است اما دارای نواقص و مشکلاتی همچون فقدان قانون، 
تعیین مصادیق، نحوه برخورد و... است که باید به آن پرداخته شود. 
منتظری با بیان اینکه ورود به موضوع حقوق عامه   وظیفه قانونی و 
ملی و شرعی ما ست، گفت: اگر می خواهیم مدافع حقوق مردم بوده 
و به وظیفه خود عمل کنیم و به عنوان مدعی العموم در میدان باشیم، 
باید با برنامه ریزی درست و گام به گام به جلو حرکت کنیم. وی افزود: 
تحول و تعالی در دستگاه قضایی مورد تأکید مقام معظم رهبری و 
از سیاست های دستگاه قضایی است و همه کسانی که در دستگاه 
قضایی مسئولیت دارند، باید متوجه این وظیفه و مسئولیت سنگین 
شده و با تمام توان در جهت تحقق تحول و تعالی گام بردارند. دادستان 
کل کشور بیان داشت: معاون حقوق عامه دادستانی کل و مسئول 
مستقیم این موضوع است و دادستان های مراکز استان و شهرستان ها 
مســائل و مطالب خود را با این معاونت مطرح کرده و اگر در برخی 
پرونده ها هم نیازمند حمایت و کمک هستند، موارد را به مرکز منتقل 
کرده تا اقدامات لازم صورت پذیرد.  منتظری به بیانات مقام معظم 
رهبری اشاره کرد و گفت: مقام معظم نسبت به مسائل محیط زیست، 
منابع طبیعی و حقوق عمومی دغدغه مند هستند و روزهای گذشته 
هم منویات بسیار خوبی داشتند که لازم است تمامی فرمایشات ایشان 
در حوزه مربوط به حقوق عامه و منابع طبیعی احصا شده و سر لوحه 
امور قرار گیرد. وی ادامه داد: رئیس قوه قضاییه نشست مشترکی با 
وزیر جهادکشاورزی و دست اندرکاران این مسائل داشتند و موارد و 
مسائل بسیار خوب و کاملی را مطرح کردند و مقرر شد دادستانی کل با 
وزارت جهاد کشاورزی کمیته مشترکی را تشکیل داده و موارد مدنظر 
را بررسی و تصمیماتی را اتخاذ کنند. دادستان کل کشور گفت: لازم 
است دادستان های مراکز استان و شهرستان ها مسائل و موارد مهم 
حقوق عامه با محوریت مسائل اجتماعی و اقتصادی و فرهنگی حوزه 
خود را احصا و دسته بندی کرده و سپس به موضوعات ورود کنند. 
البته این نکته را هم باید درنظر گرفت که نباید اقدامات و مسائل به 
صورت شعاری پیش رود بلکه باید در عمل از حقوق عامه صیانت کرد.

مجلس یازدهم خلأهای قانونی 
هیأت نظارت را برطرف می کند

حجت الاسلام علیرضا ســلیمی، عضو هیأت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی درباره آخرین وضعیت بررسی اصلاح قانون 
هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس، گفت: هم اکنون ما 
در حوزه نظارت و رفتار نمایندگان مجلس با مشکلاتی روبه رو 
هستیم یعنی این هیأت مبسوط الید نیست و باید منتظر بماند 
تا مشخص شود آیا کسی شکایت می کند؟ آیا گیر و گرفتاری 
برای نماینده وجود دارد؟ آیا حتما باید گزارشی به این هیأت 
برسد تا بتواند ورود کند؟ ما در خیلی از موضوعات هیأت نظارت 
بر رفتار نمایندگان مجلس با خلأ قانونی روبه رو هستیم. وی 
افزود: اگر نماینده خطایی انجام داد که فردی مشابه آن را انجام 
داد، برخوردهای قانونی با هر دو یکسان است؟ آیا برخورد قوه 
قضاییه با نماینده آسان تر است؟ شاید نماینده ای کاری کند 
که ارتباطی با مســئولیت نمایندگی او نداشته باشد، آیا قوه 
قضاییه نمی تواند با او برخورد کند؟ عضو هیأت رئیسه مجلس 
تصریح کرد: براساس قانون اساسی مصونیت نماینده مطلق 
نیست و این مصونیت فقط در راستای ایفای نمایندگی است و 
اگر نماینده اقدامی انجام دهد، درصورتی که در راستای ایفای 
نمایندگی باشد مصونیت شامل حال او می شود؛ نباید اینگونه 
تلقی کرد که هــر کاری نماینده انجام دهــد مصونیت دارد. 
سلیمی گفت: نماینده با سایر افراد جامعه به جز موردی که 
قانون اساسی به آن اشاره کرده، فرقی ندارد و مهم آن است که 
نماینده در راستای ایفای وظایف نمایندگی مصونیت داشته 
باشد نه اینکه مصونیت مطلق داشــته باشد. وی خاطرنشان 
کرد: هیأت نظارت بر رفتار نماینــدگان مجلس می تواند در 
حوزه های مختلف به نحوی عمل کند که از کلیت مجلس دفاع 
کند و مانع از اوج گیری هجمه ها علیه مجلس شده و مانع از 
لغزش نماینده شود. عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: یکی از 
وظایف هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان صیانت از مجلس و 
نماینده است و اگر جایی نماینده ای به منطقه هشدار نزدیک 
شد، باید این هیأت به او هشدار داده و چراغ قرمز را روشن کند 
و آژیر خطر را به صدا درآورد؛ این سؤال وجود دارد که آیا این 
هیأت تاکنون این کار را کرده که حتماً پاسخ خیر است؛ البته 
این کار به معنای محدودیت هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان 
مجلس بر نماینده ها نیســت بلکه این کار باعث باز گذاشتن 
دست نماینده برای فعالیت های نمایندگی است تا مانع از بروز 
خطاهای آینده او شود تا بعدها او با درِ بسته شورای نگهبان 
مواجه نشود و حیثیت و آبروی نماینده از بین نرود. وی گفت: 
هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس امروز متأسفانه دست 
بازی ندارد تا بتواند از حیثیت مجلس استفاده کند ولی قانون 
باید به نحوی اصلاح شود تا این هیأت بتواند از حیثیت حقوقی 
نمایندگان و جایگاه حقوقی مجلــس دفاع کند و نباید اجازه 
دهد که نماینده به داخل دره افتاده و سپس آن را نگاه کنیم 
و در نهایت هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان به پرونده او ورود 
کند. وی خاطرنشان کرد:  کار هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان 
مجلس آن اســت که قبل از اینکه نماینده به پرتگاه نزدیک 
شده و به دره بیفتد، دست او را گرفته و به او کمک کند چون 
هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس اختیاری نداشته و 

خلأ قانون دارد.

سردار سرلشکر سیدیحیی صفوی 
 دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم 

کل قوا
می بینیــد کــه آمریکایی هــا و ناتــو بــا 
۳۰ کشور چگونه در قبال جنگ روسیه 
و اوکرایــن جا زدنــد و عقب کشــیدند. 
واقعیت این اســت که آمریکایی ها رو 
به افول و ســقوط هســتند. امپراتوری 
آمریــکا هــم از لحــاظ اخلاقــی، هــم از 
لحاظ قدرت رو به افول و سقوط است 
و این اسلام است که قدرت می گیرد، 

ملت ها هستند که قدرت می گیرند.

نصرالله پژمانفر
 نایب رئیس کمیسیون اصل 9۰

 کارتل ها و هلدینگ های اقتصادی اگر 
از یــک شــخصیت سیاســی در آمریکا 
دفاع کنند، به خاطر منافع شان است 
و آن شــخص وقتــی به قــدرت برســد، 
وامــدار ایــن کارتل هاســت و در واقــع 
بــه پــاس حمایت هایــی کــه از وی در 
بــه قــدرت رســیدن شــده، بایــد منافع 
حامیانــش را تأمین کنــد و مدنظر قرار 
دهــد. در واقــع یــک رابطــه دو ســویه 
در اینجــا وجــود دارد؛ یکــی اینکــه 
کارتل  ها و هلدینگ هــای اقتصادی به 
واســطه قــدرت اقتصــادی کــه دارند از 
سیاســتمدار مــورد نظرشــان حمایــت 
می کنند و آن فرد نیز پــس از به قدرت 
رســیدن، تصمیمــات و خواســته های 

حامیانش را اجرایی می کند.

هراس دشمنان از قدرت 
بازدارندگی ایران

حسین نوش آبادی، عضو کمیسیون امنیت ملی 
مجلس درخصوص پیــام رونمایی از پایگاه های 
پهپادی سپاه پاســداران انقلاب اسلامی، گفت: 
چنین اقداماتــی قدرت بازدارندگــی و دفاعی 
جمهوری اسلامی ایران را به رخ همگان خصوصا 
دشمنان می کشاند زیرا فقط مصداقی از صدها 
مولفه قدرت کشورمان است. وی با اشاره به اینکه 
سپاه به عنوان یکی از نهادهای متولد شده از بطن 
انقلاب اسلامی از قدرت بالای دفاعی برخوردار 
است، افزود: باید اذعان کرد این مجموعه و برخی 
چهره های سرشــناس آن در لیست تحریم های 
ایالات متحــده آمریکا قرار دارند امــا با تکیه بر 
دانش نخبگان جوان پیشــرفت های چشمگیر 
داشته اند. عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس 
با بیان اینکه دشمن از قدرت دفاعی سپاه هراس 
دارد، ادامه داد: آنها با چشــم خود دیدند ســپاه 
قدس در مبارزه با تکفیری هــا چطور قدرتمند 
حاضر شــد. نوش آبادی گفــت: توانمندی های 
ایران موجب شده بسیاری از کشورهای قدرتمند 
علاقه مند به برگزاری رزمایش با حضور نظامیان 
کشورمان شــوند. وی  با تأکید بر اینکه از توان 
نظامی ایران برای حراست از کشور در مقابل هر 
نوع تجاوز استفاده خواهد شد، افزود: بر این اساس 
مشاهده می شــود تجهیزات و فناوری مدرن در 
مجموعه های نظامی کشــورمان مورد استفاده 

قرار می گیرد.

 گام اساسی مجلس
 در مبارزه با حقوق های نجومی

نمایندگان مجلس، ســقف خالص پرداختی ماهانه از محل 
حقوق و مزایای مستمر و غیرمستمر و سایر پرداختی ها از هر 
محل و تحت هر عنوان به گروه های مختلف حقوق بگیر در 
دستگاه های اجرایی را مشخص کردند. با تصویب مجلس در 
سال آینده صدور هرگونه مجوز جدید برای افزایش حقوق و 
مزایای مستمر و فوق العاده ها تحت هر عنوان و از محل هر 

نوع اعتبار ممنوع شد.
 براســاس تصمیــم نماینــدگان در جریــان لایحــه 
بودجه1401سقف خالص پرداختی ماهانه از محل حقوق 
و مزایای مســتمر و غیرمستمر و ســایر پرداختی ها از هر 
محل و تحت هر عنوان در سال 1401به گروه های مختلف 
حقوق بگیر در دستگاه های اجرایی موضوع ماده 29 قانون 
برنامه ششــم توســعه و همچنین نیروهای مسلح، وزارت 
اطلاعات و ســازمان انرژی اتمی از قبیل کارکنان کشوری 
و لشــکری، اعضای هیأت علمی دانشــگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالی و پژوهشــی و قضات در تمامي مناطق کشور 

7برابر خواهد بود.
 پرداخت مازاد بر این مبلغ با هر عنوان و از محل هر نوع اعتبار 
به کارکنان کشوری و لشکری اعم از کارمندان، اعضای هیأت 
علمی، قضات و بازنشستگان در وزارتخانه ها و شرکت های 
دولتی و همچنین شــرکت ها و مؤسساتی که مدیران آن به 
هر طریق توسط دولت یا نهادهای عمومی منصوب می شوند، 
ممنوع است. سازمان اداری و اســتخدامی کشور آذرماه در 
جریان گزارشــی اعلام کرده بود »حداقل حقوق  پرداختی 
به کارکنان که در ســامانه حقوق و مزایا ثبت شــده است، 
۳میلیون و 2۵۵هزار تومان و حداکثر پرداختی ثبت شــده، 

تقریباً ۶2برابر و بیش از 200میلیون تومان است.«

نقل قول خبر

نگاه

دیدگاه

 خبر

صیانت

مهدی محمدی:  آمریکایی ها جبهه نازیست سفید را ایجاد کرده و می گویند پناهجویان عراقی و سوری را نمی پذیریم اما اوکراینی ها را می پذیریم
همه ما قربانیان جاهلیت مدرن هستیم

یک کارشناس مسائل سیاســی گفت: در دوره ای 

دیدگاه
زندگی می کنیم که جاهلیت به طور مستمر بازتولید 
می شود. سازمان های بین المللی بسیار قدرتمند با 
استفاده از تمام امکانات دائما جاهلیت را بازتولید می کنند و هر چه 
جلوتــر می رویم با نســخه های قدرتمندتــری از جاهلیت مواجه 
می شــویم. ما با پلان های جاهلیت مدرن داریم زندگی می کنیم. 
مهدی محمدی ادامه داد: جاهلیت مدرن شــعاری نیست و کاملا 
عینی اســت. ما نیازمند این هســتیم که از مفهوم جاهلیت مدرن 
راززدایی کنیم. همه ما قربانیان جاهلیت مدرن هســتیم و ممکن 
است نســبت به آن وقوف نداشته باشــیم. وی درباره شاخص های 
جاهلیت مدرن گفت: ما امروز به عنوان نتیجه تمدن مدرن با سیستم 
بحرانی و رو به تباهی مواجه هستیم. این سیستم اساسا به مسیری 
می رود که خودش در خــود فرو خواهد شکســت. وی افزود: ما با 

نمادهای تباهی به وضوح مواجه هســتیم. در حوزه ارزش ها با 
مسائلی مانند همجنس گرایی مواجهیم. در حوزه سیاست 
ظهور راســت گرایی و ترامپیسم -که نمادی از حقیقت 
آمریکاست- را شاهدیم. در حوزه باورها با صهیونیسم و 
داعش مواجهیم. در اقتصاد با طبقاتی شــدن جامعه و 

غارت سیســتماتیک جوامع مواجهیــم. در حوزه 
اندیشه شــاهد این مســئله هستیم که 

پست مدرن ها و استراتژیست ها به جای 
مردان الهی بر مسند امور نشسته اند. لذا 
این نقطــه شــروع بحث انتقــادی و 
انضمامــی دربــاره جاهلیــت مدرن 

به عنوان حقیقت تمدن غرب است.

 فاشیسم بسیار قدرتمندی در اروپا و آمریکا در حال شکل گیری 
است

محمدی درباره شکل گیری فاشیسم و راست گرایی در جهان گفت: 
امروز فاشیسم بسیار قدرتمندی در اروپا و آمریکا در حال شکل گیری 
است. اگر سند امنیت ملی آمریکا را ببینید بر تروریسم داخلی تأکید 
دارد که مهم ترین تهدید امنیت آمریکاست. آنها نژادپرستی، شکاف 

طبقاتی و قطبی شدن جامعه آمریکا را مهم ترین تهدید می دانند.
وی ادامــه داد: ترامپ همــان چیزی درباره آمریکاســت که همه 
می دانســتند ولی از آن ســخن نمی گفتند. تاکنــون تعابیری در 
مورد ترامپ از ســوی خــود غربی ها به کار رفته که نشــان دهنده 
حقیقت آمریکاست. ترامپ نماد خشــونت عریان، حماقت آشکار، 
خودشیفتگی و نژاد پرستی است. نخستین ویژگی ترامپ این بود که 
از منظر سود شخصی به همه  چیز نگاه می کرد و این کاری است که 
تاریخ آمریکا با بقیه دنیا کرد. وی افزود: ترامپ با نژاد پرستی عمیق 
به جامعه آمریکا نگاه می کرد؛ همان کاری که آمریکا با بقیه دنیا 
می کرد. این نمادی که در آمریکا ساخته شد منجر به این شد 
که جامعه آمریکا شدیداً دو قطبی شود که برای اعمال نظر خود 
حاضرند دست به خشونت های بی سابقه بزنند. محمدی گفت: 
در اروپا هم با موج راســت گرایی و سیاست های ضد مهاجرت 
مواجه هســتید. همه اینها پدیده هایی اســت که نشــان 
می دهد نظم پســاجنگ زیر بار خودش در آستانه 

فروپاشی است.
وی ادامه داد: اســرائیل یک موجودیت سیاســی 
است که براساس تئوری فاشیستی شکل گرفت؛ 
آخرین نمونــه اوکراین اســت. کاری که امروز 

آمریکایی ها می کنند این است که جبهه نازیستی سفید در اوکراین 
ایجاد کنند. می گویند ما پناهجویان عراقی و سوری را نمی پذیرفتیم 
اما پناهجویان اوکراینی را می پذیریم چراکه آنها سفید هستند. این 
به وضوح نژادپرستانه است. محمدی تأکید کرد: آمریکایی ها یکی از 
بزرگ ترین دشمنان دمکراسی در تاریخ هستند. آنها به دمکراسی های 
نوپا حمله کردند چون در بعضی مناطق دمکراسی ها علیه آمریکا عمل 
می کند. وی با بیان اینکه گسترش اینترنت در واقع گسترش سیطره 
جهانی است گفت: دخالت شرکت های بزرگ در زندگی شخصی و 
عمل مردم مشهود اســت. آمارهای مربوط به دخالت فیسبوک در 
مهندسی انتخابات چندی پیش منتشر شد. آنها در واقع با فناوری و 
با استفاده از اطلاعات می خواهند رفتار افراد را مدیریت کنند که این 
هم نمونه دیگر جاهلیت است. وی افزود: برژینسکی اعتراف می کند 
که آمریکا باید بین سلطه و قدرت نرم یکی را انتخاب کند. او می گوید 
راه امروز آمریکا راه سلطه است و آمریکا فاقد قدرت نرمی است که او 
را رهبر دنیا کند. محمدی با بیان اینکه ترویج خشونت شاخص دیگر 
جاهلیت مدرن است تصریح کرد: بی ارزش ترین چیز در جامعه امروز 
غربی، جان انسان هاست. ادوارد سعید توضیح می دهد که چگونه چند 
صد میلیون نفر صرفا به دلیل برتري جویی و نژادپرستی غرب کشته 
شده اند. جاهلیت مدرن جنگ را به یک صنعت تبدیل کرده تا از آن 
سود ببرد. وی با تأکید بر ظلم سیستماتیک آمریکا به جهان گفت: 
نمونه عینی ظلم سیستماتیک آمریکا تحریم است. آمریکایی ها به 
صراحت می گویند زیرساخت مالی جهانی را تبدیل به اسلحه می کنیم 
و آن را علیه کشــورها مانند ایران به کار می گیرند. فوتبال، رســانه، 
فعالیت های هنری و ... اسلحه اســت و همه اینها وقتی که جاهلان 

مدرن بخواهند به کار گرفته می شوند.
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یک بار دیگر، اصطــاح فناتحریم مــورد توجه 
کاربران قرار گرفته است. شرکت های مهم فناوری 
ازجمله مایکروســافت، نتفلیکس و اســپاتیفای 
دسترسی کاربران روسیه را به خدمات خود قطع 
کرده انــد. به تازگی هم یک شــرکت ارائه دهنده 
پهنای باند به نــام cogent از ارائه پهنای باند به 
روسیه خودداری کرده است. اگرچه این شرکت 
علت اقدام خود را جلوگیری از حمات ســایبری 
روسیه اعام کرده، اما به زودی شاهد کاهش سهم 
بازار شرکت های روسی در سایر کشورها خواهیم 
بود که ضرر بزرگی به شرکت های فناوری اطاعات 
روسیه وارد خواهد کرد. بســیاری از کارشناسان 
معتقدند که اینترنت یک موضوع جهانی است و 
نباید با آن سیاسی برخورد کرد، با این حال اگرچه 
این موضوع بــرای کاربران اروپایــی و آمریکایی 
تازگی دارد، اما کشور ما سال هاست که با فناتحریم 
دســت و پنجه نرم می کند. شــرکت های ایرانی 
باوجود فناتحریم اما توانسته اند سهم قابل قبولی 
از اقتصاد دیجیتال را به دست آورند. سهم اقتصاد 
دیجیتال با ایــن تاش ها به ۶.۴درصد رســیده 
اســت؛هرچند که این تاش همچنــان نیازمند 
توسعه روزافزون و به روزرســانی های جذاب در 

سرویس هاست.

تلاش داخلی ها برای مقابله با فناتحریم
سینا تفنگچی، پژوهشــگر فناوری های نوین در 
گفت وگو با همشــهری به موفقیت شرکت های 
ایرانی در ســال های گذشــته اشــاره می کند و 
می گوید: »خوشبختانه ما در موضوع فناتحریم با 

توجه به دانش بومی خود در حوزه فناوری، به قدر 
اقتضائات آن بازه زمانــی که درگیر آن بودیم و نه 
اکنون که توسعه فناوری به شدت سرعت گرفته، 
توانســتیم با ابزارهایی چون مهندسی معکوس و 
بهره مندی از خدمات سرویس هایی که در بستر 
لایه بــاز)open source( ارائه می شــد، با این 

پدیده مقابله کنیم.
او با اشــاره به اینکه بــا اســتفاده از ظرفیت ها و 
متخصصان داخلی توانستیم یک اقتصاد دیجیتال 
بومی را ایجاد کنیم و توسعه دهیم، می گوید: »اما 
در ادامه وقتی توانســتیم به یک میزان مشخصی 
از توســعه چنین ظرفیتی دست یابیم و نیاز خود 
را برآورده کنیــم، برای اینکه خود را بیشــتر جا 

بیندازیم، از ابزار فیلترینگ استفاده کردیم.«
به گفته تفنگچی »به جای اینکه به توسعه دانش 
ایجاد شــده بومی توجــه کنیم، بــه فیلترینگ 
پلتفرم های مشــابه روی آوردیم تا بتوانیم جذب 

مخاطب کنیم.«

خوب و بد فیلترینگ
این مدرس علــوم ارتباطات با اشــاره به اینکه با 
فیلترینگ هــم موفقیت داشــتیم و هم ناکامی، 
ادامه می دهــد: »فیلترینگ از ایــن جهت موفق 
بود کــه پلتفرم های داخلی توانســتند در بعضی 
رتبه بندی ها حضور داشــته باشــند و جایگاهی 
به دست آورند. درواقع، باوجود دسترسی مردم به 
فیلترشکن، گروهی ترجیح دادند که از داخلی ها 
استفاده کنند که نمونه آن آپارات است که در رتبه 

50الکسا قرار گرفت.«
تفنگچی تأکید می کند که »با این حال در حوزه 
پیام رسان ها نتوانسته ایم اعتماد عمومی را جلب 
کنیم؛ یعنی مردم با وجود استفاده از پلتفرم هایی 
چون آپارات یا نشــان، اقبالی به پیام رسان های 

داخلــی نداشــته اند؛ چراکه این پیام رســان ها 
نتوانســته اند حداقل نیازهای کاربران را برآورده 
کنند.« به گفته او »گوگل هم با وجود توســعه در 
بســیاری از حوزه ها در حوزه پیام رسان ها موفق 

نبوده است.«

توسعه نیافتن داخلی ها
این کارشــناس فضای مجازی این نکته را مورد 
توجه قرار می دهد که آیا اپلیکیشــن های بومی 

توانسته اند رشد هم پیدا کنند یا نه؟ 
تفنگچی معتقد است که »بســیاری از داخلی ها 
به محض آنکه توانستند به یک میزان از موفقیت 
برسند، متوقف شدند و نتوانستند به روزرسانی های 
متناسب با زمان و نیازهای کاربران را برای رقابت با 

خارجی ها ارائه دهند.«
به گفته او »بررسی ها نشــان می دهد که حرکت 
داخلی ها به ســمت توســعه کنــد و اصطاحا 
لاک پشــتی بوده و همین موضوع باعث شده که 
کاربران به تدریج به سمت پلتفرم های خارجی که 
آپدیت های جذاب ارائه می دهند، هدایت شوند.«

نگاه جهانی داخلی ها
پژوهشــگر فناوری های نوین نکته بعدی را نگاه 
جهانی پلتفرم های داخلی می دانــد. به این معنا 
که پلتفرم های داخلی لازم است بیشتر در مسیر 

توسعه فناورانه قرار بگیرند.
تفنگچی با اشاره به اینکه هم کاربران نیاز به چنین 
نگاهی دارند و هــم این نگاه باعث توســعه بازار 
پلتفرم های داخلی می شــود، می گوید: »کاربران 
وقتی می بینند که یک اپلیکیشــن نیــاز آنها را 
برآورده می کند، این اپلیکیشن حتی به تبلیغ هم 
نیاز نخواهد داشت و کاربران کشورهای همسایه 
هم آن را دنبال می کنند. این در حالی اســت که 

مسیریاب های ما در کشــورهای همسایه کارایی 
چندانی ندارند.«

او تأکیــد می کنــد کــه مــا اکنــون در عصر 
سوپراپلیکیشن ها قرار داریم و این به آن معناست 
که کاربر می خواهد با نصب یک اپلیکیشــن همه 

نیازهای خود را برآورده کند.
تفنگچی معتقد است که »اگر داخلی ها نگاه خود 
را صرفا معطوف به داخل کنند، از فناتحریم ضربه 
خواهند خورد. این موضوع را اضافه کنید به اینکه 
بعضی از سرویس های خارجی برای کاربران ایرانی 
مسدود است و نام کشور ایران به علت تحریم ها در 

فهرست کشورهای خدمت گیرنده نیست.«

چالش رقابت و برندینگ
این مدرس علــوم ارتباطات می گویــد: »یکی از 
چالش ها این اســت که پلتفرمی مانند گوگل مپ 
با وجود اینکه بعضی از سرویس های خود را برای 
ایران محدود کرده، باقیمانده سرویس های آزاد آن 
به گونه ای نیاز کاربر ایرانی را برطرف می کند که باز 
هم کاربر ایرانی ترجیــح می دهد از گوگل مپ به 
جای مشابه های داخلی استفاده کند؛ درحالی که 
علی القاعــده انتظار می رود که بــا محدودیت در 
خدمات گوگل مپ، داخلی ها بتوانند به برندینگ 

خود بپردازند.«
تفنگچی همچنین پلتفرم لنزور را مثال می زند و 
می گوید: »در ابتدا تبلیغات بسیاری در مورد این 
پلتفرم انجام و عنوان می شد که می تواند جایگزین 
مناسب اینستاگرام باشد، اما الان که به این پلتفرم 
مراجعه می کنید، جمله »خدمات سایت لنزور تا 
پایان مردادماه سال ۹۹ پابرجا بود« را مي بینید.«

تفنگچــی درنهایت نتیجه می گیــرد که »ما هم 
به خاطر فیلترینگ های بی مورد و سلیقه ای و هم 

به خاطر تحریم ها از 2سو تحت فشار قرار داریم.«

فناتحریم؛جدید برای روس ها،قدیمی برای ایران
اگرچه فناوری های حوزه فناوری یا همان »فناتحریم« این روزها با تحریم های روسیه رسانه ای شده، اما کسب وکارها و کاربران 

ایرانی مدت هاست با آن دست و پنجه نرم می کنند

عماالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

کرونا چطور بویایی  را از بین برد؟
یکی از مشخصه های بیماری کووید-1۹ ایجاد آنوسمی یا از 
بین رفتن حس بویایی است که درواقع شناخته شده ترین 
عامت این بیمــاری و وجه تمایز آن با ســایر بیماری های 
تنفسی ویروسی است. به گزارش نیویورک تایمز، بیماران 
کوویــد این حس را حتی بــدون گرفتگی بینی از دســت 
می دهند. از دست دادن بویایی می تواند در خورد و خوراک 
نیز ایجاد اختال کند و باعث شود شــما طعم غذا را مانند 
مقوا حس کنید. این نقص حتی در برخی موارد ماه ها پس 
از بهبود فرد نیز باقی می ماند و ممکن است بویایی به تدریج 

بازگردد.
حالا دانشمندان مکانیســم های بیولوژیکی مرتبط با این 
اختال را کشف کرده اند که پیش تر شبیه یک راز بوده است. 
نورون هایی که بوها را تشخیص می دهند فاقد گیرنده هایی 
هســتند که ویروس کرونــا از آنها برای ورود به ســلول ها 
استفاده می کند و این باعث ایجاد سؤال بزرگی می شود، آیا 

این سلول ها اصا به ویروس آلوده می شوند یا خیر.
این تحقیق جدید می تواند ابهام اینکه چطور ویروس کرونا 
ســایر ســلول های مغز را درگیر کرده و منجر به مه مغزی 
می شود را پاسخ دهد. همچنین احتمالا به توضیح مکانیسم 

بیولوژیکی مرتبط با کووید مزمن کمک خواهد کرد.

تحقیق جدید، همراه با مطالعات قبلی، سؤال درباره اینکه 
آیا ویــروس کرونا ســلول های عصبی که بو را تشــخیص 
می دهند، آلوده می کند یا خیر را پاســخ داده اســت. این 
پاســخ، خیر اســت. محققان دریافتند که ویروس به سایر 
سلول های حمایت کننده که حفره بینی را می پوشانند حمله 
می کند. سلول های آلوده ویروس را دفع کرده و می میرند، 
درحالی که ســلول های ایمنی برای مبارزه با ویروس به آن 
منطقه سرازیر می شوند. التهابی که متعاقب این اتفاق رخ 
می دهد گیرنده های بویایی را تخریب می کند. این گیرنده ها 
پروتئین های روی سطح سلول های عصبی در بینی هستند 
که اطاعات مربوط به بو را شناســایی و منتقل می کنند. 
محققان می گویند که این فرایند سازمان پیچیده ژن ها را 
در آن نورون ها تغییر می دهد و اساســا اتصال آنها را مختل 

می کنند.
دکتر ساندیپ رابرت داتا، دانشیار نوروبیولوژی در دانشکده 
پزشــکی هاروارد، می گوید این مقاله به طور قابل توجهی 
درک چگونگی تأثیر ســلول های حیاتی برای حس بویایی 
توسط ویروس را بدون اینکه آلوده شوند، افزایش می دهد. 
التهاب در ســلول های مجــاور باعث ایجــاد تغییراتی در 
نورون های حســی می شــود که از عملکــرد صحیح آنها 

جلوگیری می کند.
درواقع، به نظر می رسد که بسیاری از عوارض کووید ناشی 
از آتشی است که سیســتم ایمنی بدن برپا می کند، چراکه 
با پرکــردن جریان خــون از پروتئین هــای التهابی به نام 
سیتوکین ها به عفونت پاســخ می دهد که می تواند به بافت 
و اندام ها آسیب برساند. اما این نشان دهنده یک سازگاری 
تکاملی است که نوعی مقاومت ضد ویروسی را ارائه می دهد 
و هدف اصلی آن ممکن است جلوگیری از ورود ویروس به 

مغز باشد.

رضاباقریاصل
دبیرشورایاجراییفناوریاطلاعات

درایرانوبهویژهدرزیستبومنوآوری
کشــور،محتواهــایچندرســانهایبــا
اقبــالزیــادروبــهروشــدهاســتواز
اینروبرایتقویتاقتصادکشوربهتر
اســتایــنمحتواهــادرپلتفرمهــای
داخلیتوزیعشوند.متأسفانهتقسیم
درآمدناشیازاینمحتواهابهشکلی
منصفانهبینبازیگراناقتصادیاین
زیستبومانجامنمیشــود.معتقدم
بایدزودترگامهایعملیوقطعیتری

برداشتهشود.

استیووزنیاک
همبنیانگذاراپل

هــرچنــدهــرروزپروژههــایزیــادیدر
حــوزهرمزارزهــاایجــادمیشــودامــا
بهنظــرمبســیاریازآنهــاکلاهبــرداری
هســتند.هــرکســیالاندردنیــا
میتواندیکرمزارزبســازدوآنرامثلا
بااســتفادهازســلبریتیهاتبلیغکند.
بهنظــرمیرســدکــهبســیاریازآنها
فقــطدرحــالجمــعآورییــکدســته
پولازافرادیهســتندکــهمیخواهند
درهمــانمراحلاولیهســرمایهگذاری
کننــد،وســریعاپولــدارشــوند.دراین
میــانازنظــرمــنامــاتنهــابیتکویــن
»طــلایخالــص«بهحســابمیآیــد.
یکبــاردیگــرمیگویــمبیتکویــن

بهنظرممعجزهریاضیاتاست.

از راه رسیدن چمدان های 
سفر فضایی

ماموریت تبدیل فضا به مرز بعدی برای تحویل 
ســریع کالاها اکنون در حال شکل گیری است. 
در یک آزمایش مهم در این ارتباط، استارت آپ 
تازه تاســیس Inversion Space، کپســولی 
شــبیه بشــقاب پرنده را از هواپیمایی در ارتفاع 
۹15متری به بیرون پرتاب کرد که کاری شبیه 
چمدان سفر را انجام می دهد. این کپسول با قطر 
20اینچ، قبل از اینکه با چتر نجات پایین بیاید، 
چند ثانیه در هوا حرکت کرد و چرخید. این کار 
در واقع، یک آزمایش بــرای چیزی خارق العاده 
بود. Inversion در حال ســاخت کپسول هایی 
است که به دور زمین می چرخند تا کالاها را در 
هر نقطه از جهان از فضا ارسال کنند. برای تحقق 
این امر، کپسول Inversion با سرعتی در حدود 
25برابر سرعت صوت از جو زمین عبور و از چتر 
نجات برای فرود نرم و رســاندن محموله بدون 

مزاحمت استفاده می کند. 

نقل قول خبر

فضا

زهرا خلجی؛ روزنامه نگارپزشکی
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 مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران
در گفت وگو با همشهری :

650اتوبوسپیر،جوانمیشوند

ناوگان اتوبوسرانی تهران به دلیل بی توجهی های صورت گرفته در 
سال های گذشته امروز با مشکلات و کمبودهای جدی روبه روست 
که خدمات رسانی مناسب و شایسته به شهروندان را مختل کرده 
است. تهران دست کم به 7500دستگاه اتوبوس جدید نیاز دارد تا 
مشکلات ناوگان اتوبوسرانی به حداقل برسد. شهرداری و شورای 
اسلامی شــهر تهران برای ســال 1401نگاه ویژه اي به موضوع 
حمل ونقل عمومی پایتخت دارند و به همین جهت بخش زیادی 
از بودجه ســال آینده به این موضوع اختصاص پیدا کرده است. 
در بحث اتوبوســرانی هم هرچند جبران مشکلات انباشته شده 
طی سال های گذشته یک شــبه ممکن نیست، اما شرکت واحد 
اتوبوســرانی تلاش می کند تا در کنار خرید اتوبوس های جدید، 
با اورهال و بازسازی اتوبوس های فرســوده و از رده خارج شده با 
سرعت و شتاب بیشتری بر مشکلات و کمبود های موجود فائق  
آید. در گفت وگو با بهرام نکاحی، مدیرعامل شرکت اتوبوسرانی 
تهران آخرین وضعیت اتوبوســرانی پایتخــت و همچنین بحث 
اورهال و بازسازی اتوبوس های از رده خارج شده را بررسی کردیم.

درســالجاریچنددســتگاهاتوبوساورهال
)بازسازیاساسی(شــدهاستوبرایســالآیندهقرار
استچنددســتگاهاتوبوسدیگراورهالشودوبهچرخه

خدماترسانیبازگردد؟
در ســال جاری حدود 300دســتگاه اتوبوس بخــش عمومی 
و خصوصی مجــددا راه انــدازی و وارد چرخه خدمات رســانی 
شده اند. در سال 1401نیز برنامه ریزی های لازم برای بازسازی 
1000دستگاه اتوبوس فرسوده و همچنین اورهال 650دستگاه 
اتوبوس دیگر از محل اعتبارات مصوب ســال 1401شهرداری 
تهران انجام شده اســت؛ یعنی650   اتوبوس فرســوده و پیر  با 
اولویت فوری بازســازی اساسی شــده و تازه نفس در خطوط 
خدمت رسانی وارد می شوند. در ســنوات گذشته حدود 3هزار 
دستگاه از 5هزار دستگاه اتوبوس موجود در تهران به علل مختلف 
ازجمله رسیدن به سن فرســودگی و همچنین انقضای مخازن 
گاز از چرخه خدمات رســانی خارج شــده اند و هم اکنون حدود 
2000اتوبوس فعال داریم. این در شــرایطی اســت که حداقل 
7500دستگاه اتوبوس برای تهران نیاز است که باید برای تامین 
عقب ماندگی در این بخش، برنامه ریــزی کنیم؛ البته این تعداد 

اتوبوس هم کافی نیست.
هماکنونمیزانجابهجاییروزانهمســافران
توسطناوگاناتوبوسرانیچقدراستوبااستانداردچقدر

فاصلهداریم؟
سهم درنظر گرفته شــده برای ناوگان اتوبوسرانی از حمل ونقل 
عمومی پایتخت 25درصد است که با توجه به کمبود اتوبوس و 
به دلیل فرسودگی بیش از 70درصدی ناوگان، هم اکنون 4درصد 
جابه جایی مسافر در پایتخت توســط ناوگان اتوبوسرانی انجام 
می شود. همچنین میزان جابه جایی روزانه مسافران توسط ناوگان 
اتوبوســرانی تهران در ایام عادی بالغ بر یک میلیون و 800هزار 
نفر بوده که با توجه به شــیوع ویروس کرونــا و کاهش بیش از 
50درصدی مســافر، این آمار به 800 هزار نفر در روز رســیده 
است. در مجموع برای رسیدن به سهم 25درصدی اتوبوسرانی 
در جابه جایی مسافر باید ناوگانی با 10تا 11هزار دستگاه اتوبوس 

داشته باشیم.
ســازماناتوبوســرانیبرايارائهخدماتدر
روزهایآخرسالوهمچنینتعطیلاتعیدنوروزچهویژه

برنامههاییدارد؟
اشــتغال حداکثری ناوگان و نظارت ویژه بر فعالیت اتوبوس ها 
به ویژه در خطوط تندرو و خطوط منتهی به بازار و مراکز خرید، 
رفع نواقص فنی و عیوب ظاهری و شست وشوی کامل اتوبوس های 
ملکی و خصوصی، افزایش ساعات کار خطوط پرتقاضا و تقویت 
واحدهای امداد خــودرو ازجمله تدابیر و تمهیداتی اســت که 
در قالب طرح اســتقبال از نوروز 1401 برای نیمه دوم اســفند 
ســال جاری و نیمه اول ســال جدید از ســوی شــرکت واحد 

اتوبوسرانی تهران درنظر گرفته شده است.
مشکلعمدهاتوبوسهایفرسودهچیستوچند
درصدوچهتعدادآنهامیتواننددرسالآیندهخدمترسانی

راازسربگیرند؟
اورهال و بازسازی اتوبوس ها عموماً به معایب موتوری، مکانیکال، 
بازســازی اتاق و ادوات فرســوده و همچنین برای اتوبوس های 
گازسوز به تامین مخازن گاز اســتاندارد مربوط می شود. بخشی 
از اتوبوس ها نیاز به تعمیرات و بازســازی اساســی داشتند که 
برای حدود 300 دســتگاه تعمیرات انجام شده است. همانطور 
که اشاره شــد در بودجه سال 1401برای نوســازی و بازسازی 
1000دستگاه اتوبوس فرسوده و همچنین 650دستگاه اتوبوس 
برنامه ریزي هایي از محل اعتبارات مصوب سال 1401شهرداری 
تهران انجام شده  که طی 5تا 6ماه نخست سال پیش رو در حوزه 
تأمین و اورهال اتوبوس ها شــاهد اتفاقات خوبــی خواهیم بود. 
همچنین در تأمین مخازن گاز اتوبوس موانعی وجود داشت که با 
حمایت شهردار محترم تهران و مساعدت وزارت کشور برطرف 
شده و طی قراردادی با 2شرکت  خودروساز داخلی برای تامین 
مخازن CNG هماهنگی لازم صورت گرفته است. تا کنون مخازن 
بالغ بر 150دستگاه اتوبوس تعویض شده و تعهد پیمانکار تسریع 

در فرایند تعویض مخازن 300اتوبوس دیگر است.
سرانجاماتوبوسهایبرقیازچهزمانیبهناوگان

حملونقلعمومیتهراناضافهمیشوند؟
قرارداد خرید 50 دستگاه اتوبوس برقی از طریق بخش خصوصی 
انجام شده است که براســاس این قرارداد، پایان سال آینده باید 
وارد چرخه خدمات رسانی شــوند؛ به طور نمونه در مسیر میدان 
بهارستان  تا میدان جمهوری مورد استفاده قرار خواهند گرفت. 
البته این موضوع کمی زمانبر است و برنامه ها در این راستا در حال 

انجام بوده که ان شاءالله به سرانجام خواهد رسید.

محمدجواد لشکری
 معاون امور ایثارگران اداره کل

رفاه و امور ایثارگران شهرداری تهران 
متأســفانه جانبازان کمتــر از ۲۵درصد 
آنچنــان کــه بایــد مــورد توجــه قــرار 

نگرفته اند.
به استناد بند ب ماده ۸۸ قانون برنامه 
ششــم توســعه، رقــم پرداختــی کمک 
معیشــت بایــد برابر بــا حداقــل حقوق 

کارکنان دولت درنظر گرفته شود.
ایــن مبلــغ در بودجــه ۱۴۰۱ از اختــاف 
حقــوق  حداقــل  بــا  توجهــی  قابــل 
کارکنان دولت برخوردار اســت و قطعا 
پاسخگوی نیازهای معیشتی و درمانی 

جانبازان نخواهد بود.

علی صالحی، دادستان تهران در مورد 
توقیف خودروهــای غیرمجــاز بازیافت 
گفــت: »بــا توجــه بــه گزارش هــای 
شــهرداری مبنی بــر جمــع آوری و حمل 
غیرمجــاز پســماند در ســطح پایتخت، 
طــرح جمــع آوری، پاکســازی و دســتور 
توقیف خودروهــای بازیافــت غیرمجاز 
در مناطق مختلف شهر تهران با پیگیری 
دادســرا و همکاری نیــروی انتظامی در 
دستور کار قرار گرفته است.« به گفته 
صالحــی در نتیجــه اجــرای ایــن طــرح 
تاکنــون ۷۹ خــودرو بــا ۷۷هــزار و ۶۶۵ 
کیلوگرم بار غیرمجاز پسماند در سطح 

تهران توقیف شده است.
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توقیف

شــهردار منطقه یک در مورد وضعیت 
پــروژه توســعه بیمارســتان شــهدای 
تجریــش توضیحاتــی ارائــه کــرد و 
گفت کــه درصورت عدم تامیــن ۳۸۰۰ 
واحــد پارکینــگ اجــازه بهره بــرداری از 
بیمارســتان را نمی دهنــد. حمیدرضــا 
حاجــوی گفــت: »چنانچه ســاختمان 
شــهدای تجریش فعالیت خــود را آغاز 
کند وضعیت ترافیکی خیابان شریعتی 
حداقــل تــا تقاطــع صــدر و از خیابــان 
ولیعصــر تــا پــارک وی اصطاحــا قفــل 
می شود چرا که این بیمارستان با بیش 
از ۸۰۰ تخــت بیمارســتانی ظرفیــت 

بالایی دارد.«

3800
پارکینگ

نقل قول خبر

عدد خبر

مهدیاسماعیلپور؛روزنامه نگارگپ

اسفند نیمه را رد کرده و بارش های پراکنده ای 
که از دیروز شروع شده، هوای پایتخت را بهاری 
کرده اســت. صدای قدم های فصل نو به گوش 
می رســد و باید رســم مهمان نــوازی را به جا 
آورد و برای اســتقبال از مهمان بهاری آماده 
شد. دیوارهای شــهر نیاز به رنگ دارند، معابر 
و المان ها باید شست وشــو شــوند و برای ایام 
تعطیل و فراغت شهروندان هم باید برنامه ریزی 
داشته باشیم. آنطور که معاون هماهنگی و امور 
مناطق شهرداری تهران گفته همه این اقدامات 
در طرح اســتقبال از بهار 1401پیش بینی و 
کارها در پایتخت شــروع شده اســت. در این 
طرح)اســتقبال از بهار( بیش از 500برنامه در 
حوزه های امور اجتماعــی و فرهنگی، خدمات 
شهری و محیط زیست، حمل ونقل و ترافیک، 
فنی و عمران و شهرسازی و معماری پیش بینی 
 شده و آنگونه که حســین نظری به همشهری 
گفته چهره پایتخت در روزهای آتی بانشاط تر 
و بهاری تر می شــود. او با اشاره به تقارن جشن 
نیمه شــعبان و عید نوروز گفت: »آماده سازی 
8ورودی شــهر تهران، ارتقاي زیبایی بصری، 
انجام دیوارنگاری، مرمت و جانمایی نمادهای 

نــوروزی، تعمیر مبلمان شــهری، بهســازی 
 معابر و... در دســتور کار مناطــق و معاونت ها 

قرار گرفته است.«

تورگردشگریوکاشتگل
تورهای گردشــگری، برنامه های ورزشــی و 
تفریحی و اسکان مهمانان نوروزی از برنامه های 
پیش بینی شــده برای نوروز 1401هستند که 
معاون هماهنگی و امور مناطق شهرداری تهران 
با اشــاره به آنها اظهار کرد: »کاشت گل های 
بهاری و لاله از اهم اقدامات در آســتانه فصل 
بهار است که امسال هم با کاشت گل و درخت 
در بوســتان ها و ایجاد فرش های گل در معابر 
و محورهای بزرگراهــی تلاش می کنیم چهره 
تهران باطراوت تر و شهروندان بانشاط تر شوند.« 
کاشت نهال در بوستان ها و منازل شهروندان، 
مرمت و بهســازی وســایل بازی کودکان در 
بوستان ها، تأمین روشنایی، ایمن سازی و رفع 
نواقص آب نمای بوســتان ها و... دیگر اقداماتی 
هســتند که در طرح اســتقبال از بهار انجام 

می شوند.

ترددآسانباحملونقلعمومی
 تردد با وسایل حمل ونقل عمومی در روزهای 
پایانی اسفند یکی از مطالبات شهروندان است 
که به گفته نظری امسال با تدابیری که اندیشیده 

شده این کار محقق می شود.
 او تأکید کرد: »برقراری گشــت های منظم در 
خطوط، افزایش ساعات کار روزانه در خطوط 
دارای تقاضای ســفر، استقرار گشت های ثابت 
و ســیار برای نظارت بر سرویس رســانی ویژه 
تفرجگاه هــا، افزایش ظرفیــت جابه جایی در 
روزهای پایانی سال با اعزام قطارهای فوق العاده 
و تسهیلات ویژه در پنجشنبه پایان سال از اهم 

برنامه های حوزه حمل ونقل است.«

درفصلبهارلبخندبسازیم
علاوه بر تغییر چهره شهر، شهروندان به نشاط 
اجتماعی نیاز دارند که در همین راستا معاون 
امور اجتماعــی و فرهنگی شــهردار تهران از 
اجرای طرح »لبخند بســازیم« خبــر داد و به 
همشهری گفت: »با اجرا این طرح قصد داریم با 
اقدامات فرهنگی و ایجاد نوروزگاه ها و برگزاری 
برنامه های نوروزی لبخند روی لب شهروندان 
خلق کنیم.« به گفتــه محمدامین توکلی زاده 
برخــی از برنامه هــای این طرح بــا محوریت 
اقوام ایرانی و بخشــی هم با محوریت مخاطب 
کشــورهایی که صاحب نوروز هســتند مانند 

تاجیکستان و... اجرا می شود.

احیایسنتهایدیرین
  رئیس ستاد گردشگری شــهرداری تهران با 
تشریح برنامه های نوروزی گفت: » قرار است 
امسال رویدادهای نوروزی احیا و مردم با آداب 
و رسوم نوروز از گذشــته تا کنون بیشتر آشنا 

شوند.«
به گفته مهرشاد کاظمی، تهران میزبان   وزرای 
فرهنگ 10کشــور خواهد بود که 2روز مهمان 
شــهرداری تهران در بــرج میــلاد و تپه های 
عباس آبــاد هســتند. او در ادامه با اشــاره به 
برنامه های دیگر افزود:  برگزاری تورهای امامزاده 
محله ها در پنجشــنبه آخر ســال، گردشگری 
در تهران بــا اتوبوس هــای 2طبقــه و برپایی 
 نمایشگاه اقوام با حضور اقوام ایرانی در برج میلاد

برنامه های پیش بینی شده نوروزی هستند.

زینبزینالزادهگزارش
روزنامه نگار

 بوی عید در پایتخت پیچید
 شهرداری تهران برای روزهای پایانی سال و آغاز سال جدید برنامه های ویژه ای 

تدارک دیده است

چراغکسبوکاردرمحلههاروشنشد
با حمایت سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران، مشاغل خرد و 

خانگی بازارچه های »دست آفرین« از امروز آغاز به کار می کنند

بازارچه های محلی کارآفرینی با عنوان »دســت آفرین« به همت سازمان رفاه، خدمات و 
مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران در 6منطقه پایتخت از امروز به مدت 10روز برگزار خبر

خواهد شد. بر این اساس، بازارچه های محلی»دست آفرین« از 17تا 26اسفند در 5پهنه شهر 
برپا خواهد بود. به گزارش همشــهری، احمد احمدی صدر، مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شهرداری تهران با تأکید بر سخنان مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم انقلاب می گوید: »درراستای 
تحقق شعار سال یعنی »تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها« سازمان بر آن است تا در حمایت از تولیدات خرد، 
خانگی و محلی و به تبع آن حمایت از اقشار آسیب پذیر جامعه گام مؤثری بردارد. در همین راستا تمامی افرادی 
که کسب وکارهای آنها در دوران پاندمی کرونا آسیب دیده می توانند درخواست غرفه کنند تا بخشی از زیانشان 
جبران شود. کسب وکارهای خرد و نوپا در این حوزه دارای پتانسیل عظیمی در اشتغال زایی هستند. این نوع 
بازارچه ها می توانند بسیاری از مشتریان بالقوه را در مدتی کوتاه با صرف هزینه ای مناسب به مشتریان بالفعل 
تبدیل کنند و کمک  شایانی به این دست مشاغل در جهت ارتقای بهبود کسب وکارها باشد. ایجاد فضای فروش، 
بازاریابی برای حمایت از مشاغل و کسب وکارهای خانگی، خرد و محلی آسیب دیده از پاندمی کرونا، دریافت 
حمایت از سازمان ها، ارگان ها و نهاد های حمایتی بخش دولتی و خصوصی ازجمله مهم ترین اهداف این طرح 
اســت.«  احمدی صدر با اعلام این موضوع که بازارچه ها در مناطق 1، 2، 3، 4، 9و 22 برگزار می شود، گفت: 
»برای اجرای این طرح 500غرفه در 5پهنه از شهر تهران )شمال، جنوب، شرق، غرب و مرکز( درنظر گرفته 
شده و 20غرفه نیز در برج میلاد برپا می شود و متقاضیان می توانند با مراجعه به مراکز خدمات اجتماعی معاونت 

اجتماعی شهرداری منطقه خود نسبت به دریافت غرفه اقدام کنند.«

19 اسفند

پاکسازی4روددرهاصلیتهراندر
راستایاحیایروددرهها
باعنوان»نوروزرودها«

20  اسفند

حرکتکارناوالهاینوروزیو
نوروزخوانیدرخیابانهایشهر

23 اسفند

اجرایویژهبرنامهایباحضور
300هنرمنددفزن،دردوشنبهآخر

سالرویپلطبیعت

15 فروردین

برگزاریمسابقهباموضوعآداب
نوروزیدرقالبفیلم،نقاشی،

کاریکاتورو...

 اهم 
 برنامه های نوروزی 
معاونت اجتماعی

بی
اس

هم
ا ط

رض
علی

ی/  
هر

مش
س: ه

عک

مهدی هدایت
شهردار منطقه ۱۹

فضایــی از بوســتان بــزرگ ولایــت بــه 
احــداث باغ شــهدای ایــران اختصاص 

خواهد یافت.
با توجه بــه موقعیت خاص باغ شــهدا 
در کنــار بانــد قدیمــی فــرودگاه قلعــه 
مرغــی کــه جــزو آثــار ملــی اســت، این 
باغ برای همیشه در مسیر گردشگری 
قرار خواهــد گرفت و همه شــهروندان 
و مســافران از نقــاط مختلــف ایــران 
می تواننــد ضمــن بازدیــد از بوســتان 
فراملــی ولایــت از یادمــان شــهدای 
شاخص کشورمان نیز در این بوستان 

بازدید کنند.
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عینک  بی بخار
همه گیــری کووید-۱۹ با خود یک مشــکل خاص 
برای کسانی که از عینک اســتفاده می کنند، آورده 
است: با ماسک زدن، عینک بخار می گیرد. این اتفاق 
آزاردهنده ای است که به دلیل تفاوت دمای بدن شما 
با سطح عینک رخ می دهد. در اینجا راهکارهایی ارائه 

می دهیم که جلوی بخار گرفتن عینک را می گیرد:
 شستن عینک با آب و صابون و بعد خشک کردن آن.

  فاصله بین ماسک و صورت را بپوشانید.
  راه دیگر برای اینکه فاصله بین ماســک و بینی را 
بپوشانید این اســت که روی برجستگی بینی یک 

نوار چسب بچسبانید.
 یک دستمال کاغذی را به صورت افقی تا کنید و آن 
را زیر قسمت بالایی ماسک و روی برجستگی بینی 
بگذارید. رطوبت تنفس شما به جای اینکه از قسمت 
بالای ماسک خارج و تبدیل به بخار شود، به وسیله این 

دستمال کاغذی جذب می شود.

ترفند

روشنا

گره ام را بگشا
 ای کسی که گره هر سختی به دست تو گشوده شود و  ای که تندی 
شداید به عنایت ات می شــکند.  ای که راه بیرون شدن از تنگی و 
رفتن به سوی آسایش از تو خواسته شود... .  الهی بلایی بر من فرود 
آمده که سختی و ثقل آن مرا در هم شکسته و گرفتاری هایی بر 
من حمله ور شده که تحملش برای من دشوار است و آن را تو از باب 
قدرت ات بر من وارد کرده ای و به اقتدار خود متوجه من نموده ای...  
پس بر محمد و آلش درود فرســت اي پــروردگارم، و به فضل و 
احسانت در آسایش را به رویم باز کن و به قدرت ات صولت سلطان 
غم را در میدان حیات من بشکن و مرا در موردی که از آن شکوه 
دارم به عنایت و احسانت کامیاب کن و به درخواست من، شیرینی 
اجابت بچشان و از سوی خودت رحمت و گشایشی دلخواه نصیبم 
فرما و برایم نجات و خلاصی سریع از گرفتاری ها مقرر کن و مرا 
به خاطر چیرگی غم از رعایت واجبات و به کار بستن مستحبات 
خود باز مدار. چرا که من به سبب آنچه به سرم آمده بی تاب و توان 
شده و قلبم از تحمل آنچه در زندگی ام رخ نموده، لبریز از اندوه شده 
و تو به رفع گرفتاری هایم و دفع آنچــه در آن در افتاده ام توانایی، 
پس قدرت ات را درباره من به کار بر، گرچه از جانب تو مستحق آن 

نیستم،  ای صاحب عرش. )دعای هفتم صحیفه سجادیه(

سایه سار

شلختهدوستداشتنی
با اتاق بمب خورده فرزندمان چه کنیم؟

دکتر حسین نحوی نژاد؛ کارشناس سالمندی

سلامت روان سالمندان
سلامت روان منبعث از سلامت جسم است و اگر بخواهیم 
زندگی سالمی در زمان سالمندی داشته باشیم باید ابتدا به 
سلامت جسم خود در ایام نوجوانی و جوانی اهمیت بدهیم. 
حضور سالمندان ســالم در جامعه، منوط به این است که 
روش زندگی این افراد بعد از بازنشستگی  یا رسیدن به سن 
بالا طوری باشد که قوای جسمی آنها تحلیل نرود و زندگی 
با آنها باعث خستگی خودشان و اطرافیانشان نشود؛ چرا 
که این مسئله باعث می شود منزلت سالمند در خانواده و 

جامعه کم و منجر به منزوی شدن شان شود.
شرایط زندگی اجتماعی برای ســالمندان باید به گونه ای 
باشد که شرایط حضور بیرون از خانه چنان تسهیل شود 
که بیرون از خانه رفتن بهتر از در خانه ماندن باشد. ناوگان 
حمل ونقل عمومــی، رفت وآمد در شــهر، مراکز زیارتی، 
رفاهی، تفریحی و... برای اســتفاده ســالمندان مجهز و 
مناسب شود و فرد سالمند فقط به خانه ماندن یا نشستن 

روی نیمکت های پارک فکر نکند.
ســالمندان باید احســاس کنند کــه در خانــه فردی 
بی مسئولیت نیستند و احساس مولد بودن داشته باشند. 
خانواده هــا می توانند با شــریک کردن فرد ســالمند در 
بســیاری از امور همچون تصمیمات مهم زندگی، ازدواج 
نوه ها، دید و بازدیدها، تصمیمات اجتماعی و اقتصادی به 

او احساس مهم بودن و دیده شدن بدهند.

 یکی از مواردی که در ایام شــیوع کرونا شــاهد آن بودیم، 
این بود که خیلی از افراد ســالمند به واســطه بیمار شدن 
فرزندانشان، نوه هایشان را نگهداری می کردند تا بچه هایشان 
بتوانند ایام بیماری را راحت تر بگذراننــد و همین موضوع 
باعث شد تا انزوا و تنهایی ســالمندان در بسیاری از خانه ها 
کمتر شود. افراد سالخورده خودشان ابتدا باید سطح توقع از 
خودشان را پایین بیاورند و بعد متناسب با توانایی هایی که 
دارند فعالیت داشته باشند. در این صورت است که جامعه، 
خانواده و افراد همسن آنها به سویشان می آیند. پس مشارکت 
ســالمند نباید در خانه و جامعه محدود شــود و احســاس 
غیرمفید بودن داشته باشند. از سالمندان می توان متناسب با 
توانایی هایشان در بسیاری از خدمات و فعالیت های اجتماعی 
همچون واکسیناســیون، کانون های شــهری  یا مســاجد 
استفاده کرد تا این افراد حس بی فایده بودن نداشته باشند و 
تصور نکنند که افرادی هستند که فقط نیاز به مراقبت دارند 

و گوشه نشین نشوند.

جایی برای خلاقیت
فراموش نکنید قرار نیســت ما والدینی 
بی خیال باشــیم و خانه مان همیشــه 
به هم ریخته و نامرتب باشــد تا رابطه ما 
خوب باقی بمانــد. بیاییم ببینیم اگرچه 
مدل گفت وگویی داشته باشیم فاصله  ما 
با فرزندمان کمتر می شود و سخنان مان 
تأثیر بیشتری دارد؟ چطور نوع رفتار و 
گفتارمان را با فرزندمان تنظیم کنیم که 
هزینه ندهیم، محبت مان را کم و فاصله مان 
را زیاد نکنیم. به گفته بهمن پور، نکته مهم 
این است که آن چیزی را که می بینیم از 
فکری که داریم، جدا کنیم. به جای قضاوت 
و پیشداوری فقط مشاهده گر باشیم.  حالا 
وقت جمع کردن است. می توانیم بگوییم، 
عزیزم وقت آن رســیده که اتاق را جمع 
کنی، اگر بخواهی من هم می توانم به تو 
در جمع آوری اتاق کمک کنم. می خواهی 
تو لگوها را جمع کنی من عروسک ها را؟ 
می خواهی با هم ماشــین ها را به سمت 
پارکینگ ببریم؟ می خواهی من ســبد 
اسباب بازی ها را بگیرم و تو آنها را دانه دانه 
درون سبد پرت کنی؟ کافی است ذهن مان 
را از قضاوت ها و نگرانی ها خالی کنیم تا 
فضا برای خلاقیت باز شود. قضاوت ها تمام 
ذهن ما را درگیر می کند و جای هر فکری 
که اسباب نزدیکی عاطفی ما و فرزندانمان 
می شود را می گیرد. فراموش نکنیم که 
ارتباط ما و فرزندمان از اتاق به هم ریخته 

بسیار مهم تر است.

مکث

فکرهایبرچسبزننده
تصور کنید خسته  از کارهای روزمره در اتاق فرزندتان را باز می کنید و با کوهي از 
اسباب بازی های پخش شده روی زمین مواجه می شوید. تازه این بخش خوب ماجرا 
است، گاهی ردپای این به هم ریختگی ها در هال و پذیرایی و دیگر اتاق های خانه هم 
دیده می شود. این ماجرا اینقدر ادامه پیدا می کند که احساس ناکارآمدی و ناتوانی 
به شما به عنوان مادر دست می دهد. نگران می شوید که نکند فرزندم شلخته بار 
بیاید و هیچ وقت نتواند دور و بر خود را جمع کند. اینکه حتما مشکلی وجود دارد 
که به رغم تمام تلاش ها تا وقتی تهدید و جایزه نباشد، از خانه مرتب خبری نیست. 
عابده بهمن پور، پژوهشگر حوزه تعلیم و تربیت، با اشاره به اینکه تمام این نگرانی ها 
در لحن، گفتار و چهره ما قطعا پدیدار می شود، گفت: اتفاقی که می افتد این است که 
کودک آنچه در لحن و حال ما رخ مي دهد را می گیرد و به خود برچسب می زند. وقتی 
ما به فرزندمان می گوییم باز اتاقت را به هم ریختی، در ذهن او چنین تصوری شکل 
می گیرد که من چه آدم بی نظمی هستم. وقتی اتاقم را به هم می ریزم مامان من را 
دوست ندارد. یا وقتی می گوییم خسته  ام کردی چقدر وسایل تو را جمع کنم؟ فکر 
می کند من چقدر بدم که مامان را دائم خسته می کنم. بهمن پور با تأکید بر اینکه 
این جملات، باعث می شود فرزند ما مدام به خودش برچسب بزند تا جایی که این 
برچسب ها بخشی از هویت کودکمان شود و تا بزرگسالی رهایش نکند، یا رها شدن 
از آنها برایش خیلی سخت باشد، می افزاید: وقتی با بی نظمی مواجه می شوید، باید 
مراقبت کنید که نوع گفت وگویتان طوری نباشد که این برچسب ها را به کودک 

منتقل کند و او این برچسب ها را بخشی از وجودش بداند.

دوربینبیقضاوت
اما چطور می توانیم در لحظه مواجهه با یک اتاق منفجر شده روی گفتارمان مسلط 
باشیم؟ قدم اول و بسیار مهم این است که روی فکرمان مسلط باشیم چون گفتار ما 
از همان فکر می آید. حتی اگر خیلی مراقبت کنیم که نوع گفت وگویمان و کلماتی 
که به کار می بریم آزاردهنده نباشد، این فکر در لحن و کلام مان تأثیر بسیار می گذارد. 
خستگی و انزجار در چهره مان ابراز شود و فراز و فرود صدایمان این حس را کامل 
به فرزندمان منتقل کند و آن رابطــه و احترامی که می خواهیم بر پایه آن زندگی 
کنیم را از ما می گیرد و بین ما فاصله می اندازد. فکر کنید به جای شما یک دوربین 
پا به اتاق می گذارد و صحنه ها را ضبط می کند. یک اتاق شلوغ و بمب خورده حتی 
جایی برای راه رفتن وجود ندارد؛ بدون هیچ قضاوت و پیشداوری و نگرانی از آینده. 
این موقعیت به ذهن ما فرصت می دهد به یــاد آوریم که نوع گفت وگو و لحن مان 
چه تأثیری می تواند بر هویت کودک و از آن مهم تر بر رابطه ما و فرزندمان بگذارد. 
باید ببینیم از رابطه مان چه می خواهیم؟ احترام و مهربانی متقابل چقدر برایمان 
ارزش دارد؟ بهمن پور می گوید: این آگاهی به ما کمک می کند جور دیگری به ماجرا 
نگاه کنیم، این شکلی که هر قدر هم اتاق به هم ریخته باشد، هرقدر هم که بچه من 
بی نظم باشد، آنچه مهم است رابطه ما و محبت و احترامی است که قرار است بین ما 
ماندگار بماند و البته هویتی که فرزندمان برای خودش انتخاب می کند. وقتی این 
آگاهی بیاید، آنجا انتخاب می کنیم که لحن حرف زدنمان، نوع بیانمان و حتی فکری 
که اجازه می دهیم درباره فرزندمان بکنیم، جوری باشد که بین ما فاصله بیندازد یا 

جوری باشد که اتفاقا فاصله مان را کمتر کند. 

بیشــتر اوقات وضعیت اتاق بچه ها 
به بازار شــام می ماند. از ماشین و 
عروسک های بندانگشتی تا وسایل 
آشــپزخانه و هر آنچه در خانه گم 
می شود در اتاق بچه ها یافت می شود. اما راه نجات از 
این همه به  هم ریختگی چیست؟ بیشتر ما هر راهی را 
که به نظرمان می رسد امتحان کرده ایم؛    از قانون های 
سفت و سختی که گذاشته ایم تا پیاده کردن آنچه 
در کتاب ها و مقاله هــا خوانده ایم ولی در نهایت به 
استیصال رسیده ایم. بعضی از ما هم به موفقیت هایی 
در این زمینه دســت یافته ایم که ناشی از تهدیدها 
و تشویق هایی اســت که برای فرزندان مان درنظر 
گرفته ایم. اینکه عده ای به تهدید و تشویق در تربیت 
فرزندان اعتقاد دارند یا خیر، بحث گسترده ای است 
اما می خواهیم ببینیم چه اتفاقی در نوع گفتار و رفتار 
ما رخ می دهد که تأثیر چندانی بر فرزندانمان ندارد 
و گاهی ما مجبور به اســتفاده از تهدید و تشویق 

می شویم.

گزارش
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گرد وغبار  وارداتی  از 3کشور عربی 
 دبیر ستاد ملی مقابله با گردوغبار از به اشتراک گذاشتن برنامه عمل منطقه ای با سازمان های بین المللی خبر داد

تغییر اقلیم موجب تشدید و تغییر جهت جریان های 
جوی شــده اســت. برای نمونه گردو غباری که در 
روزهای اخیر آســمان شهرهای بســیاری از کشور 
را درنوردید، به طور کامل منشــأ خارجــی دارد. به 
گزارش همشهری از سازمان حفاظت محیط زیست، 
علی محمد طهماســبی بیرگانی، دبیر ســتاد ملی 
 سیاستگذاری و هماهنگی  مدیریت  مقابله با پدیده 
گردوغبار با بیان اینکه گردوغبارهای اخیر در کشور 
تماماً منشأ بیرونی داشته است، گفت: گرد وغبارهایی 
که به تازگی کشــور ما را تحت تأثیر قرار داده است، 
ناشی از شکل گیری جبهه ای از گردوغبار بین 3کشور 
اردن، سوریه و عراق است. این جبهه ابتدا بخش های 
زیادی از عراق را در برگرفته و بعد وارد کشور ما شده 
اســت. دبیر ستاد ملی  سیاســتگذاری و هماهنگی 
 مدیریت  مقابله با پدیده گردوغبــار 2علت عمده را 
برای بروز گردوغبارها برشمرد و گفت: علت اول بحث 
جریانات جوی اســت که بر اثر تغییر اقلیم به وجود 
آمده اند و دومین دلیل هم مربوط به خشــکیدگی 
مناطق غربی عراق به ویژه استان الانبار و رهاشدگی 

اراضی کشاورزی و کمبود آب در این کشور است.
هم اکنون جریانات جوی قوی در آن منطقه شــکل  
گرفته است که قبلا جهت متفاوتی داشتند. مطالعات 
نشان می دهد که بحث تغییر اقلیم موجب تشدید و 
تغییر جهت این جریانات شــده است. طهماسبی با 
بیان اینکه این جبهــه گرد وغبار تمام مناطق غربی 
و جنوب غربی کشور ما را تحت تأثیر قرار داده است، 
تصریح کرد: این گردوغبار ابتدا استان های کرمانشاه، 
ایلام و خوزستان را در برگرفت، سپس دامنه آن به 
لرستان و بخش هایی از استان های آذربایجان رسید، 
اما غلظت آن رفته رفته کمتر شــد. دبیر ستاد ملی 
 سیاستگذاری و هماهنگی  مدیریت  مقابله با پدیده 
گردوغبار در ادامه خاطرنشان کرد: به طورکلی وقتی 
در کشور ما و کشورهای همسایه تغییر فصول اتفاق 
می افتد که اصطلاحاً به آن »اعتدالین« گفته می شود، 
همواره شاهد جریانات کم فشار و پرفشاری هستیم که 

باد ایجاد می کند و منشأ گردوغبار می شود.

وسعت کانون خارجی
براســاس مطالعات صورت گرفته وسعتی معادل 

2۷۰میلیون هکتــار مناطق غبارخیــز پیرامونی 
شناسایی  شــده که از جهات مختلف گردوغبار را 
به سمت کشــور ما گســیل می کنند. البته برای 
8کانون گردوغبار پیرامونی کشور، یک برنامه عمل 
منطقه ای تهیه  شده اســت. برنامه عمل منطقه ای 
منشأهای گردوغبار برون مرزی منطبق بر مطالعات 
شناسایی مناطق در خارج از کشــور بوده و بر این 
اســاس 2زیربرنامه یکی برای غرب آسیا و دیگری 
برای بخشــی از آســیای میانه تهیه  شــده است. 
زیربرنامه غرب آســیا عمدتاً کشــورهای حاشیه 
خلیج فــارس را دربرمی گیرد و زیربرنامه آســیای 
میانه هم کشورهایی که در شمال و شرق کشور ما 
هستند را شامل می شود. طهماسبی از تصمیم گیری 
برای به اشتراک گذاشتن برنامه عمل منطقه ای با 
سازمان های بین المللی خبر داد و گفت: تصمیم بر 
این است که بخش شرق و شمال شرق را با اسکاپ 
و اپدیم که دفترش در تهران اســت، مورد پیگیری 
قرار دهیم و برنامه عمل غرب آســیا را با اسکوآ یا 

یو ان دی پی پیگیری کنیم.

گرد و خاک در 17استان
مرکز ملی پیش بینــی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضــع هوا دربــاره خیزش گــرد و خــاک در روز 

جاری اعلام کرد: امروز سه شــنبه ۱۷ اســفندماه 
در اســتان های یزد، خراســان جنوبی، هرمزگان، 
فارس، تهران، ســمنان، قزوین، مرکزی، همدان، 
خوزســتان، بوشــهر، ایلام، فارس، کرمــان، یزد، 
هرمزگان و سیســتان و بلوچستان وزش باد شدید 
همراه با خیزش گرد و خاک و کاهش دید پیش بینی 
می شــود. این مرکز نیز تأیید کرد که منشأ اصلی 
ایجاد گرد و خاک در جنوب کشور ناشی از گردوغبار 

کشور عراق و برخی کشورهای اطراف است.

ریزگردهای خارجی به پایتخت هم رسید
آسمان تهران نیز به رغم فاصله چندهزار کیلومتری 
از مرزهای غربی کشور، طی روزهای اخیر متاثر از 

ریزگردهای خارجی بود.
سیدمحمدمهدی میرزایی قمی، مدیرعامل شرکت 
کنترل کیفیت هوای تهران در این باره گفت: شهر 
تهران ساعات پایانی جمعه ۱3اسفند شاهد افزایش 
شاخص برخط کیفیت هوا تا مقادیر بالای 3۰۰ بود؛ 
به طوری که برای ســاعاتی وضعیت کیفیت هوا در 
حالت بسیار ناسالم قرار گرفت و بررسی ها نشان داد 
که منشأ این آلودگی خارج از کشور ایران است. با 
بررسی داده های هواشناسی مشخص شد سرعت 
باد در ســاعات مذکور به میــزان قابل ملاحظه ای 

افزایش یافته و به حدود ۱3 متر بر ثانیه رسیده بود. 
جهت باد نیز از غرب به شرق گزارش شد. مدیرعامل 
شرکت کنترل کیفیت هوای تهران اضافه کرد: در 
رصد تصاویر ماهواره ای و دنبال کردن بســته های 
هوایی محتوی غلظت بالای ذرات معلق کوچک تر 
از ۱۰ میکرون، مشــخص شد منشــأ اصلی ذرات 
مذکور که به تهران رســیده خارج از کشــور بوده 
است. براساس بررسی های مذکور و تحلیل تصاویر 
ماهواره ای، کانون اصلی ریزگردها دشت های عراق 
و سوریه بود. دشت های اردن نیز از دیگر کانون های 
ریزگردهای رسیده به شهر تهران گزارش شد. ذرات 
مذکور قبل از رسیدن به تهران، از برخی از شهرهای 
غربی کشور نیز عبور کرده  بودند که افزایش شاخص 
کیفیت هوا و کاهش میدان دید در آن شــهرها را 
نیز به همراه داشتند؛ بنابراین ماهیت ذرات معلق 
رسیده به شهر تهران در روز جمعه از نوع ریزگردها 
و غیراحتراقی و منشأ اصلی آن دشت ها و بیابان های 
خارج از کشور بود که به دلیل سرعت بالای باد، این 
ذرات به داخل کشور وارد شــده  بودند. با توجه به 
روند تغییرات اقلیم و گســترش بیابان ها که از آن 
متاثر هستند، امکان وقوع بیشتر چنین پدیده هایی 
در آینده و بر اثر تشــدید تغییــرات اقلیمی وجود 

خواهد داشت.

ضرورت مدیریت یکپارچه تالاب 
گاوخونی 

مدیریت زیست بومی و یکپارچه تالاب بین المللی گاوخونی 
در شرق اصفهان برای تقویت کارکرد گردشگری و طبیعی 
این منطقه ضروری است. مدیریت زیست بومی، رویکردی 
مشورتی و غیرمتمرکز اســت که فرایندی از پایین به بالا 
را طی می کنــد و در آن برنامه هــای لازم برای حفاظت و 
مدیریت تالاب ها توسط دست اندرکاران در سطح محلی 
و اســتانی جمع آوری می شــوند و پس از تأیید به مرحله 

اجرا می رسند.
یوســف علی احمدی، هماهنگ کننده طــرح حفاظت از 
تالاب های ایران در این باره به ایرنا گفت: طرح حفاظت از 
تالاب های ایران مأمور استقرار این رویکرد در تالاب های 
نمونه آزمایشــی )پایلوت ( ارومیه، شادگان و پریشان شد 
که در مرحله اول، خروجی اســتقرار ایــن رویکرد، تولید 
برنامه هــای مدیریت جامع زیســت بومی برای این ســه 

تالاب بود.
در فرایند مدیریت زیست بومی تالاب، موضوعات مربوط 
به تالاب برای نمایندگان نهادهای دولتی، ســازمان های 
مردم نهاد و جوامع محلی، حساس ســازی شده و آنها از 
ارزش ها و کارکردهــای تالاب آگاه می شــوند و به دنبال 
حفاظت مشارکتی از تالاب برای بهره برداری خردمندانه از 
آن هستند. استقرار مدیریت زیست بومی یکپارچه حوضه 
تالاب بین المللی گاوخونی برای تحقق اهداف توسعه پایدار 
مبتنی بر احیا، ضروری اســت و باید بــا هدف حفاظت و 
بهره برداری پایدار با مشارکت مؤثر همه افراد مرتبط با آن 

به ویژه جوامع محلی اقدام و برنامه ریزی شود.
تالاب بین المللی گاوخونــی به عنوان میراث ملی و امانتی 
فرا نسلی، باید یک زیست بوم پایدار با جریان آب سالم، کافی 
و مستمر از سراب تا پایاب زاینده رود و تنوع زیستی غنی با 
مردم شاد و بهره مند از مواهب و کوشا در حفاظت آن باشد. 
توسعه ناپایدار، الگوی ناپایدار معیشت و فقدان رویکردهای 
جامع نگر در مدیریــت حوضه آبریــز تالاب ها، مدیریت 
نامناسب منابع آب و رقابت تالاب ها با سایر کاربری ها برای 
بهره برداری از منابع آبی، تغییرات اقلیمی، خشکسالی های 
پیاپی و فقدان برنامه سازگاری با تغییرات اقلیمی و مدیریت 
نامناسب ریسک خشکسالی و تغییرات کاربری اراضی در 

سطح حوضه آبریز، از مهم ترین مشکلات تالاب ها است.
 تالاب هــا ســالانه میلیاردهــا دلار ارزش خدماتی برای 
کشــورمان ایجاد می کنند. در ایران هزینه خسارت های 
ناشــی از تخریب تالاب ها برابر بــا 3۵۰میلیون دلار بوده 
درحالی که ارزش زیســتی )اکولوژیک( تالاب ها ۱۰برابر 
جنگل ها و زمین های زراعی است و گاهی معیشت بسیاری 

از خانواده ها به تالاب ها بستگی دارد.
تالاب گاوخونی طی یک دهه گذشــته در مدت کوتاهی 
آب داشــت. برداشــت  بی رویه و غیرقانونی در بالادست، 
کاهــش آب ورودی، تغییر اقلیم و خشکســالی و تامین 
نشــدن حقابه های طبیعی از چالش هایی عنوان می شود 
که حیات این تالاب را به خطر انداخته و به گفته مسئولان 
و کارشناسان محیط زیست، ادامه این روند می تواند تالاب 
گاوخونی را به کانون تولید گردوغبار تبدیل کند و تا شعاع 
زیــادی را تحت تأثیر قرار دهد بنابرایــن تامین حقابه آن 

ضروری است.

   آمار بالای سوزاندن درخت  در زاگرس
ســالانه نیم میلیون مترمکعب چــوب جنگل های زاگرس 
توســط مردم ســوزانده می شــود. به گزارش خبرآنلاین، 
نماینــده مرند در مجلس بــا تأکید بر لزوم گازرســانی به 
روستاهای منطقه زاگرس و سیســتان و بلوچستان گفت: 
سالانه ۵۰۰ هزار مترمکعب چوب ناشــی از قطع درختان 
جنگل های زاگرس صرف تأمین سوخت روستاهای محروم 
و در حاشیه جنگل می شود. معصومه پاشایی بهرام، نماینده 
مرند در مجلس شورای اســلامی در جریان بررسی بخش 
هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۱ اظهار داشت: استفاده از انرژی 
گاز و تأمین سوخت مورد نیاز از مهم ترین راهکارهای مؤثر 
در کاهش قطع درختان و جلوگیری از سیلاب های مخرب 
است. وی افزود: مهم ترین مشــکل مناطق رویشی زاگرس 
نیز سیلاب های مخربی است که به دلیل قطع درختان شکل 
گرفته است، ۱۱استان از شمال غرب و غرب کشور اطراف 
زاگرس هســتند و ۱۶۷هزار خانوار در این مناطق زندگی 
می کنند که زندگی آنهــا هم ارتباط مســتقیمی با منابع 
طبیعی دارد. نماینده مرند در مجلس تصریح کرد: ســالانه 
۵۰۰ هزار مترمکعب چوب ناشی از قطع درختان جنگل های 
زاگرس صرف تأمین سوخت روستاهای محروم و در حاشیه 
جنگل می شود لذا برای اینکه مانع قطع درختان شویم لازم 
است این بند اصلاح شود و در آن عبارت »با اولویت روستاها 
و مناطق در حاشیه و محاط در جنگل ها و مناطق بحرانی« 

افزوده شود.

    ارزش بالای جنگل های کشور
ارزش زیست محیطی جنگل ها بیشتر از تولید چوب است. 
نقی شــعبانیان ،سرپرســت معاونت جنگل سازمان منابع 
طبیعی کشور در این باره گفت: گونه های درختی در کاهش 
معضلات ریزگرد ها و گاز های گلخانه ای مؤثر است. به عنوان 
مثال، شاید گونه بلوط ایرانی بتواند ریزگرد ها را جذب کند. 
بنابراین از آنجا که ریزگرد ها و گاز های گلخانه ای معضلات 
زیست محیطی هســتند، گونه های درختی در کاهش این 

معضلات نقش دارند.
 

   بیابان زدایی  یک میلیون هکتاری 
طبق اسناد بالادســتی باید هر ســال یک میلیون هکتار 
بیابان زدایی در کشــور انجام شــود. به گزارش همشهری، 
سیدجواد ســاداتی نژاد، وزیر جهادکشــاورزی در این باره 
گفت: در یک سال و نیم گذشته ۶هزار و 2۵۱هکتار نهالکاری 

و 3۰ هزار و 8۱۴هکتار مدیریت روان آب انجام شده است.

عادل جلیلی
رئیس مؤسسه تحقیقات مراتع 

احتمال نابودی باغ گیاه شناسی ایران در 
آینده ای نزدیک وجود دارد. در اطراف باغ 
گیاه شناسی ســاخت و ســاز هایی انجام 
شده و خسارت هایی مانند کاهش میزان 
آب دریافتی را بــه بار آورده اســت. طبق 
طرح تفصیلی قرار بــود که در اطراف باغ 
گیاه شناســی ساخت وســاز انجام نشود 

اما این مورد عملی نشده است.

محمد مدادی 
مدیرکل دفتر موزه ملی تاریخ طبیعی   
کارگروه تنوع زیســتی دیرینه تشکیل 
شــد. ایــن کارگــروه بــرای حفاظــت و 
بهره بــرداری صحیــح از منابــع دیرینــه 
شــناختی برنامه ریزی و سیاستگذاری 
ذخایــر  می دهــد.  انجــام  را  لازم 
دیرینــه شــناختی آثــار بــه جــا مانــده 
از تنــوع زیســتی دیرینــه هســتند کــه 
مســتلزم برنامه ریزی بــرای حفاظت و 

بهره برداری پایدار است.

نقل قول خبر

میلیــون تــن، علوفــه در مراتع کشــور 
امســال تولیــد شــده کــه ارزش آن 
اســت.  یــال  ر میلیــارد  ۱۴۴هــزار 
مســعود  همشــهری،  گــزارش  بــه 
منصور،معــاون وزیر جهادکشــاورزی 
در این بــاره گفــت: هــر هکتــار مرتــع 
۳هــزار میلیــارد تومــان  کشــور از 
خسارت ناشی از ریزگردها جلوگیری 
می کنــد و منافــع فراوانــی در چرخــه 

تولید گوشت و شیر کشور دارد. 

10

میلیــون نهــال، به یــاد ۲۳هزار شــهید 
اصفهان طــی برنامه ۱0ســاله کاشــته 
می شــود. بــه گــزارش همشــهری، 
ســردار مجتبــی فــدا، فرمانــده ســپاه 
صاحب الزمان)عــج( با اعــام این خبر 
گفــت: ایــن یــک ظرفیــت و ســرمایه 
جدیــدی بــرای ایــن مملکــت اســت 
کــه آرزو می کنیــم بتوانیــم در حفــظ و 
نگهداری فضای ســبز کشــور گام های 

مؤثری برداریم.

23

عدد خبر

گزارش روز

خبرهای کوتاه

براســاس مطالعات پژوهشکده 
عــــلوم زمیــــن ســـازمان 
زمین شناســی، لایروبــی راه 
نجات بخــش خلیــج گــرگان 
نیســت چرا که با این اقدام تنها نرخ رسوبگذاری 
در این خلیج افزایش می یابد که این وضعیت به 

خشک ترشدن آن می انجامد.
به گزارش ایسنا، راضیه لک، رئیس پژوهشکده 
علوم زمین سازمان زمین شناسی اعلام کرد که 
مدیریت های ناکارآمد حیطه آب ســبب شــده 
که امروزه با بحران های مرتبــط با آب همچون 
خشکسالی ها و فرونشست و سیل و گرمایش های 
ناگهانی و تغییرات آب و هوایی مواجه شــویم. 
بی شــک بخشــی از علل این پدیده ها  ناشی از 
فعالیت های انسانی و گرمایش زمین سبب شده 
که وضعیتی که هزاران سال کره زمین خودش 
تجربه می کرد و ما به عنوان تغییرات اقلیم از آن 
یاد می کردیم، امروز زمین با شرایطی مواجه شده 
اســت که طی یک تا 2دهه به یکبــاره تغییرات 
دمایی و بارش را شاهدیم. این تغییرات ناگهانی 
چیزی نیست جز فعالیت های انسانی و گرمایش 
زمین که سبب تغییرات در مدت زمان کم طول 
چند دهه به جای چند هزار ســاله شده است و 
از ســوی دیگر کره زمین نیــز نمی تواند خود را 
با این شرایط ایجاد شــده، وفق دهد؛ از این رو با 
یکسری واکنش هایی مواجه شده که لازم است ما 
رفتارهای مناسبی به این واکنش زمین در ارتباط 

با گرمایش زمین  داشته باشیم.
لک با اشاره به اخبار متعدد منتشر شده از سوی 
رسانه ها در زمینه تغییر اقلیم در یک دهه اخیر، 
نمونه آن را دریاچه ارومیه عنــوان کرد و یادآور 
شــد: نمونه دیگر آن دریاچه مهارلو در نزدیکی 
شهر شیراز و یکی از ۱۱تالاب دریاچه فارس است 
که خشکسالی و کم بارانی باعث خشکی و افزایش 
گردوغبار سطح آن شده است. به گفته وی، مهارلو 
در حالی امروز خشک شده که روزگاری با قایق 

از روی آن رفت وآمد می شد، ولی امروز با ماشین 
از آن عبور می کنند که این شرایط در 2دهه اخیر 
رخ داده  و این امر برای کره زمین امری غیرعادی 
به شمار می رود. رئیس پژوهشکده زمین شناسی 
سازمان زمین شناســی، تالاب بختگان را نمونه 
دیگری از بحران محیط زیســت نام برد و ادامه 
داد: این وضعیت حتی درباره تالاب های اســتان 
پرباران حاکم است که نمونه آن تالاب انزلی است. 
وی ایران را کشور پر آبی ندانست و گفت: ما برای 
آنکه تشخیص دهیم که چه مقدار از این تغییرات 
در اکوسیستم، ناشی از شــرایط طبیعی و تغییر 
اقلیم است و چه مقدار از آن ناشی از سوءمدیریت 
و رفتار نامناسب با اکوسیستم های مختلف است، 
لازم است دوباره گذشته اکوسیستم های مختلف 
را بازسازی کنیم تا اثرات آنتروپوژنیک و ژئوژنیک 
را از یکدیگر تفکیک کنیم. در این راستا سازمان 
زمین شناسی و پژوهشکده علوم زمین مطالعاتی 
را در زمینــه پیش  بینی وضعیــت اقلیم آینده و 
دوره های کم بارش و پربارش آغاز کردند و طی آن 
شرایط گذشته را بازسازی کردیم. به گفته او، این 
مطالعات در محیط های دریایی چون خلیج فارس، 
جنوب ایــران در دریای عمــان، چابهار، اطراف 
کنارک، دریای کاسپین و همچنین در تالاب هایی 
چون مهارلو، ارژن، گاوخونی، شادگان و بختگان 
و در دریاچه های ارومیه، مهارلو و زریوار اجرایی 

شده است.
مساحت خلیج گرگان 2۰۷کیلومترمربع کاهش 
یافته و به 32۵کیلومترمربع می رســد و در این 
شــرایط کانال »خوزینی« به طور کامل بســته 
می شود و کانال اصلی خلیج گرگان به دریای خزر 
تقریبا بسته می شود و تنها مسیر بسیار باریکی از 
ارتباط را با دریای خزر برقرار خواهد کرد. عمق 
این خلیج بسیار کم شده، ضمن آنکه کانال های 
ارتباط آن با خزر کوچک شــده و امکان تبادل 
آب از طریق یک کانال بســیار کوچکی صورت 

می گیرد.

لایروبی، چاره شرایط فعلی 
خلیج گرگان نیست

خلیج

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار
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آغاز تخریب بنا های 
غیرمجاز در زیارت 

در پی اتمام حجت دادگستری استان گلستان، تخریب 
بنا های غیرمجاز در زیارت گرگان آغاز شد. به گزارش 
روابط عمومی دادگستری گلستان، دادستان عمومی 
و انقلاب مرکز اســتان بیان کرد: امور اراضی استان با 
حضور نماینده دادســتانی از روز گذشــته )دوشنبه( 
کار تخریب بنا های غیرمجاز در زیارت را آغاز کرد و در 
نخســتین روز اجرای این طرح، 25مورد ساخت وساز 
غیرمجاز تخریب و 8500مترمربع زمین آزادسازی شد.

محمــود اســپانلو افزود: ایــن بنا ها در مســیر جاده 
آبشــار زیارت منطقه لکه قــرار دارد و در راســتای 
تبصره2ماده10قانــون حفــظ کاربــری زمین های 
کشاورزی و باغی تخریب شد. به گفته وی، امور اراضی 
موظف است براساس قانون همه بنا های غیرمجاز در 
زیارت گرگان را تخریب کند و تعللی از مسئولان برای 
عمل نکردن بــه قانون پذیرفته نخواهد بود. اســپانلو 
ادامه داد: با نظر شورای حفظ حقوق بیت المال در امور 
اراضی ملی و منابع طبیعی استان، برای جلوگیری از 
حمل ونقل مصالح ساختمانی برای ساخت و ساز های 
بدون مجوز در ورودی زیارت، ایست و بازرسی مستقر 

شده است. 

خبرکوتاه 

عدد خبر

معــاون امنیتــی و انتظامــی وزیــر کشــور 
بــا اشــاره بــه 3چالــش بــزرگ بــرای اربعین 
ســال آینده گفــت: گرمــای هــوا، غیرقابل 
و  زائــران  جمعیــت  بــودن  پیش بینــی 
کســب آمادگــی بــرای خدمات رســانی از 
ایــن چالش هــا هســتند. بــه گــزارش مهر، 
سیدمجید میراحمدی اظهار کرد: استقرار 
آب سردکن ها، سایبان و تغذیه مناسب از 
اولویت هــای مهم برای اربعین ســال آینده 

در مهران است.

3
چالش

مدیــرکل بنیــاد مســکن انقــاب اســامی 
اردبیــل گفــت: طــرح هــادی ۲۹۰روســتای 
اردبیــل با پیش بینــی اعتبــار 155۰میلیارد 
ریال در دســت اجراســت. به گزارش مهر، 
فرهاد سبحانی اظهار کرد: بازنگری اجرای 
طرح هــادی در تعــدادی از روســتاهای این 
اســتان در دســت اجراســت. همچنیــن 
اجرای این طرح در روســتاهای تقی دیزج، 
شهریور، حســن باروق و مادیه به تصویب 

نهایی رسیده است.

۲۹۰
روستا

اردبیل

جهادکشــاورزی  ســازمان  سرپرســت 
مازنــدران گفت: 1۹هــزار تن پرتقال شــب 
عیــد از مازنــدران تأمیــن و بــه ۲1اســتان 
متقاضی ارســال شــد. به گــزارش ایســنا، 
حسن عنایتی اظهار کرد: گوشت مرغ نیز 
به پایتخت و سایر استان های کشور ارسال 
شــد و مشــکلی در تأمیــن گوشــت ســفید 
وجود ندارد. عنایتی از رضایت مندی کافی 
تولیدکنندگان و مــردم در تأمین و مصرف 

کالاهای اساسی شب عید خبر داد.

۱۹
هزار تن

مازندران

ایلام

عکس خبر

 اسکله بندر بریس 
بریس روستایی در فاصله ۶۰کیلومتری شرق چابهار در 

سیستان و بلوچستان است. بندر بریس و اسکله صیادی با 
ارتفاع 1۰متر از دریا محل صید انواع ماهی و شاه میگو است. 
لنگر انداختن لنج ها و کشتی ها یکی از جاذبه های دیدنی این 

منطقه است. /ایرنا

سیستان و بلوچستان

گلستان

سرمایه گذاری 4میلیارد دلاری 
نفتی در خوزستان 

معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه 4میلیارد دلار 
در حوزه نفت در خوزستان  ســرمایه گذاری می شود، 
گفت: مجموعه دولت، ســتاد اجرای فرمان امام)ره(، 
بنیاد مستضعفان و بانک های عامل پای کار آمده اند تا 

خوزستان را به جایگاه واقعی خود ارتقا دهند.
به گزارش ایرنا، سیدصولت مرتضوی افزود: خوزستان 
بر گردن ایران و جهان اسلام حق بزرگی دارد که باید 
ادا شــود و به همین دلیل، رئیس جمهوری بر اجرای 
مصوبه های مرتبط با خوزستان تأکید ویژه دارد و این 
موضوع موجب شده است این مصوبه ها به صورت جدی 

در کشور پیگیری شود.
وی ادامــه داد: عمده ترین مســائل خوزســتان در 
نشســت های کارشناســی متعدد با حضور معاونان 
رئیس جمهوری، برخی وزیران و کارشناسان شناسایی 
و مصوبه هایی برای حل این مسائل تصویب شده است. 
به گفته مرتضوی، مهم ترین ایــن مصوبه ها در زمینه 
تامین آب آشامیدنی و آب مورد نیاز بخش کشاورزی، 
ساماندهی شــبکه های فاضلاب خوزســتان، جاده و 

راه آهن، بهداشت و درمان بوده است.
معاون اجرایی رئیس جمهور با اشاره به تخصیص اعتبار 
برای طرح های نیمه تمام بهداشــتی در خوزســتان و 
تامین اعتبــار مورد نیاز همچنین سرعت بخشــی به 
اجرای این طرح ها افزود: تا چند ماه آینده هزار تخت 
بیمارستانی به ظرفیت بیمارستانی خوزستان افزوده 

می شود.
مرتضوی بــا بیــان اینکه بــرای 100مصوبه ســفر 
رئیس جمهوری به خوزســتان اعتبار مورد نیاز تامین 
شده است، تأکید کرد: 1200میلیارد ریال برای اجرای 
طرح های راه آهن در خوزستان تامین شد و در اختیار 
استان قرار گرفت. ســیدصولت مرتضوی روز گذشته 
در آیین بهره برداری از طرح آبرســانی به 1۹روستا و 
شهر خوزستان حضور یافت و در سفری 2روزه پیگیر 
 تسریع اجرای طرح های مصوب ســفر استانی هیأت

 دولت است.

خوزستانمکث

جشن های آیینی در اورامانات 
مدیر پایگاه جهانــی منظر فرهنگی تاریخــی اورامانات از 
برنامه ریزی برای برگزاری جشن های آیینی در این منطقه 
در ایام نوروز خبر داد. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، پویا 
طالب نیا گفت: ثبت جهانی منظر فرهنگی تاریخی اورامانات 
که تابستان امسال رقم خورد موجب شده است تا برای نوروز 

امسال شرایط متفاوت تری از سال های قبل داشته باشیم.
به گفته مدیر پایگاه جهانی منظر فرهنگی تاریخی اورامانات، 
ورود به قرن جدید هم با تحویل سال1401 اتفاق خوشایند 
دیگری است که موجب شده برنامه های زیادی برای داشتن 

یک نوروز ویژه در اورامانات تدارک دیده شود. 

عیدانه 

یزد به عنوان یکی از مهم ترین اســتان های گردشگری ایران همواره 
مقصد گردشگران ایرانی و خارجی بوده و بخشی از اقتصاد این استان 
به گردشگری وابسته است. تا پیش از فراگیرشدن بیماری کرونا روند 

مشاغل مرتبط با گردشگری رشد فزاینده داشت، اما حالا برای رونق 
دوباره گردشگری در یزد به فعالیت های متمرکز و راهکارهای جدید 
نیاز است. همین رویکرد است که موجب شده مدیرکل میراث فرهنگی 
و گردشگری یزد، خبر از خوشه  صنعت گردشگری در این استان دهد. 
به گفته احمــد آخوندی، مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری یزد، مسئولان شرکت شهرک های صنعتی از این اقدام برای 

توسعه این صنعت و جذب گردشگر حمایت می کنند.

 خوشه صنعت گردشگری چیست؟
یکی از مفاهیم جدید حوزه اقتصادی، توسعه خوشه های کسب وکار است؛ 
مفهومی که بیشــتر در زمینه صادرات، کشاورزی و صنعت مطرح شده اما 
در زمینه گردشــگری هم معنادار است. براســاس این مفهوم با ایجاد یک 
الگوی واحد در بین سازمان های اجرایی یک نهاد، بخش ها گرچه به دنبال 
ساز وکارهای خاص خود هستند اما هدف و منافع مشترکی را دنبال می کنند. 
خوشه گردشگری یکی از فرصت های خوب برای ایجاد کسب وکارهای جدید 
و اشتغال است. معاون گردشگری میراث فرهنگی یزد درباره ایجاد خوشه 
صنعت گردشگری در این اســتان به همشهری می گوید: توسعه خوشه ای 
یکی از الگوهای موفق ســازماندهی بنگاه های کوچک و متوسط است و به 

همین دلیل ایجاد این خوشه ها در استان یزد پیگیری شده.
هما خورشیدی ادامه می دهد: خوشه های گردشگری اساسا کسب وکارهای 
حوزه گردشگری مانند آژانس های مسافری، راهنماهای تور، هتل  ها و مانند 
آن را به یک شبکه منسجم تبدیل می کند تا همه آنها در یک راستا حرکت 
کنند. به این ترتیب این خوشــه ها تلاش می کنند منافع همه بخش ها در 
فعالیت های گردشگری اســتان حفظ و مشکلات کاری آنان هم در همین 
روند پیگیری و حل شــود. وی با بیان اینکه این خوشه های کسب وکار در 
دسته بندی صنایع خرد قرار می گیرد، ادامه می دهد: تفاهمنامه با شرکت 
شهرک های صنعتی استان بسته شده اســت تا با کمک این شرکت ایجاد 

خوشه  صنعت گردشگری استان پیگیری شود.
اصغر نایب، رئیس جامعه هتلداران یزد هم با بیان اینکه ظرفیت هتل های 
اســتان نسبت به ســال های گذشــته افزایش چشــمگیری یافته است، 
درباره تأثیــر نگاه یکپارچه به مشــاغل حوزه گردشــگری می گوید: باید 
مدیریت واحدی برای گردشگری داشته باشیم، هرچند در دنیا شهرداران 

تصمیم گیرنده هستند.

    
رویکردهای نو به گردشگری یکی از راهکارهای سازنده برای توسعه و رونق 
مشاغل این حوزه است، آن هم در شرایطی که مشاغل کوچک و مستقل به 

حمایتی یکپارچه برای ادامه حیات خود نیاز دارند. 

زهرا سرویانگزارش 
خبرنگار

وقتــی نام البــرز و اماکن خــوش آب و هــوای آن 
به میان می آید، نگاه ها به ســمت ســد امیرکبیر و 
حواشــی رودخانه کرج و پس از آن به طالقان است؛ 
شهرســتانی هم مرز با اســتان مازنــدران و قزوین 
که چند ســالی اســت تــب ویلاســازی در آن بالا 
گرفته اســت. ردپای ساخت و  ســازهای غیرمجاز 
و دورزدن قانون هــم در آن به چشــم می خورد. با 
توجه به گلایه های مکــرر اهالی بومــی طالقان از 
ساخت و ســازهای بی رویه و غیرمجاز، پای صحبت  
آنها نشســتیم. کمبود آب، نداشتن شبکه فاضلاب 
و اینکه ســاکنان بومــی نمی تواننــد در زمین های 
خود ساخت وســاز کنند، از مشــکلات اهالی است 
 که در سال های اخیر با ویلاســازی  و شهرک سازی

تشدید شده.

کمبود آب و زمین
ویلاســازی در طالقان پدیده ریشه داری نیست و به 
15سال پیش می رسد؛ سال85سد طالقان به عنوان 
یکی از منابع تامین کننده آب آشــامیدنی تهران و 
قزوین آماده بهره برداری و تب ساخت وســاز در این 
منطقه از همان سال آغاز شد. در این شرایط بالا رفتن 
قیمت زمین در کنار غیراقتصادی شدن کشاورزی و 
دامداری، تمایل برای تغییر کاربری زمین های زراعی 
را افزایش داد. شــیب دار بودن زمین  و کمبود عرصه 
سوداگری در ویلاسازی، کســب درآمد از این راه را 
متوقف نکرد تا جایی که ســوداگران به فکر تجاوز به 

حریم رودخانه و سد طالقان افتادند.
کمبــود آب و زمیــن، از بین رفتن بافت ســنتی و 
فرهنگی، تعارض  اجتماعی و فرهنگی جوامع محلی 
و مهاجران، ویلاسازی و لاکچری سازی، صدور مجوز 
ســاخت برای 8تعاونی مســکن و غفلت از تجاوز به 
حریم رودخانه و سد از تبعات این موج است که امروز 

اهالی را با دردسرهای زیادی مواجه کرده.

حراست از آب
یکی از بومیان روستای زیدشت و کارشناس مدیریت 
و برنامه ریزی استراتژیک هم به همشهری می گوید: 
طبق مصوبه شورای عالی امنیت ملی به دلیل وجود 
ســد در طالقان و تامین آب آشــامیدنی پایتخت، 
ساخت وساز خارج از بافت روستا و شهر در این منطقه 
برای حفظ ســلامت آب ســد ممنوع است. مهدی 
آهنگری با بیان اینکه این مصوبه در بند های متعدد 
به نفع مردم، اما در بند ساخت وساز مشکل ساز است، 
می افزاید: ۹2درصد زمین هــای منطقه جزو منابع 
ملی و فقط 8درصد جزو منابع خصوصی اســت، اما 
۹0درصد از همین منابع خصوصی در حریم رودخانه 
واقع شده و غیرقابل استفاده است. آهنگری با تأکید بر 
اینکه با توجه به حساسیت موضوع آب و مناقشات آبی 
در شهرستان های مجاور، نیاز به تحلیل ابعاد سیاسی 
طرح های حوضه آبریز وجــود دارد، اظهار می کند: 
سهم خواهی اســتان های مجاور از آب سد طالقان، 
تامین آب آشــامیدنی پایتخت و قزویــن با توجه به 
محدودیت های منابع آبــی و بی توجهی به عرضه و 

تقاضا از موارد قابل بررسی است.
در کنار این موضوعات تخصیص نیافتن ســهم آب 
آشامیدنی روستاهای مجاور سد و کیفیت نامناسب 
آب روستاها از مواردی است که علاوه بر محدودیت ها 
و ممنوعیت های فعلی، موجب نارضایتی  اهالی شده.

مشکلات زیست محیطی
از سوی دیگر ساخت و ســازهای غیرمجاز، افزایش 
جمعیت و تولید بیشتر پسماند در نبود شبکه فاضلاب 
بر ســلامت و کیفیــت آب آشــامیدنی و همچنین 
محصولات کشــاورزی، تأثیر مســتقیم گذاشته و 

مشکلات زیست محیطی را بر اقلیم منطقه تحمیل 
کرده است. برای حفظ سلامت آب آشامیدنی، نباید 
پسماندی در طالقان دفن شود. به همین دلیل وزارت 
نیرو مکلف به احداث شبکه سراسری فاضلاب شد؛ 
اتفاقی که بعد از گذشــت 15ســال هنوز به نتیجه 
نرسیده است. در این بین اما صاحبان سرمایه و نفوذ 
با وجود نبود شبکه فاضلاب به شهرک سازی و نوعی 
باستی هیلزسازی در حریم مخزن سد روی آورده اند 
که به نوعی تبعیض بین مردم بومــی و غیربومی به 

شمار می رود.

اعتراض به تبعیض ها
اهالی با اعتراض بــه تبعیض ها می گویند: تبعیض ها 
آشــکار اســت. اگر بومیان بخواهند دور زمین خود 
را فنس کشــی کننــد نمی توانند، اما چطــور برای 
شهرک ســازی ارگان ها مجــوز تغییــر کاربری از 

کشاورزی به مسکونی داده می شود؟ 
به گفته آنها با وجود اعتراض، شهرداری با استناد به 
مصوبه فرمانداری اجازه ساخت وساز در این شهرک ها 

را صادر می کند.

بی خبری از مصوبه های جدید
فرماندار طالقــان اما نظر متفاوتی بــا اهالی دارد. او 
در پاســخ به گلایه اهالی به همشهری می گوید: اگر 
زمین ها داخل بافت روســتا باشند مشــکلی برای 
ساخت وساز نیســت مگر اینکه مغایرت برای تغییر 
کاربری داشته باشــند. زمین های داخل بافت بعد از 
بررسی با اجازه دهیار و سپس بخشدار، بررسی و مجوز 

ساخت وساز صادر می شود.
سید سجاد حسینی نسب، درباره فاصله ساخت وسازها 
از حریم سد نیز توضیح می دهد: طبق مصوبه شورای 
امنیت ملی ســاخت ویلاها و شــهرک ها در حریم 
رودخانه و سد محســوب نمی شــد، اما از مصوبات 
جدید اطلاعی ندارم که آیا ساخت و سازها در حریم 

هست یا خیر.
او همچنین دربــاره شــبکه فاضلاب روســتاها و 
شهرک های در دســت ســاخت نیز اظهار می کند: 
74روستا در طالقان هســتند که فقط برای 3روستا 
طرح فاضلاب مشخص شــده و در یک روستا شبکه 

فاضلاب قابل بهره برداری است.
ساخت وسازهای غیرممکن!

نکته جالب اینکــه علی حدادی، نماینــده طالقان، 
نظرآباد و ساوجبلاغ هم ساخت وسازهای پرابهام را در 

حریم رودخانه و سد غیرممکن می داند. او می گوید: 
حریم سد رعایت شــده و کار فنی اســت، اما برای 
بررسی بیشــتر باید با آب منطقه ای تماس بگیرید. 
رئیس آبفای طالقان نیز هرچند اولویت را جلوگیری 
از هرگونه ساخت وساز و تصرف جدید در بستر و حریم 
رودخانه های طالقان می داند، امــا همچنان درباره 
برخی ساخت وسازها ازجمله شهرک پزشکان که روی 

تپه قله ساخته شده است، اظهار بی خبری می کند.
مصطفی ســلطان آبادی با بیان اینکــه این موضوع 
باید از بنیاد مسکن، بخشــداری، اداره مسکن و راه 
و شهرسازی پیگیری شــود به همشهری می گوید: 
سد طالقان در اختیار شــرکت آب منطقه ای تهران 
و هرگونه ساخت وساز در حریم سد در حیطه اختیار 

این شرکت است.
او البته تأکید می کند: شناســایی متصرفان بســتر 
رودخانه ها و آزادســازی و رفع تصرف آنها به صورت 
مستمر در دستور کار و میزان تصرف بستر رودخانه 
در طالقان به نسبت سایر شهرستان های البرز بسیار 

کمتر است.  

مصوبه جدید و قدیم نداریم
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل آب منطقه ای البرز اما 
این موضوع را تکذیب یا رد نمی کند و به همشهری 
می گوید: در طالقان اکثر رودخانه ها آزاد و بکر هستند 

و اگر تصرفاتی وجود دارد، بیشتر کشاورزی است.
داوود نجفیان با اشــاره به برخی متصرفات در بستر 
رودخانه در محدوده روســتای وشــته و نسا اظهار 
می کند: رودخانه در روســتای وشته به صورت فلت 

و شیب رودخانه کم اســت و به همین دلیل حدود 
500تا 600متر ساخت وســاز قدیمی در کنار بستر 
رودخانه واقع شده. براساس مطالعات انجام شده در 
طرح ســاماندهی رودخانه کرج و شاهرود پیشنهاد 
داده ایم جاهایی که بســتر رودخانه عریض اســت و 
قانون به ما اجازه می دهد طرح ساماندهی اجرا شود 
و طی آن یکسری کاربری ها به شرط اینکه رودخانه 
آلوده نشــود می توانند حفظ شوند. او ادامه می دهد: 
طبق اطلاعات زمین شناسی و خاک شناسی منطقه 
طالقان فرسایشی اســت و طرح ساماندهی رودخانه 
به دلیل جلوگیری از فرسایش ضروری است.  از اهالی 
و فرمانداری خواسته ایم در این طرح مشارکت داشته 
باشند. نجفیان همچنین توضیح می دهد: تعدادی ویلا 
در منطقه نسا ساخته شده است که به آنها نیز اعلام 
کرده ایم درصورت همکاری برخی از آنها که خارج از 
دیوار طرح ساماندهی هستند، می توانند باقی بمانند. 
در قسمتی از رودخانه که از وسط شهر عبور می کند 
یک ساختمان شورا و بازارچه شهرداری قرار دارد که 
در محدوده طرح ساماندهی است و باید تخریب شود 
و تنها ســاختمانی که خارج از طرح ساماندهی قرار 
گرفته شرکت گاز اســت. او درباره ابهام مصوبه های 
جدید نیز می گوید: بستر رودخانه از چند سال قبل 
مشخص شده و مصوبه شورای امنیت ملی در این باره 
دائم تمدید می شود و در نتیجه مصوبه قبلی و فعلی 
یکی است، اما در ســال۹3یک فراخوان برای بستر 
رودخانه داده شــد که اهالی اصرار به تجدید نظر در 
حریم بستر رودخانه داشته اند تا تعدیل صورت بگیرد. 
او درباره ریختن آب فاضلاب به سد طالقان به عنوان 
یکی از نگرانی های اهالی نیــز اظهار می کند: در این 
منطقه هنوز شــبکه فاضلاب احداث نشده است، اما 
این موضوع در ردیف بودجه قرار گرفته و در دســت 

اقدام است.

   
شــاهرود به معنــی رود بــزرگ به طــول حدود 
175کیلومتر از کوه های تخت ســلیمان )طالقان( 
در رشته کوه البرز جنوبی شــکل می گیرد و پس از 
گذشتن از طالقان و الموت به سفیدرود می ریزد. سد 
طالقان نیز روی این رود ایجاد شده است. حالا ساکنان 
اطراف این رود و سد امیدوارند رویکرد جدید دولت 
و قوه قضاییه مبنی بر آزادسازی حریم رودخانه ها و 
سواحل به این منطقه هم برسد تا بخشی از مشکلات 

بومیان رفع شود. 

 ویلاسازی در طالقان و سکوت مسئولان
ساخت وساز در حریم رود و سد طالقان از 15سال پیش مشکلات زیادی برای اهالی به وجود آورده است

مدیرعامــل آب منطقــه ای البــرز: بــر 
اساس مطالعات انجام شده در طرح 
ســاماندهی رودخانه کرج و شــاهرود 
پیشــنهاد داده ایــم جاهایی که بســتر 
رودخانه عریض اســت و قانــون به ما 
اجازه می دهد طرح ســاماندهی اجرا 
شود و طی آن فقط یکسری کاربری ها 
به شــرط اینکه رودخانه آلوده نشــود 

می توانند حفظ شوند

 راهکار صنایع برای رونق گردشگری یزد

حمیده پازوکیگردشگری
خبرنگار

 نقل قول خبر 

 عابدین خرم
 استاندار آذربایجان شرقی 

 تــردد قطــار در مســیر جلفا-نخجوان، 
سرکنســول  و  مــا  مشــترک  هــدف 
کشــورمان در نخجوان اســت کــه باید 
موانع آن را احصا و رفــع کنیم. رهاورد 
تــردد قطــار در ایــن مســیر، آغــاز یــک 
حرکــت وســیع تجــاری، گردشــگری و 
دیپلماتیک اســت که نقطــه عطفی را 
در ارتباطات منطقه ای رقم خواهد زد.

آذربایجان شرقی

ابراهیم عزیزی
 نماینده شیراز و زرقان در مجلس

قــرارداد پــروژه بــزرگ خــط انتقــال 
فراورده هــای نفتــی بــه اســتان فــارس 
میــان شــرکت ملــی پالایــش و پخــش 
فراورده های نفتی و یک بانک  به امضا 
رســیده اســت. هم اکنــون 7۰درصد از 
فراورده های نفتی به وسیله تانکرها از 
طریق جاده ها به استان فارس منتقل 

می شود. 

فارس

غامعلی حیدری
استاندار چهارمحال و بختیاری 

بخش خصوصی، منابع دولتی و استفاده 
از ظرفیــت بنیادهــای مختلــف بــرای ایجاد 
اشــتغال بایــد در دســتورکار دســتگاه های 
متولی ازجمله ســازمان صمت قرار بگیرد. 
هیچ اعتباری در حوزه تســهیات اشــتغال 
نبایــد برگشــت بخــورد و بــرای پیگیــری 
موضوعات نباید به نامه نگاری اکتفا شــود 
و باید موضوعات مهم به صــورت حضوری 

پیگیری شود.

چهارمحال  و بختیاری

ری
 امی

جه
خوا

ک 
 پوپ

ی/
هر

مش
س: ه

عک

کرمانشاه
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بهمن تورم در کمین اقتصاد جهان
جنگ اوکراین بازارهای جهانی انرژی، کالاهای پایه و محصولات کشاورزی را به آتش کشید

و  180هــزار  دیــروز  مبــادلات  در 
852میلیارد تومان اوراق بهادار در بازار 
سرمایه دادوستد شد که از این میزان 
4هزار و 889میلیارد تومان به معاملات 
خــرد ســهام و بقیــه بــه اوراق بدهــی و 

معاملات عمده اختصاص یافت.

 4889
میلیارد 
تومان

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
325شرکت رشد و 267شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 17شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 3هزار و 
675میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 3هزار و 522میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 153میلیارد تومان 

نقدینگی وارد بازار سهام کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 20هزار و 
324واحد، معادل 1.54درصد رشد کرد و به یک میلیون 

و 342هزار و 922واحد رسید.

1,350

1,345

1,340

1,335

1,330

1,325

1,320

ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

1367

1214

3522

3675

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

کاهش قیمت ترشی در میادین
قیمت بعضی انواع پرمصرف ترشی در میادین میوه و تره بار 
شــهرداری کاهش یافت. به گزارش همشــهری، با وجود 
افزایش قیمت بعضی انواع سبزی و صیفی در سه ماه گذشته 
قیمت بیشتر محصولات ترشی در میادین بدون تغییر مانده 
و بعضی انواع پرتقاضا از جمله ترشی مخلوط و لیته اندکی 
کاهش یافته است. تغییرات قیمت این محصول طی امسال 

در بیشتر انواع کمتر از 5درصد بوده است.  

بادمجان 
شکم پر
21,000
22,000

بادمجان

19,000
20,000

هفت 
بیجار

15,500
17,000

پیاز

14,000
17,000

لیته

13,500
13,000

مخلوط 
ریز

14,000
13,000

 قیمت
اردیبهشت

 قیمت
اسفند

کیلوگرم/ تومان

21,000
23,000

انواع ترشی 
فلفل 

مخلوط 
درشت

12,500
12,000

افزایش قیمت دستمال کاغذی
قیمت دســتمال کاغذی در 11ماه گذشــته تا 
60درصد افزایش داشته است. بهای انواع دستمال 
کاغذی از ابتدای امســال در چندیــن نوبت بالا 
رفت به طوری که مقایســه قیمت  این محصول از 
اردیبهشت امسال تا امروز حاکی از رشد بین 30تا 

بیش از 60درصدی این محصول پرمصرف است.

میادین

چهره خبر

سوپرمارکت

قیمت ها به تومان
اردیبهشت

اسفند
چشمک
 150برگ

10,950
17,500

اردیبهشت
اسفند

پاپیا 
100برگ

9,530
15,800

اردیبهشت
اسفند

سافتلن 
150برگ

10,680
14,200

اردیبهشت
اسفند

چشمک 
100برگ-4تایی

23,400
68,000

اردیبهشت
اسفند

کلین
150برگ

9,960
16,650

اردیبهشت
اسفند

لیلاک 
200برگ

6,770
10,190

اردیبهشت
اسفند

بی تا
200برگ

6,200
9,200

اردیبهشت
اسفند

مشکوه 
100برگ-6تایی

80,000
121,340

اردیبهشت
اسفند

 تنو 
250برگ-8تایی

93,150
166,000

تالار شیشه ای

تقویت احتمال تحریم نفتی روسیه دیروز منحنی قیمت نفت خام را در بازار های جهانی از مرز 120دلار عبور داد. قیمت جهانی نفت دیروز در برخی ساعات حتی به 130دلار هم رسید. این 

گزارش
روند پر سرعت رشد قیمت ها اما فقط مختص به بازار انرژی نبود و سایر بازار ها هم با رشد های افسارگسیخته مواجه شدند. در این بین نرخ هر اونس طلا هم به مرز 2هزار دلار رسید.

به گزارش همشهری، به دنبال تداوم جنگ در اوکراین از یک طرف بازار انرژی ازجمله نفت، گاز، بنزین به سرعت در حال رشد است و از طرف دیگر بازار کالاهای پایه و مواد خوراکی در حال 
افزایش است. به باور اقتصاددانان تداوم این بحران می تواند به سرعت تورم را در سطح جهان افزایش دهد. این موضوع بیشترین اثر خود را بر طبقات اقتصادی ضعیف و فقرا بر جای خواهد گذاشت و 

شکاف طبقاتی را در میان طبقات اجتماعی دنیا افزایش خواهد داد.

نفت 120دلاری
به دنبال تداوم جنگ در اوکراین دیروز شــاخص قیمت 
نفت برنت در ابتدای صبح 12درصد رشد کرد و با 14دلار 
افزایش به 130دلار در هر بشــکه رســید و پس از آن با 
اندکی کاهش تا سطح 122دلار تا ساعت16 عقب نشینی 

کرد.
احتمال پیشروی ماشــین تحریم آمریکا و غرب به سوی 
صنعت نفت روســیه از دلایل رشــد قیمت های نفت در 
معاملات دیروز بود. بسیاری از شرکت ها همزمان با آغاز 
جنگ اوکراین، حجم خرید نفت خود از روسیه را کاهش 
داده اند آنطور که جی پی مــورگان در گزارش خود اعلام 
کرده است: هم اکنون 66درصد صادرات نفت روسیه یعنی 
رقمی معادل 4.3میلیون بشــکه در روز به دلیل افزایش 
هزینه هــای حمل، بیمه کشــتی ها و مشــکلاتی که بر 
سرگشایش اعتبار اسنادی به وجود آمده با مشکل مواجه 
شده است. درصورت تداوم بحران قیمت نفت می تواند به 
185دلار در هر بشکه برسد. این بانک اعلام کرده است: 
بازگشت ایران و غرب به برجام فقط 5درصد از قیمت ها 
خواهد کاست.دو ســوم صادرات نفت روسیه وابسته به 
تامین کشتی از سایر شــرکت های حمل دریایی است و 
با عقب نشینی بانک ها و شرکت های حمل ونقل دریایی، 
تامین کشتی برای روســیه به یک چالش تبدیل شده و 

کرایه های حمل دریایی نیز 100درصد رشد کرده است.
شرکت ترافیگورا یکی از صادر کننده های بزرگ نفت که 
با روســیه تجارت نفت دارد، تلاش کرده نفت روسیه را 
در بازارهای جهانی به فروش برساند اما با وجود تخفیف 
18دلاری قیمت نسبت به شاخص برنت نتوانسته برای 

آن مشتری پیدا کند.
برخی خبر ها نشــان می دهد چین نیز به بانک های خود 
اخطار داده مراقب تحریم باشند و مؤسسات مالی آن کشور 
نیز چند روزی است که خرید کالاهای پایه ازجمله نفت 

روسیه را تامین مالی نمی کنند.
اسکات شفیلد، مدیرعامل بزرگ ترین شرکت نفت شیل 
آمریکا درباره آینده قیمــت نفت می گوید: اگر نفت و گاز 
روسیه تحریم شود، قیمت نفت تا 200دلار در هر بشکه 
بالا مــی رود. او با تأکید بر اینکه ماه ها طول می کشــد تا 
صنعت شــیل آمریکا افزایش تولیــد لازم را انجام دهد، 
هشــدار داد آمریــکا نمی تواند در ســال جاری میلادی 

محموله های نفت خام روسیه را جایگزین کند.

محمدعلی خطیبی، نماینده پیشین ایران در هیأت عامل 
اوپک نیز می گوید: در ســناریوی نخست اگر کشورهای 
غربی به حرف های خود درباره مستثنا شدن صادرات نفت 
و گاز روسیه پایبند باشند بازارهای جهانی با اندکی نوسان 
به روند کنونی خود ادامه خواهند داد، اما در سناریوی دوم 
درصورت پایبند نبودن کشــورهای غربی به حرف های 
خود، بازارهــای جهانی نفت با مشــکلات جدی روبه رو 
می شــود.خطیبی افزود: براساس اســتانداردهای امروز 
جهان، ذخایر نفت و گاز اروپا و آمریکا فقط برای ۹0 روز 
کافی است و درصورت بروز بحران، این کشورها نمی توانند 

در طولانی مدت در مقابل نوسان های بازار دوام بیاورند.

افزایش قیمت بنزین
افزایش قیمت نفت موجب شــده قیمت بنزین هم سیر صعودی 
به خود بگیرد. در مبادلات روز گذشته شاخص جهانی قیمت بنزین با 
4.5درصد رشد به 3.7دلار در هر گالن رسید. قیمت هر گالن بنزین 
در یک هفته گذشته 25درصد و در یک ماه گذشته تا 40درصد رشد 
کرده است. گروه خدمات خودروســازی آر ای سی  در این باره اعلام 
کرده است: قیمت بنزین و گازوئیل در بریتانیا به بالاترین حد خود 
رسیده است و احتمالا به دلیل تشدید تنش ها بر سر اوکراین همچنان 
به افزایش خود ادامه خواهد داد. سایمون ویلیامز یک تحلیلگر بازار 
انرژی در این باره گفت: بحران بر سر اوکراین هم اکنون باعث افزایش 
قیمت های نفت شده است و بدون شک قیمت های سوخت را به طور 
اجتناب ناپذیری به نقطه وحشــتناک 1.50پوند در لیتر افزایش 
می دهد. شبکه تلویزیونی سی بی اس آمریکا اعلام کرد بهای بنزین 
در آمریکا به دلیل مناقشه روسیه و اوکراین افزایش یافته است.یک 
آمریکایی در پمپ بنزین گفت: قیمت بنزین از دیروز تا حالا 8 سنت 
و از هفته گذشته تا حالا 32سنت و از ماه گذشته تا حالا 48سنت و از 

سال گذشته تاکنون 1دلار و 17سنت افزایش یافته است.

رشد شدید قیمت گاز
افزایش نگرانی ها نسبت به تامین گاز بعد از حمله روسیه به اوکراین 
بازار گاز را هم تحت تأثیر قرار داده است به طوری که فقط در هفته 
گذشته قیمت گاز در اروپا 50تا 60درصد افزایش یافت و این روند 
افزایش قیمت به طور مداوم در حال افزایش است به طوری که کار به 
جایی رسیده است که هم اکنون شاخص قیمت گاز طبیعی در اروپا 
۹برابر آمریکاست. قیمت گاز در قرارداد های آتی نیز ظرف روز های 
گذشته تا 60درصد افزایش یافته است. به زعم تحلیلگران بخش 
زیادی از دلایل افزایش قیمت گاز به نگرانی ها نسبت به قطع گاز 
روسیه به اروپابازمی گردد اگرچه روسیه اعلام کرده صادرات گاز به 
اروپا همچنان ادامه دارد اما کاهش فشار گاز و حجم گاز ارسالی در 
برخی مناطق اروپا بر نگرانی ها دامن زده است.این موضوع موجب 
شده فعالان بازار انرژی اروپا در انتظار قطع گاز طبیعی ارسالی از 
سوی روسیه به این قاره باشــند به همین دلیل با قدرت در حال 
خرید گاز طبیعی از بورس های انرژی هستند و این موضوع حجم 
تقاضا و قیمت را برای گاز به شدت افزایش داده است. 40درصد گاز 
اروپا از روسیه تامین می شود و درصورت قطع گاز، اروپا با کسری 

40میلیون تنی گاز طبیعی مایع یا ال ان جی مواجه خواهد شد.

رشد قیمت محصولات کشاورزی
اثر جنگ در اوکراین فقط به بازار انرژی خلاصه نمی شود.آمارها نشان 
می دهد روسیه واوکراین بخش زیادی از گندم، آفتابگردان و دانه های 
روغنی دنیا را تامین می کنند و بروز جنگ منجر به اخلال در صادرات 
این محصولات شده است به طوری که هم اکنون صادرات غلات به ویژه 
گندم از دریای سیاه تقریبا متوقف شده است و شرکت های چندملیتی 
مواد غذایی مانند بانــگ)Bunge(و ای دی ام تأسیســات خود را در 
منطقه تعطیل کرده اند. همه اینها در حالی است که بزرگ ترین اپراتور 
کشتی های کانتینری جهان، یعنی مرسک نیز خدمات رسانی به بنادر 
روسیه را به حالت تعلیق درآورده است.این اختلال در شرایطی به وجود 
آمده است که آمار ها نشان می دهد ذخایر گندم کشور های جهان نیز در 
سطح پایینی است و بازار توانایی کاهش حجم صادرات گندم را ندارد. 
به همین دلیل قیمت گندم به ســرعت در حال رشد است و حتی در 
مبادلات روز گذشته تا 7.23درصد افزایش یافت قیمت گندم فقط در 
یک هفته گذشته 37.5درصد و در یک ماه گذشته 62درصد رشد کرده 
است وهم اکنون سطح عمومی قیمت 2برابر سال قبل است. قیمت سایر 
محصولات زراعی نیز روند رو به رشدی داشته است. به طوری که طبق 
آمار های موجود با رشد 2.5درصدی قیمت ذرت که روسیه و اوکراین 
ازجمله تولیدکننده های عمده این محصول هســتند سطح افزایش 
قیمت در این بازار ظرف یک هفته گذشــته به 11.5درصد رســیده 
اســت. قیمت ذرت هم اکنون 37.5درصد بالاتر از یک سال گذشته 
است. قیمت برنج، روغن پالم و سویا هم در همین مدت با رشد مواجه 
شده اســت. قیمت برنج در بازار های جهانی ظرف یک هفته گذشته 
7.5درصد افزایش یافته است. به زعم تحلیلگران این روند رو به رشد 
قیمت در بازار محصولات کشاورزی به افزایش تورم خوراکی ها در سطح 

جهان منجــر خواهد 
شــد. اما ایــن همه 
ماجرا نیست و به نظر 
می رســد تحــولات 
اوکراین به غیراز اثرات 
مســتقیمی که در بر 
محصولات  قیمــت 
کشاورزی دارد روی 
نهاده هــای تولید هم 
اثر دارد، زیرا هم اکنون 

روسیه نخستین صادرکننده اوره و دومین صادرکننده کود پتاس است 
که به عنوان کود کشاورزی مصرف می شود. برخی خبر ها حاکی از آن 
است که وزارت صنایع و تجارت روسیه از تولیدکنندگان کود شیمیایی 
این کشورخواسته تا صادرات را متوقف و روی تامین نیاز داخلی متمرکز 
شــوند. این موضوع عامل جهش 10درصدی قیمت کود شــیمیایی 
درآمریکا شده و احتمال بروز بحران مواد غذایی در دنیا را تشدید کرده 
است. برزیل یکی از بزرگ ترین صادرکنندگان محصولات کشاورزی 
شامل قهوه، سویا و شکر است که با تشدید این موضوع در تامین کود 
مورد نیاز خود، با چالش جدی مواجه خواهد شد. این موضوع همچنین 
روی سایر تولید کننده های محصولات کشاورزی نیز اثر منفی دارد و 
منجر به افزایش هزینه محصولات خوراکی در سطح جهان خواهد شد.

اثر جنگ اوکراین بر اقتصاد ایران
بحران اوکراین که به رشــد قیمت نفت منجر شــده می تواند 
درآمد های نفتی ایران را به ســرعت افزایش دهد به ویژه آنکه 
تازه ترین خبر ها نشــان می دهد صادرات نفت ایــران از مرز 
1,5بشکه در روز هم گذشته است. با این حال یک خطر هم اقتصاد 
ایران را تهدید می کند و آن افزایش هزینه تامین اقلام خوراکی 
ازجمله گندم و روغن است که هر دو ازجمله کالاهای راهبردی 
برای ایران تلقی می شوند. بر همین اساس سید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور، یکشنبه شب در نشست ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت به وزارت جهادکشــاورزی ماموریت داد با همکاری سایر 
دستگاه های ذیربط موضوع تامین اقلام غذایی و کالاهای اساسی 
و اختصاص ارز لازم برای این بخش ها را پیگیری کنند. هم اکنون 
بخش قابل توجهی از گندم ایران از روســیه و بخشی از ذرت و 
دانه های روغنی از اوکراین تهیه و تامین می شود به همین دلیل 
ظرف چند روز گذشته مذاکراتی با برخی کشور ها برای واردات 

این محصولات آغاز شده به طور مثال برای تامین روغن آفتابگران 
مذاکراتی با آرژانتین انجام شده اما هنوز پیام مثبتی از این کشور 
دریافت نشده است. محمدرضا مرتضوی، رئیس کانون انجمن های 
صنایع غذایی، آلمان، استرالیا، کانادا، آرژانتین و کشورهای حوزه 
بالتیک را به عنوان دیگر کشــورهای تامین کننده گندم ایران 
معرفی کرده و می گوید: تا اردیبهشت سال آینده باید 3,5میلیون 
تن گندم وارد شود تا آنجا که من اطلاع دارم ال سی ها برای خرید 
آن باز شده است. امیرهوشنگ بیرشک، دبیر انجمن روغن نباتی 
نیز در پاسخ به این پرسش که آیا ادامه دار شدن جنگ روسیه و 
اوکراین تامین روغن  را با مشکل روبه رو خواهد کرد؟ می گوید: 
این اتفاق باعث شده قیمت جهانی روغن آفتابگردان به شدت 
بالا رود، حمل ونقل کالا نیز به سختی صورت گیرد و تامین آن هم 
دشوار شود. ما نیز از این دو کشور روغن آفتابگردان وارد می کنیم 

و هم اکنون نیاز است که به فکر جایگزینی برای آن باشیم.

مکث

حسین قربان زاده 
رئیس سازمان خصوصی سازی :

بــا توجــه بــه آمــاده بــودن مــدارک 
باشگاه های اســتقلال و پرسپولیس 
و براســاس تصمیمــات اتخاذ شــده 
قــرار بــر این اســت تا نمــاد آنهــا بین 
٢هفته تا نهایت یک ماه بعد از پایان 
زمان پذیره نویسی بسته بماند و بعد 
از آن بــرای معاملــه باز خواهد شــد. 
ایــن موضــوع بایــد مــورد توجــه قرار 
گیــرد کــه عرضه ســهام ســرخابی ها 
به صــورت عرضــه اولیــه نبــود، بلکه 
خرید ســهام از طریق پذیره نویســی 
انجــام شــد. در پذیره نویســی تــا 
مدت هــا بــرای ثبــت پذیره نویســی 

نماد بسته خواهد بود.

جواد اوجی
 وزیر نفت:

در 6 مــاه نخســت دولــت، وزارت 
نفــت 45قــرارداد و تفاهمنامــه بــا 
ســرمایه گذاری 15.6میلیــارد دلار در 
زمینــه توســعه میادیــن نفــت و گاز، 
جمــع آوری گازهــای مشــعل، احداث 
خطوط لوله انتقال فراورده های نفتی، 
بهسازی پالایشــگاه ها و ذخیره سازی 
زیرزمینــی گاز منعقــد کــرده اســت. 
وزارت نفــت در 6 ماه گذشــته معطل 
توافــق ویــن نمانده اســت و توســعه و 
ســرمایه گذاری در اولویــت اقدامــات 

این وزارتخانه قرار دارد.

  قیمت عرضه انواع شیرینی شب عید
رئیس اتحادیه قنادان تهران با تأکید بر اینکه افزایش قیمت 
مواداولیه و ثبات نرخ محصول نهایی موجب ضرر و زیان این 
صنف می شود، گفت: با وجود این قیمت شیرینی برای شب 
عید تغییری نمی کند و با همان قیمت مصوب تیرماه1400 
عرضه خواهد شــد. به گفتــه علی بهره مند، هــر کیلوگرم 
شیرینی تر درجه یک 78هزار تومان و هر کیلوگرم شیرینی 

دانمارکی درجه یک 65هزار تومان است.

  قصور شرکت ناظر بر میوه شب عید
علیرضا عباسی، نایب رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس در 
توییتی مطرح کرد که یک شرکت مازندرانی مسئول بررسی 
کیفیت میوه های شب عید خریداری شده در سازمان تعاون 
روستایی بوده، ولی این کار را به درستی انجام نداده است. 
از نظر وزن و کیفیت برای میوه شــب عید شرایطی تعیین 
شده اســت، البته قیمت هم مطرح بوده ولی به شخصه در 
بازدیدهایی که داشــتم، میوه باکیفیت مناسب خریداری 

نشده و قیمت هم مناسب نیست.
 

  توقف تولید خودرو تیبا در سال آینده
مدیرعامل ســایپا در همایــش زنجیره خودروســازی در 
افق1401 از افزایش تعامل این شــرکت با زنجیره تولید و 
از حذف خودروی تیبا و عرضه خودروی آریا در سال1401 
خبر داد و گفت: عرضه این خودرو در سال آینده صرفا برابر 
با تعداد ثبت نامی ها خواهد بود. به گفته محمدعلی تیموری، 
دلیل این امر به زیانی معــادل 77میلیون و400هزار تومان 
در سود عملیاتی این شرکت بابت تولید هر دستگاه خودروی 

تیبا بازمی گردد.

  عدم خرید و فروش دلار با قیمت آزاد در صرافی ها
به رغم وجود ذخایر کافی ارز در کشور گزارش های میدانی 
نشــان می دهد صرافی ها تا زمان مشــخص شدن نتایج 
مذاکرات هســته ای خرید و فروش دلار انجام نمی دهند. 
صرافی هــا می گویند تا مشــخص نشــدن تکلیف نهایی 
مذاکرات وین عرضه ارز و خرید آن را انجام نمی دهیم. در 
موضوع ارز نیمایی هم روند سابق جریان دارد و صرافی ها 
به افراد دارای ویزا 2.500دلار و بــه افراد بدون ویزا 300 
دلار می فروشند. این در حالی است که روند قیمت ارز در 

بازار کاهشی است.

  جزئیات واردات موبایل با ارز خشکبار
سخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی 
گفت که براســاس قوانین موجود، صادرکنندگان پســته 
خودشان هم می توانند به واردات موبایل اقدام کنند، اما برای 
سال اول با محدودیت هایی مواجه خواهند بود. محمدرضا 
عالیان گفت: براســاس قوانین موجود اگر صادرکنندگان 
نتوانند ارز خود را به واردکنندگان موبایل بفروشند، مجاز 
هستند خودشان موبایل وارد کنند. به طور کلی هر فردی با 

کارت بازرگانی می تواند اقدام به واردات کند.

بازار
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هدف شماره یک؛ 
 بازگشت

به پرسپولیس

امیرحسین اعظمیگزارش
خبرنگار

بیرانوند همچنان در بواویشتا نیمکت نشین 
است و برای از دست ندادن جام جهانی 

تصمیم دارد به لیگ ایران برگردد
علیرضــابیرانونــددروازهبانایرانیباشــگاه
بواویشــتايپرتغالدربازیشنبهشبتیمش
برابربراگاهــمغایببودتاروزهایســختو
طاقتفرســایاودرفوتبالاروپاادامهداشته
باشد.روندشکستناپذیریبواویشتادر4هفته
گذشتهکهبا3تساویویکبردبرایآنهاهمراه
بود،دربازیمقابلبراگاهــمادامهپیداکردو
یارانبیرانوندصاحبیــکامتیازمهممقابل
تیمچهارمجدولشــدند.بیرانونداماآخرین
باردرهفتهچهاردهملیگبرترپرتغالمقابل
اســپورتینگبهمیدانرفتهوپسازآنیادر
فهرســت18نفرهتیمشقرارنداشتهیااینکه
نیمکتنشینبودهاست.اینوضعیتبانگرانی
بیرانوندهمراهشــدهوادامهاینروندمیتواند
حتیآیندهفوتبالیایــنبازیکنراهمباخطر

مواجهکند.
بیرانوندبعدازدرخشــشدرپرســپولیسو
درحالیکهموقعیتبســیارخوبیدرتیمملی
داشــت،تصمیمبهترکفوتبالایرانگرفت.
اوراهیفوتبالاروپاشــدوآنتــورپبلژیکرا
انتخابکرد،البتهاودراینتیمفقط10بازی
انجــامدادودرنهایتبهصــورتقرضیراهی
بواویشتاشد.مهمترینبازیبیرانونددرآنتورپ
تقابلباتاتنهامدرلیگاروپابودکهبیروباوجود
دریافت۲گلبهعنوانبهترینبازیکنتیمش
شــناختهشــد.بیرانوندبعدازحضوردرلیگ
پرتغالامیدواربودتاروزهایبهتریراتجربه
کندولیاودرمجموع8بــازیدرلیگپرتغال
انجامدادهکه۲بارکلینشیتکردهو15گلهم

دریافتکردهاست.
بیرانوندبعدازهفتههانیمکتنشینیازموقعیتی
کهداردبههیچعنوانراضینیستوپایانفصل
جاریدراروپامیتوانداینبازیکنرادرموقعیت
جدیدیقراردهد.اودرنقلوانتقالاتزمستانی
همچندپیشــنهادازپرتغالوهمچنینلیگ
برترایرانداشــتولیمســئولانبواویشتاکه
اورابهصورتقرضیجــذبکردهاندباجدایی
بیرانوندمخالفتکردند.ایندروازهبانباتوجهبه
نیمکتنشینیدرتیمپرتغالیحتیچندبارهمبا
مدیرانباشگاهبرایجداییصحبتکردهکهالبته
اینمذاکراتنتیجهمثبتیدرپینداشتهاست.

  هدف مهم، بازگشت به ایران
برایبیرانوندحضوردرجامجهانیقطروقرار
گرفتندرترکیبثابتتیمملیبسیارمهماست.
اوهماکنوندرتیمملینیمکتنشــینشدهو
جایشرابهامیرعابدزادهدادهاستولیبیرانوند
کهدرجامجهانیروسیهدرخششقابلتوجهی
داشت،بهاندازهکافیزمانداردتااینوضعیت
راتغییردادهودوبــارهدرچارچوبدروازهتیم
ملیبایســتد.باتوجهبهموقعیتبیرانونددر
فوتبالاروپا،هماکنونمهمترینگزینهایکه
درذهناوقرارگرفته،بازگشتبهفوتبالایران
است.عقیدهبیرانوندایناستکهادامهحضوردر
فوتبالاروپاشایدهمچنانبانیمکتنشینیاش
همراهشودواینموضوعمیتواندحتیبهقیمت
نیمکتنشینیدرجامجهانیباشد.اودرهمین
نقلوانتقالاتزمستانیباپیشنهادپرسپولیس
مواجهشدکهالبتهنتوانسترضایتباشگاهش

رابرایبازگشتبهفوتبالایرانجلبکند.
مهمترینهدفبیرانوندبرایفصلبعدبازگشت
بهفوتبالایراناستوقطعاپرسپولیسگزینه
اولاینبازیکنخواهدبود.اوحتیبهنزدیکانش
گفتهکهفقطدوســتداردبرایپرسپولیس
بازیکندوشرایطپرسپولیسدرخطدروازه
همطوریاستکهقطعامدیرانوکادرفنیاین
تیمازبازگشتاواستقبالخواهندکرد.باوجود
تمدیدقراردادحامدلکوجذباحمدگوهری،
قطعاپرسپولیسدرصورتبازگشتبیرانونداز
فوتبالاروپابهدنبالجذباینبازیکنخواهد
بود.پرسپولیساینفصلبابتاشتباهاتلک
لطمهشدیدیخوردوقطعابازگشتبیرانوند
میتواندیکسوددوطرفهبرایطرفینباشد.
بایدمنتظرپایانفصلجــاریوتصمیممهم

بیرانوندبرایبازگشتبهفوتبالایرانباشیم.
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پرسپولیس پریشان
احوالات تیم زمین خورده یحیی، در 4 پرده

تیمی که با شکست مقابل نفت آبادان اختلافش 
با صدر جدول به 6امتیاز رسیده است
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تفاوت استراتژی سرمربیان استقلال 
و پرسپولیس برابر گل گهر، نتایج 

متفاوتی داشت

آغاز برگشتآنچه فرهاد داشت 
دور برگشت یک هشتم لیگ قهرمانان از 

امشب استارت می خورد، بازی های امشب 
آرامش پیش از توفان بازی های فرداست

18

پخش زنده روز

گل گهر

نفت .م. س

هوادار

فجر 

پیکان

پرسپولیس

مس 

پدیده 

15:00

18:00

14:00

16:00

جمعه 20 اسفند 1400

شنبه 21 اسفند 1400

هفته 22

ذوب آهن

آلومینیوم
15:00

نساجی

سپاهان
17:00

استقلال

صنعت نفت
20:00

تراکتور

فولاد
15:00

برنامه بازی

لیورپول

اینتر
23:30

بایرن مونیخ

سالزبورگ
23:30

یک هشتم نهایی

بتیس

فرانکفورت
21:15

چهارشنبه 18 اسفند 1400

پورتو

لیون
21:15

گلاسکو رنجرز

آتالانتا

ستاره سرخ بلگراد

بایرلورکوزن

23:30

23:30

پنج شنبه 19 اسفند 1400

سویا

براگا

بارسلونا

وستهام

موناکو

گالاتاسارای

21:15

23:30

23:30

یک هشتم نهایی

رئال مادرید

پاری سن ژرمن
23:30

چهارشنبه 18 اسفند 1400

منچسترسیتی

اسپورتینگ
23:30

یک هشتم نهایی

حسينی، دروازه بان موفق استقلال که بهترين 
آمارها را در فصل جاری به جا گذاشته، اميدوار است 

کادر فنی تيم ملی هم درخشش او را ببيند

اسکوچیچ 
من را هم ببیند
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امباپه مصدوم شد
ســتارهبازيرفترئالوپاریسمصدومشــد؛
خبريخوشبرايهودارانرئالوشوکيبزرگ
برايهوادارانپاریس.مهاجمفرانسويکهتکگل
بازيرفترازدهبود،صبحدیروزدرجریانتمرین
ازناحیهمچپامصدومشدوبلافاصلهبرايپشت
سرگذاشتنتســتهايپزشکيبهبیمارستان
رفت.عصردیروزرســانههايپاریســيمدعي
شدندمصدومیتامباپهجدينیستامااحتمال
رسیدناینبازیکنبهبازيامشببارئالخیلي
کماست.باشگاهپاریســيهمتاآخرینساعت
دیروزخبردقیقيدرخصوصاینبازیکنمنتشر
نکردتاحضــوراینبازیکندربازيامشــبدر

هالهايازابهامقراربگیرد.

خبر آخر
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واقعا می خواهید در لیگ بمانید؟

حالا یک امتیاز به آنها بده!

طلسم حیرت انگیز امیر

در یكی از مسابقات هفته بیست ویكم 
لیگ برتر، مس رفسنجان و نفت 
مسجدسلیمان به تساوی بدون 
گل دست پیدا کردند. این اتفاق 
در حالــی رخ داد که مس از دقیقه 
اول بازی با اخراج میثم تیموری 10نفره 
شده بود. با این حال شاگردان محمود فكری موفق نشدند تیم 
حریف را شكســت بدهند. آنها که در انتهای جدول برای بقا 
در لیگ تقلا می کنند، این فرصت طلایی را برای کسب یک 
پیروزی شیرین از دســت دادند و به کسب یک امتیاز بسنده 
کردند. این مساوی شاید در شــرایط عادی بد نبود، اما وقتی 
تیم حریف 90دقیقه 10نفره بود، طبیعتــا باید آن را ببرید. 
نفت در لحظات پایانی بازی یک فرصت عالی را هم از دست 
داد تا لازم باشد از دوستان بپرســیم آیا واقعا می خواهید در 

لیگ برتر بمانید؟

یحیی گل محمدی در نشست خبری 
بعد از بازی با نفــت آبادان گفته: 
»مســاوی هم نه؛ فقط مستحق 
برد بودیم.« خب البته پرسپولیس 
در این مسابقه موقعیت های خوبی 
داشــت. آنها گل اول را هم روی گاف 
وحشتناک حامد لک خوردند که به هر حال دردناک است. 
با این حال اینطور هــم نبود که نفت آبادان ناســزاوارانه به 
برتری 2 بر صفر رسیده باشــد. آنها با بضاعتی بسیار کمتر 
نسبت به میزبان خود، بازی خوبی ارائه دادند و موقعیت های 
درخورتوجهی هم خلق کردند. نفت 7شوت به سمت دروازه 
پرسپولیس داشت که بعضی از آنها واقعا خطرناک بود. تیم 
آبادانی هر وقــت حمله می کرد خطرناک ظاهر می شــد و 
منصفانه نیست بگوییم حق آنها حتی یک امتیاز هم نبود. حالا 

در حد یک مساوی برای نفت احترام قائل باش یحیی خان!

امیر قلعه نویی به شكلی عجیب برابر 
فرهاد مجیدی طلسم شده است. او 
ششمین مسابقه را هم به شاگرد 
ســابقش باخت. از ایــن 6 بازی، 
5 شكســت در زمین رقم خورده و 
یک بار هم که امیر توانسته بود مساوی 
بگیرد، کمیته انضباطی نتیجه مسابقه را 3 بر صفر به سود فرهاد 
مجیدی کرد. هر بار هم در تقابل این دو مربی کلی جنجال و 
صحنه داوری پیش می آید؛ مثل همین بازی اخیر استقلال و 
گل گهر که پنالتی دوم اعلام شده به سود میزبان، کل فوتبال 
کشور را به هم ریخته است. به طور کلی امیر وضع عجیبی برابر 
فرهاد پیدا کرده است. او روزهای خوش زیادی در فوتبال داشته 
و هنوز هم پرافتخارترین مربی تاریخ لیگ برتر به شمار می آید، 
اما حالا کسب یک پیروزی برابر مجیدی، اینقدر برایش سخت 

شده است.

شهریار مغانلو با کسب نمره عالی 8.51 
از سایت متریكا، بهترین بازیكن لیگ 
برتر در هفته بیست ویكم شناخته شد. 
مغانلو در دیدار سپاهان با فجرسپاسی 
یک پاس کلیدی داد و 3شوت در چارچوب زد که 2تا از آنها تبدیل 
به 2گل بازی شد. این بازیكن در هوا هم بسیار موفق بود و در 7نبرد 
هوایی پیروز شد. مغانلو در این فصل فراز و نشیب زیادی در سپاهان 
داشته؛ گاهی نیمكت نشین شده، گاهی تعویض شده و با نویدکیا به 
مشكل خورده و البته در چند بازی هم درخشیده و ستاره تیمش 
بوده اســت. او در هفته هفتم هم بهترین بازیكن هفته شده بود و 
حالا تنها بازیكن این فصل است که 2بار بهترین بازیكن هفته شده 

است. مغانلو با 2گل این هفته اش 7گله شد.

فرزیــن گروســیان بــا درخشــش 
کم نظیــرش مقابل پرســپولیس و با 
کسب نمره 8.33 بهترین بازیكن میدان 
و بهترین دروازه بان هفته بیست ویكم 
شد. این نخستین بار در فصل جاری اســت که دروازه بان حریف 
پرسپولیس، بهترین گلر هفته می شود. فرزین در روز باشكوه شهر 
آبادان 5مهار و 4خروج موفق داشت و بدون کوچک ترین اشتباهی 
از دروازه اش محافظت کرد. او در این بازی بهترین نمره فصلش را 
گرفت چون در 8مسابقه قبلی اش در این فصل هرگز نمره بالاتر از 8 
نگرفته بود. گروسیان هفته هجدهم مقابل فجرسپاسی هم با نمره 
7.71 بهترین دروازه بان هفته شده بود. این هفته در بازی استقلال 

هم کوین یامگا با نمره 8.29بهترین بازیكن زمین شد.

تیم صنعت نفت آبادان با کســب نمره 
7.7 بهترین تیم هفته بیست ویكم لیگ 
برتر از نگاه متریكا شــد. آبادانی ها این 
هفته به برد باارزشی مقابل پرسپولیس 
رســیدند و تیم یحیی را که در این فصل فقط یک شكست داشت 
با دومین باختش آشنا کردند. صنعت نفت در بازی با پرسپولیس 
بســیار فرصت طلب بود، چون 5برابر امید گلش به گل رســید و 
هر دوشــوت در چارچوب این تیم تبدیل به گل شــد. شاگردان 
منصوریان در برابر حملات حریف هم به خوبی ایستادگی کردند 
و در شرایطی که حریف امید گل 1.84 داشت دروازه  شان را بسته 
نگه داشتند. صنعت نفت با 4کلین شــیت طی 6بازی، رکورددار 

کلین شیت در نیم فصل دوم است.

نكته بازی

متريكاآماربازی

گذشته از پرسپولیسی ها، حتی خود استقلالی ها هم خوب 
می دانستند که مسابقه این تیم برابر گل گهر بازی سختی 
است و احتمال چشــمگیر از دســت دادن امتیاز در این 
بازی وجود دارد. در عمل هم این مســابقه سخت شد؛ 
گل گهر پنالتی گرفت و خراب کرد، اســتقلال پنالتی 
گرفت و گل زد، گل گهر کار را به تساوی کشاند و بعد 
هم نوبت آن پنالتی جنجالی دوم رسید. این وسط اما 
فرهاد مجیدی در نیمه دوم بازی دست به ریسک زد 
و هر چه عنصر تهاجمی داشت به میدان فرستاد. او 
ســبحان خاقانی را اوایل نیمه دوم راهی زمین کرد 
و بعد هم آرمان رمضانی و ارســلان مطهری را مورد 
اســتفاده قرار داد. در حقیقت فرهاد مجیدی تلاش 
کرد بازی را ببرد. ممكن بود ریسک او جواب ندهد و 
چهره تهاجمی تر استقلال منجر به ضد حملات گل گهر 
شود، اما به هر حال او این کار را کرد. فارغ از اینكه پنالتی 

دوم استقلال درست بود یا نه، آبی ها در دقایق منتهی به این پنالتی 
هم چند موقعیت خطرناک خلق کردند که از آن جمله می توان به 
ضربه آرمان رمضانی از فاصله نزدیک به دروازه اشاره کرد؛ توپی که 

در کمال ناباوری بیرون رفت.
فرهاد مجیدی به یک امتیاز قانع نبــود و همه کار کرد تا 3 امتیاز 
را بگیرد؛ تلاشی که به ثمر هم نشست. در نقطه مقابل اما 2 هفته 
پیش پرسپولیس در حالی به مصاف گل گهر رفت که بعد از تساوی 
در نیمه اول، سرخپوشان در نیمه دوم به وضوح به کسب یک امتیاز 
رضایت داده بودند.  یحیی گل محمدی در نیمه دوم آن بازی فرشاد 
فرجی را به جای احسان پهلوان به زمین فرستاد، سیستم تیمش را 
به 3 دفاع تغییر داد و در نتیجه پرسپولیسی که در نیمه اول بران و 
خطرناک ظاهر شده بود، در نیمه دوم عقب کشید و هیچ موقعیت 
گلی خلق نكرد. یحیی و فرهاد برابر گل گهر 2 استراتژی متفاوت 
داشــتند و 2 نتیجه متفاوت هم گرفتند. مجیدی بی باک تر بود و 

مزدش را هم گرفت.

فوتبال ایران
تکرار گام به گام یک تراژدی

 علیرضا منصوریان چطور بلای
 لیگ پانزدهم را بر سر پرسپولیس آورد؟

شكســت 2 بر صفر برابر نفت طلایی پوش علیرضا 
منصوریان در کورس فشرده قهرمانی؛ صحنه ای که 
یكشنبه شب پیش چشم پرسپولیسی ها خلق شد، 
برای آنها به شدت آشــنا بود. در حقیقت منصوریان 
که حالا با پیروزی سزاوارانه اش در آبادان باعث شده 
اســتقلال نزدیک تر از هر زمان دیگری به قهرمانی 
در لیگ برتر باشد، 6 سال پیش هم همین بلا را سر 
پرسپولیس آورده بود. سرخپوشان در لیگ پانزدهم 
تیم بسیار خوبی داشتند که بخت نخست قهرمانی به 
شمار می رفت. پرسپولیس با استقلال خوزستان در 
کورس بود و در هفته بیست وهشــتم باید به مصاف 
نفت تهران می رفت. ورزشــگاه آزادی تقریبا پر شد 
و همه امیدوار بودند سرخپوشــان با کســب این 3 
امتیــاز، در وضعیتی عالی قرار بگیرنــد. با این حال 
نفت علیرضا منصوریان با درخشش علیرضا بیرانوند 
و جلال حسینی راه را بر پرسپولیس بست. 90 دقیقه 
حملات بی امان سرخپوشان توسط این دو نفر دفع 
شد تا اینكه در دقایق پایانی وحید امیری و مجتبی 
حق دوست 2 گل برای نفت زدند و یک قهرمانی را از 
پرسپولیس گرفتند.حالا هم در آبادان همان تراژدی 
تكرار شده اســت. باز هم منصوریان با نفتی دیگر، 
2 بر صفر پرسپولیس را شكســت داد و این تیم را از 
قهرمانی دور کرد. فرقش البته این است که علیمنصور 
اینجا بیرانوند و جلال و وحید امیری نداشت و حتی از 
طالب ریكانی هم نتوانست استفاده کند، اما با یک تیم 
بی ادعا کار پرسپولیس را ساخت. اگر در بازی 6 سال 
پیش اهمال بابک حاتمی و نمایش های همیشگی 
سوشا مكانی به پرسپولیس آسیب زد، این بار گاف 
تاریخی حامد لک کار را خراب کرد. تفاوت هایی هم 
هست؛ ازجمله اینكه 6 ســال پیش آن شكست در 
فاصله 2 هفته به پایان لیگ رقم خورد و پرسپولیس 
فرصت جبران نداشت. در حقیقت سرخ ها با وجود 
برتری در هر دو بازی آخر باز هم قهرمان نشــدند. 
این بار اما 9هفته به پایان رقابت ها باقی است و بازی 
رودررو با استقلال هم مانده؛ بنابراین شاید موقعیت 

برای جبران این شكست، فراهم تر باشد.

آنچه فرهاد داشت و یحیی نداشت
تفاوت استراتژی سرمربیان سرخابی برابر گل گهر، نتایج متفاوتی داشت

سرباز های استقلال که عصر یکشنبه در تمرینات ملوان شرکت کرده بودند، روز گذشته به محل این باشگاه رفتند و با امضای 
قراردادی رسمی به عضویت ملوان درآمدند تا در هفته جدید بتوانند برای صدرنشین لیگ یک به میدان بروند. این در حالی 

است که استقلال بدون این سرباز ها توانسته فاصله اش در صدر را بیشتر کند و فعلا جای خالی آنها احساس نشده است.

8.51

8.33

7.7

بهروز رسایلی|  در روزی که همه پرسپولیسی ها منتظر 
کاهش فاصله این تیم با استقلال بودند، اختلاف 2 تیم 
در صدر جدول 2 برابر شد! استقلال بازی سختش را از 
گل گهر سیرجان برد و پرسپولیس در آبادان شکست 
غیرمنتظره ای برابر صنعت نفــت تحمل کرد. بازی 
شــاگردان علیرضا منصوریان فوق العاده بود و آنها 
این نمایش کم نقص را در روزی ارائه دادند که طالب 
ریکانی، بهترین بازیکن خود را هم در اختیار نداشتند. 
در پرسپولیس اما چه می گذرد؟ احوالات این تیم را در 

4 پرده مرور می کنیم.

  حفظ فنایی؛ حرفه ای یا رفاقتی؟
 یحیی گل محمدی در وضعیت عجیبی گرفتار شده است. 
رفت و برگشت های او بین دروازه بان های تیمش نتیجه 
نمی دهد. حامد لک خوب نبود، احمد گوهری را خریدند 
که او هم در مســابقه اول چنگی به دل نزد، بعد نوبت به 
بازگشت لک درون چارچوب رسید که فاجعه آبادان رقم 
خورد. فقط یک بازی تا داربی حیثیتی و سرنوشت ســاز 
تهران مانده و البته سایر مسابقات هم اهمیت حیاتی دارند. 
با این اوصاف یحیی سردرگم است و نمی داند حساس ترین 
پست زمین را با چه بازیكنی باید پر کند. فراموش نكنیم 
پیش از این شرایط مشابهی هم برای بوژیدار رادوشوویچ 
پیش آمده بود و این دروازه بان هم با افت مواجه شد. تكرار 
این اتفاق می تواند نشان دهنده نقش کادرفنی باشد. این 
روزها بسیاری از هواداران پرسپولیس از داوود فنایی ایراد 
می گیرند. طبیعتا او باید پاســخگوی افت گلرهای تیم 
باشد. بالاخره این لک با آن دروازه بان خوب لیگ قهرمانان 

فرق کرده؛ چه کسی مقصر این نزول است؟ حتی اگر پای 
مسایل روحی و روانی هم در میان باشد، باز موضوع تا حد 
زیادی به کادرفنی مربوط می شود. آیا واقعا یحیی از فنایی 
راضی است؟ حفظ او جنبه حرفه ای دارد یا رفاقتی است؟

  داستان عجیب رضا اسدی
از همان ابتدای فصل مشــخص شــد رضا اسدی خرید 
فوق العاده ای برای پرسپولیس نبوده و نمی تواند انتظارات 
را برآورده کند. او هفته ها با کیفیت فنی پایین بازی کرد 
و با انتقادات شــدید هواداران مواجه بود. بین 2 نیم فصل 
امكان جدایی این هافبک دفاعی یا معاوضه اش با بازیكنی 
دیگر فراهم بــود، اما یحیی گل محمــدی با این موضوع 
مخالفت کرد. حالا پرسش اینجاست که او اسدی را برای 
چه نگه داشته؟ برای اینكه حتی در غیاب میلاد سرلک 
هم او را روی نیمكت بنشاند و صرفا در چند دقیقه پایانی 
با آن کیفیت فاجعه بار به زمین بفرستد؟ گیریم که جذب 

اسدی با چشم بسته اتفاق افتاد، فلسفه حفظ او چیست؟

  نقطه قوتی که نقطه ضعف شد
در فصول گذشته خط دفاعی قدرتمند پرسپولیس نقطه 
قوت این تیم به شمار می آمد، اما حالا همین خط به پاشنه 
آشیل ســرخ ها تبدیل شده است. پرســپولیس تا هفته 
بیســت ویكم 15گل خورده و این برای تیمی که زمانی 
با 13گل خورده قهرمان می شــد، یک تراژدی تمام عیار 
به شمار می رود. شــمار گل های خورده سرخپوشان تا 
این مقطع از فصل، 2برابر اســتقلال بــوده؛ چطور قرار 
اســت چنین تیمی قهرمانی اش را تكرار کند؟ کادرفنی 

پرسپولیس برای خط دفاعی بازیكنانی مثل فرشاد 
فرجی، علی نعمتــی، علیرضا ابراهیمــی و... را 
جذب کرد، اما ســرانجام کار به جایی کشــید 
که باز هم بار اصلــی این خط روی دوش جلال 
حسینی 41ساله افتاد. آیا واقعا تمهیدات یحیی 
و کادرش برای ترمیم خط دفاعی پرســپولیس 

موفقیت آمیز بوده است؟

  تمیروف؛ تنها نقطه روشن
در یكــی از کابوس بارترین روزهای چند 
سال اخیر پرســپولیس، تمیروف ازبک 
جزو معدود نقاط روشن این تیم به شمار 
می آمد. این مهاجم در نیمه دوم به زمین 
آمد و عملكرد چشــمگیری داشت. او 

بارها خودش را در موقعیت قرار داد، 
یكی دو شــوت خوب 
زد و شــروع مجدد 
ســریعش که منجر 

به تک به تک شــدن 
مهدی عبدی بــا فرزین 

گروسیان شــد، عالی بود. 
او خیلی زود نشــان 

داد شبیه جونیور 
و اوســاگونا و... 
نیست و شاید در 
ادامه فصل به کار 

پرسپولیس بیاید.

پرسپولیس پریشان
احوالات تیم زمین خورده یحیی، در 4 پرده

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

3172451-21156استقلال1

21136231151645پرسپولیس2

21115528121638سپاهان3
2197530201034مس رفسنجان4
218852221132گل گهرسیرجان5

217952219330پیكان6

30-218671717نفت آبادان7

29-217861717فولاد8
2151151514126آلومینیوم اراک9

226-2151151921نساجی مازندران10

225-216781214هوادار11

725-2174101219ذوب آهن12
717-2138101522تراکتور13

1215-212910820فجر سپاسی14

1913-212712827نفت  مسجدسلیمان15

229-211614931پديده مشهد16

جدول گلزنان

لیگ برتر ایران

کوین یامگا )استقلال( 10

گادوین منشا )مس( 11

لوسیانو پریرا )فولاد( 8
مهدی عبدی )پرسپولیس( 7
سعید صادقی )گل گهر( 7
شهریارمغانلو )سپاهان( 7

جدول بهترین پاسورها

لیگ برتر ایران

آذرباد )مس رفسنجان( 8
صادقی )گل گهرسیرجان( 8
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وز چهره ر

یک شب عادی در پرتغال
مهدی طارمی طبق معمول هر کاری دلش خواست کرد

»یک شــب درخشــان دیگر از مهدی طارمی«؛ این عنوانی بود که 
صفحه رســمی باشــگاه پورتو در شــرح پیروزی 4بر 2این تیم در 
هفته25لیگ برتر پرتغال در زمین پاکوش دی فریرا پســت کرده. 
طارمی در ادامه روند عالی اش از زمانی که به تیم ملی برگشته، باز هم 
موفق به گلزنی و ارسال پاس گل شد. او روی یک گل تأثیر مستقیم 
داشت، یک گل زد و 2 پاس گل داد؛ آن هم تنها در 72دقیقه حضور در 
زمین. او ابتدا گل دوم و سوم پورتو را ساخت و در دقیقه 5۹ گل چهارم 
این تیم را به ثمر رساند و وقتی دید ماموریتش به پایان رسیده، از بازی 
بیرون رفت. پورتو با کسب این 3 امتیاز، 67 امتیازی شد و توانست در 
صدر جدول فاصله 6 امتیازی نســبت به اسپورتینگ، نزدیک ترین 

تعقیب کننده خود را حفظ کند.
   سلطان آل علی خبرنگار اماراتی، طارمی را از سون هیونگ مین هم 
بهتر می داند. او در این باره نوشــته: »آنچه که مهدی طارمی در این 
فصل با پورتو ارائه می دهد او را در مقایسه با تمام مهاجمان آسیایی در 
سطح دیگری قرار می دهد. حتی او را به عنوان بهترین بازیکن حال 

حاضر آسیا بالاتر از سون می بینم.« 
   عملکرد طارمی در این فصل با وجود طلســم گل نزنی اش که به 
12بازی پیاپی رســیده بود، عالی است؛ 24 مســابقه، 13گل )نفر 
چهارم(، 11پاس گل )نفر دوم( و مشارکت در 24گل )رتبه اول لیگ(.

   او در 6 بازی اخیر هم آماری رؤیایی داشــته و توانسته 4 گل وارد 
دروازه رقبا کند و 7 گل برای هم تیمی هایش بسازد.

   مهاجم ایرانی باشگاه پرتغالی برای رسیدن به بهترین رکوردش در 
پرتغال که در تیم ریوآوه به ثبت رسانده، به 5گل دیگر در لیگ نیاز 

دارد. هنوز ۹مسابقه دیگر تا پایان فصل باقی مانده است.
   او با وجود عملکرد درخشانی که در این بازی داشت باز هم به عنوان 
بهترین بازیکن زمین انتخاب نشد. نمره8.3عالی بود اما اوانیلسون در 

این بازی امتیاز۹.1گرفت.
   طارمی با پورتو ســاعت 21:15فرداشــب در دور رفت مرحله 
یک هشتم پایانی لیگ اروپا در ورزشگاه دراگوی پورتو با لیون بازی 

دارد.

 آسمان ایتالیا 
سیاه و قرمز است

میلان یک تیم بزرگ دیگر را هم شکست داد تا روزهای 
خوبش ادامه داشته باشد

سری آ در این فصل به رقابتی ترین لیگ اروپا تبدیل شده. تیم های 
بالای جدول شامل میلان، اینتر و ناپولی آنقدر امتیاز از دست داده اند 
که یوونتوس هم با 7امتیاز اختلاف در کمین آنها نشسته است. یکی 
از فینال های بالای جدول را میلان از ناپولی برد. شاگردان پیولی که به 
تیم های پایین جدول امتیاز می دهند، یک بازی بزرگ دیگر را بردند. 
حالا فاصله میلان با تیم دوم جدول یعنی اینتر به 2 امتیاز و با ناپولی 

به 3 امتیاز افزایش یافته، با این تفاوت که اینتر یک بازی کمتر دارد.
   میلانی ها در 5بازی بزرگ مقابل یوونتوس، لاتزیو، اینتر، دوباره 

اینتر و ناپولی توانسته اند در 4دیدار دروازه خود را بسته نگه دارند.
 Aعملکرد خوب خط دفاعی این تیم دلیل دارد. تا هفته28 سری   
زوج رومانیولی- توموری در 12بازی و 1۰گل خورده، زوج توموری- 
کیائر 7گل خــورده در 7بازی، زوج کالولو- گابیــا 3گل خورده در 
3مسابقه، زوج رومانیولی- کیائر 2بازی و 4گل خورده، رومانیولی- 
کالولو 2بازی و یک گل خورده، گابیا- کیائر 4گل خورده در یک بازی، 
توموری- کالولو یک بازی و یک کلین شیت. به نظر می رسد حضور 

کالولو در خط دفاعی در کم گل خوردن تیم تأثیر داشته باشد.
   حالا بازی های رودرروی میلان با تیم های بالای جدول به پایان 
رســیده، البته غیراز یک بازی با اینتر که در چارچوب جام حذفی و 
بازی برگشت نیمه نهایی است. البته میلان به تیم های پایین جدول 
راحت تر امتیاز می دهد و شــاید همین موضوع هواداران این تیم را 

حسابی نگران کند.
   برای نخستین بار پیولی موفق به شکست لوچانو اسپالتی شد. در 
11رویارویی گذشته هرگز پیولی به برتری نرسیده بود. میلان هم 
بعد از گذشت 8 بازی طلسم نبردن تیم هایی که اسپالتی مربی آن 

بوده است را شکست و پیروز شد.
   اولیویه ژیرو که در داربی دلامادونینا 2 گل به اینتر زده بود، باز هم 
در یک بازی بزرگ دیگر موفق به گلزنی شد. او بعد از ۹ بازی توانست 

نخستین گلش برای میلان را در خارج از سن سیرو به ثمر برساند.
   نژادپرستی تنها دامان بازیکنان رنگین پوست و دیگر مذاهب را 
نمی گیرد. در دقایق پایانی بازی، زلاتــان ابراهیموویچ مورد هدف 
هواداران ناپولی قرار گرفت که شعار نژادپرستانه »تو کولی هستی« 
را ســر می دادند. هواداران ایتالیایی، خوب نژادپرست هستند! ایبرا 
15مسابقه این فصل را به دلیل آسیب دیدگی تاندون آشیل و زانو از 

دست داده و پس از مدت ها آماده بازی شده بود.

وز سوژه ر اسکوچیچ عملکرد 
مرا هم ببیند

حسینی، 

دروازه بان موفق 

استقلال که بهترین 

آمارها را در فصل جاری به 

جا گذاشته امیدوار است 

کادر فنی تیم ملی هم 

درخشش او را ببیند

محمــد زارعی |  سیدحســین حســینی 
دروازه بان اســتقلال در ایــن فصل یکی از 
بهترین های تیمش بوده اســت. بسیاری از 
کارشناســان فوتبال معتقدند اگر استقلال 
کمترین آمــار گل خــورده را دارد در کنار 
کار خوب خط دفاعی، درخشــش حسینی 
هم یکی از دلایل اصلی بوده اســت. وقتی 
رشــید مظاهری به دلایل انضباطی از تیم 
کنار گذاشته شــد و در نهایت به سپاهان 
رفت، برخی گمان می کردند حسینی بدون 
رقیب افت می کند اما او به روند خوبش ادامه 
داد و الان صاحب بهترین آمار کلین شیت و 
کمترین گل خورده در فصل جاری است. بعد 
از برد استقلال مقابل گل گهر فرصتی دست 
داد تا گفت وگویی با دروازه بان شــماره  یک 
آبی ها داشته باشیم و او به سؤالات همشهری 

پاسخ داد.

   ابتدا از روند فنی بازی با گل گهر 
برایمان بگو.

ما از همان ابتدای بازی با برنامــه در زمین ظاهر 
شــدیم و با تدابیری کــه مربیان دیــده بودند در 
زمین تلاش کردیم. در نهایت توانســتیم 3امتیاز 
مهم مسابقه را بگیریم. البته باید تأکید کنم واقعا 
بازی خیلی سختی بود. از همه بچه های تیم تشکر 
می کنم که با جان و دل بازی کردند. امیدوارم که 

همین روند را در ۹هفته آینده هم ادامه بدهیم.

   رقابت شما با پرسپولیس خیلی 
نزدیــک به هم اســت و بســیاری اعتقاد 

دارند نتیجــه داربی می تواند نقش 
تعیین کننده ای در تعیین قهرمان لیگ 

امسال داشته باشــد. نظرت در این ارتباط 
چیست؟

باید تأکید کنم مــا بازی به بازی پیــش می رویم و 
ان شاءالله که بتوانیم بهترین نتایج را بگیریم. داربی 
هم بالاخره حساسیت خودش را دارد و ما همه سعی و 
تلاشمان را می کنیم که به یک موفقیت بزرگ برسیم.

   هواداران استقلال در این فصل 
از تیم شــان قهرمانی می خواهند. به نظرت 

می توانید قهرمان شوید؟
مطمئنا تمام تلاش مجموعه باشگاه استقلال از کادر 
فنی و بازیکنان گرفته تا مدیریت فقط با همین هدف 
است. امیدوارم با تدابیر مربیان و تلاش بازیکنان این 
اتفاق بیفتد و پس از سال ها عنوان قهرمانی را تصاحب 
کنیم. این قهرمانی حق استقلال و هوادارانش است. 

حالا توکل به خدا ببینیم چه می شود.

   در این فصل هم خودت و هم خط 
دفاعی تیم تان عملکرد قابل قبولی داشتید 
و خیلی کم گل خوردیــد. به نظرت جدایی 
ناخواسته ســیاوش یزدانی و محمدحسین 
مرادمند تا چه حد می تواند روی عملکرد این 

خط دفاعی تأثیر بگذارد؟
سیاوش و حسین خیلی زحمت کشیدند اما دیگر 
نشــد که با ما ادامه بدهند و باز هم از آنها تشــکر 
می کنم. امــا در این چند بازی هــم دفاع های ما 
سنگ تمام گذاشــتند که از آنها تشکر می کنم و 

امیدوارم بتوانیم این روند را ادامه بدهیم.

   در بازی 
با گل گهــر صدمین بازی ات 

را برای استقلال انجام دادی و وارد 
باشگاه صدتایی های استقلال شدی.

برای خود من افتخار بزرگی است که توانستم به 
چنین مرتبه ای برسم. امیدوارم هواداران 

از عملکردم راضی باشند. تمام سعی و 
تلاش من این است که انتظارات آنها 
را برآورده کنم و در کنارش بتوانم به 
اهدافی که در فوتبــال و زندگی دارم 
برسم. موضوع دیگر اینکه امیدوارم تا 
سال های سال و تا زمانی که آمادگی اش 

را دارم در خدمت تیم استقلال باشم.

   مهم ترین هدفت در این 
فصل چیست؟

در کنار قهرمانی اســتقلال، به عنوان هدف 
شخصی هم دوســت دارم به تیم ملی برگردم و 

امیدوارم کادر فنی تیم ملی عملکرد مرا هم ببینند.

   در بازی با گل گهر، اســکوچیچ 
هم در ورزشگاه حضور داشت و عملکردتان 
را زیرنظر گرفت. پس به حضور در تیم ملی 

فکر می کنی؟
بله امیــدوارم این شــانس را پیدا کنم تا 

دوباره به تیم ملی دعوت شوم.

آغاز برگشت
دور برگشت یک هشتم لیگ قهرمانان از امشب استارت می خورد

دور برگشت مرحله یک هشتم پایانی لیگ قهرمانان اروپا از امشب با 2 دیدار لیورپول- 
اینترمیلان با داوری متئو لاهوس اسپانیایی و بایرن مونیخ- سالزبورگ با داوری کلمان 
تورپن فرانسوی آغاز می شود. لیورپول دیدار رفت را 2بر صفر در زمین اینتر برده و بایرن 
در خانه حریف اتریشــی یک-یک کرده بود. بازی های امشــب آرامش پیش از توفان 

فرداست که رئال و پاریس دیداری خصمانه را روبه روی هم انجام خواهند داد.

لیورپول
   لیورپول در این فصل 116 بار حریف خود را در آفساید گرفتار کرده، 
آماری که به مراتب بالاترین آمار در لیگ برتر است. منچسترسیتی با 

68 بار در رتبه دوم این لیست قرار دارد.
   ابراهیما کوناته هنوز با لیورپول در 18 بازی در تمامی رقابت ها شکست نخورده است 
)13برد 5مساوی(؛ طولانی ترین شروع بدون شکست در دوران حرفه ای یک بازیکن در 
لیورپول از زمانی که ری هاتون هیچ یک از 23 بازی اول خود را در 1۹88-1۹87نباخت.
   ویرجیل فان دایک در بازی با وستهم به رکورد 6۰بازی بدون باخت در آنفیلد و در 

چارچوب لیگ برتر رسید.
   لیورپول 6۰۰ بازی لیگ برتر را برده است. منچستریونایتد )7۰۰(، چلسی )612( و 

آرسنال )611( تنها تیم هایی هستند با شمار بیشتر پیروزی.
   الکساندر آرنولد که یک مدافع راست است در 32بازی در این فصل در همه رقابت ها 

16پاس گل داده؛ یعنی هر دو  بازی یک پاس گل.

اینتر
   لائوتارو مارتینس دوباره توانست بر طلسم گل نزدنش غلبه کند. او 
در بازی با سالرنیتانای ته جدولی هت تریک کرد تا شمار گل هایش در 
1۹بازی این فصل را به 14گل و 2 پاس گل برســاند. او در کنار زانتی، سرنا و اتوئو تنها 

بازیکنان اینتر هستند که توانسته اند در 4 تورنمنت مختلف گل بزنند.
   لائوتارو تنها بازیکن تاریخ اینتر است که توانسته به بارسا و رئال گل بزند و تنها گلزن تاریخ 

باشگاه در بازی با یوونتوس در لیگ و جام حذفی. او گل هایش در اینتر را به عدد51رساند.
   خبر خوب برای اینتزاگی این اســت که گوزنس آلمانی به شرایط مسابقه رسیده و 

می تواند در این بازی در ترکیب قرار بگیرد.
   اینتری ها امید زیادی به بازگشت در این مسابقه و صعود ندارند اما آغاز مذاکرات با 
دیبالا امید زیادی را بین هواداران ایجاد کرده. پیشنهاد اینتر به بازیکن آرژانتینی ناراضی 
یوونتوس سالی 7.5میلیون یورو دستمزد و قراردادی 5ساله است تا او را به عنوان بازیکن 

آزاد مثل چالهان اوغلو به خدمت بگیرند.

بایرن/ سالزبورگ
   چند وقتی است اوضاع بایرن خوب پیش نمی رود. آنها 
دیدار رفت را یک-یک کردند آن هم بــه زور. این هفته در 
بوندس لیگا به لورکوزن هم امتیاز دادند و هفتــه قبل 4بر2به بوخوم باختند، به همان 

تیمی که در بازی رفت آن را 7 گله کرده بودند.
   توماس مولر در بازی با لورکوزن برای نخستین بار در عمرش گل به خودی زد.

   هر دو تیم صدرنشین بوندس لیگا و بوندس لیگای اتریش هستند. سالزبورگ این هفته 
تیم ته جدولی رایندورف را 4-صفرشکست داد.

   در 5رویارویی بین 2 تیم، 2 برد برای بایرن و یکی برای ســالزبورگ به دست آمده و 
2 بازی هم مساوی شده.

   مانوئل نویر پس از یک هفته تمرین کاملاً آماده به نظر می رسد. همه  چیز نشان می دهد 
که نویر روز سه شنبه برابر سالزبورگ بازخواهد گشت. بستگی به خودش دارد که بخواهد 
امشب جای اولرایش به میدان برود یا باز هم استراحت کند. با وجود رسیدن نویر به این 
مسابقه، بازیکنانی مثل تولیسو، آلفونسو دیویس و گورتسکا همچنان مصدوم و غایب اند. 
وضعیت سالزبورگ وخیم تر است و آلبرت والی، کویتا، عثمان دیاکیته، اوکوه، سسکو، 

اونگویین، اوکافور و عمر سوله فهرست مصدومان این تیم را تشکیل داده اند.

برد پرگل منچسترسیتی در شهرآورد منچستر زیر سایه غیبت رونالدو بود. بیش از 
آنکه از ارزش های تیم ترسناکی که گواردیولا ســاخته حرفی به میان بیاید، اکثرا از 
کنار گذاشته شدن کریستیانو رونالدو از لیست منچستریونایتد برای این بازی صحبت 
می شود. تحلیل ها و برداشت های پیش از مسابقه این بود که رانگنیک به دلیل پرس 
نکردن رونالدو او را از ترکیب کنار گذاشته، اما حرف هایی از مصدومیت هم پیش آمد. 

روز جمعه رونالدو وقتی داشت از تمرین به خانه بر می گشت روی صندلی 
سرنشین ماشینش نشسته بود، درحالی که همیشه خودش رانندگی 

می کرد. این نخستین نشانه برای آسیب دیدگی او بود. رالف رانگنیک 
هم در کنفرانس مطبوعاتی قبل از مســابقه اعلام کرد که مهاجم 
پرتغالی تیمش از روز جمعه درد لگن داشته و پس از آن نتوانسته 
بود تمرین کند. اما خواهر رونالدو که معمولا در اینستاگرام جنجال 

می کند، پســتی مرتبط با خط خوردن برادرش بــه دلایل فنی را 
لایک کرده بود تا به این شــایعه دامن بزند که اختلافاتی بین 

کریس و سرمربی آلمانی وجود دارد. روی کین، پیشکسوت 
بی اعصاب منچستریونایتد و کارشناس تلویزیونی علاوه بر 
خجالت آور خواندن سبک بازی تیم در داربی منچستر در 
حرف های رانگنیک تشکیک کرد و گفت: »رونالدو طی 
سال های اخیر نوعی ربات بوده است، او به ندرت آسیب 
می بیند، اما هراز گاهی رانگنیک  می آید و می گوید که 
او از لگن آسیب دیده است، این با عقل جور در نمی آید.« 

گری نویل، دیگر پیشکسوت من یونایتد هم با اشاره به صفر 
شوت این تیم در نیمه دوم گفت: »واکنش منچستریونایتد 

وقتی بازی 3بریک شد شــرم آور بود. ۹2 درصد مالکیت توپ 
برای سیتی در آن دقایق؟ ما تسلیم شــده بودیم و در زمین قدم 

می زدیم.« حالا رونالدوفن ها با یادآوری دفع توپ های این بازیکن در بازی 
با اتلتیکو که از دفع توپ های مگوایر در آن دیدار بیشتر بود به منتقدانش طعنه می زنند 
که دیدید مشکل تیم پرس نکردن رونالدو در قسمت جلوی زمین نبود و در غیاب او 
هیچ بازیکنی در نیمه زمین حریف به سمت توپ حرکت نمی کرد؟ محمد ابو تریکه، 
کارشناس معروف شبکه تلویزیونی بی این اسپرت هم طعنه زنان گفت: »شرم آور است 
که بهترین بازیکن جهان را داشته باشید بعد او را به خاطرتصمیمات کسی که در اصل 
یک مشاور ورزشی اســت به بازی دعوت نکنید. تبریک به سیتی و تبریک به رونالدو! 
امیدوارم هواداران یونایتد فهمیده باشند این طفلک مقصر نتایج ضعیف منچستر نیست 

بلکه حضورش در زمین برای این تیم یک ضرورت است.«
گفته می شود که کریستیانو رونالدو پس از مشخص شدن و قطعی شدن غیبتش در داربی 
منچستر به پرتغال سفر کرده اســت. منابع می گویند با توجه به اهمیت این بازی، این 

موضوع باعث تعجب رختکن تیم شده چون حضور او در ورزشگاه می توانست روحیه تیم 
را بالا ببرد و شایعه ها را خنثی کند.

   رالف رانگنیک که مدتی بود نباخته بود و دراصل در 11بازی لیگ برتر شکســتی 
نداشت، در نخستین بازی بزرگش شکست بدی خورد.

   پپ گواردیولا هم طبق معمول حریف خود را گلباران کرد. دنی آلوز یک بار گفته 
بود گواردیولا به بازیکنان می گوید برای احترام گذاشــتن به حریف باید تا 
جایی که می توانید به آنها گل بزنید. 4گلی که سیتی به یونایتد زد در 
ادامه اینگونه احترام بود. منچسترسیتی با هدایت پپ گواردیولا در 
5۰ بازی لیگ برتری حداقل 4 بار موفق به گلزنی شده؛ ۹ بار بیش از 
هر تیم دیگری از زمان پیوستن پپ به ســیتیزن ها. بعد از سیتی، 

لیورپول با 41 بازی و تاتنهام با 2۹ بازی چنین رکوردی داشته اند.
   پپ در دوران مربیگــری خود 11 بار موفق بــه پیروزی مقابل 
شیاطین سرخ شــده. تنها برنلی )13( و آرســنال )17( تعداد 

شکست های بیشتری را مقابل او تجربه کرده اند.
   با حضور در دیدار مقابل منچستریونایتد، کوین دی بروینه 
در یکصدمین بازی خانگی لیگ برتری به میدان رفت و با 
2 گل و یک پاس گل حالا روی 8۹ گل در این رقابت ها نقش 

مستقیم ایفا کرده؛ 37 گل و 52 پاس گل.
   دی بروینه در این بازی 6شوت ازجمله 4شوت داخل 
چارچوب و 5 خلق موقعیت داشت، درحالی که کل تیم 
من یو 5 شوت شامل 2 شــوت داخل چارچوب و 2 خلق 

موقعیت داشت.
   شاگردان رانگنیک 2۰8بار به سمت دروازه رقبا شوت زده اند 
که سومین تیم لیگ از این نظر هســتند اما تنها ۹.۹ درصد از این 

شوت ها به گل تبدیل شده؛ یعنی سیزدهمین تیم لیگ.
   داوید دخه آ اکنون بیش از هر دروازه بان دیگری در این فصل لیگ برتر مهار داشته؛ 

یعنی 1۰4بار.
   تنها لیدز )166(، نوریچ )156( و برنتفورد )145( شــوت های بیشــتری نسبت به 

منچستریونایتد )14۰(به سمت چارچوب آنها زده شده است.
   در نیمه اول 336 پاس بین بازیکنان سیتی ردوبدل شد و این در حالی است که در 

مجموع بازی یونایتدی ها 326 پاس به ثبت رساندند.
   واران و لوک شو به دلیل دچار شــدن به کووید-1۹در این بازی غایب بودند. نتایج 
یونایتد در این فصل بدون واران؛ شکســت 4بر 2مقابل لستر، شکست 5برصفر مقابل 
لیورپول، شکست 2برصفر مقابل سیتی، شکست 4بر یک مقابل واتفورد و شکست 4بر 

یک مقابل سیتی.

سقوط سرخ
چرا کسی از برد عالی من سیتی در 
شهرآورد منچستر حرفی نمی زند؟

برای خود 
من افتخار 

بزرگی است 
که توانستم 
وارد باشگاه 

صدتایی های 
استقلال شوم 

امیدوارم 
هواداران از 

عملکردم 
راضی باشند. 

تمام سعی 
و تلاش من 

این است که 
انتظارات آنها 
را برآورده کنم 

و در کنارش 
بتوانم به 

اهدافی که 
در فوتبال و 

زندگی دارم 
برسم

ی ها  یتد نا یو
از زمان حضور رانگنیک 

روی نیمکت 148موقعیت گلزنی 
در جریــان بازی خلــق کرده اند و از 
این حیث بهترین تیم لیگ بوده اند اما 
تنها 33درصد از این موقعیت ها به گل 

تبدیل شــده، یعنی تیم پانزدهم 
جدول از لحاظ نــرخ تبدیل 

موقعیــت به گل.
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کشتی

سپاهان و فولاد سیرجان هم از لیگ برتر والیبال خداحافظی کردند و 
خداحافظی ســپاهانی ها تلخ تر بود. سپاهان که با اختلاف صدرنشین 
مرحله مقدماتی بود در نیمه نهایی هم کار سختی نداشت و پاس را در 2 
بازی برد اما در مرحله نیمه نهایی مقابل پیکان بازی های ضعیفی انجام داد؛ 
این تیم در بازی اول 3-صفر و در بازی دوم 3-یک بازنده بود. سپاهانی ها  
که امسال سومین سال حضور در لیگ برتر را تجربه می کردند، با داشتن 
ستاره های بزرگی مثل امیر غفور، مجتبی میرزاجانپور و فرهاد قائمی 
شانس اول قهرمانی معرفی شده بودند اما نتوانستند فینالیست شوند. 

رحمان محمد ی راد، سرمربی این تیم خودش را مقصر می داند.

  چه اتفاقی افتاد که تیمی در حد سپاهان نتوانست حتی به 
فینال برسد؟

پاسخی ندارم. همه  چیز خوب بود. در مقدماتی و نیمه نهایی خوب بازی کردیم. 
هم ریکاوری خوب بود و هم تمرینات اما در نیمه نهایی نتوانستیم بازی های 
خوبی به نمایش بگذاریم. حساسیت بالای بازی این مرحله و عملکرد خوب 

پیکان تأثیرگذار بود. واقعا پیکان خیلی خوب بازی کرد.

 شاید این هم از بدشانسی تیم شما بود که در این مرحله با 
پیکان روبه رو شدید.

ما تعیین کننده نبودیم. 5هفته قبل از اینکه مقدماتی تمام شود، صدرنشینی 

ما تثبیت شده بود. ذات ورزش همین است و اتفاقات غیرقابل پیش بینی دارد.

  در بازی دوم، برق سالن والیبال آزادی قطع و بازی متوقف 
شد. شرایط برای 2تیم یکسان بود اما روی بازی شما تأثیری داشت؟

برق در ستی رفت که ما جلو بودیم و همان ست را هم پیروز شدیم. روی بازی 
تأثیری نداشت اما خوشایند نبود که در مرحله نیمه نهایی لیگ این اتفاق 
بیفتد. شخصیت و جایگاه والیبال خیلی بالاتر از این است که بازی به خاطر 

قطعی برق متوقف شود. البته گفتند مشکل از برق منطقه بود.

  بعضی از کارشناسان می گویند تیم شما پر از ستاره هایی 
است که سنشان بالاست. اگر چند بازیکن جوان داشتید، می توانستید 

بهتر نتیجه بگیرید؟
من به نظرشــان احترام می گذارم اما در بازی های قبلی همین ســتاره ها 
تأثیرگذار بودند. در بازی های حســاس تجربه تأثیرگذارتر از جوانی است. 
من از عملکرد همه بازیکنان راضی ام. اگر بازی یک مقصر داشته باشد خود 

من هستم.

  بعد از این دوبازی حتما به دنبال مشــکل تیم بوده اید. به 
نتیجه ای هم رسیده اید؟

هرچه دانش و تجربه داشتم، استفاده کردم. باشگاه هم همه شرایط را فراهم 

کرده بود. متأسفانه موفق نشدیم. باز هم می گویم پاسخی 
برای این شکست ها ندارم.

 
 لیگ امسال را چطور دیدید؟

خیلی سخت تر از لیگ های قبلی بود. هم بازیکنان 
بهتر از قبل در تیم ها تقسیم شــده بودند و هم 

باشگاه ها خوب ســرمایه گذاری کرده بودند. 
جوانان خوبی هم معرفی شــدند اما از نظر 

برگزاری فشــار زیــادی روی تیم ها بود. 
به خصوص در نیم فصل دوم.

  اعتراض ها به آیین نامه 
کم نبود. باشگاه ها قصد ندارند برای 

رفع نواقص اقدامی کنند؟ 
حتما فدراســیون به عنــوان تصمیم گیرنده و 
برگزارکننده از تجربه امسال استفاده می کند 
و نواقــص آیین نامه را رفــع می کنند. بعضی 
از قوانین زیبنده والیبال نیســت. آیین نامه 
باید به قــدری جامع و کامل باشــد که نیاز 
به نظرخواهی و برگزاری جلسه مشورتی نباشد.
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افقی:
تنقــات شــب های   -1  
زمستانی- نویسنده ایتالیایی 
کمــدی الهــی- صندلــی 

تشریفاتی
2- مخفــف اگــر- اســب 

بارکش- چاق و فربه
3- جــواب- غنیمت هــای 

جنگی- مربوط
4- پرهیزکار- از شــاگردان 
خوشــنویس-  میرعمــاد 

پیشوند سلب
5- بی دینــی- از بین رفته- 

شهری در انگلستان
6- پیشــوای دین بودایی- 
مرکز کردستان- ضمیر اشاره
7- بوی رطوبت- نوعی پارچه 

پنبه ای- وقت و هنگام
8- کتاب را جلــد می کند- 

دین ها- بی نظیر
9- واحــد پــول قطــر- 
دســتگاهی در موســیقی 

ایرانی- خاندان
10- کالبــد- غــذای اصلی 

خرس پاندا- عجله و تندی
11- بعد از مهر- سر و صدا- 

از جراید بعد از مشروطیت
12- نام ترکــی- ریزه کاه- 

مفصل لولایی دست
13- پر چانه- بیگانه- ارباب

14- حامی مالــی تیم های 

ورزشــی- زبانــه آتــش- 
پوستین

15- زبــان ترکــی- از انواع 
تقسیم سلولی- استعداد

  
عمودی:

1- نوعی پروانه بزرگ- بهره- 
یک یک مردم

2- تیز و برنده- کشــاورز- 
رســیدگی به دعوی توسط 

قاضی
3- زن گندمگون- خرگوش 

عرب- سیب انگلیسی
4- شکـــل ظــاهــــری- 

کفایت کننده- پنهان کردن
جمــع  را  همه  چیــز   -5
می بندد- بازی حرام- پسران 
عرب- خسیس پس نمی دهد

6- لازم- فوق- اسکلت فلزی 
اصلی ماشین

7- فرومایــه- تباهــی- از 
عوامــل مهــم در تغییرات 

جمعیت
8- فیلســوف انگلیسی که 
هدف علــم را افزایش قدرت 

انسان می داند
9- نوشــتن- خواهش های 
نفســانی- این مــواد، کاغذ 

تورنسل را آبی می کند
10- دوستی با دوستان خدا- 
چهار نت موسیقی پشت سر 

هم را گویند- ترسناک
11- ترمــز چارپــا- مهربــان- 
گوشه ای در دستگاه ماهور- سفید 

آذری
12- برقرار کــردن ارتباط تلفنی- 

عظمت- مرطوب
13- لــوازم منــزل- درنــگ- 

امیدوار کردن
14- زغال اخته آبــی- دنباله رو- 

نیست بر... دلم جز الف قامت یار
1515- جوانمرد- درخت جوان- اما

ريثكقبنزيبنجا
اوتمولينديسات
هرسانهاگايملق
يوانهمزالمنبا

ليتاپرايشه
درونيماهمكاحم
زومتلپهسويسلت
داهرفيسنكتفيب
كييرايتخاهلمح
يكبلعنهيكتاهر

ترودكتربوش
نووناورالابرس
شالتزرابيركسع
ترباهاسغوغواد
روخردنولكنيمي
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پایان شایعات با بازگشت بنا
اولین مرحله اردوی تیم ملی کشــتی فرنگی از 15اسفندماه در خانه 
کشتی آغاز شد. فرنگی کاران بعد از مســابقات جهانی نروژ به صورت 
شخصی تمرین می کردند تا نهایتا پس از برگزاری جام تختی، سرمربی 
تیم ملی کشتی فرنگی نفرات مدنظرش را به اردو فراخواند. فرنگی کاران 
طبق سنوات 2 سال گذشــته در بدو ورود به اردو تست کرونا دادند و 
پس از مشخص شدن نتیجه آزمایش هایشــان وارد اردوی تیم ملی 
شدند. محمد بنا، سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در این اردو عاوه بر 
7فرنگی کاری که از جام تختی معاف بودند، منتخبین جام تختی را به 
اردو فراخواند. بنا در روز اول اردو، به دلیل مشکات شخصی غیبت داشت 
و همین مسئله سبب شد تا حاشیه هایی پیرامون تیم ملی کشتی فرنگی 
ایجاد شود. حاشیه از فضای مجازی آغاز شد و کار به خبرگزاری های 
رسمی هم کشید. در خبرها آمده بود محمد بنا قهر کرده و به همین 
دلیل در اردو حاضر نشده است. برخی ها حتی جایگزین بنا را هم انتخاب 
کرده  و مدعی شده بودند رسول جزینی از این پس هدایت تیم ملی را 
برعهده خواهد گرفت. این در حالی است که رسول جزینی هم به دلیل 
ابتا به ویروس کرونا نتوانسته بود در اردوی تیم ملی حاضر شود. جزینی 
به خاطر ابتا به کرونا و محمد بنا به دلیل گرفتاری های شخصی در اردو 
غایب بودند که بنا روز گذشته به جمع ملی پوشان پیوست تا حواشی 
بی دلیلی که در این زمینه مطرح شده بود به پایان برسد. محمد بنا باید 
تیمش را برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا در مغولستان که اواخر 
فروردین ماه برگزار می شود آماده کند و پس از آن مسابقات نیز بازی های 
آسیایی و قهرمانی جهان به فاصله یک هفته از یکدیگر برگزار خواهد شد. 
در این ترافیک مسابقات، ایجاد حواشی می تواند ضربه جبران ناپذیری به 
تیم ملی کشتی فرنگی و کاروان ایران در بازی های آسیایی هانگژو بزند. 
حاشیه ای که مشخص نشد منشا آن کجا بوده ولی خیلی زود نشر پیدا 
کرد و درنهایت عکس هایی که در سایت فدراسیون از تمرین فرنگی کاران 
منتشر شد نشان داد که محمد بنا در اردوی تیم ملی حضور دارد و بر 

تمرین فرنگی کاران نظارت می کند.

 
کریمی ملی پوش می شود؟

کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد با توجه به مفاد چرخه انتخابی آزادکاران، 
تصمیم به برگزاری کشتی انتخابی در وزن 86کیلوگرم گرفته است تا 
کشتی گیر اعزامی به رقابت های قهرمانی آســیا در مغولستان از این 
طریق انتخاب شود. پیش از این اعام شــده بود نفرات اول قهرمانی 
کشور مستقیما به قهرمانی آسیا اعزام خواهند شد. اما در جلسه ای که 
کادر فنی تیم ملی در این مورد برگزار کرد، مستندات پزشکی علیرضا 
کریمی برای شرکت نکردن در رقابت های قهرمانی کشور در گرگان که 
توسط هیأت کشتی البرز به فدراسیون ارسال شده بود مورد قبول قرار 
گرفت. بر این اساس با توجه به اینکه علیرضا کریمی دارنده مدال های 
نقره و برنز جهان در وزن 86کیلوگرم رقابت های انتخابی جام تختی 
به عنوان قهرمانی دست یافته و عدم حضور او در رقابت های قهرمانی 
کشور هم موجه بوده اســت، تصمیم به برگزاری یک مبارزه انتخابی 
گرفته شد. این رقابت انتخابی درون اردویی در تاریخ 27اسفندماه بین 
علیرضا کریمی و محسن مصطفوی قهرمان مسابقات قهرمانی کشور 
در گرگان برگزار خواهد شد. وزن کشی برای این مسابقه، ساعت8صبح 
با 2کیلو ارفاق انجام می شود و سپس 2 کشتی گیر در ساعت10صبح 
روی تشک می روند. اگر مصطفوی در کشتی اول پیروز شود، ملی پوش 
تیم ایران در مغولستان خواهد بود. اما درصورت پیروزی علیرضا کریمی 
در کشتی اول، مسابقه تکرار می شود. کریمی برای انتخاب شدن باید 

2بار مصطفوی را ببرد.

لیگ برای سعید رضایی و تیمش 
فولاد سیرجان هم به پایان 
رســید. آنها در 2 بازی به 
شــهداب یزد باختند. در 
مرحله پلی آف فدراسیون 
از ویدئوچک استفاده کرد 
اما کیفیت پایین دوربین ها و 
سیستم چک، اعتراضات را بالا 
برد. رضایی دلیل این اعتراض ها را 

توضیح می دهد.
 

  بازی ها ویدئوچک داشت ولی 
باز هم اعتراض کم نبود.

کیفیت ویدئوچک را که دیدم، خاطرات 20سال 
پیش که در لیگ ایتالیا بازی 

می کردم برایم زنده شد. 

آن موقع وقتی آدرس سایت فدراسیون والیبال ایران را می پرسیدند، 
خجالت می کشیدم چون فدراسیون ما سایت نداشت. الان این همه 
برای والیبال هزینه می شود اما ویدئوچک پایین ترین کیفیت را دارد. 
داور بازی از بهترین داوران ایران بود اما 2اشتباه فاحش داشت. در یک 
مورد به خاطر کیفیت پایین ویدئوچک نتوانست تشخیص بدهد و در 
مورد بعدی هم رأی ویدئوچک را که محرز شده بود، به جا دادکه این 
درست نبود. با این حال مسئله اصلی چیز دیگری بود. 2کارت قرمز به 
بازیکنان 2تیم داده شد و 5دقیقه طول کشید تا مشخص شود کدام 
طرف باید سرویس بزنند. مسئله ساده و بدیهی بود اما داوران و ناظران 
در لحظه  روی این مسئله اشراف نداشتند و شرایط خنده داری پیش 
آمد. واقعا ما در لیگ والیبال ایران و در مرحله نیمه نهایی بودیم؟ این 
نشان می دهد ما اصل کار راکه والیبال و برگزاری مسابقات است، رها 

کرده ایم و بیشتر در حاشیه ایم.

 فولاد در یک  چهارم نهایی بازی های خوبی مقابل 
هراز آمل انجام داد اما در نیمه نهایی خیلی ســرحال نبود و 

نتیجه نگرفت.
شرایط ما همان بود. تعدادی از بازیکنان مصدوم بودند و مجبور شدیم 

با همان بازیکنان بازی کنیم. در لحظات حساس این مصدومیت ها 
تأثیر خودش را می گذارد. در این دوبازی  آخر شبهاتی برایم پیش 
آمد که نمی خواهم درباره آنها صحبت کنم فقط امیدوارم که واقعیت 
نداشته باشند. با این حال باید بگویم ما خوب بازی نکردیم. 2تیم ساده 
بازی کردند و تاکتیک پیچیده ای نداشتند. ما تاشمان را کردیم ولی 
توانمان کم بود. هر تیم باید نسبت به توانش سنجیده شود و ما بیشتر 
از توانمان بازی کردیم. حتی تیم هایی که فینالیست شدند، این فصل 
به اندازه ما بازی نکردند. آنها با حســاب بازی های فینال، البته اگر 
فینال به بازی سوم بکشد، 33بازی انجام می دهند اما ما به خاطر جام 
باشگاه های آسیا و جهان 38بازی داشتیم. مسافت راه و خستگی سفر 
را هم باید اضافه کنیم. تیم شهداب هم مهره های خوبی حتی در بین 
ذخیره ها داشت. ما خوب جنگیدیم و بازیکنانم که بعضی هایشان نیاز 
به جراحی یا استراحت یک ماهه داشتند، غیرت کردند و تیم را به این 

مرحله رساندند.

 فولاد پارسال بعد از قهرمانی می خواست انصراف 
بدهد. امسال قصد ماندن دارد یا رفتن؟

حدود یک ماه پیش صحبت هایی شد. سیاست  باشگاه این است که 
فصل آینده تیم قوی تری داشته باشد. البته مسائلی هست. آسیبی 
که تیم فصل پیش از کوچ ناگهانی بازیکنــان و نگرفتن بازیکن در 
زمان مناسب دید، تا 2ســال دیگر همراه تیم است. همه بازیکنانی 
که این فصل هستند، ماندنی نیســتند و جذب بازیکن جدید هم 

محدودیت هایی دارد. با این حال باشــگاه می خواهد لیگ را پرتوان 
شروع کند تا در کورس تیم های مدعی باشد. اینکه تیم قهرمان فصل 
پیش به فینال نرسید، باشگاه را ســرخورده نکرده است. بر عکس، 
چون حتی انتظار نداشتند ما به نیمه نهایی برسیم، حالا حضور در 
بین 4تیم این انگیزه را به باشگاه داده است که با قدرت  بیشتری به 

کارش ادامه بدهد.

  شما هم با فولاد می مانید؟
سال پرفراز و نشیبی با تیم داشتم. قبول مربیگری فولاد ریسک بزرگی 
برایم بود چون می دانستم مشــکات زیادی داریم اما از همکاری با 
مدیریت فولاد انرژی خوبی گرفتم و از این بابت خوشحالم. امیدواریم 
شرایطی پیش بیاید که بتوانیم به همکاری ادامه بدهیم. ترجیح من 
این است که با انسان های درست کار کنم، حتی اگر به این قیمت باشد 

که فصل بعد در لیگ مربیگری نکنم.

  امیدوارید شرایط برگزاری لیگ سال آینده بهتر 
از امسال شود؟

حــرف زدن در این مورد خســته کننده اســت. در این  ســال ها 
سیاستگذاری های لیگ در جهت پیشرفت والیبال نبود. ما الگوهای 
خارجی خوبی داریم اما همه این الگوها را بد ایرانیزه می کنیم. من در 
شرایطی انتقاد می کنم که تیمم نتیجه گرفته و از رده یازدهمی به 

سومی مشترک رسیده است. 

فینالیست ها 
پیکان و شهداب بازی های 
فینال را برگــزار می کنند. 
پیکانی ها که با 12قهرمانی 
پرافتخارتریــن تیم لیگ 
هستند، سال گذشته حتی 
به پلی آف هم نرسیده بودند 
اما امسال با پیمان اکبری 
در فینال هستند و مدعی 
اول قهرمانی. پیکان با حذف 
صدرنشین لیگ به فینال 
رســیده و خودش را تیم 
پرقدرتی معرفی کرده است. 
در طرف دیگر هم شهداب 
یزد قرار دارد؛ تیمی که از 
نیم فصل دوم متحول شد و 
با پیروزی هایش مدعی. این 
تیم هر چند از اول فصل با 
سرمایه گذاری خوب برای 
قهرمانی بســته شد اما باز 
هم کسی انتظار حضورشان 
را در فینال نداشت. همین 
مسئله انگیزه تیم علیرضا 
طلوع کیان را برای قهرمانی 
دوچندان کرده است. 
قرار بــود بازی های 
یکشنبه  از  فینال 
آغاز  آینده  هفته 
شود اما در پیش 
چهارشنبه  بودن 
آخر ســال و بازی 
استقلال و پرسپولیس 
در لیگ فوتبال برنامه 
را تغییــر داد. تیم ها 
شنبه و دوشنبه و اگر 
نیاز به بازی ســوم 
چهارشنبه  باشد، 
مقابل هــم قرار 

می گیرند.

رضايی: حرف زدن درباره ليگ خسته كننده است 

پاسخی بر ای شکست ها ندار م
رحمان محمدی راد، سرمربی تیم والیبال سپاهان خودش را مقصر نرسیدن تیم به فینال می داند 
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تعجیلجنجالآفرین
عجله شورای صنفی نمایش در اعلام فیلم های اکران نوروزی بحران آفرید

»لامینور« توقیف نیست و احتمالا عید فطر اکران می شود 

روز یکشــنبه که خط خوردن فیلم »لامینور«، آخرین ساخته 
داریوش مهرجویی، از اکران نوروزی قطعی شد، می شد حدس 
زد که کارگردان »هامون« به این مسئله بی تفاوت نخواهد ماند 
و به حذف فیلمش واکنش نشان می دهد. همان یکشنبه شب، 
ویدئویی از مهرجویی در فضای مجازی منتشــر شد که نشان 
می داد این کارگردان باسابقه و استخوان خردکرده چقدر از بابت 
کنار گذاشــتن فیلمش عصبانی و آزرده شده است. کسانی که 
مسبب به وجود آمدن این وضع هســتند حتما پیش خودشان 
خیال می کردند که مهرجویی 82ساله کم حوصله تر از آن است 
که بخواهد ســر حذف فیلمش قیل و قال کند و آنها را به دردسر 
بیندازد. اما این تخمین غلط می تواند به دلیل شناخت نداشتن 
از شخصیت مهرجویی باشــد. مهرجویی نه فقط به اتفاقاتی که 
برای فیلم هایش می افتد بی اعتنا نیســت، بلکه حتی معمولا به 
مسائل و پدیده های اجتماعی هم واکنش نشان می دهد. هنوز 
فراموش نکرده ایم سر قضیه قصور پزشکی در پرونده کیارستمی، 
مهرجویی حسابی برآشــفت و حرف های تند و خشمناکی را بر 

زبان آورد. 
دلیل دیگر این تخمین غلط، دست کم گرفتن میزان همدلی ای 
است که در شبکه های اجتماعی به ویدئوی مهرجویی نشان داده 
شــد و هنوز هم ادامه دارد. مهرجویی یکی از کارگردانان بسیار 
محبوب سینمای ایران اســت و حرف هایش از تأثیر اجتماعی 
برخوردار است و طبیعتا خشم و ناراحتی او می تواند ناراحتی و 
آزردگی آدم های زیادی را به دنبال داشته باشد. اما آیا لازم بود 

»لامینور« و مهرجویی کارشان به اینجا بکشد؟ آیا نمی شد در 
جریان اعلام فیلم های اکران نوروزی مدیریت بهتری انجام شود 
که چنین وضعی ایجاد نشود؟ علت اصلی بحرانی که سر اکران 

شدن یا نشدن »لامینور« به وجود آمده چیست؟

تعجیل و ناهماهنگی
درحالی که پس از جشــنواره فیلم فجر همــه منتظر بودند که 
بدانند چه فیلم هایی در نــوروز 1401 به روی پرده می رود، روز 
2اسفند مرتضی شایسته، سخنگوی شورای صنفی نمایش، خبر 
از اکران 7فیلم داد که »لامینور« یکی از آنها بود. اگر شــورای 
صنفی نمایش در اعلام نام فیلم های اکران نوروز تعجیل نمی کرد 
و هماهنگ تر با سازمان سینمایی عمل می کرد، الان کار به اینجا 
نمی رسید که مهرجویی این چنین برآشوبد و به واسطه ناراحتی 

او افراد دیگر هم ناراحت شوند.
اکران نوروز همیشه اکران حساسی است و شورای صنفی نمایش 
برای اعلام اســامی فیلم های اکران سال نو با سازمان سینمایی 
تعامل می کند. قاعدتا اگر شورای صنفی می توانست درباره اکران 
نوروزی به تنهایی تصمیم بگیرد، همان 7فیلمی که اوایل اسفند 

اعلام شدند و »لامینور« هم یکی از آنها بود، بدون هیچ مشکلی 
راهی اکران می شدند. اما وضعیتی که پیش آمده نشان می دهد 
که حداقل در بحث اکران نوروز به جز شــورای صنفی نمایش، 
باید نظرات سازمان سینمایی هم را درنظر گرفته شود و به طور 
مســتقل نمی تواند در این زمینه تصمیم گیری کند. محمدرضا 
فرجی، مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم ســازمان 
سینمایی، چند روز بعد از صحبت های شایسته از انقضای پروانه 
نمایش »لامینور« خبر داد. به گفته وی، پروانه نمایش »لامینور« 
2 سال پیش صادر شده و دیگر اعتبار ندارد و تهیه کننده فیلم، 
یعنی رضا درمیشــیان، بایــد زودتر درخواســت پروانه مجدد 
می داده است. درمیشیان در جواب این صحبت فرجی اعلام کرد: 
»برخلاف  اظهارات نادرست درخصوص عدم درخواست تمدید 
پروانه نمایش  »لامینور« ، این  درخواســت از ســه ماه پیش به 
سازمان سینمایی ارائه شده و هیچ گونه تأخیری صورت نگرفته و 
باتوجه به سه بار بازبینی مجدد فیلم در یک هفته اخیر و بازبینی 
فیلم توسط جناب وزیر و ریاست ســازمان سینمایی در انتظار 
تمدید پروانه نمایش هســتیم.« پس دلیل حذف »لامینور« از 
اکران عید، پروانه نمایش نداشتن آن نبوده است. پس چه علتی 

داشته؟ بعد از کنار گذاشــتن »لامینور« از اکران نوروز، یکی از 
علل این تصمیم همزمانی اکران این فیلم با شب های قدر عنوان 
شد. »لامینور« فیلمی موزیکال است، به این معنی که موسیقی 
در آن مثل فیلم »سنتوری« نقش دارد و اکران آن در شب های 

قدرصورت خوشی نداشته است.
به نظر می رســد عنوان کردن این موضوع بیشتر توجیهی برای 
حذف فیلم مهرجویی است، وگرنه ســینماها در شب های قدر 
تعطیل هستند و حتی می شــد اکران »لامینور« در شب های 
قدر یکی، دو روزی بیشتر از سایر فیلم ها به تعویق بیفتد. شواهد 
و قرائن حاکی اســت که همان تعجیل اولیه در اعلام اســامی 

فیلم های اکران نوروزی علت اصلی وضع ایجاد شده است. 
وقتی »لامینور« از اکران کنار گذاشــته شد می شد حدس زد 
که این فیلم هم به سرنوشــت »ســنتوری« دچار شود و هرگز 
رنگ پرده را نبیند و بعد از مدتی به شــکل قاچاق سر از فضای 
مجازی درآورد. اما حبیب ایل  بیگی، معاون نظارت و ارزشیابی 
سازمان سینمایی، در اظهارنظری این مسئله را منتفی دانست 
و گفت: »آقای مهرجویی از بزرگان و پیشکســوتان سینماست 
و برای همه ما قابل احترام اســت. درخصوص فیلم »لامینور« 
هم بارها بــه تهیه کننده فیلم گفته ایم که فیلم مشــکلی برای 
پروانه نمایش ندارد و مســیر اکــران آن باز اســت؛ دلیل این 
 هیاهو و حواشــی را نمی فهمیــم. فیلم فقط در جــدول اکران

 نوروز نیست.«
حالا پیشــنهاد اکران عید فطر یــا هر زمانی کــه تهیه کننده 
»لامینور« مایل باشد، مطرح شده است. با این حال، مهرجویی 
که از کنار گذاشتن فیلمش خیلی ناراحت شده، در ویدئویی که 
منتشر کرده گفته در اعتراض به این مسئله به همراه دستیارانش 

در وزارت ارشاد تحصن خواهد کرد.

مردیبهگستره
اقیانوس

وقتیسردارخیبر
فاتحقلبهاشد

سیره علمی و عملی زنده یاد  سیدهادی 
خسروشاهی، در آیینه 4روایت

به مناسبت  سالروز شهادت محمد ابراهیم همت، 
خاطرات خانواده و همرزمانش را مرور کردیم

سریالهاییبرایدوران
اومیکرون

 مجموعه های داستانی از هر ژانر
 که دیدنشان یک اتفاق است

یاور یگانهسینما
روزنامه نگار

کاهش هزینه ها با ادغام بخش های خبری 
سرپرست خبرگزاری صداوسیما علت تغییر و ادغام بخش های خبری 

معاونت سیاسی صداوسیما را توضیح داد.
حسن عابدینی در گفت وگویی با ایسنا علت ادغام بخش های خبری 
شبکه های سیمای جمهوری اسلامی ایران را با هدف هم افزایی و به دنبال آن کاهش 
هزینه ها و استفاده بهینه از امکانات و نیروی انسانی و ایجاد زمینه برای یکپارچگی در 
حوزه خبر، توصیف کرد. عابدینی روند ادغام را اینگونه توصیف کرد: در اقدام نخست، 
خبرنگاران شــبکه خبر و رادیو و برخی خبرنگارانی که در تلویزیون فعالیت دارند و 
همچنین پژوهشگران را در تالار خبر شیشه ای مســتقر کرده و به صورت یکپارچه 
مدیریت می کند. همزمان تصویربرداران، تدوینگران، گرافیست ها و سایر عوامل خبر 

هم در همین چارچوب ساماندهی شده اند.
او درباره جزئیات دلایل این تصمیم گیری توضیح داد: علت این اتفاق هم کاملا روشن 
است؛ روزانه ممکن بود ده ها رویداد خبری اتفاق بیفتد که به دلیل پراکنده بودن در 
بخش های مختلف ـ ازجمله رادیو، شــبکه خبر و خبرگزاری صداوسیما ـ در قبال 
پوشش آن موازی کاری صورت بگیرد. در عین حال رویدادهایی هم اتفاق بیفتد که هیچ 
پوششی صورت نگیرد. در نتیجه مدیریت واحدی روی آنها وجود نداشت؛ بنابراین این 

تصمیم سبب بهره برداری بهینه از توانمندی همه نیروها شده است.
سرپرست خبرگزاری صداوسیما سپس درباره خروجی احتمالی 
تغییرات بخش های خبری روی آنتن، نیز گفت: در پی تغییرات 
صورت گرفته، از این پس خبر اصلی از شبکه خبر پخش خواهد 
شد و سایر بخش های خبری، ازجمله خبر 21 قسمت هایی از آن 
خبر را پخش می کنند؛ به عنوان مثال در خبر 21 طبعا 4۵ دقیقه 
خبر پخش می شود، یک گفت وگوی ویژه خبری خواهیم داشت و یک ربع باقی مانده 

تا 22 در شبکه یک و خبر توأمان پخش می شود و در ادامه اعلام می شود برای پیگیری 
ادامه خبر به شبکه خبر مراجعه شود. در سایر قسمت های خبری نیز ازجمله خبر 14 
هم روال همین گونه خواهد بود. به نوعی که 4۵ دقیقه خبر پخش می شود که توأمان در 
شبکه های یک و خبر خواهد بود. سپس گفت وگوی ویژه روز پخش می شود و در نهایت 
یک ربع آن همزمان در2شبکه پخش می شود و در ادامه عنوان می شود برای پیگیری 

ادامه خبر و موضوع بحث، مخاطب می تواند به شبکه خبر مراجعه کند.
عابدینی با بیان اینکه اقدامات صورت گرفته در بخش های خبری معاونت سیاسی 
صداوســیما فواید مختلفی خواهد داشــت، درباره این مزایا توضیــح داد: علاوه بر 
یکپارچگی نیروهای خبر، این اقدام کاهش هزینه ها را به دنبال خواهد داشت. علاوه 
بر آن موضوع مربوط به افزایش طول خبرگیری هم بیشــتر خواهد شد؛ به نوعی که 
رویدادهای بیشتری را می توان در این شرایط پوشش داد. از سویی موازی کاری هایی 
که به صورت غیرضروری اتفاق می افتاد، حذف می شوند. همچنین تنوع خبری در 
حوزه جغرافیایی هم اتفاق می افتد و همه مردم در سراسر کشور احساس می کنند، 
عدالت رســانه ای را در آنتن می بینند. یعنی تفاوتی بین رویدادهایی که در پایتخت 
اتفاق می افتد با رویدادهایی که در شهرســتان های مختلف صورت می گیرد، وجود 
ندارد. این زمینه فراهم می شود تا بهره گیری از اندیشه نخبگانی هم نه فقط در تهران 

که در کشور شکل بگیرد.
وی در ادامه ایجاد میزهای تخصصی را هم از دیگر اقداماتی عنوان کرد که در بخش های 
خبری صورت گرفته و در این زمینه توضیح داد: در دهه سوم قرن بیست و یکم دیگر 
نمی شود در یک حوزه به شکل کلی درباره همه جوانب سخن گفت. به عنوان مثال 
شاید 1۵ سال قبل وقتی صحبت از اقتصاد می شد، یک خبرنگار در همه حوزه های 
اقتصادی، اخبار را همه جانبه پوشش می داد، اما در برنامه ریزی جدید و ساماندهی 

تخصصی گروه های جدید به این نتیجه رسیدیم که طبعا گروه اقتصاد کلان متفاوت 
از بازار تجارت اســت و بازار تجارت متفاوت از صنعت معدن و تجارت است، صنعت 
معدن متفاوت از بانک و بیمه اســت و بانک و بیمه متفاوت از بورس است. در حوزه 
 فرهنگ نیز همین وضعیت را داریــم. اقدامی که صورت گرفتــه، ایجاد گروه های

تخصصی است.
وی در پایان تغییرات صورت گرفته در شبکه خبر را ادغام ندانست و درباره آن توضیح 
داد: این تغییرات صورت گرفته اقدامی در جهت هم افزایی اســت و این بخش ها از 
ظرفیت بیشتری برخوردار شدند؛ بنابراین در چارچوب طراحی که صورت گرفته، گام 
به گام این فرایند در حال اتفاق افتادن است و طبعا شکل هم افزایی در نیروها، هم افزایی 
در امکانات و حذف موازی کاری های غیرضروری، تاکنون عملی شده است و این اقدام 

در چارچوب ساختار و تشکیلات محتوایی هم تسری پیدا خواهد کرد.

۷میلیوننفر
درسال۱۴۰۰
بهسینمارفتند

 به گفته مدیرعامل مؤسسه 
سینما شهر، فروش فیلم های 
سینمایی در ســال ۱4۰۰، 
۱۵۸میلیــارد تومــان بود 
و در طول ســال ۷میلیون 
 نفــر بــه ســینما رفتند.

هاشم میرزا خانی که به تازگی 
به عنوان مدیرعامل مؤسسه 
سینما شهر منصوب شده در 
مراسم قدردانی از سازندگان 
سالن های سینما در کشور که 
در محل موزه سینما برگزار 
شد،گزارشی از ضربه عجیب و 
غریب کرونا به وضعیت اکران 

سینماها ارائه کرد. 
میرزاخانی خاطرنشان کرد: 
وقتی به رقم فروش سینماهای 
اســتان های بزرگ کشوربه 
غیراز تهران نگاه می کنیم، 
می بینیم کــه تعداد کمی به 
ســینما رفته اند و باید برای 
رونق سینما در این استان ها 
فکری کرد.  این افت به نوعی 
فاجعه است و بیش از 49درصدِ 
فروش ما در سینماها توسط 
تهران بوده و مــا باید برای 
هر اســتان بنا به فرهنگ و 
برنامه ریزی  سلیقه شــان 

جداگانه ای داشته باشیم. 

واکنش رامبد جوان 
 رامبد جوان با انتشار ویدیوی مهرجویی در صفحه اینستاگرامش نوشت: »ما سال ها و شاید دهه ها به آقای داریوش 
مهرجویی نگاه کردیم. از فیلم هایش و خودش یاد گرفتیم. او بزرگ سینمای ماست. این حال او، یعنی اندوه عمومی 
سینماگران ایرانی. این حال او یعنی تزریق ناامیدی به اهل هنر و تمام کسانی که دلی در سینه دارند و بابت ناراحتی 
کارگردان بی نظیر ســینمای ما، غصه می خورند. چه کنیم با زخم های شما، استاد مهرجویی؟ غمگینیم برایتان.« 
همچنین، شورای مرکزی کانون کارگردانان سینمای ایران نیز بیانیه ای در این باره منتشر کرد. در بخشی از این بیانیه 
آمده: »کانون کارگردانان سینمای ایران از آقای خزاعی ریاست محترم سازمان سینمایی که پیگیر حل این مشکل 
است، می خواهد قبل از اقدام استاد مهرجویی به تحصن در وزارت ارشاد، پروانه نمایش فیلم سینمایی »لامینور« را 

تمدید کرده و بدعتِ بازبینی مجدد دیگر فیلم های سینمایی دارای پروانه نمایش را نیز پایان دهند.«

مکث

حی
صلا

ته ا
رش

س: ف
عک

تلویزیون

خانهسینما
تعطیلمیشود؟

بخش هایی از مصوبه هیات 
وزیــران برای تاســیس 
انجمن های صنفی هنرمندان 
در وزارت کار باطل شــد.به 
گزارش هنــر آنلاین ،دیوان 
عدالــت اداری بخش اعظم 
مصوبه تاسیس انجمن های 
برای  کارگــری  صنفــی 
هنرمنــدان را باطل کرد. بر 
اساس رای هیات عمومی این 
دیوان، بندهای یک، 3 و 4 این 
مصوبه که آبان ماه 9۸ در هیات 
وزیران تصویب شــده بود و 
به هنرمنــدان اجازه می داد 
ذیل پوشش وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی انجمن های 
صنفی تاسیس کنند، به علت 
مخالفت با شرع باطل اعلام 

شده است.
مطابق دادنامه منتشرشده 
دیوان عدالت اداری، به علت 
آن که شــروط اسلام، ایمان 
و وثاقت )امیــن بودن( برای 
اعضــای انجمن های صنفی 
تخصصی و همچنین کانون 
فراگیر سراسری انجمن های 
صنفی فرهنگ، هنر و رسانه 
ذکر نشده، 3 بند از این مصوبه 

را باطل اعلام کرده است.

کتابخوانیبهمثابهنهضت

در ایــن محافل، کــه به طور 
منظم برگزار می شد، در کنار 
مطالعه و بحث پیرامون کتاب ها، مســائل اعتقادی 
و موضوعات سیاسی هم طرح می  شد که باب ورود 

جوانان مسلمان به میدان مبارزه عملی بود.

گریز از فضای بسته زندان شاه بر بال کتاب
در دوران حاکمیــت محمدرضــا پهلــوی، تقابل 
گروه های مختلف »فکری- ایسمی« در زندان های 
سیاســی مشــهود بود و کتاب، یکی از وجوه تمایز 
این گرایش ها محسوب می شد. در چنین شرایطی، 
زندانیان سیاسی در تداوم فضای مبارزاتی، دست به 
مبارزات فرهنگی می زدند؛ چنان که در بند زنان اوین، 
زندانیان سیاسی 2 کتابخانه مذهبی و غیرمذهبی 
راه اندازی کرده و نهضت کتابخوانی از سوی مبارزان 
مســلمان و با محوریت آثاری از علامه  طباطبایی ، 

استاد مطهری  و شهید محمدباقر صدر ادامه داشت.
 راه اندازی گروه های مطالعاتــی در زندان، که اغلب 
مخفیانه و بــه دور از چشــمان زندانبانان شــکل 
می گرفت، راهی مناسب به منظور فرار از فضای بسته 
و خشک زندان بود. به علاوه، موجب می شد گروه های 
مبارز از گزند اندیشه های چپ محفوظ بمانند. در آن 
فضای سخت و سنگین، در پس میله های زندان شاه 
و در محاصره زندانیان چپ، نهضت کتابخوانی، کانال 

فرار از کریدورهای بسته و تاریک زندان بود.

کتاب؛ حلقه واسط مبارزه تشکیلاتی
گســترش هســته های تشــکیلاتی یکی دیگر از 
کارویژه های کتاب و کتابخوانی بود. نمایشــگاه های 
کتابی که عمدتا در مســاجد و اماکــن مذهبی دایر 
می   شد، خودبه خود، به محلی برای نشر افکار و معارف 
مبارزاتی بدل شد. از این رو، رسیدن کتاب به شهرها 
و روســتاهای دورافتاده، زمینه هر چه بیشتر تبیین 
معارف انقلابی را فراهم آورد و هسته های مبارزاتی 
را تقویت کــرد. پیگیری و برپایی این نمایشــگاه  ها 
خود به عنوان یک کار سیاســی و تشکیلاتی تلقی 
می شد. فعالیت افراد در این راستا آنها را به شبکه های 
مبارزاتی وصل می کرد و کتاب حلقه واسط این زنجیره 
تشــکیلاتی بود. نهضت کتابخوانی، عامل بالندگی 
اندیشه اســت. این رســالت مهم در دوران نهضت 
اســلامی بر عهده روحانیون مبارزی بود که اهمیت 
کتاب را درک کرده بودند؛ شخصیت های کم نظیری 
چون آیت الله مطهــری، آیت الله بهشــتی، آیت الله 
خامنه ای و آیت الله هاشمی نژاد پرچمدار این جریان 
بودند. آنان به خوبی می دانستند برای گام نهادن در 
مسیر مبارزه، ابتدا باید پایه های اندیشه را مستحکم 
ساخت. در همین جلسات مطالعاتی بود که تئوری 

مبارزه نهادینه  شد و ایدئولوژی مبارزه شکل  گرفت.

کتابخوانی؛ شاخص ویژه هویت فرهنگی انقلاب
کتابخوانی از شــاخص هایی بود که هویت فرهنگی 
انقلاب در آن متبلور شــد. به عبــارت دیگر، حجم 
عظیمی از تبادلات کتاب محور در سال  های منتهی 
به پیروزی انقلاب، یکی از شــگفت ترین نشانه های 
فرهنگ انقلابیون بود؛ به طوری که فعالان امر، موج 
کتابخوانی گروه های مبارز جامعه در آن ســال ها را 

بی سابقه و تکرارنشدنی می دانند.

کتابخانه های عمومی و نهضت کتابخوانی
اگرچه در برخی تعاریف ســنتی  یــا حتی جدید، 
کتابخانــه را مجموعــه ای از اطلاعــات و خدمات 
اطلاعاتی دانسته اند که یک نهاد عمومی یا خصوصی 
یا شــخصی آن را اداره می  کند )کتابخانه به عنوان 
مجموعــه ای از کتاب هــا(، اما مهم تریــن ویژگی 
کتابخانه »عمومی بودن« آن است. وصف »عمومیت« 
مهم ترین نقطه تلاقی »کتاب« با »جامعه« اســت 
که در ذیل خــود مفاهیم اجتماعی بســیاری را به 
بار می آورد: محیط زیســت، اندیشــه جمعی، نیاز 
اجتماعــی، تاریــخ فرهنگ ها و اقوام، مشــکلات 
اجتماعی، معماری فرهنگی، کسب  وکار و اقتصاد، 
زبان و رابطه، گروه های خاص، دانشگاه، هنر و ادبیات، 
خدمات فرهنگی و آموزشی، گروه های سنی و.... همه 
این خصایص، کتابخانه عمومی را در قامت یک مرجع 
فرهنگی جلوه گر می کند که کارکردهای آموزشی، 
اطلاع رسانی، فرهنگی و اقتصادی فراوان دارد. فضای 
کتابخانه، در این تعریف، محلــی برای ایجاد روابط 
فرهنگی میان گروه های نخبگی و متوسط است که 
مجموعا تشکیل دهنده »سرمایه اجتماعی« است. با 
وجود این، آیا جای آن ندارد بپرســیم: در سال های 
گذشــته چقدر از ظرفیت بی نظیــر کتابخانه های 
عمومی، به عنوان نقطه اتصال مردم با تحقق شــعار 

»نهضت کتابخوانی« بهره برده ایم؟!

سخن پایانی
آنچه ذکر شــد، تنها گوشــه ای از ثمرات و برکات 
»نهضت کتابخوانی« در دوران »نهضت اســلامی« 
بود؛ نهضتی که شــوربختانه امروز و بعد از گذشت 
بیش از 4دهه از پیروزی انقلاب اسلامی، کمتر مورد 
توجه نخبگان علمی، فرهنگی و سیاسی کشور قرار 
گرفته است؛ مقوله ای که رهبر معظم انقلاب اسلامی 
نیز- که خــود از بانیان و جلــوداران توجه به کتاب 
و کتابخوانی هســتند- بر ضرورت شکل گیری آن 
تأکید و تصریح دارند و می فرماینــد: »... من این را 
باز هم تأکید می کنم: شــما احتیاج دارید بخوانید؛ 
احتیاج دارید بدانید... شــما نهضت کتابخوانی باید 
راه  بیندازید؛ واقعا کتاب بخوانیــد؛ مطالعه کنید... 
شماها خودتان، هیأت های اندیشه ورزتان، بچه های 
پیشکسوت ترتان بنشینند فهرست مطالعاتی و برنامه  
مطالعاتی برای جاهای مختلف، قشــرهای مختلف 
برنامه ریزی کنند، طراحــی کنند و تعریف کنند، و 

مانند این کارها. این خیلی چیز لازمی است...«
 شکل گیری »نهضت کتابخوانی« فرایندی جمعی 
اســت و نیازمند همراهی تمام نهادهای فرهنگی، 
نخبگان، دســت اندرکاران و همراهی جامعه علمی 
کشور است. این نهضت درصورت شکل گیری، تداوم 
و استمرار می تواند منشأ آثار و برکات بسیاری باشد 

که مهم ترین آن بالندگی عقلانی جامعه است.

ادامه از 
صفحه اول

انتقادازحضور
سودجویان
درسینما



مســعود جعفری جوزانی از 
شیوه حضور سرمایه گذاران 
در سینما و شــبکه نمایش 
خانگی انتقاد کرد. کارگردان 
شیر سنگی که امسال داور 
جشــنواره هم بود به مهر 
گفت: همین امسال وضعیت 
فیلم های جشنواره فجر را 
دیدیم؛ ایــن وضعیت امروز 
ســینمای ماســت! ما را به 
دست یک مشت آدم سودجو 
ســپرده اند که خودشــان 
آنهــا را درســت کرده اند! 
اکثر ســرمایه گذارها حالا 
تعیین کننده شده اند. زمانی 
ما یک تلویزیون داشتیم و 
یک وزارت ارشاد؛ هر کدام 
خواسته هایشان را می گفتند 
و نهایــت در یــک جایی با 
آنها  به توافق می رسیدیم و 
فیلمی می ساختیم. اما امروز 
ما را به یک مشت زالوصفت 
واگذاشته اند  . رفتم برای یکی 
از اینها سریالی را بسازم، وقتی 
پای قرارداد رسیدیم ناگهان 
گفت اینجای داستان را تغییر 
بده و یکی از دوستان خانمش 
را هم معرفی کرد که در سریال 
بازی کنــد! جوزانی اضافه 
کرد:به عقیده من ما چیزی به 
نام بخش خصوصی در سینما 
و سریال سازی ایران نداریم. 

این ها همه دروغ است.
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 مثل همین روزها بود که همه مادران در تب و 
تاب خانه تکانی هستند تا هیچ ردی از گردوغبار 
در هیچ کجای خانه باقــی نماند؛ مثل همین 
روزهایی که مادران می خواهند برق بیفتد به 
در و دیوار خانه، به شــوق آمدن بهار، به شوق 
جمع شدن عزیزترین هایشــان در خانه؛ دور 
سفره ای ساده که باعشق به خانواده می چینند، 
مادر داشت شیشــه ها را پاک می کرد و خدا 
می داند که در ســرش چه می گذشت. شاید 
روزهای ندیدن محمدابراهیم را می شمرد، شاید 
هم روزهای باقی مانده به عید را تا شاید دوباره 
او را ببیند. اما یک باره همه آنچه در سر داشت 
به هم ریخت… ۱۷اسفند سال۱۳۶۲ بود که فاتح 
خیبر، شهید محمد ابراهیم همت، به آرزویش 
 رســید؛ فرمانده ای که شــهید آوینی، او را

» فاتح قلعه قلــب« نامید؛آنجا که گفت: »من 
هرگز اجازه نمی دهم که صدای حاج همت در 
درونم گم شود. این ســردار خیبر، قلعه قلب 
مرا نیز فتح کرده اســت.« در سی و هشتمین 
سالگرد شــهادت فرمانده لشکر۲۷ محمد 
رســول الله)ص(؛ مروری داریــم بر خاطرات 
گردآوری شده از این فرمانده دلاور در کتاب 
»گذری بر رفتارهای مدیریتی شهید همت در 
مکتب نبوی)فرماندهان جوان دفاع مقدس(« 
نوشته علیرضا شفیعی که توسط مرکز اسناد 
و تحقیقات دفاع مقدس تهیه شــده اســت. 
همچنین چند خاطره از همرزمانش که توسط 
ناصر کاوه در کتاب زندگي   به ســبک شهدا 

گردآوری شده  را در ادامه می خوانید.

 روایت مادر 
دنیا دور سرم چرخید

داشتم شیشه های خانه را برای عید پاک می کردم 
که دامادم وارد خانه شد و گفت حال ابراهیم خوب 
نیســت و در یکی از بیمارستان های اهواز بستری 
شده است. خیلی نگران شدم و بی تاب این بودم که 
یک نفر مرا ببرد تا پسرم را ملاقات کنم. بی قراری 
امانم را بریده بود. تا اینکه پسرم ولی الله آمد و بدون 
هیچ مقدمــه ای وقتی این حالات مــرا دید گفت 
منتظر کی هستی مادر؟ ابراهیم شهید شده است. 
با شنیدن این خبر بیهوش شدم. پدر ابراهیم هم 
از حال رفت و روی زمین افتاد. چند ساعتی اصلا 
توی این دنیا نبودیم. راضی نشــدم حاجی را در 
بهشت زهرا)س( تدفین کنند، فقط سنگ یادبودی 
در کنار دیگر فرماندهان بــزرگ دفاع مقدس به 
یادبود شهید همت گذاشته اند. دلم می خواست در 

شهرضا تشییع و تدفین شود.

دنیا را گذاشت برای دنیادارها
یک بار که آمده بود شهرضا گفتم: »بیا اینجا یک 
خانه برایــت بخریم و همین جا زندگی ات را ســر 
و ســامان بده!« گفت: »حرف ایــن چیزها را نزن 
مادر، دنیا هیچ ارزشی ندارد.« گفتم: »آخر این کار 
درستی است که دائم زن و بچه ات را از این طرف به 
آن طرف می کشی؟« گفت: »مادر جان! شما غصه 
مرا نخور. خانه من عقب ماشینم است«. پرسیدم: 
» یعنی چه خانه ات عقب ماشینت است؟« گفت: 
»جدی می گویــم، اگر باور نمی کنــی بیا ببین!« 
همراهش رفتم. در عقب ماشین را باز کرد. وسایل 
مختصری را توی صندوق عقب ماشین چیده بود: 
۳ کاسه، ۳ بشقاب، ۳ قاشق، یک سفره پلاستیکی 
کوچک، ۲ قوطی شیرخشک برای بچه و یک سری 
خرده ریز دیگر. گفت: »این هم خانه من. می بینی 
که خیلی هم راحت است.« گفتم: »آخه این طوری 
که نمی شــود.« گفت: »دنیا را گذاشــته ام برای 

دنیادارها، خانه هم باشد برای خانه دارها!«

 روایت پدر
پسر! تو مثلا فرمانده  ای، کمی به خودت برس

یادم هست یک بار برای دیدن ابراهیم به اندیمشک 
رفتیم. فردای آن روز هم من همراهش به پادگان 
دوکوهه رفتم. هنگام خروج از پادگان متوجه شدم 
پوتین های ابراهیم بســیار کهنه است و به خاطر 
پارگی زیــاد، توی هر لنگه اش پر از خاک اســت. 
چون جلسه داشت، از من عذرخواهی کرد و رفت. 
به یکی از همکارانش به نــام اکبرآقا گفتم: »مگر 
دولت بــه رزمنده ها کفش و لبــاس نمی دهد؟« 
اکبرآقا که متوجه منظور من شــد، ســری تکان 
داد و گفت که من یکی زبانــم مو درآورد از بس به 
حاجی گفتم پوتین هایــت را عوض کن ولی توی 
گوش اش فــرو نمی رود که نمی رود.« پرســیدم: 
»حرف حسابش چیست؟« گفت: »حرف حسابش 
این است که می گوید یک فرمانده باید خودش را با 
کمترین نیروهایش مقایسه کند. من باید همرنگ 
بسیجی ها باشم.« گفتم: »خودم درستش می کنم. 
اگر من یک جفت کفش نو به پایش نکردم، تو هر 
چه می خواهی بگو. من پدرش هستم و اگر از من 
حرف شنوی نداشته باشد، پس از کی می خواهد 
داشته باشد؟« ابراهیم را با خودم به بازار بردم، یک 
جفت کتانی برایش خریدم و با هم به سمت پادگان 

برگشتیم. در راه نوجوان رزمنده ای را سوار ماشین 
کردیم. ابراهیم در یک نگاه متوجه پوتین های کهنه 
و رنگ و رورفته او شــد. فهمیــدم چه در ذهنش 
گذشت. ابراهیم رو به من کرد و گفت: »پدرجان، 
شما وظیفه خود را انجام دادی، ولی این نوجوان از 
من بیشتر به این کتانی ها نیاز دارد.« بعد رو به آن 
نوجوان کرد و گفت: »این کتانی ها داشت پایم را 
داغون می کرد. مانده بودم چه کارش کنم که خدا 

تو را رساند.«

  روایت همسر
آشنایی با » برادر همت«

اوایل تابســتان ۱۳۵۹ با گروهی از دانشــجویان، 
معلمان و جهاد سازندگی اصفهان راهی کردستان 
شــدیم. ظهر به پاوه رســیدیم و خود را به کانون 
مشترک فرهنگی جهاد و ســپاه این شهر معرفی 
کردیم. هنوز خســتگی از تنمان بیرون نرفته بود 
که عادله خانم، سرایدار ســاختمان، آمد و گفت 
برای شرکت در جلسه آماده شویم. در این جلسه 
برای نخستین بار با نام و چهره ابراهیم که به» برادر 

همت« شهرت داشت، آشنا شدم.

شروع زندگی فوق العاده ساده
زندگی مشترک ما در جنوب آغاز شد. ۳-۲ هفته ای 
که در دزفول ماندم، ســخت گذشت. جایی پیدا 
نکرده بودیم. رفتیم منزل یکی از دوستان ابراهیم. 
یک بار که ابراهیم آمد، گفتــم: »من اینجا اذیت 
می شوم.« گفت: »صبر کن ببینم می توانم اینجا 
کاری بکنم یا نه.« گفتم: »اگر نشد؟« گفت: »برگرد 
برو اصفهان. این جوری خیال من هم راحت تر است، 
زیر این موشکباران« باید پیش ابراهیم می ماندم. 
خودم خواســته بودم. یک روز رفتم طبقه بالای 
همان خانه، دیدم اتاقی روی پشــت بام است که 
مرغدانی بوده و اگر تمیزش کنم بهترین جا برای 
زندگی ماست تا زمانی که ابراهیم فکری کند. رفتم 
آب ریختم و با چاقو تمام کثافت ها را تراشــیدم. 
ابراهیم هزار تومان پول توجیبی داشت. رفتم ۲تا 
بشقاب، ۲ تا قاشق، ۲تا کاسه و یک سفره کوچک 
خریدم و یک شیشه گلاب برای دیوارها که بوی بد 
از بین برود. ابراهیم یک ملافه سفید به دیوار زد و 
یک پتو هم کف اتاق پهن کردیم. چراغ خوراک پزی 
نداشتیم؛ یعنی پول مان نرسید، نتوانستیم بخریم. 
آن مدت اصلا غذای پختنی نخوردیم. این شروع 

زندگی ما بود.

همچون اربابش بی سر پرکشید
بر ســر دوراهی بودم که چه بگویم بــه ابراهیم. 
نمی دانســت خواب دیدم ابراهیم رفته روی قله 
بلندی ایســتاده، دارد برای من خانه ای ســفید 
می سازد. نمی دانست خواب دیده ام، رفته ام توی 
ساختمانی ۳طبقه، رفته ام طبقه سوم، دیدم ابراهیم 
توی اتاق نشسته. دور تا دور هم خانم هایی با چادر 
مشکی و روبنده نشســته اند. گفتم: برادر همت! 
شما اینجا چه کار می کنی؟ برگشت گفت: »برادر 
همت اسم آن دنیای من است. اســم این دنیای 
من عبدالحسین شاه زید است.« این را آن روزها 
به هیچ کس نگفتم؛ حتــی به خود ابراهیم. بعدها، 
بعد از شهید شــدنش، رفتم پیش آقایی تا خوابم 
را تعبیر کند. چیزی نمی گفــت. گفتم: »ابراهیم 
شهید شــده. خیالتان راحت باشد. شما تعبیرتان 
را بگویید.« گفت: »عبدالحسین شاه زید، یعنی او 
مثل امام حسین)ع( به شهادت می رسد. مقامش هم 
مثل زید است، فرمانده لشکر حضرت رسول)ص(.« 
خوابم تعبیر شــده بود. فرمانده لشــکر حضرت 

رسول)ص( هنگام شهادت سر نداشت.

تحویل هیچ سالی را با هم نبودیم
من و ابراهیم فقط ۳عید نوروز با هم بودیم، با هم 
که نه، بهتر است بگویم تحویل هیچ سالی را با هم 
نبودیم. عید ســوم، قبل از تحویل آخرین ســال 
زندگی ابراهیم، به او گفتم: »بگــذار این عید را با 
هم باشیم.« گفت: »من از خدایم است که پیش تو 
باشم ولی نمی شود، نمی توانم.« گفتم: »به همان 
خدا قسم، من هم دل دارم. طاقت ندارم ببینم این 
عید هم پیش ما نباشی.« گفت: »اگر بدانی چند 
نفر از بچه ها هستند که ماه ها ست خانواده شان را 
ندیده اند، اگر بدانی خیلی ها هستند مثل من و تو 
که دوست دارند پیش هم باشند و نمی توانند، هیچ 
وقت این حرف را نمی زنی.« گفتم: »چند ساعت 

هم؟« گفت: »تو بگو یک دقیقه.«

 روایت همرزمان
در حفظ جان نیروهایش با کسی شوخی نداشت

درمرحله اول عملیات خیبر، چند شــب بود که 
گردان ها موفق نشــده بودند از کانال عبور کنند. 
حسن زمانی که با سیدرضا دستواره خیلی رفیق 
بود، شــهید شــده و پیکرش در کانال مانده بود. 
سیدرضا اصرار داشت که حســن را عقب بیاورد 
ولی حاج همت بنــا به ملاحظاتی مانــع این کار 
می شــد. ســیدرضا طاقت نیاورد و به بهانه اینکه 
می خواهد قضای حاجت کند، آفتابه را برداشــت 
و به ســمت کانال حرکت کرد. بچه ها فریاد زدند: 
»رضا می خواهد برود و حســن را بیــاورد.« حاج 
همت به چند نفــر از نیروها دســتور داد که رضا 
را برگردانند. وقتی رضا را پیــش حاجی آوردند، 
به شدت با او برخورد کرد و گفت: »من به تو تکلیف 
می کنم که حق نداری فعلًا برای انتقال پیکر شهید 
اقدامی کنی.« از آنجا که حاجی علاقه ویژه ای به 
رضا دستواره داشت، بچه ها تصور نمی کردند که 
آنطور با او برخورد کند اما حاجی در مسائل نظامی 
و حفظ جان نیروهایش با کسی شوخی نداشت و 
درصورت بروز تخلف با عزیزترین اطرافیانش هم 

برخورد می کرد.

خودش را جدا از همرزمان نمی دانست
عده ای از نیروها پیش حاجی آمدند و گفتند: »اینجا 
هوا سرد است، پس اورکت هایی که قرار بود بدهند، 
چه شد؟« حاج همت گفت: »ان شاءالله همین روزها 
می آورند. یک مقدار دیگر تحمل کنید، می رســد.« 
بعد از مدتی در جلسه ای، یکی از برادران اورکتی برای 
حاج همت آورد. شهید همت گفت: »انگار اورکت ها را 
آورده اند.« آن شخص گفت: »نه. این اورکت  را از قبل 
در انبار داشتیم. تعدادشــان کم است.« حاج همت 
گفت: »پس من نمی خواهــم. تا زمانی که برای همه 

گردان ها اورکت نیاورده اند، من هم نمی پوشم.«

شکستن انگشت از فرط علاقه
یک روز حــاج همت برای سرکشــی به گــردان ما 
آمد. هجوم آوردند و دورش جمع شــدند. هر کسی 
ســعی می کرد خودش را بــه فرمانــده محبوبش 
برســاند. حاج همت در وســط بچه ها گیر کرده بود. 
حتی نمی توانســت تکان بخورد. پس از ابراز محبت 
بسیجی ها، با کمک دوستان او را از میان رزمندگان 
عبور دادیم. وقتی که از جمع خارج شد، دیدم دستش 
را گرفته و فشار می دهد. پرسیدم: »چه شده حاجی؟« 
گفت: »خوش انصاف ها! انگشت شستم را شکستند.« 
راستی راستی انگشتش را شکسته بودند و مجبور شد 

آن را گچ بگیرد.

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

پای صحبت های همسر شهید مدافع حرم،  اکبر شهریاری
 رخت پاسداری

 به جای لباس سفید پزشکی 
جزو نخستین کسانی بود که 
برای دفاع از حرم حضرت 
زینب)س( راهی سوریه شد. 
ایــن کار را وظیفه خودش 
می دانســت. دلــش آرام 
نمی گرفت عده ای یاغی به 
ساحت مقدس عمه سادات 
بی احترامی کنند. برای همین 
وقتی صحبت از قیام علیه 

داعش شد، لباس رزمش را پوشــید و به دیار شام رفت. 
پشت پا زد به همه دلبستگی هایش. حتی وقتی همسرش، 
محمدباقر دوماهه را بهانه ای کرد تا مانع رفتنش شود، موفق 
نشد. اکبر شهریاری از زمانی که لباس مقدس پاسداری را 
به تن کرده بود خود را مکلف به دفاع از دین و کشــورش 
می دانست. او تا قبل از شهید شدنش چندین بار به سوریه 
رفته و ماموریت نظامی اش را انجام داده بود. اما آخرین باری 
که رفت حین درگیری درست همجوار حرم امن بانو بر اثر 
اصابت ترکش خمپاره به درجه رفیع شهادت نایل شد. در 
ادامه پای صحبت های فاطمه صبوری، همسرش نشسته ایم.

اکبر پســر محجوب و مهربانی بود. ســربه زیر و آرام. تا قبل از 
اینکه مدرسه برود شاد بود و سرخوش. دلگرم به مهر مادری. اما 
درست همان روزهایی که داشت آماده می شد تا در کلاس اول 
ثبت نام کند، تلخ ترین اتفاق زندگی اش رقم خورد و آن متارکه 
پدر و مادرش بود. این پیشامد لطمه بدی به اکبر زد. اما از آنجا 
که تودار بود کســی متوجه ناراحتی اش نمی شد. یعنی چهره 
بشاش و لبخندی که همیشه روی لب داشــت اجازه نمی داد 
کسی از غصه هایش باخبر شــود. مهم تر از همه اینکه تا زمان 
حیاتش هیچ کس عصبانیت او را ندید. همسرش سعه صدر شهید 
شهریاری را مهم ترین ویژگی او می داند؛ »ادب و متانتی که آقا 
اکبر داشت باعث شده بود در دل همه از دوست و آشنا تا همسایه 

و همکار جا داشته باشد«. 

پاسداری یا طبابت؟
اکبر دانش آموز ممتازی بود. خواهرانــش ربابه و حمیده برای 
پیشرفت درســی او وقت زیادی می گذاشــتند. ربابه با اینکه 
4سال بزرگ تر از اکبر بود اما طوری رفتار می کرد که برادرش 
کمبود مادر را کمتر احساس کند. تلاش بی وقفه اکبر برای درس 
خواندن ســرانجام خوبی داشــت و منجر به قبولی او در رشته 
پزشکی شد. پدر با شنیدن این خبر در پوست خود نمی گنجید. 
آرزوی دیرینه اش بود. اما اکبر دلش می خواست وارد  سپاه شود. 
برای همین ســعی کرد پدر را مجاب کنــد و رضایتش را برای 
پاسدار شــدن بگیرد. او خوب بلد بود چطور دل پدر را به دست 

بیاورد. دست آخر موفق هم شد و او را راضی کرد.

کربلایی مامان 
اکبر عضو نیروی ســپاه شــد. بعد هم برای ادامه تحصیل در 
آزمون دانشگاه امام حسین)ع( شرکت کرد. رشته فوق دیپلم 
علوم سیاسی قبول شد. او که حالا مرد خانه شده بود و حقوقی 
دریافت می کرد، تصمیم گرفت خانه ای برای مادرش بخرد و 
او را از مستأجری نجات دهد. وام گرفت و آپارتمان کوچکی 
خرید. از اینکه مادرش شرایط بهتری پیدا می کرد خوشحال 
بود. مرتب به مادر سر می زد و خبر از احوالش می گرفت. تلافی 
روزهای جدایی شان را درمی آورد. در هر ساعت از شبانه روز 
هم اگر مادر به او تلفن می کرد می گفت: »کربلایی مامان، تو 

جون بخواه«.

همسرش را بدون لفظ » خانم« خطاب نمی کرد 
ســال ۹0مادر و خواهرها آســتین بالا زدند تا اکبر سروسامان 
بگیرد. این کار بیشتر از همه مادر را خوشحال می کرد. صبوری 
به آن روزها بازمی گردد؛ »با خانواده اکبر در مشهد آشنا شدیم. 
وقتی به خواستگاری ام آمدند شرط خاصی نداشتم. همین که 
اکبر را مرد زندگی یافتم برایم کافی بود. بی هیچ ریخت و پاشی 
زندگی مشترکمان را شــروع کردیم. هر وقت حوصله مان سر 
می رفت برای تفریح به جای رفتن به پارک یا رستوران به بهشت 
زهرا)س( می رفتیم. قطعه ۲6و بیشتر سر مزار شهید پلارک.« 
 اکبر خانواده دوســت بود. هیچ وقت نشد همســرش را بدون

» لفظ خانم« خطاب کند. او احترام زیادی برای زن قائل بود و 
همیشه می گفت زن برای شســتن ظرف ها و جارو کردن خلق 
نشده است. همسرش تعریف می کند؛» از سرکار که برمی گشت 

می گفت امروز تنها ماندی حلال کن.« 

سربندی که به یادگار گذاشت
با شــروع جنگ های ســوریه برای دفاع از حریم زینبی)س( 
رفت چرا که این کار را وظیفه خودش می دانست. برای همین 
مرتب در رفت وآمد به آنجا بود. آخرین باری که  می خواســت 
به ماموریت برود؛ به همسرش گفت: »خانم ساک من را آماده 
نکردی؟« و او هــم گفت: »خیر« دلش نمی خواســت اکبر به 
جبهه برود. نوزادش فقط ۲ ماه داشت. صبوری خاطره آن شب 
را بازگو می کند؛»گفتم دلت نمی سوزد برای این طفل معصوم. 
می خواهی من را تنها بگذاری و بــروی؟ او فقط خندید و گفت 
باید بروم. بعد هم از داخل کوله پشتی اش یک سربند سبز رنگ 
»کلنا عباسک یا زینب« روی تخت محمدباقر گذاشت و رفت.« 

روزی که اکبر شهید شد
اول بهمن سال ۹۲.اکبر چند روزی می شد به ماموریت رفته بود. 
خانم هم به دلیل داشــتن نوزاد کوچک ترجیح داد تا برگشتن 
همســرش در خانه پدری مهمان باشــد. هنگام عصر بود که 
برادرش پریشــان به خانه آمد. صبوری حدس زد اتفاق خوبی 
نیفتاده اســت. او هیچ وقت آن روز را فراموش نمی کند؛»وقتی 
برادرم را با آن حال بد دیدم آشــفته شدم. گفتم چیزی شده؟ 
اکبر شهید شده؟ برادرم مرا در آغوش گرفت و گریه کرد. گفت 
نه فقط زخمی شده. اما می دانستم که راست ماجرا را نمی گوید. 
آسمان دور سرم چرخید و زانوانم شل شد.« همرزمان اکبر بعدها 
برای خانواده اش تعریف کرده بودند که او در دمشــق و فاصله 
چند قدمی حرم حضرت زینب)س( بــر اثر ترکش خمپاره ای 
شهید شده و  هنگام شهادت سه بار مادر را صدا زده و گفته: »ای 

مامان. ای مامان. ای مامان«.

 کتاب گویای
»نبرد طریق القدس« منتشر شد

جلد اول کتاب گویای »نبرد 
طریق القدس« به همت مرکز 
اسناد و تحقیقات دفاع مقدس 
تهیه شده و روی پایگاه کتاب 
گویای ایران صدا در دسترس 
علاقه مندان قرارگرفته است. 
ایــن اثــر بــه تهیه کنندگی 
گروه فرهنگی هنــری ایلیا، 
صداگذاری نیره علی نقی پور، 

صداپیشگی و روایت کورش احســانی، مهدی عبدی ابیانه، 
نیره علی نقی پور، ســهیلا عبــدی ابیانه و ســیدابوالفضل 
احمدزاده نوش آباد در ۲4۱دقیقه تهیه شــده است. کتاب 
نبرد طریق القدس به قلم امیر رزاق زاده در سال۱۳۹۲ منتشر 
و در ششــمین دوره جایزه جلال آل احمــد به عنوان کتاب 
برگزیده در بخش مستند انتخاب شــده است. نویسنده در 
این کتاب راهبرد نظامی ایران و اوضاع و شــرایط حاکم بر 
کشور، موقعیت جغرافیایی منطقه  دشت آزادگان و همچنین 
طراحی، آماده ســازی، اجرا و شرح عملیات طریق القدس را 

به خوبی شرح داده است.
مطالب کتاب نبرد طریق القدس در 8فصل ساماندهی شده 
که در فصول آن چگونگی عملیات طریق القدس )کربلای ۱( 
که به آزادسازی شهر بستان و نواحی غرب سوسنگرد منجر 
شد، بیان شده است. ناگفته نماند این کتاب براساس اسناد 
و مدارک دست اول تدوین شده و مورد تأیید صاحب نظران 
قرار گرفته و به همین سبب هیچ گونه اشکالی در روایت این 
عملیات وجود ندارد. برای شنیدن این کتاب گویا به پایگاه 

کتاب گویای ایران صدا مراجعه کنید.

 موسیقی؛ ابزاری هنری
 برای انتقال فرهنگ ایثار و شهادت 

موسیقی یکی از مهم ترین جلوه های هنر است که می تواند به خوبی 
مفاهیم مربوط به ایثار را منتقل کند و بنیاد شهید و امور ایثارگران و 
به ویژه اداره کل امور هنری بنیاد آمادگی حمایت از این آثار را دارد. 
محمدعلی فقیه، سرپرست معاونت فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید و 
امور ایثارگران، با بیان این مطلب در مراسم اختتامیه نخستین جشنواره 
ملی موســیقی نوای مهر که در تالار وحدت برگزار شد، تصریح کرد: 
وقتی درباره موسیقی در ایران صحبت می کنیم، یکی از وجوه آن دور 
کردن انسان ها از رخوت و ایجاد تحرک روحی است. موسیقی ایران 
موتور محرکه فرهنگ در کشورمان است و در دوران دفاع مقدس نیز 
شاهد شور و هیجانی بودیم که از همین هنر نشأت می گرفت و هنوز هم 
همان موسیقی ها برای ما خاطره ساز هستند. به عبارتی موسیقی زبان 
مشترک بین المللی است و نمونه آن سمفونی ایثار، ساخته استاد مجید 
انتظامی است که پس از سال ها همچنان مورد استقبال قرار می گیرد و 
بر جذابیت آن افزوده می شود. فقیه با بیان اینکه موسیقی به خصوص در 
نوع بی کلام در همه جای جهان پیام خود را منتقل می کند افزود: ذخایر 
فرهنگی بی شمار ما جز با هنر ماندگار نمی شوند و از تمام هنرمندان 
دعوت می کنیم که خصوصاً در عرصه ایثار به خلق اثر بپردازند. موسیقی 
یکی از مهم ترین جلوه های هنر اســت که می تواند به خوبی مفاهیم 
مربوط به ایثار را منتقل کند و بنیاد شهید و امور ایثارگران و به ویژه اداره 
کل امور هنری بنیاد آمادگی حمایت از این آثار را دارد. در ادامه این 
جشنواره آرای هیأت داوران در بخش های مختلف قرائت و از برگزیدگان 

در بخش های مختلف موسیقی تجلیل به عمل آمد.

شناسایی هویت یک شهید
هویــت پیکر شــهید 
فاضل خدایی به کمک 
آزمایــش DNA پس 
از ۳۹ســال گمنامی 
شناسایی شد. پیکر او 
به عنوان شهید گمنام 
در گلــزار شــهدای 

گمنام شهر گز و برخوار اســتان اصفهان تشییع 
و خاکسپاری شده بود. فاضل خدایی از بسیجیان 
مشگین شــهر متولد ۱خرداد۱۳4۳ است که در 
سال۱۳6۱ به جبهه اعزام شــده و در بهمن ماه 
همان سال در منطقه عملیاتی جزیره مجنون به 

شهادت رسید.

شهادت یک جانباز ۷۰درصد
بهمن زینال زاده از جانبــازان ۷0درصد دوران 
8ســال دفاع مقدس پس از تحمل سال ها رنج 
ناشــی از جانبــازی، به همرزمان شــهید خود 
پیوست. پیکر این جانباز شــهید با حضور آحاد 
مردم، مســئولان، خانواده های معظم شــهدا و 
ایثارگران و همرزمان این شــهید در باغ رضوان 
ارومیه تشــییع و به خاک ســپرده شد. بهمن 
زینال زاده سال۱۳66 در اثر بمباران شیمیایی 
در منطقه سومار به درجه جانبازی نایل و پس از 

تحمل ۳4 سال به شهادت رسید.

 خبر

 خبر

 خبر کوتاه

مژگان مهرابی؛ روزنامه نگاریاد

وقتی سردار خیبر 
فاتح قلب ها شد

 به مناسبت  سالروز شهادت محمد ابراهیم همت، 
خاطرات خانواده و همرزمانش را مرور کردیم

شهید همت؛ معلم فراری
»معلم فراری« عنوان کتابی است از زندگینامه داستانی شهید محمد ابراهیم 
همت که رحیم مخدومی آن را نوشته و نشــر سوره مهر منتشر کرده است. 
مقدمه کتاب با عنوان »یک جور زندگی« شــرحی مختصر از سیر زندگانی 

وی است.
 9فصل دیگر کتاب، دربردارنده خاطراتی از گوشــه های زندگی این شهید 
است که با زبانی داســتانی و برای نوجوانان به نگارش درآمده است. عناوین 
این بخش ها عبارت است از:»مورچه های زیر ماشین«، »آشی که یک وجب 
روغن داشت«، »معلم فراری«، »سلاح زیربرف«، »پاهای بزرگ«، »ظرفشویی 
نیمه شب«، »وحشت از شیشــیه«، »پس گردنی« و »لبخندی که روی سینه 
ماند«. دوران کودکی و ظلم ارباب، سربازخانه شاهی و روزه  ماه رمضان، مدرسه 

و سخنرانی و فرار، کردستان و درگیری با ضد انقلاب ها، ماجرای پوتین های 
کهنه، کار نیمه شب در جبهه و آخرین لحظات زندگی، عمده مطالب نقل شده 
در این کتاب است. در بخشی از این کتاب آمده است: »دانش آموزان مدرسه 
در گوشی با هم صحبت می کنند. بیشتر معلم ها به جای اینکه در دفتر بنشینند 
و چای بنوشند، در حیاط مدرسه قدم می زنند و با بچه ها صحبت می کنند. آنها 
این کار را از معلم تاریخ یاد گرفته اند. با این کار می خواهند جای خالی معلم 
تاریخ را پر کنند. معلم تاریخ چند روزی است فراری شده. چند روز پیش بود که 
رفت جلوی صف و با یک سخنرانی داغ و کوبنده، جنایت های شاه و خاندانش 
را افشا کرد و قبل از اینکه مأمورهای ساواک وارد مدرسه شوند، فرار کرد. حالا 

سرلشکر ناجی برای دستگیری او جایزه تعیین کرده است«.

معرفی 
کتاب

بگذار این عید را با هم باشیم
ژیــا بدیهیان، همســر شــهید 
همت، روایت مــی کند یک بار 
به او گفتم: »بگذار این عید را 
با هم باشیم.« گفت: »من از 
خدایم است که پیش تو باشم 
ولــی نمی شــود، نمی توانــم.« 

گفتم: »به همان خدا قسم، من هم دل دارم. طاقت ندارم ببینم این عید 
هم پیــش ما نباشــی.« گفــت: »اگر بدانــی چند نفــر از بچه ها هســتند که 
ماه ها ســت خانواده شــان را ندیده اند، اگر بدانی خیلی ها هستند مثل من 
و تو که دوســت دارند پیش هم باشــند و نمی توانند، هیچ وقت این حرف را 

نمی زنی.« گفتم: »چند ساعت هم؟« گفت: »تو بگو یک دقیقه.«
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2 سال پیش در چنین موسمی، اندیشمند نامور 
و نویسنده پرتکاپو، زنده یاد آیت الله سیدهادی 
خسروشــاهی، روی از جهان برگرفت و رهسپار 
ابدیت گشت. او در طول نزدیک به 7دهه تلاش 
روشنگرانه، در طریق نیل به آرمان تقریب مذاهب 
اسلامی و زمان آگاهی مسلمان، افق های فراوان 
گشود و بسا دل ها و اندیشه ها را در سراسر عالم، 
به این هدف متعالی معطوف ســاخت. اینک و در 
نکوداشت آن عالم مجاهد، سیره علمی و عملی 
او را در آیینه روایت 4تن از دانشــوران داخلی و 
خارجی جسته ایم. امید آنکه عموم علاقه مندان 

را، مفید و مقبول  آید.

هرگز به جریانات روشنفکری
 گرایش افراطی نیافت 

 سیدهادی خسروشــاهی، حوزه مطالعات خویش را، 
منحصر به دروس حوزوی نساخت و از بدایت تحصیل و 
آموختن، به شناخت جریانات موجود فکری و سیاسی 
در جهان اســام و راه حل های آنان برای برون رفت 
مســلمانان از انحطاط و مواجهه با دشمنان، اهتمام 
ورزید. حجت الاســام والمسلمین سیدجمال الدین 
دین پرور از دوســتان آن محقق متتبــع، در این باره 

معتقد است:
»ایشان از همان ایام طلبگی و جوانی، خود را منحصر 
به درس، بحث و مطالعات مرسوم حوزوی نکرده بود، 
بلکه درباره جهان اســام، بیداری مســلمین، اتحاد 
مسلمین و مسائل جهانی اســام، مطالعه، بررسی و 
ـ که اصولا با این  فعالیت می کرد. در دوران طاغوت ـ
ـ ایشان با نوشتن کتاب و  نوع کارها سر عناد داشت ـ
مقاله و شرکت در مجالس و گاهی ایجاد این مجالس، 
وظایفش را به خوبی انجام می داد. به نظر من، ایشان 
از بسترســازان فرهنگی انقاب اســامی بود. آقای 
خسروشــاهی در عین حال که در محافل گروه های 
مختلف شرکت می کرد، تعهد مذهبی، روحیه ولایی 
و توجه به اهل بیت)ع( را، هرگز ترک نکرد و براساس 
همان روحیه اعتدالی ای که داشت، بین این دو طیف 
حرکت می کرد و به ویژه به جریان های روشنفکری، 
گرایش افراطی پیدا نمی کرد! ایشان هم به جنبه های 
بین المللی و موضوعــات روز و اخبار جهان اســام 
توجه داشــت و هم جنبه های تعهد مذهبی و توجه 
به اهل بیت)ع( را با خود داشت و تا آخر هم، به همین 
روش ادامه داد. ایشــان با متفکران اسامی در مصر، 
عراق و جاهای دیگر، ارتباط داشت و تاش می کرد تا 
آنها را تقویت و کمک کند، از تندروی ها و کج روی ها، 
پرهیزشان بدهد و در کل، راهنمایی شان کند. ایشان با 
شخصیت های جهان اسام اعم از شیعه و سنی، ارتباط 
داشت و می توانســت با افراد و افکار مختلف، تعامل 
برقرار کند و در جهت وحدت جهان اســام، بکوشد. 
مسئله بیداری اسامی و نهضت های اسامی، برای او 
از اهمیت بالایی برخوردار بود. ما در حوزه، افراد کمی 
را داشتیم که می توانستند مقاله و کتاب بنویسند اما 
ایشــان از همان ابتدا می نوشت. اهل نبش قبر کردن 
و ماندن در گذشــته هم نبود، بلکه سعی داشت تا با 
مسائل روز دنیا، آشنا شــود و آنها را حل و هضم و به 
جامعه نیز منعکس کند. نشریات خارجی را مستمرا 
مطالعه می کرد. همواره دنبال پاسخ به این سؤال بود 
که امروز مسئله جهان اســام و مهم ترین گرفتاری 
مسلمانان چیســت؟ و دشــمنان اصلی اسام، چه 
جریانات یا عناصری هستند؟ بعضی ها منتظرند زمان 
بگذرد و امکاناتی فراهم شود تا بتوانند این نوع ایده ها 
را پیاده کنند، ولی ایشان منتظر نمی ماند و یک تنه کار 
را شروع می کرد و پس از اینکه کار راه می افتاد، دیگران 
را دعوت می کرد و جریان را به دســت آنها می سپرد! 
این فضیلت بزرگی است و متأسفانه کمتر در عناصر 

فرهنگی ما مشاهده می شود...«.

گروه گرایی را به ساحت فعالیت خویش تسری نداد  
در این مقام، خوانشــی کوتاه از تاش های پژوهشی، 
تألیفــی و ترجمه ای اســتاد خسروشــاهی، بهنگام 
می نماید. آنچه سیدمحمود خسروشــاهی در میان 
 آثار پدرش، مورد اشاره قرار داده است، مجموعه های

پر مجلد آثــار آن بزرگ اســت وگرنــه تالیفات آن 
دانشی مرد، تعدادی بس فراتر از موارد ذیل آمده دارد؛ 
مجموعه ای که در بردارنده معارفی گران، از اندیشه های 

نوین اسامی است:
»ایشــان بــالای 220کتــاب تألیف یا ترجمــه و یا 
پژوهش هایی که تحت نظارت ایشــان انجام شــده  
اســت، دارند. این کتاب هــا غیر از ایــران، در ایتالیا، 
انگلستان، مصر، لبنان و کشــورهای مختلف، چاپ 
شده اند. بعضی از آنها مثل: » امام علی، صدای عدالت 
ـ که پدر از اوایل دهه  انســانی« تالیف جورج جرداق ـ
ـ ده ها بار چاپ شده  1340، شروع به ترجمه آن کردند ـ
اســت! یکی از مجموعه های مورد عاقه ایشان، چاپ 
آثار سیدجمال الدین اســدآبادی و سپس آثار عامه 
سیدمحمدحسین طباطبایی بود، که با اهتمام زیادی، 
این دو مجموعه را به ثمر رساندند. مجموعه کامل آثار 
سیدجمال الدین اسدآبادی، در 9 جلد در ایران و قاهره 
منتشر شدند. مجموعه آثار عامه طباطبایی، توسط 
بوستان کتاب قم چاپ شده که برخی از آنها، به چاپ 
پانزدهم هم رسیده اند. آثار استاد غامرضا سعیدی هم 
ـ  ــ که پدر زحمت گردآوری و تنظیم آنها را کشیدند ـ
ده جلد چاپ شده است. ایشان برای احیای مجموعه 
اسناد نهضت اسامی، بیانیه ها و اعامیه های مرتبط 
با حوزه علمیه علیــه رژیم طاغــوت را، در مجموعه 
نفیســی گردآوری کردند. جالب اینجاست که خود 

بزرگانی که در این مجموعه، از آنان سخن گفته شده 
اســت نیز، برخی از این بیانیه ها را نداشتند یا ندارند. 
اما پدر به دلیل عاقه مفرط شــان به گردآوری اسناد 
تاریخی، این اسناد را جمع آوری کردند و نهایتا این گام 
بزرگ را برداشــتند. این مجموعه در 10جلد، توسط 
مرکز اسناد انقاب اســامی منتشر شد و کامل ترین 
مجموعه در این زمینه است. ایشان قصد داشتند بالای 
40یا 45جلد مجموعه »حدیث روزگار« را بنویسند 
که متأسفانه به دلیل فقدان ناگوارشان، نیمه کاره باقی 
ماند! 28جلد از آن را، در دوران حیات شان چاپ کردند 
و در آن، شــخصیت های حوزوی، اســامی، داخلی، 
خارجی، ملی گرا و... را، بدون خط کشــی های مرسوم 
بعضی از تاریخ نویسان، از جنبه های مختلف روایت و 
بررسی کرده اند. نگاه فراجناحی و بی طرفانه ایشان، در 
تمام آثارشان جاری است. پدر بعضی از کارهایشان را، با 
همکاری عناصر دارای گرایش های ملی انجام می دادند. 
این در حالی بود که هرگز، از دفاع از آیت الله کاشانی و 
نقد غیرمتعصبانه برخی از عملکردهای دکتر مصدق، 
کوتاه نیامدند. ایشان هرگز دچار این عارضه متأسفانه 
فراگیر نشدند که چون افکار کسی در زمینه ای با من 
همخوان نیست، در زمینه های دیگر نیز، نمی توانم با او 
تعامل داشته باشم. همیشه می  گفتند: انقاب در سایه 
وحدت همه گروه ها به وجود آمد و این گروه گرایی ها، 
به انقاب آســیب های جدی می زند! خودشــان هم 
هیچ وقت، وارد این بازی ها نشــدند و  شأن روحانیت، 
علما، پژوهشــگران و نویسندگان را  بســیار بالاتر از 

حزب گرایی و گروه گرایی می دانستند...«.

پیوسته از اختلافات درون جمهوری اسلامی ملول 
و نگران بود

دکتر ســیدمحمد محمد مهدی جعفری، از دوستان 
دیرین استاد به شــمار می رود. او در تحلیل شخصیت 
وی، به نکاتی اشاره دارد که کمتر به دیده دیگران آمده 
است. این در حالی است که جعفری،  در پاره ای مقولات 
سیاسی یا تاریخی نیز، با خسروشاهی در اختاف بوده 
است: »بیشترین ارتباط ما، در جریان مبارزات سیاسی 
و مذهبی بود که از سال1341، به رهبری امام خمینی 
شروع شده بود. ایشان با همکاری مرحوم علی حجتی 
کرمانی، جناب محمدجــواد حجتی کرمانی و عده ای 
دیگر، نشــریه» بعثت« را منتشــر می کردند. من هم 
به عنوان دانشجویی که از تهران به قم می رفت، با آنها 
همکاری می کردم. گاهی مقاله یا خبر یا بیانیه هایی را 
که از جاهای مختلف به دستم می رسید، به آنها می دادم 
که در نشریه بعثت چاپ می کردند. تا همین اواخر هم، 
ایشان همیشه نشریه بعثت را برای من می فرستادند 
که به نوعی تداعی گر انتشار نشریه بعثت، در آن دوره 
بود. یکی از برجسته ترین فعالیت های فرهنگی ایشان، 
معرفی سیدجمال الدین اسدآبادی و جریان بیدارگری 
در جهان اسام، در راستای هدف احیای اندیشه اسامی 
بود. ازآنجاکه سیدجمال الدین یک شخصیت جهانی بود، 
ایشان نمی خواست او را به یک ملت یا مذهب محدود 
کند، لذا درباره اش به نام کل جهان اسام تبلیغ می کرد. 
ایشان با نوشتن کتاب هایی در شرح حال سیدجمال و 
آوردن اسناد و مدارکی برای اثبات ایرانی بودن او، بسیار 
تاش کرد. در واقع نشریه عروه الوثقی را -که به همت 
سیدجمال الدین اسدآبادی و شیخ محمد عبده منتشر 
شد- مرحوم خسروشاهی به ایرانی ها معرفی کرد. ایشان 
در زمینه تقریب مذاهب اســامی و وحدت اسامی 
هم، بســیار فعال بود.  او به دنبال دفاع از سیدجمال، از 
شــخصیت هایی چون  آیت الله سید محمود طالقانی، 
شهیدمرتضی مطهری، دکترعلی شریعتی، مهندس 
مهدی بازرگان و... هم، که در بیدارگری اسامی و احیای 
اندیشه اسامی تاش کرده بودند، در هر مناسبتی دفاع 
می کرد. او، با وجود اختاف نظر سیاسی یا اختاف در 
موضوعات دیگر، هیچ وقــت رابطه صمیمانه خود را با 
افراد قطع نمی کرد و از اینکه می دید افراد جامعه بر سر 
مسائل سیاسی و جناحی به جان هم می افتند، بسیار 
رنج می برد! ایشان با اینکه به مناسبت های مختلف از 
آیت الله کاشانی دفاع می کرد، با طرفداران دوآتشه دکتر 

مصدق هم، دوستی و همکاری داشت و هیچ وقت اجازه 
نمی داد این نوع اختاف سلیقه ها، خدشه ای به روابطش 
وارد کند. در مورد شناساندن مذهب شیعه به اهل تسنن 
و نیز دنیای مسیحیت، به ویژه جهان کاتولیک، دغدغه 
جدی داشــت و در ســال هایی که در واتیکان سفیر و 
در مصر نماینده سیاســی ایران بود، با چاپ جزوات و 
گفت وگو با بزرگان ادیان و مذاهب، نهایت تاش را برای 
معرفی تشیع انجام می داد. اگر کسی علیه افکار اسامی 
و شیعی، مرجعیت شیعه، روحانیت یا جمهوری اسامی 
مقاله ای می نوشت یا ســخنرانی می کرد، حتی اگر آن 
فرد از دوستان و عزیزانش هم بود، بافاصله پاسخش را 
می داد. همواره از آرمان ملت و کشور فلسطین و مبارزات 
ضدصهیونیستی و ضداستعماری مردم فلسطین، دفاع 
می کرد و با چهره های شــاخص آنان، ارتباط داشت. 
پیوســته از اختاف افراد درون جمهوری اســامی، 
ناراحت بود و سعی می کرد با نامه یا مقاله، هشدار بدهد 
که از تجربه های گذشــته درس بگیرند و به اختافات 
دامن نزنند. ایشان در زمینه انتشار کتاب، تألیف، ترجمه 
و نگارش مقاله و خاطرات، یکی از پرکارترین روحانیان 
نواندیش بود و آثارش، گنجینه بســیار ارزشمندی از 
فرهنگ و ادبیات اسامی و ایرانی اســت. درباره ابعاد 
شخصیتی و علمی و پژوهشی ایشــان، سخن بسیار 

می توان گفت...«.

احاطه علمی و گستردگی فعالیت او در دوران جدید 
کمیاب است

کمال هلباوی، از چهره های پرآوازه اخوان المسلمین 
مصر و به همین دلیــل، از یاران پر قدمــت زنده یاد 
خسروشاهی است. او آن دانشمند راحل را، در کسوت 
یکی از مصلحان جهان اسام می نگرد و از همین منظر، 

به توصیف وی می پردازد:
»اینکه بنده از ایشان با وصف مردی به پهنای اقیانوس 
یاد می کنم، تنها به دلیل احاطه و اشــراف گسترده 
ایشان به دیپلماسی درست، برخورداری از سیاست 
حکیمانه و عاقانه و فرهنگ عمیق در بسیاری از علوم 
و امور مرتبط با زندگی نبود، بلکه ایشان عاوه بر اینها، 
نویسنده ای با چندین استعداد بود. برخی از تألیفات 
ایشــان عبارتند از: اهل بیت)ع( و آثار آنان در مصر، 
سرگذشــت تقریب و در راه وحدت و تقریب. مرحوم 
خسروشاهی پا را از نوشتن و تألیف هم فراتر گذاشته 
و به ســوی عرصه تحقیق رفته  بود که از سخت ترین 
عرصه های فرهنگی و فکری و مثل صعود به کوه های 
بلند اســت. آن مرحوم در این زمینه، به تحقیق آثار 
سیدجمال الدین اسدآبادی پرداخته است. در بحبوحه 
همه این مشــغله ها و کارها، شــماری از نوشته های 
سیدقطب و تعداد دیگری از نویسندگان و اندیشمندان 

اسامی را نیز، به زبان فارسی ترجمه کرده است. 
ایشان با آرزوی خدمت به اســام و تحقق تقریب و 
وحدت امت اســامی، شــیفته جنبش ها و بیداری 
اســامی به صورت کلی و اخوان المسلمین به صورت 
خاص بود و نسبت به مسائل گوناگون امت اسامی، 
اهتمام داشت. ازجمله اموری که به ایشان در دستیابی 
به این اشــراف و احاطه، کمک کرده بود، یک سری از 
دانش ها، مهارت ها و اطاعات بالای ایشان بود. تسلط 
وی بر زبان مادری فارسی و تســلط بر زبان عربی به 
واســطه تاش های شــخصی، به ویژه خواندن علوم 
اســامی به زبان عربی در حوزه علمیه، نیز کمک کار 
ایشان بود. من شــهادت می دهم که اشخاصی مانند 
مرحوم خسروشاهی، با این وسعت و احاطه علمی و 
گستردگی فعالیت، در دوران جدید کمیاب هستند! 
او بین علم و ارزش هــای مترقی اخاقی، جمع کرده 
و در زندگی عملی خود در میدان سیاســت، فرهنگ 
و علم، به این ارزش ها پایبند بود. ایشــان شخصیتی 
با فعالیت های گســترده و از روحیه کریمانه و والایی 
برخوردار بود. او یک نویســنده برجسته، یک محقق 
موفق و یک مترجــم دقیق بود. دیپلماســی موفق، 
سیاست  ورزی برجسته، انقابی گری آرام و دوستدار 
 درستی و اصاح بودن، جلوه هایی دیگر از شخصیت 

جامع او هستند...«.

مردیبهگسترهاقیانوس
سیره علمی و عملی زنده یاد  سیدهادی خسروشاهی، در آیینه 4روایت
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ســیدهادیخسروشــاهیدرطــول
نزدیــکبه7دهــهتــاشروشــنگرانه،
بــراینیــلبــهآرمــانتقریــبمذاهــب
اســامیوزمــانآگاهــیمســلمان،
افقهایفــراوانگشــودوبســادلهاو
اندیشــههارادرسراســرعالــم،بهاین
هدفمتعالیمعطوفساخت.اوحوزه
مطالعاتخویشرامنحصربهدروس
حوزوینســاختوازبدایتتحصیل،
بهشــناختجریانــاتموجــودفکریو
سیاسیدرجهاناساموراهحلهای
آنــانبــرایبرونرفــتمســلماناناز

انحطاطموجود،اهتمامورزید

 گذری بر شخصیت چندوجهی
 زنده یاد استاد سیدهادی خسروشاهی

آفتابی در حجاب معاصرت 
دومین ســالروز رحلت علامه مفضال، زنده یاد استاد 
سیدهادی خسروشاهی، در حالی فرا می رسد که هنوز 
ابعاد گوناگون و متنوع شخصیت آن بزرگ، در حجاب 
قرار دارد و اقدامی در خور، برای بازشناسی آن صورت 
نگرفته است. به واقع بلیه کرونا و جلوه های هزار رنگ 
و هر از گاه آن، همچنان مجالــی برای برگزاری محافل 
بین المللی و جامع نکوداشت، برای وی را فراهم نساخته 
است. با این همه و در مجال اکنون، می توان موارد ذیل را 
به عنوان تفاوت های آن فقید سعید با همگنانش برشمرد:

یک
او از آغاز تحصیــل، آموختن خویــش را منحصر به دروس 
رسمی و سنتی حوزه های علمیه شــیعه نکرد و آورده های 
دانشمندان مســلمان در داخل و خارج از کشــور را از نظر 
دور نداشــت. به واقع او در عداد شــخصیت هایی است که 
طریق عاج انحطاط مســلمانان را می جست و به هم افزایی 
دانشوران دردمند در این باره، اعتقادی بلیغ داشت. عاوه بر 
این، وی با ترجمه و انتشار اندیشه های آنان، نقش مهمی در 
شکوفایی فکر و عمل نسل جدید طاب و دانشجویان مبارز 
داشت. مجموعه افکار و تاش های مرحوم خسروشاهی در 
این حوزه، او را در زمره بسترسازان فرهنگی انقاب اسامی 

قرار می دهد.

دو
گذشته از مرحله اندیشه، خسروشاهی در عرصه عمل، به ویژه 
تکاپوی سیاسی نیز کارنامه ای پربار دارد. وی در دوران جوانی، 
از نزدیک با آیت الله سیدابوالقاسم کاشانی، آیت الله سیدمحمود 
طالقانی و شهید سیدمجتبی نواب صفوی ارتباط یافت و آنان 
را با تمام تفاوت هایشان، در منظومه اندیشگی خویش جای 
داد. جریان ملی گرا نیز تا زمانی که پذیرای معارف دین بود، در 
قلمرو ارتباطات و مراودات وی قرار می گرفت. ارتباطات وی با 
مهندس مهدی بازرگان و همگنان وی نیز از همین رو بود. با 
این همه خسروشاهی به دکتر مصدق و پیروان سکولار وی در 
داخل و جمال عبدالناصر و اقمار او در خارج، به دلیل گرایش 
صِرف به ملی گرایی، اعتقادی نداشت و آنان را مورد انتقادات 
شدید قرار می داد. آن زنده یاد با آغاز نهضت امام خمینی )ره(، 
با عنایت به آشنایی و عاقه پیشین خویش با آن بزرگ، در آن 
شرکت جست و چند مورد دستگیری و تبعید را تجربه کرد. 
او پس از پیروزی انقاب اســامی نیز نمایندگی امام)ره( در 
وزارت ارشاد اسامی، سفارت جمهوری اسامی در واتیکان 
و مســئولیت دفتر حافظ منافع جمهوری اسامی ایران در 
مصر را بر عهده داشت. عاوه بر این و هماره، از ارائه مشورت 
به مسئولان، در حوزه آگاهی و تجربه خویش، دریغ نمی کرد.

سه
 مرحوم خسروشاهی از پیشــروان تقریب و تعامل مذاهب 
اسامی، در دوران معاصر به شمار می رود. تکاپوی تقریبی 
وی، سال ها پیش از پیروزی انقاب اسامی آغاز شد و پس از 
آن، ابعاد گسترده ای یافت که همکاری مؤثر با مجمع جهانی 
تقریب مذاهب اسامی، در زمره مهم ترین مصادیق آن قلمداد 
می شــود. او بر این باور بود که جریانات فکری، اجتماعی و 
سیاسی اسامی، باید اختافات خویش را تقلیل دهند و به 
انبوهی از مشترکات خود، به عنوان منشأ تعامل و همکاری 
بنگرند. او در این مســیر، به الگویی چون سیدجمال الدین 
اسدآبادی نظر داشــت و هم از این روی، در احیاي نام و آثار 
وی، نقشــی یگانه ایفا کرد. وقوع جریان بیداری اســامی 
در دهــه اخیر، بــرای او فرصتــی ارجمند بود کــه به رغم 
بیماری های جسمی، با نشــاط فراوان به عرصه روشنگری 
در این بــاره گام نهد و آثــار، مقالات و گفت و شــنودهای 
مطبوعاتی فراوانی را سامان دهد. چند دهه فعالیت »مرکز 
بررسی های اسامی« در شــهر قم، به ویژه در حوزه وحدت 
 اســامی را نیز می توان در عداد ســرفصل های این تاش 

پردامنه قلمداد کرد.

چهار
 این فرزانه فقید در واپســین ســالیان حیات خویش، یکی 
از متفاوت ترین کتابخانه ها را در منطقه پردیســان شــهر 
قم تاســیس و از این رهگذر، به طــاب و در نگاهی کلی تر 
عاقه مندان علم و معرفت، خدمتی در خور ارائه کرد. البته 
در طول تاریخ، عالمــان دینی فراوانی چنیــن کرده اند اما 
»کتابخانه مرکز بررسی های اسامی«، به دلیل برخورداری 
از آثار منحصر به فرد و یگانه، درواقع می تواند منبعی نظری، 
برای جریان نوگرایی دینی قلمداد شود. برخی از کتب این 
بوستان معرفت، تنها نســخه موجودِ آن در ایران است که با 

ذوق و عاقه آن دانشی مرد، تجمیع و حفظ شده است.

پاریس 1919
کتاب »پاریس1919« با زیر عنوان 
»شــش ماهی که دنیا را تغییر داد« 
نوشته مارگارت مک میان را افشین 
خاکباز به فارسی برگردانده و از سوی 
نشر نو منتشر شده است. سال1919 
بعد از پایان »جنگی برای پایان دادن 

به همه جنگ ها«، 3مــرد قدرتمند جهان، وودرو ویلســون، 
رئیس جمهور آمریکا، دیوید لوید جورج، نخست وزیر بریتانیا و 
ژرژ کلمانسو، نخست وزیر فرانسه 6 ماه در پاریس برای برقراری 
صلحی پایدار با یکدیگر گفت وگو کردند. مارگارت مک  میان در 
این اثر برجسته، تاریخ روایی ژرف اندیشانه و هیجان انگیزی از 
آن روزهای سرنوشت ساز ارائه می دهد؛ روزهایی که به پیدایش 
کشــورهای جدیدی همچون عراق و یوگساوی و فلسطین از 
ویرانه های امپراتوری های ورشکسته و ترسیم دوباره مرزهای 
دنیای مدرن انجامید و بذرهای جنگ جهانی دوم و فجایع آن 
را در خود پروراند؛ فجایعی که تا امروز نیز ادامه دارد. مارگارت 
مک  میان، تاریخ نگار کانادایی، استاد دانشگاه آکسفورد و کالج 
ترینیتی و دانشگاه تورنتو و کارشــناس روابط بین الملل است. 
تخصص اش در حوزه امپراتوری بریتانیا در اواخر قرن نوزدهم و 
اوایل قرن بیستم است. او نوه دیوید لوید جورج، یکی از بازیگران 
اصلی سیاســت جهانی قبل و بعد از جنگ جهانی اول اســت. 
آماده شدن برای صلح، نظم نوین جهانی، باز هم بالکان، مسئله 
آلمان، در میان شــرق و غرب، بهار پردردسر، به آتش کشیدن 
خاورمیانه و پایان کار، عناوین 8بخش این کتاب خواندنی اند. 
18صفحه از کتاب نیز در برگیرنده تصاویر و نقشه های تاریخی 
با شــرح هســتند. چاپ دوم پاریس 1919 در 808صفحه با 
شمارگان هزار و100نسخه به بهای 250هزار تومان به تازگی از 

سوی نشر نو منتشر شده است.

بیابان تاتارها
»بیابان تاتارها« اثر دینو بوتزاتی 
را ســروش حبیبی به فارســی 
برگردانده و به تازگی نشــر ماهی 
منتشر کرده است. بیابان تاتارها، 
نام شناخته شده ترین کتاب دینو 
بوتزاتی و آینه تمام نمای سبک 
و ســیاق عجیب و رویاگونه آثار 
این نویسنده اســت. بسیاری از 
منتقدان، این رمان را الهام گرفته 
از رمان »قصر«، نوشــته کافکا، 

می دانند اما داســتان جذاب و به یادماندنی این اثر درباره 
فقدان، تعلل و آرزوهای بر بادرفته در طول تاریخ، به نوبه خود 
حرف های بسیاری برای گفتن دارد. داستان، سربازی به نام 
جیووانی دروگو را دنبال می کنــد که خانه را به خاطر انجام 
مأموریتی در دژی کوهی روی مرز تاتار ترک می کند. ذهن 
دروگوی جــوان، پر از رویاهایی دربــاره افتخارآفرینی ها و 
پیروزی های نظامی اســت اما زمانی که به آنجا می رسد، با 
قلعه ای رو به ویرانی روبه رو می شــود که به منظور مقابله با 
دشمنی ساخته شده که برای نسل هاست اثری از آن دیده 
نشده است. ســاکنان این قلعه نظامی، وقت خود را با بازی 
و جر و بحــث می گذرانند و در مواقع اســتراحت، به بیابان 
خیره می شــوند و قصه هایی درباره ســراب ها و چیزهای 
عجیب و غریبی که دیده اند، رد و بدل می کنند. با گذشــت 
زمان، این قلعه تاریخی اهمیت خود را از دســت می دهد و 
بلندپروازی های جیووانی نیز شروع به محوشدن می کند تا 
روزی که نیروهای دشــمن در این بیابان متروک، گرد هم 
می آیند و آماده نبرد می شوند. این کتاب 228صفحه ای به 

بهای 70هزار تومان منتشر شده است.

راه های ابریشم
کتاب »راه های ابریشم« 
نوشته پیتر فرانکوپن را 
سیما مولایی به فارسی 
برگردانــده و به تازگی   
نشــر ققنوس منتشر 
کــرده اســت. ممکن 
اســت میانه راه شرق و 
غرب، گستره ای میان 

کناره های شــرقی دریای مدیترانه و دریای سیاه 
تا کوه هــای هیمالیا، مکان جغرافیایی مناســبی 
برای ارزیابی جهان به نظر نرسد. این منطقه امروزه 
کشورهایی را دربرمی گیرد که دوردست و عجیب 
به نظر می رسند. این کشورها پل بین شرق و غرب 
و میعادگاه تمدن ها هســتند و در رابطه با آنچه در 
جهان می گذرد نه در حاشیه که در کانون آن جای 
دارند؛ همانطور که از آغاز تاریخ بوده اند. فردیناند 
فون ریشــتهوفن، زمین شــناس نامور آلمانی، در 
اواخر قرن نوزدهم این شــبکه بــزرگ ارتباطی را 
»راه های ابریشــم« خواند؛ نامی کــه از آن زمان 
تاکنون باقی مانده اســت. این کتاب با نگاهی نو به 
تاریخ جهان می پردازد و راه را برای پرســش های 
نو و زمینه های جدید پژوهش باز می کند و امیدوار 
اســت که باعث شــود شــواهد کهنه تاریخی که 
نادرست بودن آن آشکار اســت به چالش کشیده 
شده و درست تر بررسی شود. انتشارات ققنوس، به 
تازگی این کتاب 680صفحه ای را به بهای 250هزار 

تومان منتشر کرده است. 

تاریخ جهان

تاریخ ادبیات

تاریخ جهان

احمد سینایی؛ تاریخ پژوهنگاه

سیدهادی خسروشاهی در لباس رزمندگان جنگ 
 تحمیلی که  آیت الله سیدعلی خامنه ای

 به ایشان اهدا کرده بودند.

استاد سیدهادی خسروشاهی، در واپسین سالیان حیات



سه شنبه 17 اسفند 241400
 شماره  8456

پایان جویندگان انتقام 
مارول، فیلم های حماسی تازه ای می سازد 

کوین فایگی، رئیس کمپانی مــارول اخیرا اعلام کرده 
که اســتودیوهای مارول در فاز چهارم، دیگر به ساخت 
ســری فیلم های »انتقام جویان« ادامه نخواهند داد و 
»انتقام جویان: پایان بازی« آخرین فیلم این سری بوده 
است. اعلام این خبر موجی از شگفتی ها را برانگیخته 
است؛ چرا که »انتقام گیرندگان« ازجمله پر طرفدارترین 
و پرفروش ترین فیلم های ابرقهرمانی تاریخ ســینما و 
استودیوهای دنیای مارول محسوب می شوند و توقف 
ساخت آنها ممکن است آینده پیش روی استودیوهای 
مارول را دچار تغییر و تحول کند. اگر چه دنیای مارول 
اکنون با فیلم »مرد عنکبوتی: راهی به خانه نیســت« 
صدر گیشه آمریکا و رده اول گیشه های دنیا را در تصرف 
خود دارد اما خبر پایان ساخت سری فیلم های محبوب 
ابرقهرمانی انتقام جویان، باعث بهــت و حیرت اهالی 
سینما شده و در رسانه ها نیز انعکاس غریبی داشته است. 
با این حال امکان ساخت فیلم هایی با عناوین و قهرمانان 
متفاوت، در دنباله داستان سری فیلم های انتقام جویان 

نیز مطرح است.

ادامه داستان انتقام جویان در فیلم های دیگر
 با پایــان فیلــم پرماجرا و 
پراکشــن انتقام جویــان: 
پایان بازی، طرفداران سری 
فیلم هــای انتقام جویان در 
این فکر بودند که داســتان 
انتقام جویان: پایان بازی در 
فیلم بعــدی انتقام جویان 
چگونه پیگیری خواهد شد 
و حوادث این فیلم اخیر به 

کجا خواهد انجامید. در فیلم انتقام جویان: پایان بازی، تیم 
بازیگران و شخصیت های این فیلم گســترده تر از هر زمان 
دیگری شــده بود، بنابراین منطقی به نظر نمی رســید که 
در فیلم های بعــدی و در مواقع ظهور بحــران دوباره از این 
ارتش عظیم قهرمانان اســتفاده شــود. البته احتمال دارد، 
داستان فیلم های انتقام جویان با استفاده از تیم های دیگری 
از ابرقهرمانان نظیــر »مردان ایکس«، »نیــروی ایکس«، 
»4شگفت انگیز« یا حتی »انتقام جویان جوان« در فیلم هایی 

با همین عناوین ادامه پیدا کند.

قهرمانان جدید؛ ادامه دهنده راه قهرمانان قدیمی
احتمال دیگر نیز ســاخت 
یــک فیلــم انتقام جویان 
دیگر بــا اســتفاده از گروه 
جدیدی از قهرمانان است. 
پیش تر نیز امکان ســاخت 
فیلــم »انتقام جویــان 5« 
مطرح شــده بود؛ احتمالی 
که اکنون مســکوت مانده 
است. درصورت وقوع چنین 

احتمالی، قهرمانان جدید راه و مسیر داستانی قهرمانان قبلی 
که در فیلم انتقام جویان: پایان بازی حضور داشــتند را در 
فیلم های بعدی، با عنوان انتقام جویان یــا عناوین دیگری 

ادامه خواهند داد.

از انتقام جویان تا پایان بازی
اولین فیلــم انتقام جویان 
به عنــوان آخریــن فیلــم 
فاز اول دنیای مــارول، در 
2012ســاخته شــده بود. 
منتقدان، این فیلم را به دلیل 
فیلمنامــه و کارگردانــی 
جــوش ودون، جلوه هــای 
بصــری و ســکانس های 
اکشن ســتودند. این فیلم 

همچنین نامزد دریافت جایزه اسکار و بفتا در رشته بهترین 
دســتاوردها در زمینه جلوه های بصری نیز شــده بود. پس 
از انتشــار انتقام جویان رکوردهای زیادی از باکس آفیس را 
شکست و با فروش سراســری 1.5میلیارد که در آن زمان 
رقم کم ســابقه ای محسوب می شــد، بدل به سومین فیلم 
پر فروش تاریخ سینما و پر فروش ترین فیلم سال 2012شد. 
شرکت کنندگان درنظر سنجی مجله معتبر سینمایی امپایر 
این فیلم را در 100فیلم برتر تاریخ ســینما انتخاب کردند. 
این فیلم همچنین نخســتین فیلم دنیای مارول بود که در 
گیشــه بیش از میلیارد دلار فروش کرد. موفقیت کم نظیر 
این فیلم سبب شــد تا در ادامه 3فیلم »انتقام جویان: عصر 
اولتــران«؛ »انتقام جویان: جنگ ابدیــت« و انتقام جویان: 
پایان بازی به عنوان دنباله های فیلم انتقام جویان ســاخته 
شــود. انتقام جویان: پایان بازی بــا کارگردانی آنتونی و جو 
روسو، توانســت رکوردهای زیادی را جابه جا کند، ازجمله 
با فــروش 2.798میلیــارد دلاری تــا مارس 2021عنوان 
پر فروش ترین فیلم تاریخ ســینما را به خود اختصاص داده 
بود. این فیلم همچنین نامزد جوایز بسیار زیادی شده بود. 
منتقدان انتقام جویان: پایان بــازی را در زمینه کارگردانی، 
بازیگری، سکانس های اکشن، موســیقی متن و جلوه های 

بصری ستوده اند.

بزرگ ترین محل گردهمایی قهرمانان
عــاوه بــر اینکه ســری 
فیلم هــای انتقام جویــان، 
شــاهد بزرگ ترین تجمع و 
گردهمایی گروه قهرمانان 
در فیلم های ابر قهرمانی بود، 
همچنین این سری فیلم ها 
ازجمله فیلم هایی بودند که 
به شهرت و ماندگاری تعداد 
زیادی از بازیگــران مطرح 

در سینما ازجمله رابرت داونی جونیور، کریس اوانز، مارک 
روفالو، کریس هامسورت، اسکارلت یوهانسون، دان چیدل، 
یان فورو برادلی کوپر و گوئینت پالتــرو و جاش برولین، در 

ذهن تماشاگران، کمک کردند.

شیوع سویه اومیکرون نیز مانع از ساخت سریال های جدید یا ساخت فصل جدید 
سریال های قدیمی تر در موضوعات مورد علاقه تماشاگران در زمینه های مختلف 
تاریخی، کمدی، خانوادگی و جنایی نشده است. این موضوع نشانگر آن است که با 

وجود آینده نامعلوم ویروس کرونا همچنان می توان به دیدن سریال های جذاب 
در ماه های پیش رو امیدوار بود. در این مطلب به تعدادی از سریال های سال های 

2021و 2022 ، که کمتر به آنها پرداخته شده، اشاره می کنیم.

سریال هایی برای دوران اومیکرون
مجموعه های داستانی از هر ژانر که دیدنشان یک اتفاق است

آرش نهاوندیگزارش
مترجم

لئوناردو 
»لئوناردو« سریالی تاریخی است که توســط فرانک اسپوتنیتزو 
استیو تامپسون خلق شده است. این سریال توسط کمپانی  ایتالیایی 
تلویزیونی »لوکس ویده« در همکاری با »رای فیکشــن«، »سونی 
پیکچرز اینترنتینمنــت«، کمپانی »تلویزیون های فرانســه« و 
»ار تی وی« اسپانیا ساخته شده است. این سریال از طریق داستان ها و 
اسراری که در مشهورترین آثار لئوناردو داوینچی نهفته است، نگاهی 
خاص به زندگی این هنرمند و دانشمند بزرگ ایتالیایی دارد. در این 
سریال ناراحتی ها و عذاب های درونی لئوناردو داوینچی که همواره 
ظاهر آرام خود را حفظ می کرد و درصدد بود آثار خود را به بهترین وجه 

تا سر حد کمال به پایان برساند، به تصویر کشیده شده است. طبق 
خلاصه ای که از داستان این ســریال ارائه شده، لئوناردو داوینچی 
که مشــهور ترین هنرمند دوران خویش است، در سال1506متهم 
به قتل کاترینا سرمونا می شــود و توسط استفانو جیرالدی، یکی از 
مقامات حکومت میلان مورد بازجویی قرار می گیرد. در جریان همین 
بازجویی لئوناردو شروع به روایت زندگی اش می کند، جیرالدی که 
مجذوب شخصیت لئوناردو شــده، احتمال می دهد که امکان دارد 
وی بیگناه باشد، بنابراین تحقیقاتی را به منظور رسیدن به حقیقت 
ماجرا آغاز می کند. تهیه کنندگان این ســریال اعلام کرده اند که 

به طور عامدانه از برخی وقایع و روایات تاریخی درباره دوران زندگی 
لئوناردو داوینچی فاصله گرفته اند تا بتوانند عناصری از فانتزی را 
به این سریال وارد کنند. بخش های مربوط به اتهام قتل داوینچی و 
شخصیت کاترینا دا سرمونا، ازجمله بخش های این سریال هستند که 
بیشتر رنگ داستانی به خود گرفته اند. این سریال در 23مارس 2021از 
طریق شبکه 1yar پخش شد. لئوناردو در بریتانیا و ایرلند، از طریق 
آمازون پرایم ویدئو پخش شد. این سریال هم اکنون در یک فصل و 
8قسمت انتشار یافته اما تهیه کنندگان این سریال اعلام کرده اند که 

قسمت دوم آن را نیز خواهند ساخت.

زنی در خانه آن سوی خیابان از دختری در پنجره
این ســریال که در ابتدا »زنی در خانه« نام داشت، یک مینی سریال 8قسمتی آمریکایی است 
که توسط راچل رامراس، هیو دیویدسون و لری دورف، ساخته شده است. کریستن بل، مایکل 
ایلای، تام ریلی، ماری هولاند و کامرون بریتون در آن نقش آفرینی کرده اند. داستان این سریال 
درباره زنی به نام آنا )با بازی کرستن بل( است که از این مسئله که آیا شاهد قتلی بوده اطمینان 
ندارد. او بیش از حد دارو هایی که پزشک معالجش تجویز کرده مصرف می کند و به دلیل عوارض 
ناشی از آن اغلب دچار  رؤیا و توهم می شود. او همچنین به شدت از باران می ترسد. آنا به دلیل 
این خصوصیات از جامعه طرد شده؛ حتی همســایگانش نیز حاضر به رفت وآمد با او نیستند. 

نمی نهد. اگر چه او از دیدن صحنه پلیس نیز او را دیوانه می پنــدارد و به حرف هایش وقعی 
یک قتل مطمئن نیست اما در واقع آنچه آنا بل شاهدش 
بوده یک قتل بوده است. ورود یک مرد و دخترش به عنوان 
همسایگان جدید در خانه روبه رویی خانه آنابل نور امیدی 
را در وی ایجاد می کند اما آرامش زندگی آنا با وقوع قتلی 
یا قتلی که آنا تصور می کند دیده است، به طور کامل به 
هم می خورد. آنا که احساس تنهایی می کند و نمی تواند 
از کسی کمک بخواهد، خود برای پیدا کردن حقیقت 

دست به کار می شود.

خانواده در تعطیلات 
»خانواده در تعطیلات «، سریالی فرانسوی به کارگردانی سوفی رین و پیر فرانسوا مارتن لاوال در ژانر کمدی 
و خانوادگی است که موضوع آن درباره رابطه عاطفی پدر و فرزندی و رابطه عاشقانه پیچیده مردی دارای 
چند فرزند با همسر جدیدش است. این سریال توسط کمپانی الفانت اینترنشنال برای دیزنی ساخته شده 
است. این سریال در 23فوریه 2023در فرانسه از طریق دیزنی پلاس نمایش داده خواهد شد. داستان سریال 
درباره »فرد« پدر خانواده ای است که تمام اعضای آن خصوصیات متفاوتی دارند. او تلاش می  کند برای 
دخترانش، کلارای 15ساله، ویکتوار 12ساله و رومی 9ساله پدر خوبی باشد. دختران تنها روزهای آخر هفته 
پیش پدرشان هستند اما زمانی که پدر خانواده عاشق زنی به نام امانوئل می شود که در حال گذراندن دوره 
دکتری خود در رشته روانشناسی کودک است، مرحله جدیدی از زندگی این پدر و فرزندانش آغاز می شود. 

امانوئل دیگر نمی تواند خود را متکی به توصیه های دوستش کورا 
بداند و ناگزیر است به منظور تطابق دادن خود با وضعیت خانواده 
جدیدش در روزهای آخر هفته کتاب و تئوری های آکادمیک را 
کنار بگذارد. در ادامه این سریال، در روابط اعضای این خانواده 
وضعیتی عجیــب و خنده دار پیش می آید. در این ســریال 
بازیگران فرانسوی نظیر اریک ژودور، لیونا بوردونارو، میدی 
دریفوس، روکسان باراسول، آنسلی اسمه و ژان بورنو نقش های 

اصلی را ایفا می کنند.

کرسی
یک سریال کمدی آمریکایی است که توسط آماندا پیت و آنی جولیا 
ویمن ساخته شده است. این سریال توســط نتفلیکس در 20اوت 
2021انتشار یافت. داستان این سریال در دانشگاه خیالی دانشگاه 
»پمبورک« می گذرد. درحالی که برخــی معتقدند که محیط های 
دانشــگاهی مناسب ســریال ها و فیلم های کمدی نیست، سریال 
»کرسی« نشــان داده که اتفاقا می توان در محیط های آکادمیک  
سریال های کمدی ساخت. دانشگاه پمبروک دانشگاهی معتبر است 
اما ساختمانی قدیمی و فرسوده دارد و افراد و استادان دارای تفکرات 
قدیمی در آن فعالیت می کنند و دیوارهای این دانشــگاه سراسر از 
تصاویر مردان مسن سفیدپوست پوشیده شــده است. ساندرا او، 
بازیگر اصلی این سریال در نقش جین یون کیم بازی می کند. او استاد 
دانشگاهی است که صادقانه زندگی خود را وقف علم و دانش کرده 
است. او نخستین زنی است که در دانشگاه پمبروک کرسی ریاست 
گروه زبان انگلیسی را عهده دار شده است. او بلافاصله پس از تصدی 
این سمت متوجه می شود که چه وظیفه دشواری را عهده دار شده 
است. او ناگزیر می شود بودجه گروه زبان انگلیسی را کاهش دهد و با 
جنجال هایی که در این گروه رخ می دهد برخورد کند. او در این بخش 
با یک مشکل اساسی مواجه است؛ استادان مسن سفیدپوستی که 
حقوق بالا می گیرند و شیوه های تدریس شان قدیمی است و به روز 
نشده و باعث متوقف شدن پیشــرفت علمی در این گروه شده اند. 
86درصد از منتقدانی که در روتن تومیتوز درباره این ســریال نظر 
داده اند، آن را ستوده اند. منتقدان این سایت مجموع برایند خود از 
سریال کرسی را اینچنین عنوان کرده اند: »کرسی« برای دستیابی 
به اهدافش سریال بسیار کوتاهی است اما موضوع داستان سریال و 
شیوه نشان دادن جو آکادمیک در دانشگاه خیالی پمبروک و بازی 
درخشان ساندرا او سریال کرسی را از هر جهت سریالی قابل دیدن 

کرده است.

فرحناز دبلشکی؛ روزنامه نگارخبر

استقبال بی نظیر 
یکشنبه شــب نخستین قســمت از فصل ششــم و پایانی 
»پیکی بایندرز« پخش شد و با 3.7میلیون بیننده به رکورد 
جدیدی دست پیدا کرد. این سریال که در شبکه »بی بی سی 
وان« پخش شد قرار اســت به زودی در شبکه نتفلیکس هم 

پخش شود. 
طرفداران پیکی بایندرز در شبکه های اجتماعی به شدت از 
قسمت اول این سریال استقبال کرده اند.این فصل با نام »روز 
سیاه« همچنین با نزدیک به 3500رأی بیش از 9.4امتیاز را 
در سایت imdb کسب کرده که نشان از استقبال طرفداران 
دارد. همه منتقدان هم در سایت متاکریتیک امتیازات بالای 
80را به این اپیزود داده و میانگین امتیاز 86برای این سریال 
ثبت شده اســت. ازجمله نقد مثبت بوید هیلتون، نویسنده 
امپایر که نوشته:»آغاز دورپایانی یکی از بهترین سریال های 
درام این سال های انگلیس بســیار تکان دهنده، احساسی، 
ســینمایی، جاه طلب و بیش از همیشــه حماسی است. اد 
کامینگ، منتقــد روزنامه ایندیپندنت، هــم در مقاله خود 
نوشــت:»درحالی که بازیگران فرعی سریال پیکی بایندرز 
هرگز یک گروه بازیگری کامل نبوده اند، در این فصل نهایی 
مانند ماه های کوچکی شــده اند که به دور سیاره عجیب و 

ترسناک شخصیت تامی می چرخند«.

شایعه حضور مستربین
تولید فصل ششم سریال پیکی بایندرز نیز مانند بسیاری از 
مجموعه های مطرح تلویزیونی دیگر با حواشی مواجه بود. در 
5مه 2018استیون کینگ در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
بیرمنگهام از تولید قطعی فصل ششم پیکی بایندرز گفت و 
همچنین از احتمال ساخت فصل هفتم این سریال خبر داد. او 
همچنین از ساخت یک فیلم یا اسپین – آف پس از اتمام فصل 
آخر این ســریال خبر داده بود. فصل ششم این سریال مانند 
بسیاری از سریال های تلویزیونی دیگر در دوران شیوع کرونا 
با وقفه در تولید مواجه شده بود، در مقطعی حتی این شایعه بر 
سر زبان ها افتاد که روان آتکینسون)کمدین مشهور بریتانیایی 
که با بازی در نقش مستربین و بازی در سریال کارآگاه شناخته 
شده است( در فصل ششم در نقش آدلف هیتلر ظاهر خواهد 
شد.اما تولید کنندگان این سریال با جعلی خواندن این اخبار 
آن را تکذیب کرده بودند. در ابتدای سال 2021در نهایت پس 
از مدت ها گمانه زنی مشخص شد که فصل ششم آخرین فصل 
از سریال پیکی بایندرز خواهد بود و داستان این سریال در 

قالب دیگری ادامه خواهد یافت.

 تحت تأثیر
 درگذشت عمه پالی

قسمت اول فصل ششم این سریال با نام »روز سیاه« 
به شدت تحت تأثیر درگذشــت هلن مک کروی که 
در نقش عمه پالــی بازی می کرد قــرار گرفته و به 
وی تقدیم شــده، مرگ وی در دوران شیوع کرونا 
در تابســتان گذشــته بعد از مبارزه با سرطان در 
ســن 52ســالگی اتفاق افتاد. یکی از این کاربران 
شــبکه های اجتماعی در این باره نوشته:»شیوه ای 
که »پیکی بایندرز« به شــخصیت عمه پالی ادای 
دین می کند یکی از بهترین شــیوه های ممکن بود 
که می شد اجرایش کرد. نه تنها این یک ادای دین 
بود، بلکه داستان را به شیوه ای تغییر داد که به یکی 
از آخرین کمک های مک کروی به سریالی بدل شد 
که آن را واقعا دوست داشت. در این سریال مرزهای 
میان دنیای واقعی و دنیای ارواح و دنیای زندگان و 
دنیای مردگان بسیار باریک است، از همین رو نیز 
در قسمت اول فصل ششم »پیکی بایندرز« حضور 
عمه پالی هم محســوس و هم نامحسوس است، در 
برخی ســکانس ها گویی او رفته و در برخی دیگر 
گویی او همچنان هســت چرا که تامی همچنان با 

او حرف می زند.
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